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تعدیل ارتفاع سدهای در دست ساخت

حجم و ارزش معاملات افزایش؛ تعداد معاملات کاهش

آغاز بازنگری در پروژه های وزارت نیرو

انتظار برای ابلاغ قانون رفع موانع تولید در این هفته

حمله دوباره وزیر مسکن به تراکم فروشی در شهرهای ایران

خبر کاهش نرخ سود
بورس را قلقلک هم نداد

تغییر در کاربری زمین 
ریشه گرانی خانه است
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قان��ون رف��ع موان��ع تولید در 
هفته جاری ابلاغ می ش��ود. این 
خبر را جعفر قادری، س��خنگوی 
کمیته وی��ژه حمای��ت از تولید 
ملی مجلس شورای اسلامی در 
حالی می دهد که هنوز ش��ورای 
نگهبان درباره آخرین اصلاحات 

انجام ش��ده نظر خ��ود را اعلام 
نکرده اس��ت.  لایحه رف��ع موانع 
تولید رقابت پذی��ر و ارتقای نظام 
مالی کش��ور، ش��هریور ماه سال 
گذشته به مجلس شورای اسلامی 
 رفت. این لایحه پ��س از چند ماه 
خ��اک خ��وردن در مجل��س در 

بهمن ماه، در صحن علنی مجلس 
شورای اسلامی بررسی شد و پس 
از رفع ایرادهای شورای نگهبان، 
مج��ددا در مجل��س ب��ه تصویب 
رسید اما ش��ورای نگهبان مجددا 
ایرادهای��ی را به ای��ن قانون وارد 

دانست.
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بازی با سس ها در آگهی مناسبتی 
تولیدکننده مواد غذایی

بررسی پیامدهای رفع تحریم برای 
برندهای داخلی در گفت و گو با 

دکتر محمدرضا نظری

یک تیر و دو نشان 
برند قدیمی در 

آشفته بازار تبلیغات

شمارش معکوس 
برای دگرگونی 
فضای کسب و کار
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بحران آب
 و همه گزینه های روی میز

چالش های مدیریت منابع آب در ایران بررسی می شود

روزنـامه اقتصــادی - مدیریتـی 

هر روز در صفحه های 12 و13

تحلیل های بنیادی و تکنیکال
 توسط گروه

بورستحلیلگران »فرصت امروز«
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با رویکرد استقرار اقتصاد دانش بنیان، نوآور، مولد و فرصت ساز

مشاور رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور گفت: 
با ش��روع اقدامات مربوط به برنامه شش��م توسعه، یکی از 
بحث های مهم که به آن پرداخته می ش��ود آسیب شناسی 

برنامه های گذشته است. 
به گزارش نش��ریه برنامه، محمد کردبچه افزود: براساس 
قان��ون برنامه و بودجه، نظام بودجه ری��زی ایران یک نظام 
بودجه برنامه ای است. به این ترتیب که بودجه های سالانه 
باید ب��ر مبنای برنامه های س��الانه، برنامه های س��الانه بر 
مبنای برنامه های پنج س��اله و برنامه های پنج ساله براساس 

برنامه های بلندمدت تهیه شوند. 
وی ادامه داد: گرچه پس از تصویب قانون مزبور، کش��ور 
دارای ش��ش برنامه مصوب بوده، لیک��ن اجرای حکم فوق 
هیچ گاه به طور کامل به اجرا در نیامده و بحث مغایرت های 
بودجه های س��الانه با برنامه های میان مدت همواره مطرح 
بوده و هست. وی با بیان آنکه، بودجه دولت عاملی کلیدی 
در برنامه های توسعه به شمار می رود، اظهار داشت: ارتباط 
می��ان برنامه میان م��دت و بودجه های س��الانه معمولا از 
طریق برنامه یک س��اله برقرار می ش��ود. برنامه یک س��اله 
زمینه های گسترده تری از بودجه های سنتی یک ساله دارد. 
مشاور رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور تصریح 
ک��رد: در پ��اره ای موارد به دلیل عدم تطاب��ق زمان برنامه و 
بودجه های یک ساله، برقراری هماهنگی بین بودجه و برنامه 
امکان پذیر نیس��ت. تاخیر در تهیه بودجه یا برنامه، تلفیق و 

یکپارچگی برنامه و بودجه را با مشکل مواجه می سازد. 
کردبچه اظهار داش��ت: با توجه به اینک��ه برنامه ریزی و 
بودجه بندی فرآیندی دو طرفه هستند که اطلاعات هر یک 
مورد اس��تفاده دیگری قرار می گیرد، ناگزیر قسمت عمده 
کارهای برنامه های یک س��اله و بودجه س��الانه باید به طور 

همزمان و با همکاری نهادهای مسئول آنها انجام گیرد. 
وی ادام��ه داد: در ایران، در س��ال های اخیر ارتباط بین دو 
نظام مذکور در برنامه های چهارم و پنجم توسعه مورد توجه 

بیش��تری بوده که این توجه در قالب تاکید بر تهیه بودجه به 
روش مبتنی بر عملکرد متبلور شده است. در نظام بودجه ریزی 
مبتنی بر عملکرد خروجی های برنامه های پنج ساله در مقاطع 
سالانه به صورت هدف های کمی سنجه های عملکرد برنامه های 
اجرایی و فعالیت های دس��تگاه های اجرایی در مراحل بعدی 
بودجه ریزی در برآورد بهای تمام شده فعالیت ها مورد استفاده 
ق��رار می گیرد و از طریق س��ازو کارهای پیش بینی ش��ده در 
نظ��ام مدیریت عملکرد موجب افزایش بهره وری فعالیت های 

دستگاه های اجرایی می شود. 
مش��اور رییس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی کش��ور 
گفت: بررس��ی تاریخ��ی در این زمینه نش��ان می دهد که 
در ش��هریورماه 1343 پ��س از انتقال تهی��ه بودجه عادی 
 از وزارت دارای��ی به س��ازمان برنامه دفت��ری تحت عنوان 
»دفتر مرکزی بودجه« در س��ازمان برنامه راه اندازی ش��د. 
هدف اساس��ی از این اق��دام برقراری هماهنگ��ی و ارتباط 
بیشتر بین بودجه های عادی و عمرانی از یک طرف و امور 
برنامه ریزی و بودجه ریزی از سوی دیگر بود. متعاقب آن در 
سال 1344 نخس��تین بودجه برنامه ای کشور توسط دفتر 
مرکزی بودجه س��ازمان برنامه تهیه شد. بنابراین نخستین 
بودجه برنامه ای به لحاظ ش��کلی بودجه س��ال 1343 و به 

لحاظ روش علمی، بودجه سال 1344 است. 
وی تاکید کرد: مهم ترین تحولی که در نظام برنامه ریزی 
برنامه چهارم قبل از انقلاب ایجاد شد، تصویب قانون برنامه 
و بودجه در اس��فندماه س��ال 1351 بود که مبنای اصلی 
تهی��ه و تنظیم بودجه های س��الانه و برنامه های پنج س��اله 

دوره های بعد شد. 
کردبچه اظهار داشت: سازمان برنامه باید هر ساله برنامه 
س��الانه دولت را تهیه کند تا به هم��راه لایحه بودجه کل 
کش��ور تقدیم مجلس ش��ود و ضم��ن آن در قالب هدف ها 
و سیاس��ت های من��درج در برنامه ه��ای پنج س��اله اهداف 
مش��خص و عملیات اجرایی س��الانه هر دستگاه اجرایی با 

اعتب��ار مربوط��ه را تعیین کند. وی گفت: در س��ال 1352 
برای نخس��تین بار بودجه دولت به صورت دو س��الانه تهیه 
ش��د که قرار ب��ود تجدیدنظر آن در نیمه هر س��ال با توجه 
به تحولات اقتصادی در داخل و خارج از کش��ور و همچنین 
تلفیق بودجه با برنامه های میان مدت عمرانی صورت گیرد. 
در واقع ایران جزو نخستین کشورهای دنیا بود که بودجه دو 
سالانه و غلتان را به اجرا درآورد. این روش بعدها در بیشتر 
کش��ورهای اروپایی و آمریکا و کشورهای پیشرفته آسیایی 
مورد عمل قرارگرفت. متاس��فانه در ایران این نخس��تین و 
آخری��ن تجربه بود و با ش��وک اول نفتی و چند برابرش��دن 
منابع درآمدی دولت، بحث اصلاحات بودجه ریزی که هدف 
اصلی آن برقراری انضباط مالی بیش��تر بود، به فراموش��ی 
سپرده شده بود و برنامه سالانه بعدی در سال 1358یعنی 

بعد از گذشت 33 سال تهیه شد. 
وی ب��ا تاکید ب��ر اینکه، برنام��ه س��الانه در واقع عامل 
ارتباط��ی برنامه های میان مدت پنج س��اله ب��ا بودجه های 
س��الانه اس��ت، گفت: این برنامه مجموع��ه ای از هدف ها، 
سیاس��ت ها و خط مش��ی ها و عملی��ات اجرای��ی س��الانه 
دستگاه های اجرایی با اعتبارات مربوط به آنها جهت تحقق 
اهداف موردنظر است که در چارچوب اسناد فرادستی تهیه 
می ش��ود و همراه لایحه بودجه کل کش��ور تقدیم مجلس 

شورای اسلامی می شود. 
وی گفت: همان طور که اشاره شد نخستین برنامه سالانه 
بعد از انقلاب اس��لامی به س��ال 1385 مربوط می شود که 
درس��ال 1384 تهی��ه و همراه لایحه بودجه س��ال 1385 
تقدی��م مجلس ش��د و پ��س از توقف تهی��ه آن طی دوره 
1392 - 1386، در س��ال های 1393 و 1394 به ش��کل 
جامع تری تهیه ش��د که امیدواریم با تداوم آن در سال های 
برنامه شش��م توس��عه همراه با اجرای کام��ل بودجه ریزی 
مبتن��ی بر عملک��رد اهداف نهایی مورد نظ��ر از ارتباط دو 

نظام برنامه ریزی و بودجه ریزی محقق شود. 

همه چیز در گرو حجم 
معاملات است

دومین هفته از دومین ماه س��ال 
جدی��د ب��رای اهالی بازار س��رمایه 
زیاد ج��ذاب نبود. ط��ی این هفته 
معاملات��ی، ش��اخص کل بیش از 
1500 واح��د کاهش یافت و بدین 
ترتیب، بیش از 2.2 درصد از ارتفاع 
خ��ود را از دس��ت داده و ب��ه رقم 
66569.2 واحد رس��ید. با گشایش 
بازار در روز نخس��ت هفت��ه، بازار با 
ت��ب و تاب زیادی مس��یر نزولی را 
در پیش گرفته و ش��اخص کل نیز 
به رنگ قرم��ز درآمد. بدین ترتیب 
شاخص کل در این روز حدود 700 
واحد از ارتفاع خود را از دس��ت داد 
ک��ه این رقم کمی کمتر از نیمی از 

ریزش کل هفته بود.
ادامه در همین صفحه

سرمقاله

فرشید شجاع
کارشناس و تحلیلگر بازار سرمایه

ادامه از همین صفحه
 با ش��روع جلس��ه معاملاتی روز یکشنبه که با خبر 
کاهش 2 درصدی سود بانکی همراه بود، شاخص کل 
در مسیر صعودی قرار گرفت، اما این صعود دوام زیادی 
نیاورد و طی همین روز، شاخص کل تقریبا تمام مسیر 
رفته خود را بازگش��ت. روز میان��ی هفته رنگی کاملا 
قرمز بر چهره بازار کش��ید و این اتفاق دلیلی مناسب 
برای کاهش حجم معاملات کل ب��ازار بود. در دو روز 
پایانی هفته، ش��اهد به وجود آمدن تقاضای نسبی در 
بازار و س��بز رنگ شدن بعضی از نمادها بودیم، اما این 
امر نیز نتوانس��ت موجبات مثبت شدن شاخص را به 
وجود آورد. به طورکلی هفته گذش��ته بازار سرمایه از 
معاملات کم رونق به سختی رنج می برد. طی روزهای 
ای��ن هفته، عموما حجم معام��لات رو به کاهش بود و 
همین امر باعث شد تا جو مثبتی که در پایان هفته به 

وجود آمد نیز کارساز نباشد. 
اتفاق��ات این روزه��ای بازار آنقدره��ا نیز عجیب و 
پیچیده نیس��تند. وقتی س��ازمان بورس اوراق بهادار 
ته��ران تمام تمرکز خ��ود را روی »مدیریت بحران« 
یک عرض��ه اولیه می گ��ذارد، آنقدره��ا دور از ذهن 
نخواه��د بود اگر حقوقی ه��ا وحقیقی ها، ب��ازار را به 
هر س��ویی بکش��ند و هیچ کس ناراحت نشود. چرا که 
در واقع خود س��ازمان توانس��ته اس��ت کل بازار را با 
حاشیه س��ازی در مورد این نماد ب��ه تازگی وارد بازار 
ش��ده، دور از چش��م قرار ده��د. ب��رای تصدیق این 
موضوع کافی است سری به گروه های بورسی فضای 
مجازی بزنیم. با نگاهی اجمالی به این گروه ها متوجه 
می ش��ویم، بحث در مورد ارزندگ��ی یا عدم ارزندگی 
نماد »هرمز« به مراتب داغ تر از بحث س��مت و سوی 
بازار اس��ت. س��ازمان با این تکنیک توانس��ته اس��ت 
ذهنی��ت ب��ازار را از ماهیت منفی ب��ازار دور کرده و 

به راحتی این موضوع را کمرنگ و غیر مهم جلوه دهد. 
ح��ال آنکه این نماد، ن��ه در روز عرضه اولیه و نه در 
روز ج��اری  )و ب��ا در نظر گرفت��ن تعدیل مثبت آن 
طی صورت مالی حسابرس��ی نش��ده آن( ارزنده بوده 
اس��ت. رفتارهای این چنینی سازمان، فضای کافی را 
ب��ه حقوقی های بازار داده اس��ت تا بتوانند هرآنچه را 
که اراده می کنند در بازار عملی کنند و کوچک ترین 

حساسیتی نیز در پی نداشته باشد. 
برای هفته پیش رو به صورت کلی دو سناریو وجود 
 دارد که به وقوع پیوس��تن هر یک از آنها در یک  روز

)و در نهای��ت در روز دوم( مش��خص می ش��ود. در 
سناریوی نخس��ت که براس��اس نیاز بازار در شرایط 
فعلی طراحی شده اس��ت، در یکی از دو روز ابتدایی 
هفت��ه، افزایش��ی چش��مگیر در حج��م و ارزش کل 
معام��لات به وج��ود خواهد آمد ک��ه در این صورت 
می ت��وان انتظ��ار داش��ت ب��ازار در نیم��ه دوم هفته 
پیش رو، رنگ س��بز ب��ه خود ببین��د. در طرف دوم، 
س��ناریویی قرار دارد که براس��اس اتفاقات اخیر بازار 
طراحی ش��ده است. در این سناریو روز ابتدایی هفته 
بازار می تواند رنگ و بویی مثبت را در بازار بگستراند، 
ام��ا بنا بر واقعیت های اخیر، این رنگ س��بز با حجم 
کم معاملات هم��راه خواهد بود و این موضوع دلیلی 
کافی برای بازگش��ت ش��اخص کل به مس��یر نزولی 
خواهد بود. با رخداد این اتفاق می توان انتظار داشت 
عمومی��ت بازار در میانه هفت��ه به رنگ قرمز درآید و 
این رویه در روز پایانی هفته نقض شود. نکته اساسی 
در مورد معاملات پیش رو آن اس��ت که بازار سرمایه 
برای صعودی ش��دن یک پیش ش��رط لازم و ناکافی 
دارد ک��ه آن نیز چیزی به ج��ز افزایش نرخ معاملات 
نیس��ت. لذا در صورت عدم مش��اهده این مهم، نباید 

سطح انتظارات را از بازار این هفته بالا برد. 

همه چیز در گرو حجم معاملات است

معاون رییس جمهوری و رییس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی کشور گفت: خروج 
از رکود غیر تورمی مهم ترین اولویت دولت 
یازده��م در افزایش ش��اخص های رفاهی 

زندگی مردم است. 
به گ��زارش ایرن��ا، محمد باق��ر نوبخت 
در دی��دار با نماینده ولی فقیه در اس��تان 
کهگیلوی��ه و بویراحم��د اف��زود: مدیریت 
ایده ه��ای  از  و کم��ک گرفت��ن  اصول��ی 
کارشناس��ی و تخصصی در دولت یازدهم 
ش��اخص های رفاهی زندگ��ی را تا حدود 

زیادی ارتقا داد. 
وی ب��ا یادآوری کاه��ش درآمد ایران از 
120 میلی��ارد دلار ب��ه 24 میلیارد دلار با 
کاهش قیمت نف��ت و تحریم ها بیان کرد: 
دولت تدبیر و امید با وجود ش��رایط دشوار 
ب��ه دور از بازی های سیاس��ی عزم خود را 

برای کاهش مش��کلات معیش��تی مردم با 
رویکرد توسعه متوازن جزم کرده است. 

تزری��ق  از  رییس جمه��وری  مع��اون 
5میلیارد دلار ورودی صندوق توسعه ملی 
در س��ال 94 خبر داد و گفت: این صندوق 

متعهد اس��ت ک��ه 20 درصد ای��ن میزان 
معادل ی��ک میلی��ارد دلار آن را در قالب 
تسهیلات به دو بخش صنعت و کشاورزی 
تخصیص دهد. وی ادام��ه داد: 20 درصد 
5 میلیارد دلار رقمی معادل 2 هزار و 850 

 میلی��ارد تومان س��رمایه ریالی اس��ت که 
10 درص��د ای��ن می��زان س��هم صنعت و 
مع��دن و 10 درص��د نی��ز س��هم بخ��ش 
کشاورزی اس��ت. رییس سازمان مدیریت 
و برنامه ری��زی کش��ور اظه��ار ک��رد: نرخ 
سود تس��هیلات صندوق توس��عه ملی که 
در س��ال گذش��ته با حدود 21 درصد در 
بخش صنعت ب��ه تولید کنندگان و فعالان 
اقتصادی این بخش اعطا می ش��د، امسال 
با نرخ 12 درصد برای 10 اس��تان کشور از 
جمله کهگیلوی��ه و بویراحمد و 16 درصد 

نیز برای سایر استان ها خواهد بود. 
نوبخت یادآور ش��د: نرخ سود تسهیلات 
صندوق توس��عه ملی در بخش کشاورزی 
در س��ال 94 برای 10 اس��تان کش��ور نیز 
10 درصد و س��ایر اس��تان ها تا 14 درصد 

خواهد بود.

وزیر تع��اون، کار و رف��اه اجتماعی گفت: مجلس 
شورای اس��لامی در بودجه سال 93 دولت را مکلف 
کرده بود تا افراد غیر نیازمند را از چرخه یارانه بگیران 
حذف کند. علی ربیعی که پنجش��نبه شب گذشته 
در برنامه خبری ساعت 21 شبکه یک سیما صحبت 
می کرد، افزود: مجلس در سال 94 هم حدود 6هزار 
میلیارد تومان را از بودجه پیش��نهادی دولت حذف 
و دول��ت را مکلف ک��رد که به همین می��زان افراد 

غیر نیازمند را از یارانه بگیران حذف کند. 
ربیع��ی با بی��ان اینکه طرح هدفمن��دی یارانه ها، 
طرح اجتماعی، اقتصادی و سیاسی است و نمی توان 
به آن کم توجهی کرد، گفت: در س��ال 93 مطالعات 
اولیه بسیاری را صورت دادیم و پایگاه های اطلاعاتی 
را اص��لاح کردی��م. وی ادامه داد: براس��اس تکلیف 
قانون��ی، ما در بودجه س��ال 93، نظام شناس��ایی را 

فعال و برخی را حذف کردیم. 
وزی��ر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: براس��اس 
قانون بودجه سال 94 باید آیین نامه ای را بنویسیم 
اما هنوز این کار را آغاز نکرده ایم و امیدواریم روندی 

که از سال 93 آغاز کرده ایم، امسال نیز ادامه یابد. 
ربیعی تاکید کرد: در این مرحله به هیچ عنوان کسی 
را به صرف اینکه در یکی از گروه های اجتماعی خاص 
است از جمع یارانه بگیران حذف نکرده ایم. وی با اشاره 
به اینکه سعی می کنیم دقت خود را بالا ببریم، افزود: 
تقریبا اعتراض ها، س��ه دهم درصد ب��ود و افرادی که 
یارانه آنها قطع شده بود با مراجعه به ما و پس از اینکه 
اطلاع��ات را می دیدند، قانع می ش��دند. ربیعی گفت: 
تعدادی را براس��اس تکلیف قانونی س��ال 93 از جمع 
یاران��ه بگیران حذف کرده ایم و امس��ال نیز در صورت 
نوشتن آیین نامه، این روند را ادامه می دهیم. وی افزود: 
این کار به دقت انجام می شود و با تدوین نظام اعتراض، 

با دقت زیادی به اعتراض ها رسیدگی می شود. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: سعی 
کردیم خطاه��ای خود را در ای��ن زمینه به حداقل 
کاه��ش دهیم و خطای ن��وع اول و دوم ما بس��یار 
ناچیز بوده اس��ت. ربیعی گفت: ب��ا دقت بالایی که 
در ای��ن کار صورت می دهیم ب��ه متن صریح قانون 

عمل خواهیم کرد. 

 رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی: 

خروج غیر تورمی از رکود راهبرد اصلی دولت در افزایش شاخص های رفاهی است

 مشاور رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور: 

آغاز آسیب شناسی برنامه های گذشته برای تدوین برنامه ششم

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 
مجلس دولت را مکلف به حذف افراد غیر نیازمند 

از چرخه یارانه بگیران کرده است



خالی ماندن مخازن سدها و 
این سازه های  ساخت بی رویه 
بتن��ی که به خش��ک ش��دن 
تالاب ها و از بین رفتن کارکرد 
طبیعی رودخانه ها منجر شده، 
مهم ترین انتقاداتی اس��ت که 
مخالفان سدسازی به عملکرد 
اما  وزارت نیرو وارد می دانند. 
معاون برنامه ریزی کلان آب و 
آبف��ای وزارت نی��رو از تعدیل 
ارتفاع برخی س��دهای کشور، 
نقیصه های  رف��ع  منظ��ور  به 

فعلی خبر می دهد. 
مع��اون  فهم��ی،  هدای��ت 
برنامه ری��زی کلان آب و آبفای 
وزارت نیرو به »فرصت امروز« 
بازمهندسی  در حال  می گوید: 
و بازنگ��ری طراحی س��دهای 
کش��ور هس��تیم. زیرا مصرف 
در بالادس��ت خیلی زیاد شده 
و اساس��ا آبی وجود ن��دارد که 
روی آن س��د ساخته شود. وی 
ادامه می ده��د: در حال حاضر 
تغییر اقلیم س��بب ش��ده که 
10درصد بارش جوی در ایران 
کاهش یابد. به تبع آن، جریان 
رودخان��ه ای ه��م 25 درص��د 
کاه��ش یافته اس��ت. افزای��ش 
می��زان مصارف در بالادس��ت 
سدها هم به صورت مستقیم و 
رودخانه ها  برآورد  غیرمستقیم 
تاثی��ر گذاش��ته و از میزان آن 
کاس��ته اس��ت. به همین دلیل 
سدس��ازی،  طرح های  بازبینی 

ضروری است. 
معاون برنامه ریزی کلان آب 
و آبف��ای وزارت نیرو با جدی 
توصیف کردن عملکرد وزارت 
نی��رو در بازبین��ی وضعی��ت 
سدهای در دس��ت ساخت یا 
در حال مطالعه، بیان می کند: 
ب��ا اتم��ام بازبین��ی پروژه ها، 
ظرفی��ت  کاه��ش  وضعی��ت 
مخ��ازن ی��ا ثابت مان��دن آن 

مشخص خواهد شد. 
کاهش ارتفاع سد بختیاری

کلنگ ساخت سد و نیروگاه 
بلندترین  عنوان  که  بختیاری 
س��د بتن��ی جه��ان را یدک 
می کش��ید، در فروردی��ن ماه 
س��ال 92 با حض��ور محمود 
احمدی نژاد به زمین زده شد. 
ای��ن س��د در بخش س��فلای 

رودخانه بختیاری در اس��تان 
س��اخت  ح��ال  در  لرس��تان 
است. اما فهمی خبر از تعدیل 
ارتفاع این س��د بلند می دهد. 
به ای��ن ترتیب بختیاری دیگر 
بتن��ی جهان  بلندترین س��د 

نخواهد بود. 
معاون برنامه ریزی کلان آب 
و آبفای وزارت نیرو می گوید: 
در برخی مناطق کش��ور نظیر 
حوضه دریاچه ارومیه یا کرخه 
دس��تور توقف ساخت بخشی 
شده اس��ت.  داده  س��دها  از 
س��دهایی که درصد پیشرفت 
فیزیک��ی آنها کم ب��وده یا در 
دست مطالعه هستند، در این 

مناطق متوقف شده اند. 
وی در پاس��خ به این پرسش 
که آیا س��اخت این س��دها به 
طور کامل متوقف ش��ده یا در 
آینده مجددا ساخت آنها دنبال 
خواهد ش��د، عن��وان می کند: 
س��اخت ای��ن س��دها متوقف 
ش��ده و اگ��ر در آین��ده وارد 
شرایط ترسالی ش��ویم و آورد 
رودخانه به وضعیت مناس��بی 
 بازگردد، ممکن اس��ت ساخته 

شوند. 
فهمی در نخس��تین تماس 
خبرنگار »فرصت امروز«، وعده 
بیشتری  جزییات  که  می دهد 
درباره سدهای تعطیل شده یا 
کاهش ارتف��اع و حجم مخزن 
س��دهای در دس��ت س��اخت 
ارائ��ه کن��د. ام��ا روز بعد هم 
می گوی��د که موفق به دریافت 
تعدیل  ب��ه  اطلاع��ات مربوط 
سدها نش��ده و اعلام جزییات 
 بیشتر را به روز دیگری موکول 

می کند. 

تغییر منابع و مصارف با 
کاهش ارتفاع سدها

بدون ش��ک کاه��ش ارتفاع 
سدهایی که کلنگ احداث آنها 
ب��ه زمین زده ش��ده و درصدی 
از کار نی��ز توس��ط کارفرما در 
عرصه به انجام رسیده، تبعاتی 
را برای فعالان بخش خصوصی 
ب��ه همراه خواهد داش��ت. نظر 
محم��د رنجب��ر، مدی��ر عامل 
شرکت مهندسین مشاور لار را 

در این باره جویا شدیم. 
وی ب��ه »فرص��ت ام��روز« 
ای��ن  پروژه ه��ای  می گوی��د: 
ش��رکت در دس��ت اجرا بوده 
و مش��مول طرح های تعدیلی 
نشده است. ضمن  نیرو  وزارت 
آنکه تغییر در شرایط ساخت 
س��د یک مس��ئله کارشناسی 
اس��ت ک��ه همیش��ه ام��کان 

بررسی آن وجود دارد. 
رنجبر در پاسخ به این پرسش 
که اقدام��ات اخی��ر وزارت نیرو 
در بازنگ��ری س��دها را چگون��ه 
ارزیابی می کنید، می گوید: بحث 
کاهش ی��ا افزای��ش ارتفاع یک 
س��د بیان کننده این نکته است 
که برنامه ریزی ب��رای منابع آب 
را تعدی��ل کرده ایم. یعنی منابع 
و مصارفی که ب��رای یک پروژه 
خاص پیش  بینی شده، با توجه 
به ش��رایط جدید که یا متاثر از 
خشکسالی یا تغییر تقسیم بندی 

مصارف بوده، تعدیل شده است. 
ب��ه  می کن��د:  اضاف��ه  وی 
عب��ارت دیگ��ر وزارت نیرو با 
کاه��ش ارتف��اع س��د، حجم 

مخازن را پایین آورده است. 
رنجب��ر در پاس��خ ب��ه این 
پرس��ش که اقدام وزارت نیرو 

در تعدیل ارتفاع س��دها برای 
کش��ور تبعات مثبت یا منفی 
داش��ت،  خواهد  هم��راه  ب��ه 
این گونه پاسخ می دهد: مثبت 
ی��ا منف��ی ب��ودن تصمیمات 
وزارت نیرو بس��تگی مستقیم 

به شرایط یک پروژه دارد. 
وی در تش��ریح سخن خود 
ادام��ه می ده��د: بای��د دی��د 
کاه��ش حجم مخ��زن به چه 
منظوری انجام شده است. اگر 
کاه��ش در جهتی باش��د که 
تامین آب کشاورزی در پایین 
دس��ت بیشتر شود، این تغییر 
ارتفاع از نگاه کشاورزی مثبت 
تلقی می ش��ود زیرا آب از سد 
سرریز ش��ده و سهم بیشتری 
به کشاورز می رسد. اما از نگاه 
سایر مصارفی که برای پایین 
دست س��د تعریف شده، این 
اس��ت منفی  تغییرات ممکن 
ارزیاب��ی ش��ود. مدی��ر عامل 
ش��رکت مهندس��ین مش��اور 
لار می گوی��د: برای محاس��به 
ارتف��اع ی��ک س��د، ب��ه طور 
برنامه ریزی  گ��زارش  معمول 
تدوین می ش��ود.  مناب��ع آب 
برای  این گ��زارش  براس��اس 
آب ی��ک رودخانه که مصارف 
مختلف��ی اعم از کش��اورزی، 
ی��ا  صنع��ت  محیط زیس��ت، 
برنامه ریزی لازم  غی��ره دارد، 
انجام می ش��ود. در هر مرحله 
از سدس��ازی نیز ب��ا توجه به 
تغیی��ر تخصی��ص منابع آب، 
می ت��وان کار را بازنگری کرده 
و تغییراتی در آن ایجاد کنیم. 
گاهی  می کن��د:  اضافه  وی 
با توجه به کنش های حوضه، 
ای��ن ام��کان وج��ود دارد که 

طراحی ها را تغییر دهیم. این 
مبانی کاملا مهندسی است و 
کارشناسی  جلس��ات  در  باید 

روی آن بحث شود. 
احتمال کاهش توان 

تولید برق
محم��د حس��ین رمضان��ی 
معاونت  مش��اور  خوزس��تانی، 
ف��راب هم  توس��عه طرح های 
سیاس��ت های اخیر وزارت نیرو 
در تعدیل ارتفاع سدها را بدون 
فعالیت های  ب��ر  تاثیر ج��دی 
س��اخت نیروگاه ه��ای برق آبی 
توصیف می کند. وی به »فرصت 
امروز« می گوید: با کاهش ارتفاع 
س��د، ممکن اس��ت توان تولید 
برق آب��ی کاهش  نیروگاه ه��ای 
یابد. البته تبعات مسئله کاهش 
راندمان به خود اس��تفاده کننده 
)یعنی وزارت نیرو( باز می گردد. 
اضاف��ه  رمضان��ی خوزس��تانی 
می کند: قدرت تولید برق تابعی 
از جرم حجمی آب، جاذبه زمین 
و ارتفاع سقوط آب است. هرچه 
ارتفاع س��د کم ش��ود، فشار آب 
کاهش یافته و میزان تولید برق 
هم کاهش خواهد یافت. در این 
صورت با تعدیل ارتفاع س��دها، 
تحویل ده��ی انرژی ب��ه کارفرما 
تغییر می کند. وی اضافه می کند: 
ب��ه طور معم��ول کارشناس��ان 
محاس��به می کنند که با کاهش 
ارتفاع س��د و تغییر سیاست ها، 
چقدر می��زان ب��رق تحویلی به 
کارفرما کاهش می یابد. بنابراین 
ش��رایط را ب��ه کارفرم��ا اعلام 
کرده و معمولا ب��ا وی به توافق 
می رسند. مشاور معاونت توسعه 
طرح های ف��راب ادامه می دهد: 
بیش��ینه  ارتف��اع  س��دها،  در 
)ماکزیم��م(، نرم��ال، دیزاین و 
کمین��ه )مینیمم( وج��ود دارد. 
تعدی��ل طرح های  در  معم��ولا 
سدسازی ارتفاع ماکزیمم تغییر 
می کن��د که تاثی��ری روی توان 
نیروگاه��ی س��دها ن��دارد. زیرا 
محاس��بات ایج��اد نیروگاه های 
برق آبی را معمولا براساس ارتفاع 

)هد( طراحی انجام می دهیم. 
وی بی��ان می کن��د: ارتفاع 
ماکزیم��م و مینیمم هم برای 
س��ر ریزکردن سد یا خاموش 
ش��دن توربی��ن م��ورد توجه 
برق آبی  نیروگاه های  طراحان 

قرار می گیرد.

آغاز بازنگری در پروژه های وزارت نیرو

تعدیل ارتفاع سدهای در دست ساخت کشور

طبیع��ی  گاز  تولی��د  می��زان 
ایران در حال��ی به 660 میلیون 
مترمکع��ب در روز رس��یده که 
انتظار می رود این کش��ور حجم 
تولید گاز طبیعی خود را تا بهار 
آینده به 760 میلیون مترمکعب 

در روز افزایش دهد. 
ش��ده  موفق  تاکن��ون  ای��ران 
فازهای ی��ک تا 10 میدان گازی 
پارس جنوبی را تکمیل کند. در 
این میان فازهای 12 و 15 تا 18 
این می��دان گازی پیش از موعد 
مورد بهره برداری ق��رار گرفته و 
انتظار می رود که این فازها تا سه 
سال آینده به طور کامل عملیاتی 
شوند. گفتنی اس��ت ایران قصد 
دارد تا می��زان تولید فعلی خود 
را در میدان گازی پارس جنوبی 
که 330 میلیون مترمکعب است 
تا س��ال 2019 ب��ه 800میلیون 
مترمکعب افزای��ش دهد که این 
ام��ر نیازمند راه ان��دازی 19 فاز 
جدی��د از ای��ن می��دان گازی و 
تزریق دست کم 43 میلیارد دلار 

سرمایه است.
 تحقق ای��ن موضوع به معنای 
آن اس��ت ک��ه حج��م کل تولید 
گاز طبیعی ایران تا س��ال 2015 
می��لادی به یک میلیارد و یکصد 
میلیون مترمکعب در روز خواهد 

رسید. 
آمارهای رسمی در سال مالی 
گذش��ته در ایران نشان می دهد 
ک��ه 40 درص��د کل گاز طبیعی 
تولید ش��ده در ایران که حجمی 
مع��ادل 91 میلی��ارد مترمکعب 
اس��ت در بخش مصارف خانگی 
استفاده ش��ده که این میزان در 
مقایسه با سال گذشته دو درصد 

افزایش را نشان می دهد. 

تولید برق
در س��ال گذش��ته ایران بیش 
گاز  مترمکع��ب  میلی��ارد  از 50 
طبیعی را به منظور تولید برق به 
نیروگاه های ب��رق اختصاص داده 
که این مقدار 14 درصد نس��بت 
به س��ال گذش��ته افزایش نشان 
می ده��د. در این بین و به منظور 
توق��ف تولی��د س��وخت طبیعی 
در نیروگاه ه��ای ب��رق، ایران باید 
70 میلیارد مترمکعب گاز طبیعی 
را برای تولید برق اختصاص دهد. 
در ای��ن بی��ن نیروگاه های برق 
حرارت��ی در ایران تولی��د خود را 
به می��زان 2000 مگاوات افزایش 
داده اند گفتنی است میزان مصرف 
در این بخش نیز به میزان 7 درصد 
افزایش یافته اس��ت. لازم به ذکر 
اس��ت که چنانچه مص��رف رو به 
افزای��ش برق در س��ال آینده نیز 
ادامه یابد، میزان نیاز بخش تولید 
برق ب��ه گاز طبیع��ی به حجمی 
مع��ادل 75 میلی��ارد مترمکعب 

خواهد رسید. 
بخش صنعت

بخش صنعت در ایران طی سال 
گذش��ته 44 میلی��ارد مترمکعب 
گاز طبیع��ی مصرف کرده که این 
میزان دس��ت ک��م 2/5 درصد در 
مقایسه با سال گذش��ته افزایش 
نش��ان می دهد. گفتنی است که 
آم��ار مصرف گاز طبیعی توس��ط 
بخش صنعت در ایران در 10سال 
گذش��ته در س��ه نوب��ت افزایش 
یافته است. اگرچه در حال حاضر 
چش��م انداز دقیق��ی از میزان گاز 
طبیعی مورد نی��از بخش صنعت 
در ایران در دس��ت نیس��ت، اما از 
آنجا که شرکت های پتروشیمی در 
ایران به دلیل کمبود گاز طبیعی 
ب��ا 70 درصد از ظرفیت رس��می 
خود فعالیت می کنند، ایران قصد 
دارد تا 70 میلیارد دلار در صنعت 

س��رمایه گذاری  خود  پتروشیمی 
کند. این درحالی اس��ت که دیگر 
بخش ه��ای صنعت��ی در ایران به 
حج��م بیش��تری از گاز طبیعی 
در س��ال های آینده نیاز خواهند 

داشت. 
تزریق گاز طبیعی به 

چاه های نفت
تزریق گاز طبیع��ی به میادین 
نفت��ی در نیمه دوم عم��ر خود با 
توج��ه به 8 الی 13 درصد کاهش 
تولید س��الانه یکی از چالش های 
اصل��ی و ب��زرگ ایران به ش��مار 
می رود. ایران در س��ال گذش��ته 
اع��لام کرد که می��زان تزریق گاز 
طبیعی به چاه ه��ای نفت در این 
کش��ور رقمی حدود ی��ک تا 34 
میلیارد مترمکعب بوده است. این 
در حالی است که به نظر می رسد 
حج��م گاز طبیعی تزریق ش��ده 
ح��دود دو برابر آمارهای رس��می 
اعلام شده است. در نهایت و طی 
سال گذشته مجموعا 205 میلیارد 
مترمکعب گاز طبیع��ی در ایران 
مصرف شده که به هیچ وجه حجم 
قاب��ل توجهی به ش��مار نمی رود 
و این موضوع س��بب شد تا ایران 
بتواند 9/7 میلیارد مترمکعب گاز 

به ترکیه صادر کند. 
در همین رابطه ایران قصد دارد 
ت��ا با انتقال حجمی معادل 5 تا 7 
میلیارد مترمکعب گاز طبیعی به 
عراق ص��ادرات گاز خود را به این 
کشور آغاز کند. اگرچه این میزان 
گاز طبیع��ی به هیچ عنوان حجم 
قابل توجهی برای صادرات نیست 
اما منبعی که این میزان گاز از آن 
به عراق صادر خواهد ش��د میدان 
گازی پارس جنوبی نیست. حجم 
گاز صادراتی ایران به عراق که در 
موافقت نام��ه امضا ش��ده بین دو 
کشور تصریح ش��ده است، بر این 
اس��اس ایران باید ششمین خط 

لوله انتقال گاز را درون کش��وری 
اح��داث کند که این پ��روژه برای 
محقق ش��دن به س��رمایه گذاری 
معادل 2 میلیارد دلار نیاز خواهد 
داش��ت که این خ��ط لوله میدان 
گازی پ��ارس جنوب��ی را ب��ه مرز 
ایران و کردس��تان ع��راق متصل 
خواهد کرد. چنانچه سرمایه مورد 
نیاز ب��رای احداث ای��ن خط لوله 
محقق ش��ود مناب��ع گاز طبیعی 
یکی از فازهای اس��تاندارد میدان 
گازی پارس جنوبی به عراق صادر 
خواهد شد. بنابراین می توان گفت 
که کل میزان ص��ادرات گاز ایران 
را در س��ال جاری محدود خواهد 
کرد. چنانچه ای��ران حجم تولید 
گاز طبیعی خود را به 100میلیون 
مترمکعب در س��ال جاری افزایش 
دهد، این کش��ور قادر خواهد بود 
تا پاسخگوی مصرف رو به افزایش 
داخلی و کاهش مصرف س��وخت 
مایع در نیروگاه های برق باشد اما 
مشکل تزریق گاز به چاه های نفت 
همچنان موضوعی حل نشده باقی 

خواهد ماند. 
نکت��ه قاب��ل توج��ه در ای��ن 
 بین گزارش��ی اس��ت که توس��ط 
حمی��د رض��ا کاتوزی��ان یکی از 
نمایندگان مجلس ایران و رییس 
پژوهش��کده صنعت نفت در سال 
2013 آماده ش��ده است. براساس 
این گزارش با توجه به روند رو به 
رشد مصرف گاز طبیعی در ایران، 
چنانچه س��رعت رشد مصرف در 
ایران به مقدار فعلی باشد، مصرف 
گاز طبیع��ی در ای��ران تا س��ال 
2025 میلادی به 2500 میلیون 
مترمکعب در روز خواهد رس��ید. 
ب��ه بیان دیگر مصرف گاز طبیعی 
ای��ران تا س��ال 2025 چهار برابر 
حجم مصرف فعلی آن خواهد شد. 
این آمار زنگ خطر را برای مقامات 
ایرانی ب��ه صدا درآورده اس��ت و 

به نظ��ر می رس��د که مه��ار روند 
افزایش مصرف گاز طبیعی در این 
کشور نیازمند اتخاذ تصمیمات و 
تدابیر مناسب تری است. چنانچه 
ای��ران نتواند مص��رف داخلی گاز 
خود را کنت��رل کرده و از افزایش 
روزافزون آن جلوگیری کند نه تنها 
قادر به صادرات نخواهد بود بلکه 
برای تامین نیاز داخلی خود ناچار 
اس��ت تا به واردات گاز طبیعی از 
دیگر کشورها اقدام کند. 30 سال 
پیش میزان مص��رف داخلی گاز 
طبیع��ی در ای��ران 10 میلی��ارد 
مترمکعب بوده، اما س��هم گاز در 
 س��بد انرژی این کش��ور کمتر از 
20 درصد گزارش شده است. این 
در حالی اس��ت که در حال حاضر 
سهم گاز از س��بد انرژی در ایران 

بیش از 65درصد است. 
ک��ه  اس��ت  ذک��ر  ب��ه  لازم 
درح��ال حاضر می��زان اثرگذاری 
نیروگاه ه��ای ب��رق حرارت��ی در 
 ای��ران 37 درصد اس��ت. بیش از
گاز  از  مترمکع��ب  میلی��ارد   11
طبیعی در ایران به دلیل سوختن 
در مشعل ها به هدر می رود و نکته 
حائز اهمیت در این میان آن است 
که مصرف داخلی گاز طبیعی در 
ایران بسیار بالا است. در این بین 
ایران دس��ت کم تا س��ال 2020 
می��لادی هیچ خط لول��ه ای برای 
ص��ادرات گاز به اروپ��ا در اختیار 
نداشته و این کشور تفاهم نامه های 
بس��یاری را در زمین��ه ص��ادرات 
50میلیون مترمکعب گاز به عراق، 
30 میلیون مترمکعب به عمان و 
30 میلیون مترمکعب به پاکستان 
امضا کرده اس��ت. ای��ران چنانچه 
بخواه��د ب��ه ای��ن تفاهم نامه ه��ا 
و موافقت نامه ه��ا پایبن��د باش��د 
بای��د راه حلی برای کاهش رش��د 
روزافزون مص��رف گاز طبیعی در 

این کشور بیابد. 

چشم انداز تولید، مصرف و صادرات گاز ایران 
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 احتمال تغییر در تعرفه گاز
 به نفع مشترکان

در پ��ی انتقادات مطرح ش��ده نس��بت ب��ه نحوه 
افزای��ش قیم��ت گاز در س��ال گذش��ته، حمیدرضا 
عراق��ی مدیرعام��ل ش��رکت مل��ی گاز با اش��اره به 
اینک��ه با توجه ب��ه دس��تور رییس جمه��ور و وزیر 
نفت بنا ش��ده که بازنگری در پلکان ها لحاظ ش��ده 
و افزایش به ص��ورت 20درصد ب��رای همه پلکان ها 
اعمال ش��ود، گفت: معتقدم بای��د در پله های ایجاد 
ش��ده تغییراتی بدهیم به گونه ای که هم به کس��انی 
که مجبورند بیش��تر مصرف کنند فشار وارد نشود و 
 هم کسانی که بیش��تر مصرف می کنند، بهای آن را 

بپردازند. 
به گ��زارش مهر، با ب��الا گرفتن ص��دای انتقادها 
نس��بت به افزایش ب��ار مالی قبوض گاز مش��ترکان 
خانگی و تجاری، مس��ئولان ش��رکت گاز و به ویژه 
معاون وزیر نفت و مدیرعامل ش��رکت گاز از اعمال 
تغییرات جدید در نظام تعرفه بندی محاسبه قبوض 

گاز در سال جاری خبر داده اند. 

به زودی آغاز می شود
ساخت خط ششم سراسری با 

همکاری بانک ها

 مناقصه س��رمایه گذاری خط شش��م سراس��ری 
)ص��ادرات گاز ب��ه ع��راق( مراح��ل پایان��ی خود را 
 طی می کن��د و ب��ه زودی س��رمایه گذار آن انتخاب 

می شود. 
مدیرعامل ش��رکت ملی گاز ایران ب��ا بیان اینکه 
برای بهره برداری از ای��ن پروژه به 2,5 میلیارد دلار 
س��رمایه گذاری نیاز است به خبرنگار شانا گفت: این 
پروژه هم اکنون مراحل پایانی انتخاب س��رمایه گذار 

را طی می کند. 
انتخاب س��رمایه گذار  اف��زود:  حمیدرض��ا عراقی 
مراح��ل پایانی را ط��ی می کند و به نظر می رس��د 
باتوج��ه ب��ه قیمت های ارائه ش��ده در کمیس��یون 
مناقص��ات و برآوردهایی که انج��ام داده اند، قیمت 

پیشنهادی بسیار نزدیک باشد. 
وی یادآور شد: این سرمایه گذار داخلی با همکاری 
چند بانک سرمایه گذاری پروژه خط ششم سراسری 

را بر عهده می گیرد. 
مع��اون وزی��ر نفت درخص��وص فراخوان س��اخت 
اس��تان  ب��ه  گازرس��انی  و  گاز  انتق��ال   خط��وط 
سیس��تان و بلوچس��تان نیز گف��ت: برای ای��ن پروژه 
1,5 میلی��ارد دلار اعتب��ار پیش بینی ش��ده و انتخاب 
سرمایه گذار آن نیز مراحل پایانی خود را طی می کند. 

طرح خرید برق از مشترکان ابلاغ شد
 تعرفه ویژه خرید برق تابستانی

وزیر نیرو با صدور دستورالعملی، طرح ویژه خرید 
و صرفه جوی��ی در مص��رف برق تابس��تانی صنایع و 

بخش کشاورزی را ابلاغ کرد. 
به گزارش مهر، با قطعی شدن کمبود و کسری 3 
هزار مگاواتی برق برای تابس��تان سال جاری، حمید 
چیت چیان وزیر نیرو بخش��نامه پرداخت پاداش به 
مشترکان صرفه جو در مصرف برق در حوزه صنایع و 
کشاورزی را به توانیر و شرکت های برق منطقه ای و 

توزیع برق استانی ابلاغ کرد. 
بر این اساس با ابلاغ این بخشنامه جدید مشترکان 
صنعتی و کش��اورزی در ازای کاهش مصرف برق در 
دوره پیک تابستانی از تخفیف های برقی وزارت نیرو 
برخوردار خواهند ش��د به طوری که با درصد کاهش 
بار و تعداد روز همکاری، میزان پاداش محاسبه و در 

قبوض مشترکان اعمال می شود. 
از س��وی دیگر، چیت چیان، وزیر نیرو در نامه ای 
به شرکت توانیر، دستورالعمل پرداخت به مشترکان 
ش��رکت کننده در برنامه پاس��خگویی بار در بخش 

کشاورزی را هم ابلاغ کرده است. 
در ای��ن نامه، طول دوره هم��کاری با این پروژه 
برق��ی از 15 خرداد تا 15 ش��هریور اعلام و تاکید 
ش��ده اس��ت، در صورت همکاری مش��ترکان، در 
م��رداد ماه مق��دار 20 درصد به پ��اداش همکاری 

افزوده خواهد شد. 
براساس این دستورالعمل، در مناطق دارای تعرفه 
غیرگرمس��یر، حداکثر مقدار انرژی مصرفی مجاز در 
زمان اوج بار 150کیلووات ساعت و در مناطق دارای 
تعرفه گرمس��یر این میزان حداکث��ر 300 کیلووات 

ساعت تعیین شده است. 
به گزارش مهر، در حال حاضر مش��ترکان صنعتی 
به ازای هر کیلووات  س��اعت با توجه به مصرف خود 
در زم��ان کم  باری، میان  ب��اری و اوج بار حدود 53 
تومان پرداخت می کنند، از این رو مشترکان صنعتی 
بابت تخفیف 80 تومان به ازای هر کیلووات  س��اعت 

پاداش همکاری دریافت خواهند کرد.

هشدار مدیران وزارت نیرو
 وضعیت آب رضایت بخش نیست 

وزیر نیرو گفت: هر مدیر و کارشناسی باید جزییات 
برنامه های اس��تان را برای تامین آب در پیک تابستان 
داشته باشد و با تس��لط بر برنامه های اضطراری، همه 
س��ازمان در جهت اجرای برنامه ها همس��و باش��د. در 
شرایط خشکسالی نیازمند تلاش و همت همه هستیم 
تا باوجود این تلاش ها بهترین خدمات را به مردم ارائه 
دهیم. به گزارش ایسنا، حمید چیت چیان در همایشی 
اظهار کرد: کش��ور ما 14 سال است درگیر خشکسالی 
ش��دیدی شده است، شرایط تغییر اقلیم و افزایش دما 
نیز فش��ار مضاعفی بر کشور وارد می کند و نیاز به آب 
همراه با افزایش جمعیت تقاضا را برای آب روز به روز 

گسترش داده است. 
وی ب��ا بیان اینکه ام��روز اولویت م��ا آمادگی برای 
مدیریت فصل گرما است، ادامه داد: زمانی گفته می شد 
متوسط بارش کشور 250 میلی متر است، اما هم اکنون 
این میزان بارش به 205 میلی متر کاهش یافته است. 
بر اث��ر افزایش دما و تبخی��ر، آب تجدیدپذیر از 130 
میلیارد به 105 میلیارد مترمکعب رس��یده است. این 
آمار مربوط به میانگین کشوری است؛ در حالی که در 
برخی اس��تان ها تا 70 درصد کاهش بارش داشته ایم 
و این ش��رایط را برای کنترل سخت کرده است. وزیر 
نیرو ادامه داد: مدیران ما باید برنامه های اقدام اضطراری 
کوتاه م��دت، میان مدت و بلندمدت تامین آب را در هر 
منطقه و ش��هری داشته باش��ند و با به کارگیری تمام 
ظرفیت های ملی و منطقه ای این ش��رایط را مدیریت 
کنن��د. وی با اش��اره ب��ه فعالیت های آب رس��انی به 
روس��تاها گفت: تا س��ال 1392 اعتب��ار متمرکزی 
برای آب روستایی وجود نداشت، اما در بودجه سال 
1393 حدود 340 میلی��ارد تومان اختصاص یافت. 
در بودجه سال 1394 نیز علاوه بر افزایش ردیف به 
400 میلیارد تومان، با موافقت مجلس 500 میلیون 
دلار از صندوق ملی به توسعه مجتمع های آب رسانی 
روستایی اختصاص یافت. چنین اعتباری اگر درست 

هزینه شود یک دستاورد بزرگ خواهد بود. 
مع��اون وزیر نی��رو در امور آب و آبف��ا نیز در این 
همای��ش گفت: بای��د با تم��ام وج��ود بپذیریم که 

وضعیت آب کشور رضایت بخش نیست. 
رحی��م میدان��ی، با بی��ان اینکه در آس��تانه تدوین 
برنامه ششم هس��تیم و نزدیک به 67 سال از پیشینه 
برنامه ریزی در کش��ور می گذرد، افزود: این تجربه باید 
برای صاحبان بصیرت مایه عبرت باش��د و بزرگ ترین 
عبرتی که از س��ال های گذش��ته می توان گرفت، عدم 
موفقیت ما در برنامه های پنج ساله و هفت ساله است که 
ریشه آن در عدم پایبندی به اجرای برنامه های مصوب 
اس��ت. میدانی گفت در برنامه شش��م قرار است نگاه 
ویژه ای به آب ش��ود. وی ادامه داد: از مشکلات کنونی 
نباید ش��گفت زده ش��ویم و باید به فکر رفع مشکلات 
باشیم؛ زیرا چنانچه این روند اصلاح نشود، شاهد یک 
فاجعه بزرگ در کش��ور خواهیم بود. معاون وزیر نیرو 
همچنین با تاکید بر اجرای طرح احیا و تعادل بخشی 
آب های زیرزمینی در سا ل جاری، گفت: اگر بتوانیم این 
طرح را به خوبی اجرا کنیم، در 20 سال آینده به سطح 

ایستایی خواهیم رسید. 

مدیرعامل شرکت بی پی: 
بهبود قیمت های نفت در آینده 

نزدیک دور از انتظار است

مدیرعامل شرکت بی پی انگلیس بر این باور است 
ک��ه بهبود قیمت های نف��ت در آینده نزدیک دور از 
انتظ��ار خواهد بود و دلیلی ب��رای بهبود قیمت های 

نفت وجود ندارد. 
به گزارش ایرنا به نق��ل از خبرگزاری ایتارتاس از 
نیویورک، رابرت دادلی افزود: افزایش تولید نفت در 
همه جا از جمله در روس��یه و ب��ا وجود تحریم این 
کش��ور ادام��ه دارد و تقاضای چین نی��ز راکد مانده 
اس��ت و نفت ای��ران نیز به زودی و به عنوان بخش��ی 
از توافق هس��ته ای میان تهران و قدرت های جهانی 

می تواند وارد بازار شود. 
وی گفت: اگر قیمت های نفت در س��طوح کنونی 
باق��ی بماند، ش��رکت بی پ��ی برخ��ی از پروژه های 

اکتشافی خود را به تعویق می اندازد. 
وی اضاف��ه کرد: با ای��ن حال، ش��رکت بی پی به 
حفاری در خلیج مکزیک، توس��عه یک پروژه بزرگ 
در مصر و یک پروژه LNG در آلاسکا ادامه می دهد. 
اینک��ه  ب��ا  بی پ��ی،  ش��رکت  مدیرعام��ل 
س��رمایه گذاری های جدید در بخش انرژی روس��یه 
را غیرمحتم��ل نمی دان��د، افزود: هم��ه پروژه ها در 
بحبوح��ه کاه��ش س��رمایه گذاری ها ب��ه دلیل افت 

قیمت های نفت باید »فوق العاده رقابتی« باشند. 
همچنین مدیر اجرایی ش��رکت بی پی بر این باور 
است که دوره حفظ قیمت های پایین در بازار جهانی 

نفت طی چند سال آینده طول خواهد کشید. 
وی با اشاره به افزایش نسبی قیمت نفت در این اواخر 
گفت: با این حال، قیمت کنونی نفت 40 درصد پایین تر از 
سال گذشته است و شرکت های نفتی و دیگر شرکت های 

انرژی باید با توجه به این واقعیت عمل کنند.
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قانون رفع موان��ع تولید در 
هفته ج��اری ابلاغ می ش��ود. 
ای��ن خب��ر را جعفر ق��ادری، 
سخنگوی کمیته ویژه حمایت 
از تولید ملی مجلس ش��ورای 
اس��لامی در حالی می دهد که 
درباره  نگهبان  هنوز ش��ورای 
آخرین اصلاحات انجام ش��ده 
نظر خود را اعلام نکرده است. 
لایح��ه رف��ع موان��ع تولید 
رقابت پذی��ر و ارتق��ای نظ��ام 
مالی کشور، شهریور ماه سال 
به مجلس ش��ورای  گذش��ته 
اسلامی رفت. این لایحه پس 
از چن��د م��اه خ��اک خوردن 
در مجل��س در بهمن ماه، در 
صحن علنی مجلس ش��ورای 
اس��لامی بررسی شد و پس از 
رفع ایرادهای شورای نگهبان، 
مج��ددا در مجلس به تصویب 
رس��ید ام��ا ش��ورای نگهبان 
مج��ددا ایرادهای��ی را به این 
قانون وارد دانس��ت. در نهایت 
در می��ان ای��ن رفت و آمده��ا، 
نگهب��ان همچن��ان  ش��ورای 
معتقد است که دو ایراد دیگر 

در این قانون وجود دارد. 
جعفر ق��ادری، در گفت وگو 
درب��اره  »فرصت ام��روز«  ب��ا 
اش��کالاتی که شورای نگهبان 
به ای��ن قانون وارد دانس��ته، 
توضی��ح می ده��د: »ش��ورای 
نگهب��ان دو ای��راد را ب��ه این 
قان��ون گرفته بود ک��ه هر دو 
ای��راد برطرف ش��ده اس��ت و 
محترم  برای ش��ورای  مجددا 
نگهبان ارسال شده و احتمالا 
در هفته آینده این قانون ابلاغ 

خواهد شد.«
از  »یک��ی  می افزای��د:  او 
ایراده��ای گرفت��ه ش��ده این 
بود ک��ه اطلاق عبارت الحاقی 
به ماده10، نسبت به »فروش 
خدمت« اش��کال شرعی دارد 
و چنانچ��ه مبدل ب��ه »نقل و 

اشکال  ش��ود  شرعی«  انتقال 
رفع می شود. همچنین اشکال 
دیگر این ش��ورا ب��ه تبصره3 
م��اده 15 این قان��ون بود که 
گفته می ش��د مغایر ماده 82 
قانون برنامه اس��ت و ما تاکید 
کردی��م ای��ن موضوع ش��امل 
موارد م��اده 82 نمی ش��ود و 
متن هم به گونه ای اصلاح شد 
ک��ه نظر ش��ورای نگهبان نیز 

تامین شد.«
اس��ماعیل جلیل��ی، عض��و 
کمیس��یون وی��ژه حمایت از 
تولید ملی نی��ز در این زمینه 
به »فرصت ام��روز« می گوید: 
نگهبان  شورای  که  »ابهاماتی 
به ای��ن قانون گرفت��ه بود، با 
رویکرد لایح��ه در نظر گرفته 
ش��ده ب��ود. به وی��ژه درب��اره 
بدهی ه��ای دول��ت ب��ه بانک 
مرک��زی ک��ه ای��ن ای��رادات 
برطرف شده و تغییر عمده ای 

در قانون ایجاد نشده است.«
اب��لاغ  زم��ان  درب��اره  او 
ای��ن قان��ون بی��ان می کن��د: 
»امیدواریم ای��ن قانون بدون 
ف��وت وق��ت ابلاغ ش��ود زیرا 
ابتدای س��ال جدید اس��ت و 
دولت باید برنامه های خودش 

را در قالب آیین نامه ها تدوین 
کن��د، از همی��ن رو ابلاغ این 
قانون در ابتدای سال می تواند 
کمک کند که برنامه های رفع 
موانع تولید نوش��ته شود.«در 
ش��رایطی که خبر از برداشته 
ش��دن تحریم های بین المللی 
می آید، تولیدکنندگان معتقدند 
زخم هایی ک��ه از تحریم ها یا 
موان��ع داخلی که بر س��ر راه 
تولی��د ق��رار دارد، خورده اند 
بس��ی بیش��تر از ضربه های��ی 
اس��ت که تحریم های خارجی 
ب��ه آنه��ا وارد ک��رده، در این 
شرایط چش��م انتظار ابلاغ این 
قانون نشسته و به تاخیر ایجاد 
ش��ده در روند بررسی و ابلاغ 

آن معترضند. 
مرتض��وی،  محمدرض��ا 
دبی��ر خانه صنع��ت و معدن 
ای��ران، در ای��ن زمین��ه ب��ه 
می گوی��د:  »فرصت ام��روز« 
برداش��تن  جهت  در  »دولت 
را  تولی��د لایح��ه ای  موان��ع 
به مجل��س برده ام��ا اکنون 
هفت ماه است این لایحه در 
مجلس مانده اس��ت. مجلس 
ش��ورای اس��لامی ک��ه دیگر 
آمریکا  تحریم ها دست  مانند 

نبوده بنابراین چرا نباید یک 
تولید  به  برای کم��ک  قانون 

به تصویب برسد؟«
با وجود اینکه تا یک سالگی 
لایحه رفع موانع تولید دو ماه 
مان��ده، بالاخره خب��ر از ابلاغ 
این قان��ون در هفت��ه جاری 
می رسد. لایحه ای که از همان 
ابتدا انتقادهای شدیدی را به 
خود جذب ک��رد حالا پس از 
صیقل خوردن توسط مجلس 
ش��ورای اس��لامی و ش��ورای 
نگهب��ان، ب��رای اب��لاغ آماده 
می ش��ود. ام��ا همچن��ان این 
پرسش پابرجاست که آیا این 
قانون می تواند به تنهایی برای 
برداشتن موانع از سر راه تولید 

کفایت کند؟ 
یوس��فی،  قل��ی  محم��د 
ب��ه  پاس��خ  در  اقتص��اددان 
ای��ن پرس��ش در گفت وگو با 
»فرصت امروز« اظهار می کند: 
»دولتمردان به ش��رایط رکود 
تورم��ی اعتق��ادی ندارن��د یا 
نمی خواهن��د در ای��ن زمینه 
انرژی مصرف کنند و بیش��تر 
به دنبال بخ��ش راحت قضیه 
اقتصاد  متخصصان  هس��تند. 
توصیه نمی کنند که مشکلات 

رکودی از طریق کنترل تقاضا 
یا سیاس��ت های پولی برطرف 
ش��ود. در حالی ک��ه دولت در 
یک س��ال و نیم گذشته همه 
تلاش خود را برای برون رفت 
از ش��رایط رکودی به کنترل 
تقاض��ا و سیاس��ت های پولی 
معط��وف ک��رده اس��ت. برای 
خروج از رکود باید بر افزایش 
تولی��د و کاه��ش هزینه های 
مدیریت  ش��ود.  تمرکز  تولید 
تقاض��ا فقط زمان��ی می تواند 
موجب کاهش تورم ش��ود که 
اثرات رکودی نداش��ته باش��د 
اما وقت��ی رکود و تورم همزاد 
یکدیگر هس��تند، وقتی تورم 
کنترل ش��ود، رکود تش��دید 
می ش��ود که به اعتقاد من در 
نش��ده  تصمیم گیری  این باره 

است.«
جلیل��ی نیز در ای��ن زمینه 
معتق��د اس��ت: »رون��د تولید 
ی��ک رون��د پیوس��ته اس��ت. 
ایرادهای��ی  قانون��ی  نظ��ر  از 
ش��رایط  تس��هیل  ب��رای  که 
از  کس��ب و کار  و  تولی��د 
و  بخش خصوص��ی  دی��دگاه 
تولیدکنن��دگان مطرح ش��ده 
بود، در این قانون اعمال شده 
اس��ت البته مهم نحوه اجرای 
این قانون اس��ت زی��را ما در 
قانون  قانون گ��ذاری،  ح��وزه 
خوب کم نداریم که یا بد اجرا 
شده یا اصلا اجرا نشده  باشد. 
در مجم��وع تولید ما دچار دو 
مشکل عمده تامین نقدینگی 
و بدهی های تولیدکنندگان به 
بانک هاس��ت که هر دوی این 
موارد در این قانون دیده شده 

است.«
قان��ون رف��ع موان��ع تولید 
رقابت پذی��ر و ارتق��ای نظام 
مالی کشور، گویا به سرمنزل 
مقصود رس��یده اما حالا باید 
منتظر نشست و نحوه اجرای 
 آن را توس��ط دول��ت نظ��اره 

کرد. 

انتظار برای ابلاغ قانون رفع موانع تولید در این هفته

تولیددرآمادهباش

 وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گفت: تا دو س��ال دیگر صادرات 
م��واد خ��ام معدن��ی در کش��ور 

متوقف می شود. 
محمدرضا  ایس��نا،  گزارش  به 
نعمت زاده، در مراسم کلنگ زنی 
کارخان��ه ذوب فولاد ش��اهرود، 
ب��ه تاکیدات مس��ئولان ارش��د 
نظ��ام در خص��وص جلوگی��ری 
از خام فروش��ی معادن اش��اره و 
اظهار ک��رد: واقعیت این اس��ت 
ک��ه در ح��ال حاض��ر ش��رایط 

 مع��ادن در ای��ران امیدوارکننده 
نیست. 

وی از صنعت ف��ولاد به عنوان 
یک صنع��ت محوری ی��اد کرد 
و اف��زود: در حال حاض��ر تولید 
فولاد در کش��ور سالانه از حدود 
18 میلی��ون تن فرات��ر نمی رود 
ام��ا درصدد هس��تیم ب��ا جذب 
این  بیش��تر در  س��رمایه گذاری 
بخش، ظرف یک دوره 10 ساله 
تولید فولاد در کشور را به بیش 
از 50 میلیون تن افزایش دهیم. 

وی اضاف��ه ک��رد: جهت گیری 
م��ا در تولید ف��ولاد بیش از 50 
میلی��ون تن اس��ت و این مهم با 
تکمی��ل زنجیره تولی��د فولاد و 
اکتش��افات جدید محقق خواهد 

شد. 
وزیر صنع��ت، معدن و تجارت 
با اشاره به برنامه ریزی های دولت 
تدبیر و امید در این بخش گفت: 
در همی��ن راس��تا امیدواریم که 
طی دو سال آینده صادرات مواد 
خام معدنی را برای همیش��ه در 

کشور متوقف کنیم. 
نعم��ت زاده ب��ا بی��ان اینک��ه 
ایران تا چندی پیش در ش��مار 
کش��ورهای واردکنن��ده عم��ده 
اس��ت، خاطرنش��ان  بوده  فولاد 
ک��رد: با تلاش های��ی که صورت 
گرفت��ه در س��ال گذش��ته 2. 8 
میلیون تن ص��ادرات فولاد خام 
داش��ته ایم که گام خوبی در این 

راستا محسوب می شود.
ای��ن  برنامه ه��ای  ب��ه  وی 
وزارتخانه در صنعت فولاد اشاره 

و یادآوری ک��رد: صادرات فولاد 
در کشور در پایان افق چشم انداز 
باید به بی��ش از 10 میلیون تن 

افزایش یابد. 
وی با اشاره به برخی مشکلات 
مع��ادن،  بخ��ش  روی  پی��ش 
گفت: ما در ای��ن بخش نیازمند 
هستیم،  بیشتری  سرمایه گذاری 
ل��ذا بای��د زمین��ه ب��رای جذب 
سرمایه گذار فراهم شود تا شاهد 
رونق و پیش��رفت بیشتر در این 

بخش باشیم. 

 وداع با خام فروشی مواد معدنی تا دو سال دیگر 

 مدیرعامل معدن چادرملو به 
اظهارات اخیر دیوان محاس��بات 
و برخ��ی از نماین��دگان مجلس 
گف��ت:  و  داد  نش��ان  واکن��ش 
میزان بدهی این معدن براساس 
محاسبات ما با عددی که دیوان 
محاس��بات و س��ازمان ایمیدرو 
مط��رح ک��رده اس��ت، مطابقت 

ندارد. 
نوریان در گفت وگو با ایس��نا، 
با بی��ان اینکه بده��ی چادرملو 
در س��ال 1392 مع��ادل 513 
براس��اس  توم��ان  میلی��ارد 
محاس��بات خودمان بوده است، 
گف��ت: تاکن��ون تمام��ی ای��ن 
مبلغ پرداخت ش��ده و چادرملو 
هیچ گون��ه بده��ی برای س��ال 

1392 ندارد. 
وی ادامه داد: این موضوع در 
حالی اس��ت که ایمیدرو میزان 
میلی��ارد   937 را  م��ا  بده��ی 
تومان و دیوان محاسبات 981 
میلیارد تومان ارزیابی کرده که 
تومان  426 میلیارد  این میزان 
در محاس��به ایمی��درو و 468 
میلی��ارد توم��ان در محاس��به 
آنچ��ه  ب��ا  محاس��بات  دی��وان 
چادرملو محاس��به کرده است، 

فاصله دارد. 
نوری��ان با بیان اینکه بین عدد 
ایمیدرو و دیوان محاس��بات نیز 
اخت��لاف وجود دارد، اظهار کرد: 

ای��ن مس��ئله نش��ان از ابهام در 
قانون دارد. 

وی ب��ا بی��ان اینک��ه در حال 
حاضر مع��دن چادرمل��و منتظر 
تصمیم مجلس است، گفت: اگر 
مجلس تصمیم را بر این بگذارد 
که دیوان محاس��بات یا ایمیدرو 
زمام کار را به دست گیرند، ما آن 

را می پذیریم. 
با  مدیرعامل مع��دن چادرملو 
اش��اره به بدهی ای��ن معدن در 
سال 1393 اظهار کرد: چادرملو 
براس��اس   1393 س��ال  باب��ت 
محاسبات خودمان 630 میلیارد 
تومان بده��ی دارد که این عدد 
اخت��لاف چندانی با ع��دد مورد 
محاس��به دی��وان محاس��بات و 

ایمیدرو ندارد. 
نوریان با بی��ان اینکه تاکنون 
110 میلیارد تومان از این مبلغ 
را پرداخت کرده ایم، گفت: از این 
مبلغ 520 میلی��ارد تومان باقی 
مان��ده که با توج��ه به طلبکاری 
ه��زار میلیارد تومان��ی چادرملو 
ایمی��درو  ب��ه  را  پیش��نهاداتی 

داده ایم. 
و  مدیرعامل ش��رکت معدنی 
صنعت��ی چادرملو با اش��اره به 
اینک��ه مع��دن چادرمل��و به جز 
مواد  بقیه  دانه بندی  سنگ آهن 
تولید ش��ده خ��ود را ب��ه بازار 
داخل��ی عرضه می کن��د، اظهار 
کرد: ش��رکت های فولادی بابت 
خری��د کنس��انتره و گندله بالغ 

بر هزار میلی��ارد تومان به این 
شرکت بدهی دارند. 

او ب��ا تاکید بر اینکه تا زمانی 
بهبود  اقتص��ادی  وضعی��ت  که 
نیاب��د، ای��ن بدهی ه��ا تس��ویه 
نمی شود، اظهار کرد: همان طور 
که رک��ود اقتصادی در کش��ور 
شرکت های  برخی  شده  موجب 
فولادی نتوانن��د بدهی خود را 
به ش��رکت چادرمل��و پرداخت 
ف��ولادی  ش��رکت های  کنن��د، 
نی��ز مطالباتی دارن��د که هنوز 
حتی  اس��ت.  نش��ده  دریاف��ت 
از فولادس��ازان به دلیل  برخی 
نداشتن مش��تری با محصولات 
انب��ار ش��ده روبه رو هس��تند و 
این گونه نیس��ت ک��ه آنها توان 

پرداخ��ت بدهی ه��ای خ��ود را 
داشته باش��ند، اما اقدام نکنند. 
وی از مسئولان کشور خواست 
نامناس��ب  به ش��رایط  توجه  با 
اقتص��اد و رک��ود فعالیت ه��ای 
عمرانی و ساخت وس��از مسکن، 
از ش��رکت های فولادی حمایت 
کنن��د ت��ا ای��ن صنای��ع دچار 
آس��یب نش��ده و ب��ه تعطیل��ی 

کشانده نشوند. 
نوری��ان ادامه داد: در ش��رایط 
فعلی ضرورت همکاری و تعامل 
میان بنگاه ه��ای اقتصادی بیش 
از پی��ش احس��اس می ش��ود و 
ایجاد  متقابل��ی  چنانچ��ه درک 
ش��ود می توانیم بحران کنونی و 
دوره رکود را پشت سربگذاریم. 

وی ب��ا اش��اره ب��ه پیش��نهاد 
چادرملو ب��ه ایمیدرو اظهار کرد: 
با توجه به اینکه خریداران توان 
پرداخ��ت ندارن��د چادرمل��و به 
ایمیدرو پیش��نهاد تهاتر را داده 

است. 
چادرملو  مع��دن  مدیرعام��ل 
ادام��ه داد: ب��ا توجه ب��ه اینکه 
نقدینگ��ی وجود ن��دارد، دیوان 
ارگان��ی  به عن��وان  محاس��بات 
در کش��ور هم��کاری خ��ود را با 
چادرملو آغاز کرده است، چرا که 
اگر دیوان محاس��بات بخواهد با 
قوه قهریه فعالیت کند چادرملو 

متوقف می شود. 

واکنش مدیرعامل چادرملو به رقم بدهی این معدن 
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صنعت

معدن

شرکت های معدنی ایرانی در تعامل 
با شرکت های سرمایه گذار خارجی

قسمت ششم
سلس��له گفتارهای حاضر شامل چهار بخش است 
که به بررس��ی تاثیر لغو احتمالی تحریم ها بر فضای 
معدنی ایران می پردازد. آنچه درش��ماره های پیشین 

آورده شد، عبارت بود از: 
1-  توان معدنی موجود کش��ور و بررسی زمینه های 
جذب سرمایه گذار خارجی در صورت حذف تحریم ها. 
2-   اهداف سرمایه گذاری اکتشاف مواد معدنی در 

ایران و مسائل مرتبط با تحریم ها. 
3-   تاثیرپذی��ری محص��ولات ش��یمیایی ب��ر پایه 

مواد معدنی از لغو احتمالی تحریم ها. 
در این قسمت گفتار را با عنوان زیر به پایان می رسانیم: 
4-  ش��رکت های معدن��ی ایران��ی در تعام��ل ب��ا 

شرکت های سرمایه گذار خارجی
نیاز به مواد معدنی و تلاش سرمایه داخلی به نشستن 
در جایگاه سودآور و امن، از جمله عواملی به شمار می روند 
که تشکیل شرکت های معدنی داخلی را در زمینه معدن 
سبب شده است. با لغو تحریم ها، باید منتظر ماند و دید 
که آیا سرمایه گذار ایرانی میدان امن دوبی، ترکیه و کانادا 
را رها کرده و در زمینه معادن ایران متمرکز خواهد شد؟ 
معادنی که درگیری هایی چون ریس��ک سرمایه گذاری، 
نب��ود لایه ه��ای داده ه��ای اکتش��افی معتب��ر، کمبود 
پش��تیبانی مالی و قانونی، مع��ارض محلی، بینش تنگ 
و یکسویه ای سازمان های محیط زیست و منابع طبیعی 
نس��بت به معدنکاری را به همراه دارد؟ با این وجود دهه 
90، دهه تغییر بنیادین در اقتصاد معدنی ایران اس��ت؛ 
تغیی��ری که نه به واس��طه درک صحیح از یک ضرورت 
که به اجبار ش��رایط اقتصادی اتفاق افتاده است. در این 
دهه ش��رکت های معدنی بزرگ، ش��رکت های کوچک 
را هض��م خواهند کرد. نطفه های ای��ن غول های آینده، 
ش��رکت های کوچکی هس��تند که با سعی و خطا پیش 
می روند. پیش بینی می شود که این شرکت ها نخستین 
سازمان هایی باشند که به سوی مشارکت با شرکت های 
س��رمایه گذاری خارج��ی حرکت کنند. از س��وی دیگر 
گرایش نانوش��ته ای در مولفه های تاثیرگذار روی بخش 
معدن وجود دارد که قوانین و محدودیت ها را به سمتی 
پیش می برند که فعالیت در زمینه اکتشاف و معدن نیز 
مانند میدان نفت و گاز و پتروش��یمی، شبه دولتی شود. 
زیرس��اخت های این گرایش مانند تس��هیل کار فعالیت 
شرکت هایی از این دس��ت در برابر خلع ید شرکت های 
خصوصی دیده می شود. مجلس نیزمتوجه تولید ثروت 
خارج از فضای رقابت این بخش خصوصی بوده و گرفتن 
بهره مالکانه از معادن را عمومی کرد. گرفتن بهره مالکانه، 
علاوه بر حقوق دولتی، به عنوان درصدی از سود حاصل از 
معادن پیش بینی شده بود که با استفاده از سرمایه گذاری 
دولت راه اندازی شده و بهره بردار نیز شرکت دولتی بوده 
باش��د. با علم اینکه ش��رکت های بزرگ معدنی از توجه 
ویژه ای برخوردار بوده اند، دولت و مجلس این شرکت ها 
را مل��زم به پرداخت بهره مالکانه، علاوه بر حقوق دولتی 
کرده اس��ت؛ تصمیمی که همزمانی اجرای آن با سقوط 
ش��دید قیمت جهانی فلز و افزایش هزینه حمل، منجر 
به تعطیلی بخش��ی از معادن سنگ آهن شد. به هر روی 
پیش بینی می شود در طول سال های آتی رویدادهای زیر 
در این میدان اقتصادی معادن در خصوص شرکت های 

معدنی رخ دهد: 
-  شرکت ها و هلدینگ های معدنی بزرگ سازمان یافته تر 
خواهند شد که علاوه بر توانمندتر شدن، اقدام به بلعیدن 

شرکت ها و معادن کوچک خواهند کرد. 
-  محدودی��ت جغرافیایی فض��ای فعالیت معدنی، 
رقابت س��ختی را در بین ش��رکت های معدنی ایجاد 

خواهد کرد. 
-  دستیابی به ذخایر پنهان تنها در سایه مشارکت 

با شرکت های بین المللی میسر خواهد شد. 
ش��رکت های خارجی برخلاف ده��ه 70 به جای 
پی جویی مس��تقیم به منظور یافتن معادن، ترجیح 
خواهند داد که با شرکت های ایرانی همراه شوند که 

ویژگی های زیر را داشته باشند: 
-  در اکتش��اف م��واد معدن��ی م��ورد نظ��ر آنان 

سرمایه گذاری کرده باشند. 
-  مجوز اکتش��اف محدوده های معدنی مورد نظر 

آنان را در اختیار داشته باشند. 
-  مج��وز پهنه ه��ای معدنی ایمیدرو را در دس��ت 

داشته باشند. 
-  مدیران��ی دارای ت��وان کار بین الملل��ی و دانش 

معدنی داشته باشند. 
-  هوی��ت بین المللی و پش��توانه حقوق��ی معتبر 

داشته باشند. 
ش��رکت های چینی و هندی در معادن س��نگ آهن، 
شرکت های روسی و ایرلندی و انگلیسی در زمینه طلا، 
شرکت های فرانسوی و اس��ترالیایی در زمینه فسفات 
رسوبی به عنوان پیشگامان شرکت های خارجی در ورود 
به ایران مطرح هستند. رصد کردن رفتار و تصمیم گیری 
این ش��رکت ها، می تواند مقدمه ای جهت هدف گذاری 
درست ارتباطی و پیش دستی در تعامل با شرکت های 
خارجی و بهره گیری از س��رمایه و توان کارشناسی آنها 
باش��د. البته نباید فراموش کرد ش��رکت های خارجی 
که در گذش��ته در ایران حضور داش��تند، با خاطره ای 
نه چندان خوش از ایران خارج ش��دند و رفتار تخریبی 
مس��ئولان و رس��انه ها را فراموش نکرده اند و خواستار 
چف��ت و بس��ت های قانونی محکم تری خواهند ش��د. 
در ی��ک نگاه می ت��وان اهداف میان مدت مش��ارکت با 
شرکت های بین المللی را در زمینه های زیر خلاصه کرد: 
-  توس��عه فرآوری مواد معدنی ب��ا اتکا به فناوری 

نوین )افزایش راندمان و بازیافت(.
-  فرآوری و استحصال عناصر کمیاب همراه. 

-  اکتشاف ذخایر فلزات پایه )مس، سرب و روی(. 
معدن��ی  پهنه ه��ای  اکتش��اف  در  مش��ارکت    -
 به وی��ژه به منظور دس��تیابی به ذخای��ر فلزی تیپ

)Iron oxide copper gold( IOCG 
-  توس��عه اکتش��اف و تولی��د ذخای��ر کانی ه��ای 

غیر فلزی )سیلیس، بنتونیت و...(. 
-  تکمیل زنجیره تولید در صنایع کانی های غیر فلزی. 

رشد ارزش بیمه نامه های صادره 
صندوق بیمه سرمایه گذاری معدنی 

ارزش بیمه نامه ه��ای ص��ادره از س��وی صندوق بیمه 
سرمایه گذاری فعالیت های معدنی طی سال 93 به صورت 
چشمگیری رشد کرد. به گزارش روابط عمومی سازمان 
توس��عه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران، صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی طی سال گذشته 
67 بیمه نامه به ارزش 2133 میلیارد ریال صادر کرد. این 
در حالی است که طی سال 92، 71 بیمه نامه به ارزش 178 
میلیارد ریال صادر شده بود و این مسئله نشان می دهد که 
از یک س��و، ایمیدرو به بیمه سرمایه گذاری فعالیت های 
معدنی به عنوان یکی از مولفه های توس��عه بخش معدن 
توجه ویژه ای داشته و از سوی دیگر، بخش خصوصی برای 
سرمایه گذاری در بخش معدن استقبال بیشتری از خود 
نش��ان داده است. از بیمه نامه های صادره در سال 93، 45 
فقره بیمه نامه سرمایه گذاری اکتشاف و 22 فقره بیمه نامه 
اعتباری بهره برداری بود و این نوید را می دهد که با افزایش 
اکتشاف، در آینده ای نزدیک مجموع ذخایر معدنی کشور 
افزای��ش خواهد یافت و زمینه اح��داث طرح های جدید 
ف��رآوری م��واد معدنی فراهم خواهد ش��د.  همچنین، با 
اجرایی شدن طرح تامین و تولید ماشین آلات و تجهیزات 
معدن و صنایع معدنی، صندوق بیمه و بانک های تجارت 
و ملت، بیمه نامه اعتباری برای پیمانکاران نیز به خدمات 
صندوق اضافه شد و تاکنون چهار فقره بیمه نامه به ارزش 
حدود 2 هزار میلیارد ریال برای پیمانکاران معدنی صادر 
ش��د. در مدت یاد شده، میزان پرداخت خسارت و جبران 
تعهدات ناش��ی از صدور بیمه نامه ها به 99 میلیارد ریال 
رسید که نسبت به رقم مدت مشابه سال 92 )45 میلیارد 
ریال(، 2. 2 برابر بیشتر است که نتیجه آن، افزایش اعتماد 

سرمایه گذاران به فعالیت های پر  ریسک معدنی است. 

جزییات نخستین جلسه 
سیاست گذاری خودرو در سال۹۴ 

ساسان قربانی، سخنگوی شورای سیاست گذاری خودرو 
گفت: بازار خ��ودروی ایران در رتبه بن��دی جهانی دارای 
جایگاه س��یزدهم است که این رتبه در عرصه تیراژ تولید 
خودرو در حال حاضر رتبه هجدهم دنیا محسوب می شود. 
به گزارش خبرگزاری مهر قربانی افزود: در نخستین جلسه 
سیاس��ت گذاری خودرو در س��ال94 وزیر صنعت، معدن 
و تج��ارت با تاکید بر لزوم ایجاد یک ش��رکت  صادراتی و 
ایجاد واحدهای طراحی � مهندسی مشترک، فعال شدن 
واحد صادرات در مجموعه س��ازان ب��زرگ و برنامه ریزی 
و یافتن راهکار کیفی جهت حل مش��کلات را خواس��تار 
شد.  وی اظهار داش��ت: مهندس نعمت زاده تأکید کرده 
که خودروس��ازان باید پشتیبانی خود را از قطعه سازان به 
عمل آورند تا با استفاده از تکنولوژی روز بتوانند با برندهای 
جهانی مشارکت کنند. سخنگوی شورای سیاست گذاری 
خودرو تصریح کرد: در این نشس��ت وزیر صنعت مطرح 
کرد قرارداد یک ساله در هیچ قطعه سازی انگیزه لازم را به 
سمت ارتقای تکنولوژی ایجاد نمی کند و باید قراردادها سه 
تا پنج س��اله باشد تا سرمایه گذاران و صاحبان تکنولوژی 

انگیزه لازم را برای سرمایه گذاری در ایران داشته باشند. 

بدهی میلیاردی سیمان شاهرود 
به شرکت گاز

بدهکاری شرکت های تولیدی و صنعتی به شرکت گاز 
هر از چندگاهی به موضوع روز تبدیل می شود و در این بین 
مسئولان همواره به دنبال تعامل با صنعتگران برای تقویت 
این بخش و جلوگیری از تعطیلی آنها هستند. به گزارش 
مهر، بدهی چند میلیارد تومانی ش��رکت سیمان شاهرود 
به ش��رکت گاز در ماه های اخیر فرازونشیب هایی داشته و 
باعث کم کردن فشار گاز تزریقی به این واحد تولیدی مهم 
ش��رق استان شده و در این راستا نیز بخشی از خط تولید 
کارخانه را با مش��کل مواجه کرده است که این مسئله با 
ورود فرماندار ویژه شهرس��تان به موضوع مربوطه و تعامل 
مسئولان ش��رکت گاز رفع مشکل شد.  معاون استاندار و 
فرماندار ویژه شهرستان شاهرود در گفت وگو با مهر ضمن 
تایید موضوع بدهکاری شرکت سیمان شاهرود به شرکت 
گاز، گفت: این ش��رکت تولیدی بال��غ بر 5 میلیارد تومان 
برای ماه های اخیر بدهکار بود که با تدبیر لازم بخش��ی از 
آن پرداخت ش��د.  سیدمحمد رضا هاشمی با بیان اینکه 
مسئولان دولتی و خصوصا استاندار سمنان همواره تاکید 
کرده اند که واحدهای صنعتی به دلیل بدهکاری در بخش 
انرژی نباید تعطیل ش��وند، گفت: مس��ئولان شرکت گاز 
نیز همواره نس��بت به این مهم توجه ویژه داشته و تعامل 
مناسبی با واحدهای صنعتی داشته اند.  به گفته وی، گاز 
مصرفی شرکت سیمان شاهرود به هیچ عنوان قطع نشده 
است: اما مسئولان شرکت گاز در مقطعی اقدام به اعمال 
افت فشار تزریق گاز کرده بودند که با ورود به موضوع این 
مش��کل نیز رفع شد.  رییس ش��رکت گاز شاهرود نیز در 
گفت وگو با مهر ضمن اش��اره ب��ه بدهی 2 میلیارد و 900 
میلیون تومانی کارخانه سیمان شاهرود به این شرکت برای 
اسفند سال 93 و فروردین ماه سال جاری گفت: این رقم 5 
میلیارد و 600 میلیون تومان بود که بخشی از آن به میزان 
2 میلی��ارد و 700 میلیون تومان که مربوط به بهمن ماه 

سال 93 بود در روزهای اخیر پرداخت شد. 

بیمه

خودرو

سیمان

یادداشت

عسل داداشلو محمد ضرغامی
کارشناس ارشد زمین شناسی



دوره  در  مرک��زی  بان��ک 
دول��ت یازدهم، با وجود برخی 
انتقادهای��ی که بر عملکرد آن 
وارد می ش��ود، مجموع��ه ای از 
مدیری��ت یکپارچ��ه، علم��ی و 
قدرتمندان��ه را در بازاره��ای 
پول��ی و مال��ی ب��ه نمای��ش 
گذاش��ته اس��ت. ولی الله سیف 
در س��فر اخی��رش ب��ه آمریکا 
در مصاحب��ه ب��ا ی��ک ش��بکه 
تلویزیونی با اش��اره به شرایط 
بازار پولی و مالی کش��ور اعلام 
ک��رد که بانک مرک��زی ایران 
برمبن��ای احتم��ال برداش��ته 
ش��دن تحریم های بین المللی 
برنامه ریزی نمی کند و آمادگی 
خ��ود را برای روزهای س��خت 

حفظ کرده است. 
وی اظه��ار کرد: به ش��کلی 
اقتص��ادی و  پیش بینی ه��ای 
بودج��ه ای را انج��ام می ده��د 
مث��ل اینک��ه هم��ه تحریم ها 

ادامه خواهد یافت. 
اظه��ارات س��یف در حال��ی 
است که بانک مرکزی عملکرد 
جالب توجه��ی در مهار قیمت 
ارز پ��س از هیجانات سیاس��ی 

داشته است. 
بیانی��ه  قرائ��ت  از  پ��س 
مطبوعات��ی مش��ترک لوزان، 
برخ��ی تحلیل ه��ا ب��ر این بود 
که بازار های مالی دس��تخوش 
موج��ی از هیج��ان ش��ده و 
قیم��ت ارز راه س��قوط را در 
پی��ش خواه��د گرف��ت اما به 
فاصل��ه ی��ک روز پ��س از این 
رخ��داد، مدیری��ت هنرمندانه 
بان��ک مرکزی ب��ر بازار موجب 
ش��د تا قیم��ت ارز با صعودی 
ملای��م، راه ثب��ات را در پیش 
بگیرد. این در حالی اس��ت که 
درس��ال 91 به دلیل مدیریت 
ضعی��ف بان��ک مرکزی بر بازار 
ارز ب��ا ش��دت گرفتن تحریم ها 

علی��ه ایران، مهار قیمت ارز از 
دست بانک مرکزی خارج شد و 
دلال ها و سفته بازان میدان دار 

بازار ارز شدند. 
البت��ه برخ��ی تحلیلگ��ران 
معتقدن��د که مه��ار قیمت ارز 
در ای��ن بره��ه معل��ول عوامل 
دیگری غی��ر  از مدیریت بانک 

مرکزی هم بوده است. 

مدیریت هیجان ها در 
بازار ارز

دکتر حسین ثلاثه، کارشناس 
اقتصادی در این باره به »فرصت 
امروز« گفت: اس��اس مدیریت 
علمی و درس��ت این است که 
برمبنای خوش بینی ها و ساده 
اندیش��ی ها برنامه ریزی نشود، 
بلک��ه آمادگ��ی یک س��ازمان 
برای روزهای سخت و بحرانی 
حفظ شود. وقتی یک مدیر بر 
این اساس برنامه ریزی می کند 
هیچ گاه دچار غافلگیری نشده 
و همیش��ه از ح��وادث جلوتر 
خواهد بود و آمادگی سازمانش 
را ب��رای ه��ر روی��دادی حفظ 
می کند. پرهیز از هیجان زدگی 

بازار ارز رویکرد درس��تی است 
و بانک مرکزی در این باره راه 

درستی را می پیماید. 
دو  در  ارز  ب��ازار  مدیری��ت 
س��ال اخیر مدیریتی درس��ت 
و برمبن��ای پرهیز از هیجانات 
ب��وده اس��ت. بان��ک مرک��زی 
ب��ا همی��ن رویک��رد درس��ت 
 توانس��ته است تورم نزدیک به

40 درص��دی را مهار کند و از 
التهابات اقتصادی بکاهد. 

اقتصادی  ای��ن کارش��ناس 
در پاس��خ ب��ه این س��وال که 
آی��ا سیاس��ت های ضد تورمی 
بان��ک مرکزی موج��ب رکود 
اقتصادی نش��ده اس��ت، گفت: 
بان��ک مرک��زی مجبور اس��ت 
برای رسیدن به رونق اقتصادی 
ت��وام با تورم منطقی، به صورت 
مرحل��ه ای و گام ب��ه گام قدم 

بردارد.
نخس��تین گام مهم این بود 
ک��ه تورم مهار ش��ود و در گام 
بع��دی ب��ا کاهش نرخ س��ود 
بانکی و تسهیلات، زمینه های 
بازگش��ت رون��ق اقتصادی به 

کشور فراهم می شود. 

دلال ها باید ساماندهی شوند
س��یروس کرمی، کارشناس 
ب��ه  این ب��اره  در   اقتص��ادی 
»فرص��ت ام��روز« گفت: البته 
بان��ک مرکزی از مدت ها پیش 
مقابله با سفته بازان و دلال ها را 
در بازار ارز در دستور کار خود 
قرار داده است. بانک مرکزی با 
راه اندازی س��امانه اعلام قیمت 
کان��ون صرافان، تلاش دارد تا 
ب��ه یک اجماع قیمتی در بازار 
برس��د ام��ا با این وج��ود این 
س��امانه هنوز نتوانس��ته است 
دلال ه��ا را از دور رقابت خارج 
کند و آنها هنوز میدان دار بازار 

ارز هستند. 
این کارش��ناس تاکید کرد: 
ام��ا به نظر م��ن آنچه موجب 
ش��د تا پ��س از قرائ��ت بیانیه 
لوزان قیمت ارز راه نزول را در 
پی��ش نگیرد، ع��لاوه بر تمایل 
و برنامه ری��زی بان��ک مرکزی، 
مدیون س��رمایه گذاران بزرگی 
بود ک��ه نقش آفرین��ان اصلی 
بازار ارز هس��تند. از ماه ها قبل 
بخش مهمی از این افراد دست 
به خریدهای سنگینی در بازار 

ارز زده بودند و طبیعی اس��ت 
که در چنین شرایطی این افراد 
تمایل��ی به کاه��ش قیمت ارز 
ندارن��د. بنابراین پس از بیانیه 
ل��وزان، این افراد در هماهنگی 
ب��ا بان��ک مرک��زی، ب��ا انجام 
خریده��ای جدید از قیمت ارز 
حمایت کردند و اجازه س��قوط 
قیمت را ندادند، اما پرسش این 
اس��ت که اگ��ر در بیانیه لوزان 
اع��لام می ش��د ک��ه مذاکرات 
شکس��ت خورده است آیا این 
افراد باز هم از ثبات قیمت ارز 
حمایت می کردند یا به افزایش 

قیمت ارز دامن می زدند؟ 
وی اف��زود: آنچ��ه در س��ال 
91 اتفاق افتاد ش��اید به بانک 
مرک��زی تحمی��ل ش��ده بود. 
تسلط نداش��تن بانک مرکزی 
ب��ر ب��ازار ارز موجب ش��د تا با 
تش��دید تحری��م و ایجاد ابهام 
در اف��ق اقتصاد ایران، دلال ها 
نبض بازار را در دس��ت بگیرند 
و حت��ی زنان خانه دار هم برای 
خرید ارز راهی بازار ارز شوند. 
طبیعت��ا هنگام��ی ک��ه تقاضا 
برای ارز ش��دید می شود بانک 
مرک��زی جز س��پردن قیمت 
ارز ب��ه دس��ت جری��ان تقاضا 
نمی توان��د کار زیادی کند. چرا 
ک��ه بان��ک مرکزی باید از قبل 
ب��ه فک��ر می بود و قبل از وقوع 
حادثه به دنبال چاره می گشت. 
ای��ن کارش��ناس تاکید کرد: 
بان��ک مرکزی در دولت یازدهم 
اگر می خواهد مدیریت درستی 
ب��ر ب��ازار ارز داش��ته باش��د، 
بای��د مه��ارت خ��ود را در مهار 
دلال ها نش��ان دهد. هنوز هیچ 
نش��انه ای در ب��ازار، دال بر مهار 
دلال ه��ا وجود ن��دارد. تا زمانی 
که دلال ها س��اماندهی نش��وند 
نمی ت��وان امی��دوار ب��ود که در 
مواقع بحرانی، ش��رایط بد سال 

91 تکرار نمی شود. 

بانک مرکزی بازار پولی و مالی را به کدام سو هدایت می کند؟ 

مدیریت هیجان ها در بازار ارز

کمیس��یون اقتص��ادی مجلس 
درحالی در جلسه اخیر درخصوص 
کلیات طرح س��اماندهی چک به 
اجماع رسید و آن را تصویب کرد 
ک��ه بان��ک مرکزی در یک س��ال 
گذش��ته چندین ب��ار اعلام کرده 
که در حال س��اماندهی چک در 

کشور است. 
به گزارش تس��نیم، در جلس��ه 
چهارش��نبه کمیسیون اقتصادی 
مجل��س کلی��ات ط��رح چ��ک 
تصویب ش��د. طرحی که به گفته 
ایرج ندیمی، عضو هیات رییس��ه 
کمیس��یون اقتص��ادی با تصویب 
کلی��ات آن زمین��ه و اجازه ورود 
ب��ه مس��ئله چک و حل مس��ائل 
و مش��کلات مرب��وط ب��ه آن و 
جهت دهی منابع فراهم می شود. 
ندیم��ی گفته، در طرح مذکور 
مجلس تلاش کرده است رویکرد 
جدی��دی را در رابط��ه ب��ا بحث 
چ��ک در پی��ش گی��رد و از نظر 
هم��ه نمایندگان در این خصوص 

بهره گیرد. 
در بخ��ش دلایل توجیهی این 
طرح آمده اس��ت: »باوجود تمام 

مصوبات و با وجود اهتمام دستگاه 
قانون گذاری و قضایی کشور برای 
حل یا به حداقل رساندن معضل 
چ��ک بلامح��ل، نم��ود بیرون��ی 
چنی��ن مصوباتی از جمله افزایش 
آمار صدور چک بلامحل، انباشته 
شدن زندان های کشور از مرتکبان 
این جرم و عدم دس��تیابی بخش 
عم��ده ای از دارن��دگان این گونه 
چک ه��ا ب��ه مطالب��ات قانون��ی 
خ��ود، موید عدم موفقیت در این 
عرصه است.« اعضای کمیسیون 
اقتص��ادی مجل��س درحال��ی در 
جلسه روز قبل درخصوص کلیات 
این طرح به اجماع رسیدند و آن 
را تصویب کردند که بانک مرکزی 
در یک س��ال گذشته چندین بار 
اعلام کرده که در حال ساماندهی 

چک در کشور است. 
محورهای اساسی طرح یاد شده 
عبارتند از: پیش بینی مکانیسمی 
دقی��ق و ت��وام ب��ا س��خت گیری 
جه��ت افتتاح حس��اب و دریافت 
دس��ته چک، تعیین سقف اعتبار 
و نی��ز پیش بینی رنگ بندی برای 
ه��ر برگ چک، تش��کیل پرونده 

ام��کان  و  چ��ک  الکترونیک��ی 
دس��تیابی اش��خاص به اطلاعات 
ای��ن س��امانه، ح��ذف فرآین��د 
دادرس��ی درخص��وص چک های 
امکان  برگشت ش��ده، پیش بینی 
ص��دور چ��ک الکترونیک��ی و به 
رس��میت ش��ناختن مس��ئولیت 

تضامنی بانک. 
اگر ب��ه مصاحبه های مدیرکل 
ارتباطات و فناوری اطلاعات بانک 
مرک��زی ط��ی چند ماه گذش��ته 
نگاه��ی بیندازی��م، می بینیم که 
بان��ک مرکزی در ح��ال اجرایی 
ک��ردن محوره��ای طرح مصوب 
ش��ده مجل��س اس��ت. از طرفی 
کس��ب اط��لاع از بان��ک مرکزی 
نش��ان می دهد که سامانه چک و 
اس��ناد وصولی کاغذی )چکاوک( 
ت��ا پای��ان اس��فند در تم��ام 30 
 اس��تان کش��ور راه اندازی ش��ده 
ای��ن س��امانه  اس��ت. کارک��رد 
بس��یار راح��ت و از طرفی دارای 
ضری��ب امنیت��ی بالایی اس��ت و 
ایرادهای سیس��تم س��نتی مثل 
کن��دی عملیات تس��ویه به دلیل 
پ��ردازش دس��تی، ب��الا ب��ودن 

ریس��ک حمل و نقل چ��ک، عدم 
ام��کان نظارت موثر بانک مرکزی 
بر فرآیند تس��ویه بین بانکی و.... 
را ن��دارد. کارکرد چکاوک به این 
صورت اس��ت که مشتری چک را 
ب��ه بانک خود تحوی��ل می دهد، 
ش��عبه تحویل گیرنده چک پس 
از اس��کن چ��ک، تصوی��ر چک را 
ب��ه همراه برخ��ی اطلاعات نظیر 
ش��ماره حس��اب و نام ذی نفع با 
اس��تفاده از بارکدخوان به سامانه 
منتقل کرده و پس از تایید شعبه، 
تصویرچ��ک به هم��راه اطلاعات 
مورد نیاز به بانک بدهکار  منتقل  

می شود. 
پس  پرداخت کنن��ده  ش��عبه 
از کنت��رل اطلاع��ات و کنت��رل 
موجودی حس��اب مش��تری در 
ص��ورت کفایت حس��اب، چک 
را پ��اس ک��رده و در غیر ای��ن 
صورت در س��امانه، عدم کفایت 
موجودی اعلام می ش��ود. بانک 
بس��تانکار نی��ز براس��اس نتیجه 
اعلام ش��ده توسط بانک بدهکار 
وج��ه موردنظ��ر را به حس��اب 

مش��تری واریز می کند. 

نکت��ه حائز اهمیت این اس��ت 
که س��امانه چکاوک مس��ئولیت 
تبادل تصاویر و اطلاعات چک را 
ب��ر عهده دارد و عملیات تس��ویه 
بانک و مشتری و بانک بستانکار با 
بانک بدهکار از طریق سامانه پایا 

و ساتنا صورت می پذیرد. 
چکاوک یک س��امانه تکمیلی 
هم دارد که نام آن سامانه صدور 
یکپارچه الکترونیکی دسته چک 
ی��ا ب��ه اختص��ار صیاد اس��ت که 
براس��اس آن روی هر برگه چک 
ک��دی قرار می گیرد که از طریق 
استعلام آن سابقه چک برگشتی 

مشخص می شود. 
ب��ا این ح��ال اگر کمیس��یون 
اقتص��ادی مجلس هم طرح خود 
را در صح��ن ب��ه رأی بگ��ذارد و 
تصوی��ب آن را بگی��رد می ت��وان 
امیدوار بود که پروژه س��اماندهی 
چک که توس��ط بانک مرکزی در 
حال پیگیری است توسط مجلس 
دارای الزام قانونی هم خواهد بود 
و عملیاتی ش��دن آن س��هل تر و 
عدول از آن جرایم س��نگین تری 

به دنبال خواهد داشت. 

به گ��زارش ایرنا، علی طیب نیا 
ش��امگاه پنجش��نبه در نشست 
اداری اس��تان کرمانشاه  شورای 
که با حضور معاونان وزارت امور 
اس��تاندار،  دارایی،  و  اقتص��ادی 
نمایندگان مجلس، فعالان بخش 
و مدیران دستگاه های  اقتصادی 
اجرایی کرمانش��اه برگزار ش��د، 
ب��ا بی��ان اینک��ه موسس��ات با 
چش��مگیر  س��ودهای  اعط��ای 
ب��ه س��پرده های م��ردم باعث از 
رون��ق افت��ادن تولی��د و ترویج 
فض��ای دلال��ی و واس��طه گری 
می ش��وند، اظهار ک��رد: پیش تر 
هم از ق��وه قضاییه درخواس��ت 
ک��رده بودی��م که ب��ا قاطعیت و 
ب��دون درنظر گرفت��ن مالک این 

موسسه ها با آنها برخورد شود. 
وی اف��زود: وقتی موسس��ه ای 
به س��پرده های مردم 28 درصد 
سود می دهد می توان حدس زد 
که هنگام اعطای تس��هیلات چه 

میزان سود روی وام های اعطایی 
می کش��د و طبیعی است که در 
چنی��ن ش��رایطی تولید کنن��ده 
توان و رغبتی برای بهره گیری از 
این وام های با س��ود کلان ندارد 
بنابراین این وام ها به سمت امور 
غیرمول��د، دلالی و واس��طه گری 

هدایت می شود. 
وی ب��ا اش��اره ب��ه تلاش های 

دولت ب��رای کاهش نرخ س��ود 
تس��هیلات بانکی گفت: در حال 
تدوین بس��ته ای هس��تیم تا هر 
وق��ت خبر اع��لام کاه��ش نرخ 
س��ود را منتشر کردیم، عملیاتی 
ش��ود چرا که اگر این اتفاق رخ 
نده��د به اعتب��ار دول��ت لطمه 
خواه��د زد گرچ��ه به ب��اور من 
یک��ی از نقاط ق��وت ای��ن دولت 

قابلی��ت  ب��ا  وعده های��ی  دادن 
اجرای��ی بوده اس��ت. طیب نیا به 
بده��کاری دولت ب��ه بانک های 
کش��ور اش��اره کرد و گفت: هم 
این��ک دول��ت 900 هزار میلیارد 
ریال به بانک ها بدهکار اس��ت و 
اگر این وام ها را پس ندهد روی 
بانک ها  اعطای تس��هیلات  توان 
ب��ه فعالان اقتص��ادی و تولیدی 

اث��ر منف��ی می گ��ذارد. بنابراین 
از نماین��دگان مجلس ش��ورای 
برای  اس��لامی می خواهیم ک��ه 
نح��وه بازپرداخ��ت بدهی ه��ای 
دولت ب��ه بانک ها تدابیری اتخاذ 
کنن��د. وزی��ر امور اقتص��ادی و 
دارای��ی گفت: دولت امس��ال را 
نام گذاری  نام س��ال »رونق«  به 
کرده و همه سیاس��ت های خود 
از جمل��ه سیاس��ت های پولی و 
بانک��ی را بر این مبن��ا قرار داده 
اس��ت. بنابرای��ن ما ب��ر این باور 
هس��تیم که منابع بانک ها نباید 
به سمت و سوی بازارهایی چون 
طلا و ارز برود زیرا التهاب آفرین 
اس��ت و باید جهت این منابع  را 
متوج��ه تولید ک��رد. وی افزود: 
ما نخس��تین راهبرد خ��ود را بر 
تقویت توان تولید در کشور قرار 
داده ایم و معتقدیم که بدون رفع 
موان��ع تولید، فق��ر و بیکاری از 

کشور رخت برنخواهد بست.  

ساماندهی چک در مجلس کلید خورد
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گزارش 2

خبرنــامه

فعالان اقتصادی در مورد کاهش 
نرخ سود چه می گویند؟ 

ب�ا نزدی�ک ش�دن ب�ه موع�د بررس�ی نرخ 
س�ود بانکی در ش�ورای پ�ول و اعتب�ار، بازار 
گمانه زنی ه�ا درباره آثار ی�ا تبعات کاهش نرخ 
س�ود بانکی بر اقتصاد کشور داغ است. در این 
ستون بخشی از نظرات چهره های اقتصادی را 

منتشر می کنیم.

مدیرعامل بانک پاسارگاد تاکید کرد
انتقال سرمایه های جدید به بازار سرمایه با 

کاهش نرخ سود بانکی
مدیرعام��ل بان��ک پاس��ارگاد معتقد اس��ت: بازار 
سرمایه می تواند همزمان با کاهش نرخ سود بانکی، 

میزبان سرمایه گذاری های جدید شود. 
به گزارش ایرنا، مجید قاس��می افزود: کاهش نرخ 
س��ود بانکی در آینده می توان��د تاثیر مثبتی بر بازار 
سرمایه داشته باشد و به کاهش نقدینگی موجود در 

جامعه منجر شود. 
وی ب��ا تاکید بر آنکه، در برنامه شش��م توس��عه 
بای��د نقش تم��ام ارکان اقتصادی مورد توجه ویژه 
قرار گیرد، اظهار داش��ت: کارشناسان بازار سرمایه 
و همچنین کارشناسان بازار پول باید دیدگاه های 
خود را مط��رح کنند تا بهتری��ن راهکارها تدوین 

شود. 
وی ادامه داد: نقش بازار سرمایه در اقتصاد کشور 
در س��ال گذش��ته 8 درص��د بود و می ت��وان با یک 
برنامه ری��زی کلان و دقیق این رقم را در س��ال های 
آت��ی افزای��ش داد که پیامد آن ش��کوفایی و رش��د 

اقتصادی کشور خواهد بود. 
مدیرعامل بانک پاسارگاد با بیان اینکه، باید سهم 
بازار س��رمایه در اقتصاد کش��ور افزایش یابد، افزود: 
س��اماندهی بازاره��ای مالی اکنون ب��ه یک دغدغه 
تبدیل ش��ده و باید با عزمی ملی، همکاری و تعامل 
تم��ام مس��ئولان در مس��یر تحقق اه��داف اقتصاد 

مقاومتی گام برداریم. 
وی افزود: س��اماندهی و نظارت بر موسس��ه های 
مال��ی و اعتب��اری می تواند انضباط پول��ی و مالی را 
در اقتصاد کش��ور نهادینه کن��د و بدون تردید نظام 
پولی کارآمد می تواند در توس��عه اقتصادی کش��ور 

نقش آفرین باشد. 

آل اسحاق: سود بانکی بالاتر از ۱۵درصد 
عقلانی نیست

ریی��س اتاق بازرگانی تهران گفت: اکنون که تورم 
به حدود 1۵ درصد رس��یده عقلانی نیست که سود 

بانکی بیشتر از آن باشد. 
به گزارش تس��نیم، یحیی آل اسحاق در پاسخ به 
پرسشی درباره کاهش نرخ سود سپرده و تسهیلات 
بانکی اف��زود: میان قیمت تمام ش��ده محصولات و 
هزینه ه��ای مالی و بانکی رابطه نزدیک وجود دارد و 
در کشور ما نیز مسائل مالی و بانکی هزینه زیادی را 

به واحدهای تولیدی ما تحمیل کرده است. 
ریی��س اتاق بازرگانی تهران افزود: اکنون که تورم 
به حدود 1۵ درصد رس��یده عقلانی نیست که سود 

بانکی بیشتر از آن باشد. 
وی اضافه کرد: مشکل این است که برخی بانک ها 
برای س��پرده های بلند مدت قرارداد ۵ ساله با حدود 
27 درص��د منعقد کردن��د که اگ��ر روزی بخواهند 
کاهش دهند ضربه بزرگی ب��ه منابع مالی آنها وارد 
می شود.  آل اسحاق گفت: البته بانک ها در طول این 
مدت از س��ود زیادی که کسب کردند می توانند این 

کاهش سود را جبران کنند. 
وی افزود: واضح اس��ت که تولید کشور از مسائل 
بانکی رن��ج می برد که باید در این باره فکر اساس��ی 

شود. 

کاهش نرخ سود به نفع شرایط عمومی کشور است
محمدرضا نجفی منش، عض��و هیات مدیره انجمن 
قطعه س��ازان در این رابطه معتقد اس��ت: اگر حرکت 
اقتصاد کش��ور به سمت تولید اس��ت باید موانع تولید 
نیز برداش��ته ش��ود که یکی از این موان��ع نرخ بالای 
س��ود بانک ها اس��ت که این کاهش نرخ س��ود بانکی 
به نفع شرایط عمومی کش��ور است. وی می افزاید: در 
حال حاضر باید نرخ س��ود تسهیلات حدود 1۵ درصد 
باش��د که در واقع معادل نرخ تورم اس��ت و نرخ سود 
سپرده های بانکی به طور طبیعی باید کمتر از این رقم 
باشد، اگر این اتفاق رخ دهد چند نتیجه را در بر خواهد 
داش��ت. این اقدام باعث می ش��ود که هزینه تمام شده 

تولید کاهش یابد و به کاهش تورم کمک کند. 

تبدیل ۲۰ درصد تسهیلات به معوقات بانکی
محمدمهدی رییس زاده، رییس س��ابق کمیسیون 
س��رمایه گذاری ات��اق ته��ران نیز در ای��ن رابطه به 
خبرنگار مه��ر می گوید: کاهش نرخ س��ود بانکی به 
عوام��ل متعددی از جمله تورم و دو نرخی بودن ارز 
بس��تگی دارد، این در حالی اس��ت که ت��ورم و نرخ 
سود س��پرده در تعیین نرخ س��ود بانکی موثر است 
و بنابراین هرگونه تعیین نرخ س��ودی باید متناسب 
ب��ا این دو عامل باش��د. وی افزود: براس��اس منطق 
اقتصاد، نرخ سود باید اندکی بالاتر از نرخ تورم باشد 
ت��ا قدرت خرید س��پرده گذاران حفظ ش��ود، ضمن 
اینکه باید سود اعطای تسهیلات هم اندکی بالاتر از 
سود سپرده باش��د تا این مسئله سبب نشود، برخی 
به راحتی تس��هیلات با س��ود پایین بگیرند و برخی 

دیگر، از دسترسی به منابع بانکی محروم باشند. 
به اعتقاد رییس زاده، محدودیت منابع بانک ها سبب 
ش��ده تا ح��دود 20 درصد تس��هیلات اعطایی به طور 
میانگی��ن به معوقات بانکی تبدیل ش��ود تا جایی که 
بانک ها به دلیل همی��ن معوقات و کمبود منابع مالی 
به رغ��م کاهش ت��ورم تمایلی برای کاهش نرخ س��ود 
تسهیلات نداشته باشند. بنابراین اگرچه کف نرخ سود 
تس��هیلات در نهایت باید 22 درصد باشد، اما تا وقتی 
برای دریافت تسهیلات با نرخ 2۵ تا 28 درصد متقاضی 
وجود داشته باش��د، طبیعتا بانک ها برای تامین مالی 

سود سهامداران خود تمایلی به کاهش نرخ ندارند. 

نرخنــامه

بانکنامه

 دلار 3,3۱9  تومان
صرافان بازار ارز و سکه نرخ هر دلار آمریکا را 3,319 
تومان و هر قطعه س��که تمام بهار آزادی طرح جدید را 

963,000 تومان تعیین کردند. 
هر ی��ورو در بازار آزاد 3,603 توم��ان و هر پوند نیز  

۵,003 تومان قیمت خورد. 
همچنی��ن هر نی��م س��که 494,000 توم��ان و هر 

ربع سکه 277,۵00 تومان فروخته شد. 
هر سکه یک گرمی 189,۵00 تومان خریدوفروش شد 

و هر گرم طلای 18 عیار 97,673 تومان قیمت خورد. 
هر اونس طلا در بازارهای جهانی 11,92۵ دلار بود. 

قیمتنوع ارز 

3,319 دلارامریکا

3,603یورو اروپا

۵,003پوند انگلیس

913درهم امارات

1,2۵7لیر ترکیه

۵60یوان چین

28ین ژاپن

2,770دلار کانادا

3,4۵0فرانک سوییس

11,0۵0دینار کویت

893ریال عربستان

2,000دینار عراق

۵6روپیه هند

94۵رینگت مالزی

نرخ ارز نقدی

نرخ سکه و طلا

قیمتعنوان

11,92۵اونس طلا

423,۵00مثقال طلا

97,673هر گرم طلای 18 عیار

9۵4,۵00سکه بهار آزادی

963,000سکه طرح جدید

494,000نیم سکه

277,۵00ربع سکه

189,۵00سکه گرمی

هشدار بانک پاسارگاد به مشتریان 
پیامک هایی که ارس��ال اطلاعات بانکی را با عناوین و 
شگردهایی مانند برنده شدن در مسابقه ها و قرعه کشی ها 

درخواست می کنند، به قصد کلاهبرداری است. 
روابط عمومی بانک پاس��ارگاد، به اطلاع می رس��اند 
پیامک های��ی که ارس��ال اطلاعات بانکی ش��ما نظیر 
رم��ز دوم عابر بانک را با عناوین و ش��گردهایی مانند 
برنده ش��دن در مسابقه ها و قرعه کش��ی ها درخواست 
می کنند، به قصد کلاهبرداری از ش��ما است، از این رو 
به ای��ن پیامک ه��ا هرگز اعتم��اد نک��رده و در حفظ 

اطلاعات بانکی خود کوشا باشید. 

اخذ کارمزد ۲۵ تومانی بابت عملیات 
کارت به کارت! 

  یک��ی از بانک ه��ای ب��زرگ کش��ور باب��ت عملی��ات 
کارت   به کارت کارمزد 2۵ تومانی از مشتریان کسر می کند! 
رواب��ط عموم��ی بان��ک مل��ت اع��لام ک��رد، این 
بان��ک برای عملی��ات کارت ب��ه کارت درون بانکی 
کارم��زدی 2۵ تومان��ی از مش��تریان اخ��ذ می کند. 
خدم��ت عملیات کارت ب��ه کارت در دو نوع صورت 
می گیرد یک��ی اینکه هر دو کارت از یک بانک و در 
خودپرداز همان بانک صورت بگیرد، به عبارت دیگر 
خودپرداز، حس��اب مبدا و حس��اب مقصد یک بانک 
باش��د. کارت به کارت دیگر زمانی اتفاق می افتد که 
کارت ه��ای دو بانک مختلف درگیر ش��وند یعی مثلا 
ش��ما از بانک الف مبلغی را به کارت بانک ب کارت 
به کارت می کنید. ب��رای عملیات دوم بانک مرکزی 
بخش��نامه ای به هم��ه بانک ها داده ش��ده که برای 
مبال��غ کمت��ر از یک میلی��ون، ۵00 تومان کارمزد، 
بین یک تا دو میلیون، 700 تومان کارمزد و 2 تا 3 

میلیون نیز 900 تومان کارمزد اخذ ش��ود. 

فعالیت مجدد کمپین تبلیغاتی بانک شهر
 پس از موفقیت کمپین نوروزی بانک ش��هر با شعار 
»شهر تعطیل نیست« و استقبال شهروندان، بار دیگر 
این کمپین جدید با ش��عار »زندگی به توان ش��هر«، 

فعالیت خود را آغاز کرد. 
به گزارش روابط عمومی بانک ش��هر، دکتر فرش��اد 
فخیم��ی با بی��ان این مطل��ب اظهار کرد: ب��ه دنبال 
اس��تقبال گس��ترده ش��هروندان و موفقیت چشمگیر 
کمپین نوروزی بانک ش��هر، این بار کمپین تبلیغاتی 
با ش��عار »زندگی به توان ش��هر« به معرفی بانکداری 

الکترونیک و ارائه خدمات این بانک پرداخت. 
وی افزود: این ش��عار نیز با محوریت برجسته سازی 
کارکرد ش��بانه روزی پیشخوان های ش��هرنت، مطرح 
ش��ده اس��ت که به تازگی توس��ط این بانک در سطح 
شهرهای بزرگی مانند تهران، شیراز، اصفهان، مشهد، 
تبریز و. . . راه اندازی شده است و ارائه خدمات از سوی 
این پیش��خوان ها را به عنوان توان بانک ش��هر در ارائه 

خدمات الکترونیک، معرفی می کند. 

وزیر اقتصاد: موسسات مالی غیرمجاز باید برچیده شوند

نسیم نجفی
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قوانین شفاف نیست 

بخش نخس��ت این مطلب چهارش��نبه گذشته با 
عنوان »مناطق آزاد در خلاف جهت سند چشم انداز 
و برنامه ه��ای توس��عه« در همین صفح��ه به چاپ 

رسیده است.
قوانین مناطق آزاد ش��فافیت لازم را ندارد و بدنه 
ای��ن مناطق بی��ش از حد معمول عری��ض و طویل 
است. امروزه مناطق آزاد ما به جای توجه به صادرات 
بر واردات و مدیریت شهری و فروش اراضی و جذب 

درآمد از محل های فوق تمرکز کرده اند. 
به  نظر می رس��د در قانون چگونگ��ی اداره مناطق 
آزاد، اختی��ارات بیش از حد برای این مناطق در نظر 
گرفته اند و مناطق آزاد برای تامین هزینه های جاری 
و پرس��نلی خود هدف اصلی را که محوریت تولید و 
صنعت بوده فراموش کرده اند. وقتی ما مناطق آزاد را 
در حوزه گردشگری و مدیریت شهری ورود می دهیم، 
از یک ط��رف تداخل ب��ا وظایف مدیری��ت محلی و 
مدیریت حاکمیتی را ایج��اد کرده ایم، از طرف دیگر 
مدیری��ت مناطق آزاد باید دغدغه خ��ود را بر تامین 
آب و برق و تلفن و توس��عه ش��هری قرار دهند و این 
ام��ر علاوه بر نارضایتی، موازی کاری هم به دنبال دارد 
و اینجاس��ت ک��ه مدیریت این مناطق، ب��رای تامین 
هزینه ها، ناچار به ف��روش اراضی و جذب درآمدهای 
محلی و گردشگری که اصولا از وظایف نهادهای دیگر 
ب��وده و در اهداف مناطق آزاد نیس��ت، می پردازند و 

مجلس هم نظارت کامل بر مناطق آزاد ندارد. 
در پایان، راهکارهای پیش��نهادی زیر شاید بتواند 
در جه��ت حل این مش��کلات، رفع م��وازی کاری و 
رس��یدن به اهداف صادراتی در قانون چگونگی اداره 

مناطق آزاد کمک کننده باشد. 
1-  تفکیک وظایف مدیریت محلی از مناطق آزاد 
2-  تفکی��ک وظایف حاکمیت��ی از ماموریت های 

مناطق آزاد 
3-  تعیین ماموری��ت مناطق آزاد صرفا به وظایف 

اقتصادی و صنعتی 
4-  حذف وظایف مس��کن و شهرس��ازی و فروش 

زمین از وظایف مناطق آزاد 
5-  ح��ذف وظایف دس��تگاه های اجرایی از جمله 
گردش��گری و محیط زیس��ت و مناب��ع طبیع��ی از 

ماموریت های مناطق آزاد 
6-  دادن اختی��ارات گمرکی و صنع��ت، معدن و 

تجارت به مناطق آزاد 
7-  تغیی��ر س��اختار و ق��رار گرفت��ن مناطق آزاد 
به عنوان س��ازمان وابس��ته و تابع��ه وزارت صنعت، 

معدن و تجارت جهت نظارت مجلس 
این امور دس��ت یافتنی نیس��ت، مگر اینکه قانونی 

جدید تدوین و تصویب شود.

 اش��رف غن��ی، نخس��تین 
اس��ت ک��ه  رییس جمه��وری 
در س��فرش به ایران ب��ه اتاق 
بازرگانی آمد تا در محفل فعالان 
اقتص��ادی ای��ران از نیازه��ای 
اساس��ی کش��ورش بگوید و به 
پیش��نهادهای بخش خصوصی 
گ��وش بس��پارد. غن��ی گفته 
بود: کش��ورش زیرساخت های 
اساسی و ش��بکه های ترانزیتی 
قاب��ل اطمین��ان ن��دارد. مقام 
افغانستان رش��د صادرات  اول 
و واردات را به بهبود و توس��عه 
این بخ��ش مرتبط دانس��ته و 
معتقد اس��ت موجب گسترش 
تج��ارت می��ان هر دو کش��ور 
با کش��ورهای غرب��ی، چین و 
کشورهای آسیای میانه خواهد 
شد. به گفته وی، ارزش معادن 
و ذخایر نفت و گاز این کش��ور 
بالغ بر 3 تریلیون دلار اس��ت. 
البته مذاکرات خصوصی اشرف 
غنی با فعالان اقتصادی در اتاق 
بازرگانی کوتاه نبود و مس��ائل 
متعددی در این نشست مطرح 
ش��د. رییس اتاق ای��ران ایجاد 
تعرفه ترجیح��ی مبادلات کالا 
را یک��ی از مهم تری��ن موضوع 
مطرح ش��ده عنوان می کند و 
درباره دیگر مسائل مطرح شده 
ام��روز« می گوید:  به »فرصت 
آنچه می تواند پای��داری روابط 
اقتص��ادی را میان دو کش��ور 
ایج��اد کن��د، س��رمایه گذاری 
مشترک اس��ت که هر دو باید 
به آن فکر کنیم و این مس��ئله 
آن طور ک��ه رئیس جمهور این 
کش��ور تاکی��د می ک��رد برای 
اهمی��ت  بس��یار  افغانس��تان 
دارد که این س��رمایه گذاری ها 
غلامحس��ین  ش��ود.  انج��ام 
فعالان  گفته های  به  ش��افعی 
بخش خصوصی در این نشست 

اشاره می کند و ادامه می دهد: 
حرف اغلب فعالان این بود که 
دولت افغانستان باید به تامین 
توجه  س��رمایه گذاری  امنیت 
کرده و امکانات، تس��هیلات و 
مشوق های موردنظر را فراهم 
کند. به گفته وی، اشرف غنی 
از صحبت های بخش خصوصی 
اس��تقبال کرده و قول مساعد 
داده ک��ه در م��دت لازم این 
تسهیلات و امکانات را فراهم 
خواهد کرد. خدمات عمرانی، 
فن��ی و مهندس��ی از دیگ��ر 
نشس��ت  این  مهم  موضوعات 
ب��ود ک��ه ب��ه گفته ش��افعی 
حرف ه��ای  بخش خصوص��ی 
رییس جمه��ور  ب��ا  زی��ادی 
افغانس��تان داش��تند. وی در 
فع��الان  می گوی��د:  این ب��اره 
اش��رف  از  بخش خصوص��ی 
غنی خواس��تند ک��ه دولتش 
در مناقص��ات نگاه یکس��انی 
متقاضیان س��رمایه گذاری  به 
داشته باش��د که البته ایشان 
پذیرفتند و قول دادند که این 

کار را خواهند کرد. 

اولویت های ویژه برای 
بخش خصوصی ایران

ش��افعی با بیان اینکه تا به 
حال س��رمایه گذارانی از ایران 
در این کش��ور کار کرده اند و 
سرمایه گذارانی  نیز  هم اکنون 
در ح��ال انجام کار هس��تند، 
ورود ب��ه س��رمایه گذاری های 
کلان را از دیگ��ر تقاضاه��ای 
بخش خصوص��ی ای��ران عنوان 
ب��ه  داد:  توضی��ح  و  ک��رد 
بخش خصوصی پیشنهاد کردند 
ک��ه در منب��ع عظیم س��نگ 
آهن مش��ترک میان دو کشور 
اس��تان خراس��ان،  در ش��رق 
داشته  سرمایه گذاری مشترک 
باشند. به گفته وی، مذاکراتی 
در ه��رات انج��ام و همچنین 

ای��ران در مناقصه برنده ش��د 
و ح��الا بخش خصوص��ی برای 
شروع و انجام کار به تسهیلاتی 
نی��از دارد ک��ه انتظ��ار می رود 
ای��ن کش��ور در اختیارش��ان 
ق��رار دهد. س��رمایه گذاری در 
مع��ادن طلا، م��س و انرژی از 
دیگ��ر مباحث مطرح ش��ده از 
جان��ب بخش خصوصی در این 
نشس��ت بود. رییس اتاق ایران 
معتقد اس��ت، دولت افغانستان 
به  وی��ژه ای  اولویت های  بای��د 
ایران��ی بدهد  س��رمایه گذاران 
چراکه ایران مزایای قابل توجهی 
برای این کش��ور دارد. به گفته 
ش��افعی از آنج��ا که ای��ران و 
افغانستان مشترکات فرهنگی، 
مذهبی، اجتماع��ی، زبانی و. . 
. دارن��د، این رویک��رد می تواند 
اشتیاق س��رمایه گذاران ایرانی 
را ب��رای حضور در این کش��ور 

بالا ببرد. 
شافعی می افزاید: اشرف غنی 
از پیشنهادهای بخش خصوصی 
بسیار استقبال کرد و ما خیلی 
امیدواریم که نشست بعدی به 

نتایج عملی برسد. 
به گفته رییس ات��اق ایران، 
رییس جمهور افغانستان به طور 
شفاهی قول داد موارد موردنظر 
را لحاظ خواهد کرد و یک زمان 
سه ماهه را برای ایجاد تسهیلات 

و امکانات برای بخش خصوصی 
ایرانی  ایران و س��رمایه گذاران 
تعیی��ن کردن��د. ب��ا توجه به 
آنچ��ه در ات��اق بازرگانی میان 
بخش خصوصی و اش��رف غنی 
گذشت به نظر می رسد باید در 
انتظار نشست های بعدی ماند تا 
میزان تمایل دولت افغانس��تان 
به حضور بخش خصوصی ایران 
کلان  س��رمایه گذاری های  در 
این کش��ور و همچنین تمایل 
بخش خصوصی ب��ه حضور در 
این کشور مش��خص شود. اما 
اتاق  رییس کمیسیون تجارت 
مش��هد که به گفته خودش از 
نزدیک با بازار تجارت افغانستان 
آش��نایی دارد، نگاه دیگری به 
چگونگی حضور سرمایه گذاران 
ایران��ی در ای��ن کش��ور دارد. 
محمد حس��ین روش��نک در 
این ب��اره ب��ه »فرص��ت امروز« 
می گوید: به نظر من به همان 
س��رمایه گذاران  ک��ه  دلایلی 
و فع��الان اقتص��ادی افغ��ان 
خ��ارج از ای��ن کش��ور حاضر 
نیس��تند به کشورشان بیایند 
کنن��د،  س��رمایه گذاری  و 
س��رمایه گذاران ایران��ی ه��م 
برایش��ان قابل قبول نیس��ت 
ک��ه سرمایه های ش��ان را ب��ه 

افغانستان ببرند. 
وی ب��ا بیان اینک��ه هنوز هم 

س��رمایه هایی که در این کشور 
کش��ف می ش��ود، از کشورهای 
حوزه خلیج فارس و ایران سر در 
می آورد، توضیح می دهد: قاعدتا 
س��رمایه گذاران افغ��ان دلای��ل 
موجهی دارند که سرمایه هایشان 
را به کش��ور نمی آورن��د، به این 
 عل��ت ک��ه محی��ط اجتماع��ی
ب��رای  امنیت��ی  سیاس��ی-  -
سرمایه گذاری آماده نیست. پس 
بهتر اس��ت که س��رمایه گذاران 
ایران��ی هم ب��ا احتی��اط در این 
مورد تصمیم بگیرند و خودشان 
را ب��ه آب و آت��ش نزنن��د. ب��ه 
گفته روش��نک، افغانستان برای 
کوچ��ک  س��رمایه گذاری های 
مناس��ب اس��ت و هن��وز ب��رای 
س��رمایه گذاری های کلان آماده 
نیس��ت، مگر تغیی��ر و تحولاتی 

انجام دهد. 

زمینه برای سرمایه گذاری 
کلان آماده شود

خراس��ان  ات��اق  عض��و 
رض��وی، افغانس��تان را ب��رای 
س��رمایه گذاران ایران��ی دارای 
مزای��ای بس��یاری می دان��د و 
می گوید: من معتقدم ایران در 
زمینه ترانزیت و تامین بسیاری 
افغانستان می تواند  نیازهای  از 
نقش بسیار خوبی داشته باشد 
و به خصوص در حوزه صادرات 

خدم��ات فنی و مهندس��ی در 
جاهایی ک��ه امکانات و امنیت 
لازم برای سرمایه گذارن وجود 
دارد هم اکنون می توانند فعالیت 

کنند. 
رییس کمیسیون تجارت اتاق 
مشهد می افزاید: تاکید می کنم 
این نوع نگاه در سرمایه گذاری 
که عرض کردم در حوزه کلان 
بود. اما در ایج��اد کارخانجات 
کوچ��ک و صنای��ع کوچ��ک 
فع��ال  ه��رات  در  هم اکن��ون 
هس��تیم و کارخانه یخ سازی و 
همین طور نوشابه سازی توسط 
فعالان اقتصادی مشهدی ایجاد 

شده است. 
محم��د حس��ین روش��نک 
معتقد اس��ت: ای��ران به عنوان 
همسایه مقتدر، دارای امکانات 
و توانمند افغانس��تان اس��ت و 
آنها باید ای��ران را با این نگاه 
و همین ط��ور ب��ا مش��ترکات 
مذهب��ی و زبان��ی و ش��ریک 
ب��ا  وی  بشناس��ند.  تج��اری 
باید  افغانس��تان  اینک��ه  بیان 
توجه ویژه ای به همس��ایه اش 
داش��ته و مراق��ب باش��د در 
ج��ذب س��رمایه گذاری برای 
ای��ران رقیب تراش��ی نش��ود، 
ادام��ه می ده��د: افغانس��تان 
نباید س��ال ها کم��ک و یاری 
ای��ران را فرام��وش کن��د و از 
اقتدار و توانایی این همس��ایه 
غافل شود. این فعال اقتصادی 
ه��رات  در  م��ا  می گوی��د: 
می دیدیم که مردم شان چقدر 
قدرشناس هستند و باور دارند 
که ایران به آنها خیلی کمک 
کرده و در بس��یاری مشکلات 

همراهشان بوده است. 
ریی��س کمیس��یون تجارت 
می افزای��د:  مش��هد  ات��اق  در 
دول��ت افغانس��تان باید مراقب 
اگر  باش��د،  رفتارهایش  برخی 
ای��ن زمینه ه��ای لازم فراه��م 

شود، س��رمایه گذاران بسیاری 
هستند که می  دانند افغانستان 
جای بالقوه ای برای آنهاس��ت و 
مایلند سرمایه هایشان را به این 
کشور ببرند، اما باید زمینه های 
مطمئنی برای آنها فراهم شود. 
امروز«  »فرص��ت  گزارش  به 
افغانس��تان  رییس جمه��ور 
ع��دم  دلی��ل  ب��ه  همچنی��ن 
دسترسی کشورش به بانکداری 
روز و ش��بکه تزانزیت از فعالان 
بخش خصوصی خواس��ته است 
در ای��ن زمین��ه نی��ز حض��ور 
از  ام��ا دع��وت غن��ی  یابن��د. 
ب��رای  تنه��ا  بخش خصوص��ی 
سرمایه گذاری و کمک به احیای 
صنعت کشورش نبود. این مقام 
ارشد همسایه ش��رقی از وجود 
برخی کارخانه ها که محصولات 
غیر استاندارد و تقلبی تولید و به 
افغانس��تان قاچاق می کنند نام 
برد که به تجارت هر دو کش��ور 
آس��یب می رس��انند. وی تاکید 
کرده اس��ت این موضوع یکی از 
مش��کلات بنیادین بین ایران و 
افغانس��تان است. محمد اشرف 
افغانستان  رییس جمهور  غنی، 
روز دوش��نبه گذشته به همراه 
وزرای خارج��ه، معادن و وزیر 
مهم��ان  افغانس��تان  دارای��ی 
ات��اق بازرگان��ی ای��ران بود و 
ظرفیت ه��ای مه��م اقتصادی 
توس��عه  ب��رای  را  کش��ورش 
رواب��ط تج��اری ب��ا ای��ران و 
هم��کاری متقاب��ل ب��ا فعالان 
می��ان  در  بخش خصوص��ی 
گزارش های  براساس  گذاشت. 
گم��رک جمه��وری اس��لامی 
به  کش��ورمان  صادرات  ایران، 
افغانس��تان در س��ال گذشته 
به می��زان 2 میلی��ارد و 388 
میلیون دلار کالا به افغانستان 
ب��وده و حج��م واردات ای��ران 
 از ای��ن کش��ور بس��یار اندک 

است.

رییس جمهور افغانستان با حضور در اتاق بازرگانی، بخش خصوصی ایران را به افغانستان دعوت کرد

بازار بکر افغانستان سرمایه گذاران ایرانی را جذب خواهد کرد؟ 
یادداشت

علی رستمی فر 
حقوقدان و رییس شورای شهرستان قشم )بخش پایانی(

مینوگله



پس از ماجرای مصلای تهران 
و اخت��لاف بر س��ر نه��ادی که 
وظیفه تکمیل و پیگیری آن را 
دارد، حالا وزیر راه و شهرسازی 
دوباره به سمت اختلاف قدیمی 
خود با شهرداری تهران بازگشته 
ت��ا نش��ان دهد سیاس��ت های  
آخون��دی و قالیب��اف لااقل در 
حوزه عمران ش��هری با یکدیگر 

هیچ سازگاری ندارد. 
پ��س از آنکه حناچی معاون 
وزی��ر راه در یک��ی از تند ترین 
انتقاده��ای مطرح ش��ده علیه 
مدیریت ش��هری در کش��ور و 
به طور خاص کلانش��هر تهران، 
اع��لام کرد ای��ن وزارتخانه قلم 
پای کسی را که تراکم بفروشد 
می ش��کند، این بار آخوندی در 
جلس��ه ای ک��ه با حض��ور تمام 
مدی��ران رواب��ط عمومی ه��ای 
دولتی برگزار ش��ده به بخش��ی 
دیگ��ر از ابهام��ات موج��ود در 
مدیریت ش��هری یعنی موضوع 
تغیی��ر کاربری و البته نقش آن 
در س��وداگری و افزایش قیمت 

مسکن پرداخته است. 
ب��ازار مس��کن در حال��ی پا 
در چهارمی��ن س��ال از رک��ود 
همه جانب��ه خود گذاش��ته که 
چندی قبل وزیر راه اعلام کرد 
ت��داوم این رک��ود می تواند در 
حوزه ای خاص اثری مثبت نیز 
داش��ته باشد و آن خارج شدن 
سرمایه های سوداگری است که 
ب��ا هدف بهره بردن از تغییرات 
ناگهانی نرخ مسکن به این بازار 
آم��ده و ح��الا با فروکش کردن 
ت��ب و ت��اب بازار، فرار را به قرار 

ترجیح می دهند. 
ای��ن نگاه آخوندی، منتقدان 
ی��ا از دی��دی دیگر دلواپس��ان 
گس��ترده ای نی��ز دارد. هرچند 
رک��ود طولانی م��دت می تواند 
از  یک��ی  از  را  دس��ت دلالان 
بزرگ تری��ن بازارهای اقتصادی 
کش��ور دور کند، اما از س��ویی 
دیگر می تواند به کاهش عرضه 

مس��کن و بر هم خوردن تعادل 
بازار ختم شود. 

گزارش ه��ای ارائ��ه ش��ده از 
س��وی مرکز آمار ایران نش��ان 
ما ه ه��ای  در  ک��ه  دارد  آن  از 
منته��ی ب��ه فروردی��ن ماه 94 
میانگین صدور پروانه س��اخت 
در تهران به شکل قابل توجهی 
کاهش یافته و این نشان از آن 
دارد که علاقه س��رمایه گذاران 
نسبت به تداوم حضور در بخش 
مس��کن کاه��ش یافته یا لااقل 
س��رمایه های موجود تا روشن 
ش��دن تکلی��ف بازار از س��وی 
صاحبان شان مسدود شده اند. 

ب��ا ای��ن وج��ود اما ب��ه نظر 
می رس��د نگاه آخوندی نسبت 
به حضور این دلالان ریش��ه ای 
و بلند مدت ت��ر از ماه ها یا حتی 
س��ال های پیش رو اس��ت. وزیر 
راه روحان��ی ب��ه دنب��ال زدن 
ریش��ه گرانی ه��ا در مس��کن 
اس��ت؛ ریش��ه ای ک��ه بس��یار 
قطور ت��ر از اث��رات یک طرح یا 

برنامه چندماهه خواهد بود. 
آخون��دی قیمت مس��کن و 
تغیی��ر در آن را عام��ل اصل��ی 
گرانی ها عنوان می کند؛ قیمتی 

که برمبن��ای صحبت های وی 
س��هم مل��ک را در به��ای تمام 
شده ساختمان به شدت افزایش 
داده و باوجود تاکیدات صورت 
گرفت��ه در س��ه دهه گذش��ته 

همچنان به شدت بالاست. 
دول��ت  شهرس��ازی  وزی��ر 
یازده��م ای��ن موض��وع را ب��ه 
مدیری��ت ش��هری نی��ز ارتباط 
داده و زنجی��ره تغیی��ر کاربری 
زمین، افزایش ساخت و س��ازها، 
برهم خوردن تعادل ش��هری و 
بی اطلاعی مردم از ضربات این 
سیاست  را عاملی برای رسیدن 
بازار مس��کن به روزهای فعلی 

عنوان کرده است. 
ای��ن نگاه آخوندی نش��ان از 
آن دارد که آنچه در س��ر وزیر 
می گذرد در کوتاه مدت بازار را با 
تحول جدی مواجه نخواهد کرد 
و این همچن��ان تصمیم گیران 
 ب��ازار را ب��ا دو دل��ی مواج��ه 

می کند. 

توقف عرضه به جهش 
قیمت می انجامد

یک فعال صنعت س��اختمان 
ضمن تایی��د اظهارات وزیر در 

رابط��ه با نقش زمین در قیمت 
تمام ش��ده مسکن اظهار کرد: 
ریش��ه این موض��وع به اهمیت 
مس��کن در نگاه فرهنگ ایرانی 

باز می گردد.
هرچند جزییات س��اختمانی 
در انتخاب واحدهای مسکونی 
نقش مهمی دارد، اما در نهایت 
نگاه خریداران به ارزش ابتدایی 
زمینی اس��ت ک��ه متقاضی آن 
هس��تند و عاملی اس��ت که در 
ش��رایط نزدیکی زی��اد مصالح 
س��اختمانی ب��ه کار رفت��ه در 
مناطق ش��هری، قیمت ها را از 
محله ای به محله دیگر به شدت 

تغییر می دهد. 
ایمان معصومی در گفت وگو 
ب��ا »فرص��ت ام��روز« تصریح 
ک��رد: در ل��زوم ایجاد تغییر در 
این دیدگاه هیچ ش��کی وجود 
ندارد، اما باید توجه داش��ت که 
نگاه یک جانبه به بازار مس��کن 
در شرایط فعلی می تواند آینده 
بازار را با تهدید مواجه و عرضه 
را با دشواری همراه کند. وی با 
اشاره به کاهش ساخت و سازها 
در طول ما ه های گذشته اظهار 
کرد: در آغاز سال جدید هرچند 

هنوز تغییر به وجود نیامده اما 
خریدوفروش ها قدری بیش��تر 
ش��ده اس��ت. اگر سیاست های 
دول��ت در افزایش تس��هیلات 
مس��کن اجرایی ش��ده و قدرت 
خرید مردم دس��تخوش تغییر 
ش��ود قطعا تقاضای مسکن بالا 
م��ی رود و ب��ا توج��ه به کاهش 
عرضه در ماه های گذش��ته باید 
انتظار جهش قیمت در دو سال 

آینده را داشت. 
در  معصوم��ی،  گفت��ه  ب��ه 
شرایطی که بازار عرضه مسکن 
نی��از ج��دی دارد و البته بر هم 
خوردن نظم ش��هری نیز ورود 
وزارت راه را ب��ه ح��وزه تغیی��ر 
کاربری ه��ا جدی کرده ش��اید 
اندیش��یدن به راه حل��ی میانه 
ک��ه ه��ر دو کفه ت��رازو را در بر 
می گی��رد ب��رای تضمین آینده 

بازار مطلوب باشد. 
هرچند صحبت های وزیر راه 
بارها مس��تقیم و غیر مستقیم 
سیاس��ت های عمرانی شهری 
را در کلان ش��هرهایی مانن��د 
ته��ران هدف انتقاد قرار داده 
اس��ت اما شهرداری ها ترجیح 
داده ان��د تنه��ا ب��ا این حجت 
ک��ه در ص��ورت توقف فروش 
تراک��م، طرح ه��ای عمران��ی 
غیر قاب��ل پیگیری می ش��وند 
کار خود را به س��بک گذشته 

ادامه دهند. 
بازار مسکن وارد چندمین سال 
رکودش شده، ساختمان سازها 
از ورود ب��ه پروژه ه��ای جدید 
کناره می گیرند و در ش��رایطی 
که هنوز تسهیلات بانکی دولت 
ب��ه خریداران نرس��یده، به نظر 
نقشه هایی  آخوندی  می رس��د 
می پ��رورد؛  س��ر  در  ب��زرگ 
در  ش��اید  ک��ه  نقش��ه هایی 
آین��ده ای نزدیک تاثیر چندانی 
نداش��ته باش��ند اما در صورت 
عملی ش��دن، آینده اقتصادی 
یک��ی از بزرگ تری��ن بازارهای 
مال��ی ای��ران را برای همیش��ه 

دگرگون می کند. 

حمله دوباره وزیر مسکن به تراکم فروشی در شهرهای ایران

تغییر در کاربری زمین ریشه گرانی خانه است
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حمل و نقلعمـران

توضیحات معاون قالیباف درمورد 
ساخت مصلای تهران

معاون ش��هردار ته��ران بار دیگر ب��ا تایید حضور 
ش��هرداری در پروژه مصلای تهران اب��راز امیدواری 

کرد کدورت ها در حین عملیات اجرایی حل شود. 
به گزارش ایس��نا، ناصر امانی در پاس��خ به برخی 
ابهامات درباره حضور ش��هرداری برای ادامه ساخت 
مصلی ب��ا بیان اینکه ش��هرداری ته��ران با تکمیل 
مصل��ی، ج��واب انتقادهای مطرح ش��ده را می دهد، 
گفت: بخش��ی از تکمیل مصلی برعهده ش��هرداری 

تهران است. 
وی ب��ا بیان اینکه این پ��روژه در مرحله مطالعات 
ق��رار دارد، در م��ورد انتخ��اب »مازیار حس��ینی« 
به عنوان مسئول این پروژه گفت: با توجه به اهمیت 
مصلی، قالیباف معاون فنی و عمرانی خود را مسئول 
تکمیل این پروژه کرد که از اهمیت اتمام این پروژه 

حکایت دارد. 
امانی همچنی��ن با بیان اینکه ش��هرداری تمامی 
اقدام��ات را ب��ا هماهنگی مس��ئولان فعل��ی انجام 
می ده��د، گفت: قطع��ا کدورت ها ط��ی کار برطرف 

می شود. 
وی در ادامه با اش��اره به جزییاتی از تکذیبه روابط 
عمومی مصلای تهران که بخش��ی از مسئولیت عدم 
اتمام پ��روژه مصلای ته��ران را متوجه ش��هرداری 
دانس��ته، گفت: ش��هرداری مس��ئولیتی درخصوص 
س��اخت و تکمیل مصلی تا لحظه ای که اعلام ش��د، 
نداش��ته اس��ت و ما تنها در مورد تپه های عباس آباد 
مس��ئولیت داش��تیم که آن را به نحوه احسن انجام 
دادی��م، در حالی ک��ه ش��هرداری در م��ورد مصلی 

مسئولیت ابلاغی نداشته است. 
امانی با بیان اینکه علت تکذیب ورود ش��هرداری 
ته��ران به پروژه مصلی از س��وی روابط عمومی این 
پروژه را باید از مس��ئولان مربوطه پرسید، ادامه داد: 
ش��هرداری تهران به اطلاعیه ای ک��ه روابط عمومی 
مصلی منتشر کرد واکنش��ی نشان نداد، زیرا اعتقاد 
دارد از روی دلسوزی این اظهارات را مطرح کرده اند. 
آنها 30 س��ال اس��ت در مصلی فعالیت می کنند و با 
مش��کلاتی مواجهن��د، بنابراین در تلاش هس��تیم 
کمک کنیم تا آن مشکلات برطرف و مصلی هر چه 

سریع تر تکمیل شود. 
معاون شهردار تهران همچنین با اشاره به محمل 
قانونی اعلام ش��هرداری با اش��اره به اینکه »مصوبه 
انجام این کار را در بودجه س��ال 94 ش��هرداری از 
ش��ورای ش��هر گرفته ایم« تصریح کرد: براساس بند 
الف تبصره 41 به شهرداری اجازه داده شده است تا 
به شکل کارگزاری بخش باقی مانده مصلی را تکمیل 
کند، اما قرار نیس��ت از منابع مالی ش��هرداری برای 
انجام این کار استفاده شود؛ بلکه منابع مالی از محل 

منافع اجرای پروژه تامین خواهد شد. 
وی درب��اره زمان آغاز به کار ش��هرداری افزود: 
در ح��ال حاضر این پ��روژه در مرحله مطالعه قرار 
دارد و  بعد از پایان زمان بندی تکمیل پروژه اعلام 

می شود. 

نیاز تهران به 10 هزار دوربین 
کنترل ترافیک 

مع��اون حمل و نق��ل و ترافیک ش��هرداری تهران 
تاکی��د کرد: برای تکمیل ش��بکه هوش��مند کنترل 
ترافیک پایتخت به 10 هزار دستگاه دوربین نظارت 

تصویری نیاز داریم. 
به گزارش ایس��نا، سیدجعفر تش��کری هاشمی 
مع��اون حمل و نقل و ترافیک ش��هرداری تهران با 
اعلام  اینکه روند توس��عه سیس��تم های هوش��مند 
در پایتخت طی چند س��ال اخیر از س��رعت بسیار 
خوبی برخ��وردار بوده ت��ا جایی ک��ه امروز 600 
دس��تگاه دوربین  پردازش تصوی��ری پرکاربرد در 
پایتخ��ت نصب ش��ده، گفت: برای تکمیل ش��بکه 
هوش��مند کنترل ترافی��ک پایتخت ب��ه 10 هزار 
دس��تگاه دوربین نظ��ارت تصویری نی��از داریم و 
ش��هردار محترم تهران تاکید دارند این ش��بکه با 

س��رعت بیش از پیش کامل ش��ود. 
س��یدجعفر تش��کری هاش��می اف��زود: کار نصب 
از  نگه��داری  و  تصوی��ری  نظ��ارت  دوربین ه��ای 
ای��ن دوربین ه��ا از طری��ق ش��رکت های تخصصی 
بخش خصوصی انجام می ش��ود و ب��ا توجه به تاکید 
آقای دکتر قالیباف، این فرآیند پر شتاب را در سال 

94 با سرعت بیشتری پیگیری خواهیم کرد. 
وی با اش��اره ب��ه اینکه ای��ن دوربین ها در کاهش 
تخلف��ات رانندگ��ی از جمل��ه س��رعت غیر مجاز و 
تصادفات ناش��ی از آن تاثیر چش��مگیری داشته اند، 
اظهار ک��رد: در چند س��ال اخیر، آمار کش��ته های 
حوادث رانندگی چه در سطح کشور و چه در سطح 
تهران کاهش بس��یاری داش��ته و هر یک نفر که در 
س��وانح رانندگی ف��وت می کند، علاوه ب��ر خانواده 
متوفی، خانواده راننده ای که باعث مرگ وی ش��ده 

نیز تا آخر عمر گرفتار خواهند شد. 
تش��کری هاش��می با بیان اینکه مردم م��ا، افراد 
نظم پذیری هس��تند و اگر مس��ئولان نیز به این باور 
برس��ند که برای تامین آرامش و ایمنی مردم، راهی 
جز ایجاد انضباط نداریم، در نظم بخش��ی به شهرها 
و جاده های م��ان موف��ق خواهیم ش��د، تصریح کرد: 
مسئولان باید نوع نگاه خود را روشن کرده و صراحتا 
اع��لام کنند که به موضوع برق��راری نظم و انضباط 
و برخورد با تخل��ف از زاویه بازدارندگی می نگرند یا 
اینکه ب��ه این موضوع مهم نگاه ب��اری به هر جهت 
دارن��د و می خواهند آن را ب��ا تعارف و لبخند برگزار 

کنند. 
وی با اش��اره به اینکه اگر متخلفان احساس کنند 
تخلف برای آنها پر هزینه است، دیگر مرتکب تخلف 
نخواهند ش��د، اظهار کرد: برخی رفتارهای ترافیکی 
و آث��ار و پیامدهایی که می تواند داش��ته باش��د، هر 
بیننده ای را متعجب می کند و یکی از دلایل ارتکاب 
چنین  اعمالی از سوی بعضی افراد، این است که آنها 
می دانن��د تنبیهی که برای تخلف آنها در نظر گرفته 

شده، پر هزینه نیست. 

عقب  نشینی ترک ها از اعمال محدودیت 
سوخت بر کامیون های ایرانی

مدیرکل دفتر ترانزیت و پایانه های مرزی س��ازمان 
راهداری اعلام کرد: با مقابله به مثل ایران در بازگرداندن 
تع��دادی از کامیون ه��ای ترک به خاک کشورش��ان، 
ترک ها از اعمال محدویت سوخت عقب نشینی کردند 

و در حال حاضر تردد ها عادی است. 
به گزارش ایس��نا، محمد ج��واد عطرچیان افزود: 
ترکیه در روزهای ابتدایی اردیبهشت ماه در اقدامی 
یک طرف��ه اقدام ب��ه اعمال محدودیت س��وختی بر 
کامیون های ایرانی ک��رد و هر کامیونی که از حجم 
موردنظر ترک ها بیش��تر سوخت داش��ت مجبور به 
بازگش��ت به کش��ور ش��د. وی ادامه داد: این اقدام 
ترک ها که برخلاف توافقات و همکاری های ترانزیتی 
دوجانبه ش��کل گرفت باعث بازگردانده شدن بیش 
از 20 کامیون ایرانی به مرز داخلی کش��ور ش��د که 
این مسئله مشکلات زیادی را برای عبور خودروهای 

ایرانی ترانزیتی به وجود آورد. 
مدیرکل دفتر ترانزیت و پایانه های مرزی سازمان 
راهداری با اشاره به اینکه این اقدام از سوی مقامات 
ایران��ی غیر قابل توجیه به حس��اب می آم��د، اظهار 
کرد: ایران مراتب اعتراض خود را از طریق س��فارت 
خ��ود در آنکارا به وزارت حمل و نق��ل ترکیه اعلام و 
به منظور رعایت اصل همکاری های دوجانبه رس��ما 
اعلام کرد ب��ه تعداد خودروه��ای ایرانی که مجبور 
به بازگشت می ش��وند، از ورود کامیون های ترک به 

ایران نیز جلوگیری خواهد شد. 
عطرچی��ان افزود: ب��ا آغاز فرآین��د مقابله به مثل 
ای��ران، ترک ها بار دیگر ش��رایط را ع��ادی کردند و 
در ح��ال حاضر صف باقی مان��ده از کامیون های دو 
طرف با سرعت معمول در حال تردد هستند و برای 

روزهای آینده مشکلی نخواهیم داشت. 
وی در پاس��خ به این سوال که در صورت تکرار این 
اقدامات از سوی ترکیه پاسخ ایران چگونه خواهد بود، 
عنوان کرد: ایران بارها حسن نیت خود را نشان داده و 
از این به بعد نیز بر پایه همین اصل اقدام می کند. البته 
همان طور که از طریق سفارت کشورمان در آنکارا نیز 
اعلام ش��ده در صورت هر اقدامی از سوی ترکیه، ایران 
مقابله به مثل می کند تا شرایط موجود در مرز دو کشور 

به حالت برابر برسد. 

 موافقت سازمان مدیریت
با پرداخت یارانه به رجاء 

مدیرعامل ش��رکت حمل و نقل ریلی رجاء با اشاره 
به موافقت س��ازمان مدیریت بابت پرداخت یارانه به 
رجاء بابت نرخ و مس��یر های تکلیف��ی گفت: دولت 
بابت س��ال های 93 و 94 باید 90 میلیارد تومان به 

رجاء پرداخت کند. 
به گزارش فارس، سیدحس��ن موسوی نژاد   با بیان 
اینکه  نوروز امس��ال سهم مس��افرت در سبد خانوار 
کاهش یافت، اظهار داشت: البته سهم این کاهش در 
بخش حمل و نقل ریلی از بقیه مدل های حمل و نقلی 

کمتر بوده است. 
وی با اشاره به ضریب اشغال صندلی ناوگان رجاء 
گفت: اگر قطارهای محلی را از قطارهای بین شهری 
تفکی��ک کنی��م، میانگی��ن ضریب اش��غال صندلی 
قطارهای بین ش��هری رجاء 75 درصد است که این 
در مورد قطارهای چهار تخته و با نرخ بلیت بیش��تر، 

حدود 93 درصد است. 
مدیرعامل ش��رکت حمل و نقل ریلی رجاء با اشاره 
را  به اینکه در حال حاضر متنوع ترین طیف قیمت ها 
ب��رای بلی��ت قطاره��ا داریم، بی��ان ک��رد: مثلا در 
پرترددترین مسیر ریلی کشور  )تهران-مشهد( نرخ 
بلی��ت از 22 هزار تومان تا 150 ه��زار تومان برای 

مسافران موجود است. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا مردم از قطار های 
ب��ا نرخ بلیت زی��اد مثلا 150 هزار تومان اس��تقبال 
خواهن��د ک��رد؟  توضیح داد: معتقد هس��تیم مردم 
تمایل دارند به جای   اس��تفاده از قطارهای ارزان تر و 
با خدمات کمتر، از قطار با کیفیت بیشتر و البته نرخ 
بالاتر خصوصا در مسیر های طولانی استفاده کنند. 

موس��وی نژاد ادامه داد:  طبق آماری که از ضریب 
اش��غال صندلی قطارهای خود داری��م، قطارهای با 
نرخ بلیت بالاتر، بیش��ترین ضریب اش��غال را دارند 
و با وج��ود آنکه در قطارهای ارزان قیمت، برخورد با 
مس��افران و ایمنی نظیر قطارهای با کیفیت تر است 
و فقط برخی خدمات ف��رق می کند، اما تقاضا برای 

استفاده از ناوگان با خدمات بیشتر، زیاد تر است. 
مدیرعامل ش��رکت حمل ونقل ریل��ی رجاء اظهار 
داش��ت: در حال حاضر تقاضای مس��افران بیش��تر 
به س��مت اس��تفاده از قطارهای با کیفیت  بیشتر و 
البت��ه تعداد صندلی کمتر در کوپه اس��ت، حتی در 
نظر س��نجی نوروزی از مس��افران مش��خص شد  که 
نخس��تین معیار انتخاب قطار برای مس��افر ایمنی، 
دوم آرامش، س��وم راحتی و قیمت چهارمین عامل 

تأثیرگذار در انتخاب قطار است. 
موس��وی نژاد بیان کرد: از ابتدای س��ال 93 فعالیتی 
برای تعیین تکلیف مس��یرها و نرخ های تکلیفی رجاء 
داش��تیم که در پایان سال گذشته سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی کشور پذیرفت بابت این مسیرها و نرخ های 
تکلیف��ی یارانه به رج��اء و نرخ های تکلیفی اختصاص 
می یابد. وی گفت: نامه کارشناس��ی مربوطه به امضای 
معاونت بودجه س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور 
رسید، اما در پایان سال 93 قرار داشتیم و موفق نشدیم 

رقمی از خزانه دریافت کنیم.
مدیرعام��ل ش��رکت حمل و نقل ریلی رج��اء افزود: 
ابتدای س��ال جاری مجددا نامه ای با امضای وزیر راه و 
شهرسازی در این باره به سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
کش��ور ارسال ش��ده اس��ت تا یارانه مربوط به سنوات 
گذش��ته و امس��ال را دریافت کنیم و به نظر می رسد 
مسئولان کشور قانع ش��ده اند در مواردی که نرخ های 
تکلیفی کمتر از قیمت تمام ش��ده ماست باید یارانه را 
به رجاء پرداخت کنند. موسوی نژاد درباره میزان طلب 
رجاء از دولت بابت نرخ و مسیرهای تکلیفی بیان کرد: 
بابت سال های 93 و 94 باید دولت 90 میلیارد تومان 

به رجاء پرداخت کند.

جواد هاشمی

وزیر راه و شهرسازی به 40 هزار 
میلی��ارد تومان تس��هیلات بانک 
مس��کن برای بخش مس��کن در 
س��ال 93 اش��اره ک��رد و گف��ت: 
حس��اب امانی برای پیش فروش 
مس��کن از هفته آین��ده در بانک 

مسکن افتتاح می شود. 
به گزارش مهر، عباس آخوندی 
با اشاره به نقش مهم بانک مسکن 
در آبادانی کشور افزود: این بانک 
از ابتدای تاسیس تا به حال غیر  از 
دوره ای که سیاست های تحمیلی 
مس��کن مه��ر را اج��را ک��رد، راه 
درس��تی را طی کرده و میلیون ها 
نف��ر از طریق ای��ن بانک خانه دار 

شده اند. 
وی با اشاره به جلسات مفصلی 
ک��ه می��ان مدیران ای��ن بانک و 
وزارت راه و شهرسازی در ماه های 
گذش��ته برگزار شد، ادامه داد: در 
بح��ث مس��کن دو دی��دگاه خرد 
و کلان در نظ��ر دارم. از منظ��ر 
خ��رد، اقتصاد ای��ران باید امکان 
پاس��خگویی به یک سوال ساده را 
داش��ته باش��د و آن، این است که 
اگر فردی اعلام کرد درآمد من دو 
میلیون تومان اس��ت و می خواهم 
مس��کن یا ملکی خریداری کنم، 
چه راهی پیش روی من اس��ت؟ 
باید بانک مس��کن به آن پاس��خ 
گوید یا اگر س��رمایه گذاری گفت 
می خواه��م یک پروژه 50 واحدی 
را تامین مالی کنم چه راهی پیش 
روی من اس��ت، بانک مس��کن به 

راحتی پاسخگوی او باشد. 
وزیر راه و شهرس��ازی ادامه داد: 
این موضوع چه در بافت فرس��وده 
باشد و چه در بافت های معمولی، 
ش��امل کسانی که بخواهند واحد 
مسکونی خود را تبدیل به احسن 
ک��رده ی��ا از نظ��ر ساخت و س��از 
وضعی��ت را ارتق��ا دهن��د نی��ز 
می ش��ود. اگر بانک پاسخی برای 
وی داشته باشد اقتصاد کشور راه 
درستی رفته است اما اگر در پاسخ 
لکنت داشته باشد معلوم است که 
بخشی از اقتصاد کشور می لنگد. 
وی با بیان اینکه این س��والات 
به ظاهر س��اده است ولی پاسخی 

پیچیده دارند، اظهار کرد: می دانم 
حرکت به س��مت پاس��خگویی به 
ای��ن س��والات بعد از ی��ک دوره 
بی انضباط��ی گس��ترده در نظام 
مالی و بانکی کش��ور اعم از اضافه 
برداش��ت های بان��ک مرک��زی از 
بانک ه��ا، معوقات بانک��ی، ایجاد 
انتظ��ارات توهم��ی در م��ردم که 
می توان ب��دون پس انداز خانه دار 
ش��د و غیره، بس��یار سخت است 
ول��ی می خواهی��م ب��ه تدریج به 
سمت نظام مالی و بانکی منضبط 

حرکت کنیم. 
آخوندی گفت: بانک توسعه ای 
مس��کن در دوره هایی می توانست 
به خوبی پاس��خ سوالات یادشده 
را بده��د و می خواه��م به س��مت 
س��رمایه اصل��ی ای��ن بانک که از 
س��رمایه مال��ی آن مهم تر اس��ت 
برگردیم. وی سرمایه اصلی بانک 
مس��کن را تجربه و دانش ارتباط 
گسترده با مردم در سراسر کشور 
و با اقش��ار گوناگ��ون ذکر و بیان 
کرد: علت اینکه برای بانک مسکن 
ارزش قائل��م و آن را مهم می دانم 
این است که هیچ بانکی در ایران 

این تجربه را ندارد. 

لزوم احیای بانک مسکن
از روزی ک��ه  ادام��ه داد:  وی 
مس��ئولیت وزارت راه و شهرسازی 
را برعهده گرفتم، به دنبال احیای 
این س��رمایه بودم؛ وگرنه حرکات 
موجی که در گذشته توسط بانک 
مرکزی برای بانک مس��کن ایجاد 
ش��د و آن را از بانک توس��عه ای به 
بان��ک تجاری تقلیل داد، س��بب 
کمرنگ ش��دن سرمایه اصلی این 

بانک شد. 
وزیر راه و شهرس��ازی به موضوع 
اقتصاد کلان کش��ور اشاره کرد و 
اف��زود: در این بخش نحوه تامین 
مال��ی، تجهیز منابع، ایجاد انگیزه 
برای رقابت با سایر بازارها و تامین 
کس��ری مالی مطرح است که در 
اقتصاد کلان بسیار مهم هستند. 
وی با اش��اره به ش��رایط بسیار 
س��خت فعلی کش��ور اظهار کرد: 
سیاس��ت کلان اقتصادی کش��ور 

مب��ارزه با ت��ورم و رکود به صورت 
همزم��ان اس��ت، بنابرای��ن ه��ر 
سیاس��تی ک��ه ب��ه ت��ورم منجر 
شود سیاس��ت گذاران مالی با آن 
مخالفن��د. البت��ه اج��رای این دو 
محدودیت در ش��رایط اقتصادی 
کش��ور حیاتی است و ما به دنبال 
پیدا کردن راه حلی هس��تیم که 
هم رونق ایجاد کند و هم به تورم 
دامن نزند. وزیر راه و شهرس��ازی با 
بیان اینکه افزایش عرضه در نظام 
بانکی مهم اس��ت ولی با تنگنای 
مالی مواجه هس��تیم، گفت: برای 
افزای��ش عرضه بای��د تامین مالی 
شود. اگر بخواهیم تامین مالی هم 
انجام دهیم وضع بانک ها اسفناک 
اس��ت.  وی با اش��اره به 330 هزار 
میلیارد تومان به عنوان میزان کل 
تسهیلات مسکن در سال 93 که 
بخش��ی از آن برای تامین گردش 
مال��ی قراردادهای پیش��ین بوده  
اس��ت و پول تازه ای که به تولید 
تزریق ش��ده بس��یار کمتر از این 
مقدار محسوب می شود، ادامه داد: 
در می یابیم که میزان تس��هیلاتی 
که ارائه شده بسیار اندک است. 

آخون��دی به 40 ه��زار میلیارد 
تومان تس��هیلات بانک مس��کن 
برای بخش مس��کن در س��ال 93 
اشاره و بیان کرد: این رقم نسبت 
به تولید ناخالص داخلی که حدود 
900ه��زار میلیارد تومان اس��ت 
بس��یار کم و در ح��دود 5 درصد 
تولید ناخالص داخلی محس��وب 

می شود. 

روش تامین منابع رژیم 
پس انداز

وی ادامه داد: دنبال آن هستیم 
تا بخش س��اختمان را که به عنوان 
اه��رم خ��روج از رک��ود ش��مرده 
می ش��ود، رون��ق ببخش��یم ولی 
تنگنای اعتب��اری جدی و نگرانی 
از افزای��ش تورم از محدودیت های 

ما به حساب می آید. 
عضو کابینه دولت تدبیر و امید 
ب��ا بی��ان اینکه از آذرماه 92 تا به 
حال سیاس��ت های مالی مختلفی 
را به مقامات پولی کشور پیشنهاد 

داده است، گفت: اداره مالی کشور 
بع��د از ی��ک دوره بی انضباط��ی 
مطلق کار بس��یار س��ختی است 
و می بینیم که دود مش��کلات به 
چش��م مردم می رود ولی چاره ای 
نیست باید این جراحی اقتصادی 
انجام شود، بنابراین برای برگشت 
به یک سیاست کلان اقتصادی رو 
به رش��د ولی بدون اثرات تورمی 
نیازمن��د حرکت به س��مت رژیم 
تامی��ن مالی از طری��ق پس انداز 
هس��تیم که هم در جهت تنظیم 
اقتصاد خانوار اثرات مثبت دارد و 

هم در اقتصاد کلان کشور. 
وزیر راه و شهرسازی افزود: باید 
بتوانی��م منابع��ی را که در اختیار 
دولت و بانک مس��کن اس��ت و در 
گذشته آثار منفی خود را بر تورم 
گذاش��ته به عن��وان منابع تامین 

رژیم پس انداز قرار دهیم. 
وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: 
تلق��ی م��ا از بانک، بیش��تر از یک 
صرافی اس��ت و باید بتوانیم برای 
توس��عه مل��ی در این نه��اد مالی 

اندیشه ای بسازیم. 
بان��ک  داد:  ادام��ه  آخون��دی 
مس��کن اگر بخواهد تجاری باشد 
بای��د آزاد و ب��دون محدودی��ت  
باش��د اما اگ��ر بخواهیم برای آن 
محدودیت  گ��ذاری کنی��م پ��س 
بای��د بانکی توس��عه ای و مجری 
سیاس��ت های دول��ت در بخ��ش 

مسکن باشد. 
وی ب��ا تاکید بر این موضوع که 
بان��ک بای��د با توج��ه به تحولات 
جهانی، قدرت حل مسئله داشته 
باش��د گفت: م��ن تحلیلی در این 
زمین��ه دارم ک��ه در هفت��ه آینده 
منتش��ر می ش��ود و بر این اساس 
از نظ��ر من به دلیل تنگنای مالی 
و وجود تقاضای سوداگرانه عرضه 
پول بیشتر از تقاضای آن، بانک ها 
به دنبال بیش��ینه کردن س��رمایه 
س��هام داران هس��تند ام��ا من به 
دنب��ال بانکی هس��تم ک��ه بتواند 
مس��ائل مهم کشور را به خصوص 

در حوزه مسکن حل کند. 
وزی��ر راه و شهرس��ازی ب��ا بیان 
اینک��ه بانک باید محصولات خود 

را با توجه به مشتریان متفاوت به 
اف��راد گوناگونی عرضه کند، یکی 
از ای��ن محص��ولات را »مدیریت 
دارایی ها« خواند و گفت: به عنوان 
مثال سازمان ملی زمین و مسکن 
دارای��ی به نام زمین های دولتی و 
شهری در سراسر کشور دارد ولی 
آی��ا ما می توانی��م این دارایی ها را 
مدیری��ت ک��رده و از آن به عنوان 
اهرمی برای توسعه استفاده کنیم، 
قطع��ا ب��ا روش ه��ای بروکراتیک 
گذشته نمی توان این کار را انجام 
داد ول��ی بانک مس��کن باید برای 

این مسئله پاسخی بیابد. 
آخون��دی ادام��ه داد: دی��دگاه 
م��ن از ی��ک بانک، محل��ی برای 
و  م��ردم  س��پرده گذاری های 
وام ده��ی نیس��ت. بانک مس��کن 
باید مش��کلات پیچیده مسکن را 

حل کند. 
وی با اشاره به سهم بسیار اندک 
بخش مسکن و حمل و نقل از بازار 
سرمایه ادامه داد: اگر بخواهیم این 
سهم را افزایش دهیم به نهادهای 

تامین مالی نیاز داریم. 
آخون��دی افزود: بانک مس��کن 
ش��رکت تامین س��رمایه مسکن 
ک��رده  تاس��یس  س��اختمان  و 
اس��ت، در صندوق ه��ای زمین و 
س��اختمان نیز سهیم است، بحث 
افتت��اح حس��اب  های امانی برای 
پیش ف��روش مس��کن نیز در این 
بان��ک مطرح اس��ت اما اینها آغاز 
راه هستند و ما برای حل مشکلات 
پیچیده مس��کن ب��ه راه حل های 

مهم تری نیاز داریم. 
وی ب��ا بی��ان اینک��ه افتت��اح 
بان��ک  در  امان��ی  حس��اب های 
مدیری��ت  ب��رای  مس��کن 
پیش ف��روش س��اختمان راه حل 
بس��یار س��اده ای اس��ت، گف��ت: 
ای��ن موض��وع سال هاس��ت ک��ه 
در کش��ور م��ا دغدغ��ه اس��ت و 
پرونده های زی��ادی در دادگاه ها 
و محاک��م درب��اره کلاهب��رداری 
در زمینه پیش فروش س��اختمان 
مفت��وح اس��ت ولی ای��ن راه حل 
 س��اده را سال هاس��ت که اجرایی 

نکرده ایم. 

وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد 

افتتاح حساب امانی پیش فروش مسکن



یک��ی از مش��کلات اساس��ی 
کش��اورزی ای��ران خ��رد بودن 
و  کش����اورزی   زم��ین ه��ای 
خرده مالکی اس��ت. با گذشت 
زم��ان و جابه جای��ی نس��ل ها 
نی��ز  کش��اورزی  زمین ه��ای 
خردتر و کوچک تر ش��ده اند. از 
سوی دیگر تلاش برای انحلال 
ش��رکت های س��هامی زراع��ی 
تغییرکارب��ری  ب��ا  موافق��ت  و 
بهترین زمین های کش��اورزی، 
همچنین تخصیص اراضی ملی 
به سازمان ها و نهادهای دولتی 
در قطع��ات کوچک تر همچنان 
ادامه دارد. این درحالی است که 
دولت از یک سو به دنبال اجرای 
طرح تجمیع و یکپارچه س��ازی 
زمین های کش��اورزی در قالب 

تعاونی هاس��ت. در عم��ل آنچ��ه اتفاق 
می افتد و ش��اهد آن هس��تیم کوچک 
و خردتر ش��دن زمین های کش��اورزی 
پس از مرگ هر مالک و صاحب زمین 
 اس��ت و طرح های ناکارآم��دی که به 

خرده  مالکی بیشتر کمک می کند. 
ام��ا در زمین ه��ای خ��رد و کوچک 
ب��دون تجمی��ع و یکپارچه س��ازی نیز 
می توان کشاورزی اقتصادی و پررونقی 
ایج��اد ک��رد. اج��رای الگوی کش��ت، 
تولی��د محص��ولات ارگانیک و س��الم، 
تولید س��بزی و صیف��ی از جمله این 
راهکارهاست. ایران با داشتن اقلیم های 
متفاوت و ش��رایط آب و هوایی خاص 
در تمام��ی فص��ول س��ال می تواند به 
یک��ی از مناطق مهم در تولید س��بزی 
و صیفی در منطقه تبدیل ش��ود. البته 
اقتصادی کردن کش��اورزی معیش��تی 
ایران ب��ه برنامه ری��زی و حمایت های 

دولت نیاز دارد. 

 تولید سبزی و صیفی 
در جنوب به صرفه نیست

ریی��س مجمع  کرام��ت وکیلی پور، 
 ملی خب��رگان کش��اورزی ای��ران، به 
»فرصت امروز« می گوید: پیش از این 
تنها در مناطق گرمسیر به ویژه جنوب 
کشور تولید س��بزی و صیفی خارج از 
فصل انجام می شد اما اکنون گلخانه ها 
در سراس��ر کشور گس��ترش یافته اند. 
حتی در مناطق سردسیر مانند شمال 
غرب کشور نیز در فصل سرد گلخانه ها 

سبزی و صیفی تولید می کنند. 
وی، درخصوص به صرفه بودن تولید 
س��بزی و صیفی حت��ی در زمین های 
خ��رد و کوچک اظه��ار می کند: طبعا 
باید چنین باش��د اما گران��ی نهاده ها، 
هزینه ه��ای گ��زاف حمل و نقل و پرت 
زی��اد س��بزی و صیف��ی دیگ��ر برای 
کشاورزان جنوبی در خارج از فصل نیز 

به صرفه نیست. 
ای��ن کش��اورز هرمزگان��ی و نمونه 
کش��وری ادامه می دهد: در زمس��تان 
گذش��ته گوجه فرنگ��ی در هرم��زگان 
کیلوگرم��ی 120 توم��ان خری��داری 
می ش��د. درحالی که هزینه تمام شده 

آن بی��ش از 160 تا 170 تومان بدون 
محاس��به هزین��ه حمل ب��ود. در این 
صورت حت��ی تولید س��بزی و صیفی 
در خارج از فصل نیز برای کش��اورزان 

صرفه اقتصادی ندارد. 

 خرید نهاده ها نقدی
فروش محصول نسیه

اگر  توضی��ح می ده��د:  وکیلی پ��ور 
صنایع تبدیلی و تکمیلی گس��ترش و 
هزینه های حمل و نقل و نهاده ها کاهش 
یابند همچنین بازار صادراتی مناسبی 
در منطقه ایجاد ش��ود، تولید سبزی و 
صیف��ی می تواند به یکی از فرصت های 
اقتصادی مناس��ب تبدیل ش��ود. البته 
دول��ت باید از بخش کش��اورزی نه در 
حرف و ش��عار، بلک��ه در عمل حمایت 

کند و یارانه به تولید دهد. 
وی تصری��ح می کند: ای��ن درحالی 
اس��ت که دولت عملا کشاورزی را رها 
کرده و تنه��ا به نرخ گذاری محصولات 
تولید ش��ده می پردازد. دولت نهاده ها 
را به ص��ورت نق��دی ب��ه کش��اورزان 
می فروشد، گندم و ذرت ما را می خرد 
و هر زمان ک��ه دلش بخواهد پرداخت 
می کن��د و ما ج��رات نمی کنیم حرفی 
بزنی��م. وضعی��ت بان��ک و تس��هیلات 
نیز همین گونه اس��ت و برای یک روز 

دیرکرد باید جریمه بپردازیم. 
این کش��اورز نمونه کش��وری ادامه 
می دهد: ما ب��دون حمایت های دولت 
نمی توانی��م به کش��اورزی رونق دهیم 
و کش��اورزی معیش��تی را اقتص��ادی 
کنیم. کش��اورز روزبه روز عقب می رود 
و روس��تاها خال��ی می ش��وند. دول��ت 
اگ��ر نمی خواه��د حمای��ت کن��د، در 
هم��ه زمینه ها خود را کنار بکش��د تا 
کش��اورزان ه��م تکلی��ف کار خود را 

بدانند. 

 بی ثباتی 
در قیمت محصولات کشاورزی

باغبانی  معاونت  کارشناس  موسوی، 
وزارت جهاد کش��اورزی، در گفت وگو 
با »فرص��ت امروز«، با اش��اره به ثابت 
نب��ودن قیمت ه��ا در کش��ور اظه��ار 

می کند: در کش��ور م��ا قیمت ها روند 
ثابت��ی ن��دارد و در یک زم��ان قیمت 
محصولی افت می کند و در زمان دیگر 
ت��ا چند ده برابر افزای��ش می یابد. این 
روند کاهشی و افزایشی در طول سال 
وج��ود دارد و ضرر و زیان کش��اورز با 
افزایش قیمت ها جبران می ش��ود. سر 
جمع سالانه نرخ بازدهی مناسبی عاید 

کشاورز می کند. 

 سیستم شناسه بهره بردار 
در دست اجرا

وی ادام��ه می ده��د: اگ��ر الگ��وی 
کشت در کش��ور اجرا شود بسیاری از 
مشکلات کنونی کشاورزی نیز برطرف 
می شوند. در حال حاضر، کشاورزان ما 
الگوی کش��ت را با سیگنال هایی که از 

بازار می گیرند، تعیین می کنند. 
متمرکز  اطلاعات  باید سیس��تم  ما 
کش��اورزی را در کش��ور ایجاد کنیم 
اطلاع��ات  بتوانن��د  کش��اورزان  ت��ا 
محصولات مختلف و نیازهای بازار را 
در اختیار داش��ته باش��ند و براساس 
نیاز ب��ازار کش��ت کنن��د. در چنین 
سیس��تمی می��زان نی��از و مص��رف 
داخل��ی، افزای��ش تولی��د و صادرات 

محصولات اعلام می ش��ود. 
ای��ن مق��ام مس��ئول وزارت جه��اد 
کش��اورزی خبر می دهد: وزارت جهاد 
کش��اورزی سیستم شناس��ه بهره بردار 
را در دس��ت اج��را دارد و بس��یاری از 

اطلاعات در حال ثبت است.
این سیستم اطلاعات جامع متمرکز 
را رصد می کن��د و به صورت آنلاین در 
اختیار کش��اورزان ق��رار می دهد. اگر 
این سیس��تم به اتمام برس��د، فرصت 
مناسب و عالی را برای تولیدکنندگان 

و کشاورزان ایجاد می کند. 
 تولید زیان آور 

محصولات کشاورزی 
پژوهشگر  خالدی،  کوهس��ار 
اقتص��اد کش��اورزی، ب��ه ای��ن 
موض��وع از نگاه اقتصادی بودن 
منابع آب و خاک ارزش��مندی 
ک��ه در اختیار داری��م می نگرد 
و ب��ه »فرصت امروز« می گوید: 
باید دید که آیا با این منابع آب 
و خاک کمیاب و ارزش��مندی 
که داریم، کش��اورزی معیشتی 
به صرفه اس��ت؟  آیا زمین های 
کش��اورزی ما ارزش کاش��ت و 
تولی��د محصولاتی ک��م قیمت 
را دارد؟  چنی��ن تولیدی اتلاف 

منابع نیست؟  
این استاد دانشگاه، می افزاید: 
در کشور ما کش��اورزان برخی 
مواق��ع چاره ای ج��ز این ندارن��د و با 
آلارم هایی که از بازار می گیرند کش��ت 

و تولید محصول می کنند. 
برای نمونه در سیستان و بلوچستان 
کم آب، کشت هندوانه با آب بری زیاد 
انجام می ش��ود و ای��ن تولید از دیدگاه 
علمی پیامده��ای ناگ��واری دارد و از 
نظر فردی نیز چنین تولیدی زیان آور 

است. 

 خرید تضمینی
 با یک قیمت غلط است

وی تصری��ح می کن��د: بس��یاری از 
کش��اورزان ما اصلا نمی دانند هزینه و 
فایده چیست. در برخی مواقع کشاورز 
بی��ن ضرر 100، 70 و 50 درصدی در 
می ماند و ناچار حاضر اس��ت کمترین 
زی��ان را ببین��د. س��ود آن پیش��کش!  
کشاورز ما تحلیل های این چنینی دارد 
و به برگش��ت بخش��ی از هزینه ها تن 
می ده��د.  خالدی پیش��نهاد می دهد: 
بخش خصوص��ی  کم��ک  ب��ا  دول��ت 
بای��د به کم��ک و حمای��ت بیاید و با 
تبدیل��ی و تکمیلی،  ایج��اد صنای��ع 
ش��رایط بهت��ری برای کش��اورزان و 

تولیدکنن��دگان ایج��اد کن��د. 
وی ب��ه خرید تضمینی برخی کالاها 
و محصولات کش��اورزی اشاره و اظهار 
می کند: این سیاس��ت حمایتی اس��ت 
ام��ا قیمت تمام ش��ده ی��ک محصول 
در مناطق مختلف یکس��ان نیس��ت و 
میانگین گی��ری قیم��ت محص��ول در 
تمام��ی مناط��ق و اعلام ی��ک قیمت 
مش��خص، غلط اس��ت. قیم��ت خرید 
تضمین��ی محصولات کش��اورزی باید 
منطق��ه ای و اس��تانی تعیین ش��ود نه 

کشوری. 

کارشناسان در گفت و گو با »فرصت امروز« تاثیر یارانه های کشاورزی را بررسی کردند

کشاورزی یا اتلاف منابع؟
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 صنایع لبنی
پیشتاز در افزایش قیمت ها

درحالی ک��ه صنای��ع لبنی در هفته های پایانی س��ال 
گذش��ته قیمت انواع محصولات خود را برای چندمین 
ب��ار افزای��ش دادند، امس��ال ه��م در گرانی محصولات 
کشاورزی پیشتاز شدند و محصولات خود را گران تر از 
سال گذشته روانه بازار کردند. البته مشخص نیست که 
ای��ن می��زان افزایش قیمت که به بهانه مالیات بر ارزش 
افزوده صورت گرفته، قانونی است یا خیر و دستگاه های 

نظارتی وظایف شان را کی باید انجام دهند؟ 
به گزارش ایسنا، سال گذشته صنایع لبنی از تیرماه 
تا اسفند ماه در چندین مرحله قیمت محصولات خود 
را افزایش دادند و به رغم اینکه آمارهای رسمی مانند 
آمار بانک مرکزی نش��ان می دهد صنعت لبنیات در 
س��ال 1393 حدود 12 درصد رش��د قیمت داش��ته 
اس��ت، لبنیاتی ها در برخی محصولات تا 50 درصد 
نیز افزایش قیمت را اعمال کردند که گشت و گذاری 

در بازار محصولات لبنی گواه آن است. 
اس��فند پارس��ال افزای��ش قیم��ت ان��واع ش��یر در 
بسته بندی های مختلف مورد اعتراض سازمان حمایت 
از مصرف کنن��دگان و تولید کنن��دگان ق��رار گرف��ت و 
هش��دار این دستگاه نظارتی گریبانگیر صنعتی ها شد، 
اما کارخانه های لبنی توجهی به آن نکردند و جز چند برند 
خاص بقیه صنایع تغییری در قیمت های افزایش یافته 
خود اعمال نکردند. در سال جاری نیز دقیقا در تعطیلات 
نوروز و بعضاً هفته های پایانی فروردین ماه صنایع لبنی باز 
هم نشان دادند که در افزایش قیمت های خود پیشتاز 
هس��تند. البته آنها علت این افزایش قیمت را بالارفتن 
یک درصدی نرخ مالیات بر ارزش افزوده برمی شمرند. 
محمد فربد، عضو هیات مدیره انجمن صنفی صنایع لبنی 
درباره افزایش قیمت  لبنیات در نخس��تین ماه امس��ال 
معتقد است که شیر و پنیر که معاف از مالیات و ارزش 
افزوده هستند، مشمول افزایش قیمت نشده اند و قیمت 
بقیه محصولات لبنی متناسب با افزایش نرخ مالیات بر 

ارزش افزوده تغییر کرده است. 
وی می افزاید: در سال جاری نیز تغییر نرخ ارز برای 
صنع��ت لبنی��ات و تغییر نرخ ع��وارض به همراه دیگر 
عوامل مانند حمل و نقل، دستمزد، انرژی  )برق( و غیره 
حدود 5 درصد بر قیمت تمام شده لبنیات تاثیر گذاشته 
اس��ت که طی پیش��نهادی تقاضای افزایش قیمت به 
همی��ن اندازه را به س��تاد تنظیم ب��ازار اعلام کرده ایم. 
اما قیمت های جدید صنایع لبنی نش��ان می دهد که 
افزای��ش قیم��ت آنها نه تنها بیش از یک درصد مالیات 
بر ارزش افزوده اعمال شده است، بلکه شیر و پنیر که 
مالیاتی بر آنها اعمال نمی ش��ود نیز در ردیف افزایش 
قیمت ها قرار گرفته اند، چرا که به عنوان مثال ماس��ت 
دبه ای که تا پارس��ال 8000 تومان عرضه می ش��د با 
حدود 6.5 درصد افزایش به 8500 تومان رسیده است. 
شیر نایلونی یک لیتری نیز حدود 100 تومان افزایش 
قیمت داش��ته اس��ت و قیمت ش��یر بطری  یک لیتری 
هم با همین میزان افزایش قیمت مواجه ش��ده اس��ت. 
برخی از فروشندگان لبنیات مطرح کرده اند که برخی 
از برندهای مطرح که س��هم بیش��تری در بازار داخلی 
ای��ن محص��ولات دارند باز هم در هفته های آینده روند 
افزایش قیمت خود را ادامه خواهند داد. این  در حالی 
است که در فروردین امسال معاون اول رییس جمهوری 
در بخشنامه ای، تمامی دستگاه های دولتی و غیردولتی 
و مراجع قیمت گذاری را از افزایش قیمت ها به هر نحو 

و بدون هماهنگی با دولت منع کرد. 

مصرف بهینه آب دغدغه وزارت 
جهادکشاورزی است

وزیر جهاد کش��اورزی گفت: هم��ه دغدغه ما در 
این وزارتخانه مصرف بهینه آب اس��ت و باید در این 

زمینه حرکت های اساسی انجام شود. 
به گزارش ایس��نا، محمود حجت��ی افزود: باید در 
حف��ظ مناب��ع آب و تقوی��ت س��فره های زیرزمینی 
به عنوان سرنوشت مشترک، همه ما، همکاری کنیم 
و در وزارتخان��ه جهادکش��اورزی در این زمینه تمام 

تلاش مان را خواهیم کرد. 
حجتی با اش��اره به روش های آبیاری نوین اظهار 
کرد: ب��ه منظور اس��تفاده بهین��ه و صرفه جویی در 
مصرف آب، باید برخی از کارها از س��وی وزارتخانه 
و برخ��ی نیز از س��وی کش��اورزان و در مزارع انجام 
ش��ود. اجرای طرح آبیاری تحت فش��ار زیر سطحی 
در 6500 هکتار از مزارع شهرس��تان س��یرجان کار 
بی نظیری اس��ت که امیدواریم این حرکت، در سایر 

نقاط کشور نیز توسعه یابد. 
وی ب��ا بیان اینکه آب گوهری گران قیمت اس��ت، 
افزود: امیدواریم بتوانیم به نحو احس��ن از این مایع 
گرانبها اس��تفاده کنیم و بتوانی��م کارهای خوب را 
به س��طح کش��ور تعمیم دهیم ک��ه در این صورت 

مشکلات کمبود آب رفع خواهد شد. 
حجتی با اش��اره به تولید محصولات ارگانیک در 
سطح کشور گفت: با توجه به حجم تولید و عرضه و 
تقاضا، محصولات ارگانیک درصد و سهم محسوسی 
در ب��ازار دارد و با توجه ب��ه مصرف کنندگان خاص، 
تولید محص��ولات ارگانیک روزبه روز در کش��ور در 

حال توسعه است. 
وزی��ر جهاد کش��اورزی با اش��اره به ش��عار هفته 
س��لامت نیز گفت: غذای س��الم مس��ئله و دغدغه 
اساس��ی ما، دولت و تولیدکنندگان اس��ت و باید در 

این زمینه فوق العاده حساس باشیم. 
وی در زمینه مبارزه با آفت کش��اورزی نیز گفت: 
در بح��ث مب��ارزه ب��ا آف��ات، روش ITN را دنبال 
می کنی��م ک��ه نمون��ه آن در مزارع س��یرجان اجرا 
شده اس��ت و کش��اورزان به جای مبارزه شیمیایی، 
از طری��ق بیولوژیکی با آفات مبارزه می کنند که این 
ط��رح مورد حمایت دولت و وزارتخانه اس��ت و باید 
بتوانیم این روش را در سطح کشور گسترش داده و 

از مبارزه شیمیایی با آفات فاصله بگیریم. 
وزیر جهادکش��اورزی در زمینه تسهیلات آبیاری 
نوی��ن نیز گف��ت: وزارت جهادکش��اورزی در زمینه 
تس��هیلات آبیاری نوین توجه وی��ژه دارد، به گونه ای 
که در استان کرمان در سال گذشته تجهیز 10 هزار 
اراضی به سیس��تم آبیاری تحت فش��ار را در دستور 
کار قرار داده بود که 2هزار هکتار انجام ش��ده و در 

بقیه اراضی نیز در حال انجام است. 

آب خبـــر

مولود غلامی



حسین قندی، استاد برجسته ارتباطات و روزنامه نگاری در سن 64 سالگی دار فانی را وداع 
گفت. حسین قندی یکی از تاثیرگذارترین استادان روزنامه نگاری کشور در سه دهه گذشته 
بود که از حدود دو هفته قبل به عارضه سکته مغزی دچار شد و از شامگاه 24 فروردین ماه 
نیز به کما رفت. س��رانجام عصر پنجشنبه سوم اردیبهشت این استاد روزنامه نگاری دیده از 
جهان فروبست. مراسم تشییع حسین قندی، استاد و پیشکسوت روزنامه نگاری کشورمان، 
روز شنبه پنجم اردیبهشت ماه ساعت 9 صبح از مقابل دفتر مطالعات و برنامه ریزی رسانه 
برگزار خواهد شد. حسین قندی متولد اسفند 1330 در سبزوار و فارغ التحصیل کارشناسی 
ارش��د مدیریت بین الملل از آمریکاست که از اوایل دهه 50 تا اوایل دهه 90 نزدیک به 40 
سال فعالیت و تدریس روزنامه نگاری را در کارنامه خود دارد. از استاد حسین قندی تالیفات 
متعددی چاپ و منتشر شده که کتب تخصصی »روزنامه نگاری نوین«، »مقاله نویسی در 
مطبوعات« »روزنامه نگاری تخصصی« و »تخیل در روزنامه نگاری« از مهم ترین آنهاس��ت. 
حسین قندی پس از آن که در دولت گذشته از تدریس در دانشگاه علامه طباطبایی محروم 
شد، نزدیک پنج سال به دلیل بیماری نادر مغزی »هزار علت«، حافظه خود را از دست داد و 
در کنار خانواده ضمن پیگیری درمان خود، با مشکلات متعددی دست و پنجه نرم می کرد. 

وی به خاطر تسلط و نوآوری های ویژه به »سلطان تیتر« شهرت پیدا کرد. 

ورزشگاه پیر امجدیه یکی دیگر از فرزندانش را از دست داد. حالا دیگر عزیز اصلی 
هم به کتاب خاطرات فوتبال ایران پیوسته است. به گزارش خبرآنلاین، »عزیز اصلی« 
دروازه بان نام آش��نای دهه 40 فوتبال ایران پنجش��نبه در آلمان جان به جان آفرین 
تقدیم کرد. عزیز اصلی منش )زاده 15 فروردین 1316 -  تبریز( دروازه بان پرسپولیس 

و تیم ملی فوتبال ایران بود. 
او فوتبال حرفه ای را از باش��گاه دارایی ش��روع کرد، بعد از آن به پیکان و سپس به 
پرس��پولیس پیوست. عزیز اصلی یکی از بازیکنان تیم ملی ایران بود که توانستند در 
امجدیه قهرمانی نخست ایران در آسیا را با شکست دادن اسرائیل به دست بیاورند و 
ش��ب رویایی یک ملت را رقم بزنند. نسل قدیم فوتبال این قهرمان کشتی کج را که 
به فوتبال آمده بود هنوز به یاد دارند. او نخستین دعوای بزرگ دربی را در سال 49 
با تنبیه ش��خصی داور بازی رقم زد و محروم ش��د. اصلی نخستین سوپر استار اصلی 
فوتبال ایران بود که مهاجمان تیم های مختلف آسیایی از ترس جهش ها و ضربه هایی 
که ناخودآگاه نثارش��ان می کرد، ش��هامت آمدن به 18 قدم را نداش��تند. عزیز اصلی 
دوس��ت داشتنی در سن 78 سالگی در بیمارستانی در آلمان، دار فانی را وداع گفت. 

روحش شاد و یادش گرامی. 

وزیر دفاع جمهوری اسلامی ایران اعلام 
کرد: ایران ب��رای دریاف��ت مجموعه های 
S-300 آمادگ��ی دارد و امی��دوار اس��ت 
در س��ال جاری ای��ن امر تحق��ق یابد. به 
گزارش ایسنا، س��ردار حسین دهقان روز 
پنجش��نبه در مصاحب��ه با ش��بکه خبری 
انگلیسی زبان راشاتودی گفت: در جریان 
سفر س��رگئی ش��ایگو، وزیر دفاع روسیه 
ب��ه تهران توافق کردیم که پیش از س��فر 
من به مس��کو برای ش��رکت در کنفرانس 

امنیت��ی بین الملل��ی مقدمات ب��رای لغو 
ممنوعیت فروش S-300 به ایران فراهم 
شود. سردار دهقان گفت: این موضوع که 
آیا به تس��لیحات S-300 ب��رای مقابله با 
اس��رائیل نی��از داریم یا ب��ه خاطر امنیت 
س��ایت های هس��ته ای خود، باید در این 
مقوله در نظر گرفته ش��ود و هر کش��وری 
گزینه های مختل��ف را برای تامین امنیت 
خود جس��ت وجو می کند. وی در پاسخ به 
س��والی در مورد ارتباط احتمالی موضوع 

اج��رای ق��رارداد S-300 می��ان ایران و 
حوادث یمن گفت: موضوع اجرای قرارداد 
S-300 و حملات عربستان و متحدانش 

به یمن با هم هیچ ارتباطی ندارند. 
وزی��ر دفاع ای��ران گفت ک��ه مواضع و 
اظه��ارات آمریکا و اقدامات عربس��تان بر 
روند اجرای قرارداد S-300 تاثیری ندارد 
و از دی��دگاه ما دلی��ل تصمیم برای خرید 
مجموعه ه��ای S-300 ایج��اد زیربن��ای 
محکم برای دفاع از کشور براساس شرایط 

ما است که با توجه به آن چنین تصمیمی 
گرفت��ه ش��د. وی در ادام��ه مصاحب��ه با 
بیان اینکه ایران هیچ یک از همس��ایگان 
خ��ود را تهدی��د نمی کند و م��ورد تهدید 
هم ق��رار نمی گیرد، گفت: به اس��تقلال و 
تمامیت ارضی کشورهای همسایه احترام 
می گذاری��م و ب��ر ای��ن باوریم ک��ه ایران 
قدرتمن��د عام��ل تحکیم ثب��ات و امنیت 
منطقه است و توانمندی های خود را نقطه 

قوت برای جهان اسلام می دانیم. 

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی 
که در بازگش��ت از اندون��زی و در فرودگاه 
مهرآب��اد با خبرن��گاران صحب��ت می کرد، 
گفت: قرن کنونی، قرن آس��یا نام گرفته و 
روز به روز پیشرفت و توسعه در آسیا بیشتر 
می شود و در آفریقا نیز این حرکت توسعه، 
رو به جلو اس��ت. رییس جمهور در تشریح 
دستاوردهای اجلاس س��ران آسیا و آفریقا 
در جاکارت��ا، گفت: در ای��ن اجلاس که به 
مناسبت ش��صتمین سال برگزاری اجلاس 
باندونگ برگزار ش��د، مقام های ارشد بیش 

از یکصد کش��ور جهان ش��رکت داشتند و 
موضوعات مختلف از جمله راه های گسترش 
همکاری ه��ای اقتصادی میان کش��ورهای 
ای��ن دو قاره مورد بح��ث و تبادل نظر قرار 
گرفت. با توجه ب��ه وضعیت کنونی منطقه 
و جهان، موضوع مبارزه با تروریسم بر همه 
مباحث تقریبا س��ایه افکنده بود و وضعیت 
کش��ورهایی که ب��ا این معض��ل مواجهند 
همانند سوریه و عراق و معضلاتی که مردم 
یمن با آن مواجه هس��تند، مورد بحث قرار 
گرفت. رییس جمهور در ادامه به دیدارهای 

حاش��یه ای که در جریان ای��ن اجلاس دو 
روزه انجام ش��د، اش��اره ک��رد و گفت: در 
حاش��یه این اجلاس با رؤس��ای جمهوری 
چین، ویتنام، اندونزی و نخست وزیران ژاپن 
و بنگلادش ملاقات هایی داشتیم. همه آنان 
خواهان گسترش و توس��عه روابط با ایران 
بودن��د و با تبریک به خاط��ر مقاومت ملت 
ایران، اشاره داش��تند در مسیر مذاکرات با 
1+5 در قدم ه��ای نهایی هس��تید. روحانی 
ب��ا تاکید بر اینک��ه همکاری های اقتصادی 
ایران و چین در س��ال جاری حرکت رو به 

جلویی را طی خواهد کرد، گفت: مذاکرات با 
رییس جمهوری چین درخصوص موضوعات 
گس��ترده تری از جمله مذاکرات هسته ای، 
پروژه ه��ای اقتص��ادی و توس��عه رواب��ط 
اقتصادی تهران -  پکن و مس��ائل منطقه ای 
بود. رییس جمهور همچنین به نشست خود 
با علما، اساتید و فرهیختگان اندونزی اشاره 
کرد و گفت: در این نشست، راجع به شرایط 
منطقه و نظرات ایران اسلامی در خصوص 
وحدت اسلام و مبارزه با تروریسم صحبت 

شد. 

اجرای قرارداد S-300 با حمله عربستان به یمن ارتباطی ندارد

در اجلاس جاکارتا، موضوع مبارزه با تروریسم بر همه مباحث سایه افکنده بود

کشف مدرک جدید درباره قتل »لورکا«

نامه عضو هیات رییسه فراکسیون ورزش مجلس به رییس جمهور
پرسپولیس ساماندهی شود

اختلاف 1+5 در برداشتن تحریم های ایران

پی��دا ش��دن م��درک دولتی که نش��ان دهنده کش��ته 
ش��دن »فدریکو گارسیا لورکا« ش��اعر معروف اسپانیایی 
درس��ت پس از درگرفتن جنگ های داخلی اسپانیاست ، 
فرضیه ه��ای پیش��ین درباره قت��ل او را زیر س��وال برد. 
براس��اس این مدرک، این ش��اعر و نمایش��نامه نویس در 
تابستان 1936، یعنی اندکی پس از شروع این جنگ های 
داخلی به دستور مقام های نظامی گرانادا دستگیر و به زور 
س��وار یک ماشین شده و به ویزنار انتقال داده شده است. 
این گزارش رس��می که در س��ال 1965 توسط مقام های 

پلیس گرانادا نوش��ته ش��ده، تنها مدرک رسمی موجود 
درباره مرگ مرموز این شاعر سرشناس اعلام شده است. 
به گزارش تلگراف ، در این نوش��ته آمده است: »لورکا در 
زم��ان حکومت دیکتاتوری فرانکو به همراه یک فرد دیگر 
از ساختمان ش��هرداری به زور خارج و سوار یک ماشین 
شد و به ویزنار انتقال یافت.« این گزارش همچنین مدعی 
اس��ت که ل��ورکا قبل از مرگ، اعتراف هایی داش��ته و در 
صحبت هایش خود را یک فراماس��ون معرفی کرده است. 
این مدرک نش��ان می ده��د محل قتل ل��ورکا منطقه ای 

در ش��مال گران��ادا بوده ام��ا در آن به نقط��ه دقیق دفن 
شدن او اشاره نشده اس��ت. تاریخدانان بسیاری از جمله 
»یان گیپس��ون« زندگی نامه نوی��س لورکا طی س��ال های 
اخیر به دنبال محل دفن و باقی مانده جس��د او هس��تند 
تا از داس��تان مرموز قتل او پ��رده بردارند. تاکنون تصور 
می ش��د فدریکو گارس��یا لورکا یکی از قربانیان تیرباران 
س��ال 1934 بوده است. او یکی از افرادی است که تصور 
می شد در دوران حکومت دیکتاتوری »فرانچسکو فرانکو« 

در قبری دسته جمعی دفن شده است. 

عضو هیات رییسه فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی 
در نامه ای به رییس جمهور از وی خواست دستور لازم را برای 
اس��تمرار همکاری کی روش با تیم ملی فوتبال کشورمان و 
همچنین سامان دهی تیم فوتبال پرسپولیس صادر کند. در 
نامه کمال الدین پیرموذن خطاب به حجت الاسلام والمسلمین 
حس��ن روحانی آمده اس��ت: »جوان��ان و ورزش همواره در 
کانون توجهات رهبران و مس��ئولان نظام مقدس جمهوری 

اس��لامی بوده اند و در دوره ریاست جمهوری جناب عالی در 
راس ش��عارها و برنامه های اعلام ش��ده دولت قرار داشته اند. 
مع الوصف چنانچه مستحضرید اوضاع ورزش و جوانان به ویژه 
تیم های فوتبال پرسپولیس و استقلال هم از حیث مدیریت 
و هم از حیث واگذاری دلسوزانه و عالمانه در مجموع خاصه 
تیم پرس��پولیس از نابس��امانی و س��وءمدیریت در وضعیت 
بس��یار نامطلوبی به س��ر می برد و صدای همه ورزشکاران و 

ورزش دوستان درآمده و مسئولان ذیربط نه تنها به تعهدات 
ح��وزه ورزش عمل ننموده بلکه ح��وزه جوانان را هم به کل 
رها نموده لذا درخواست می شود ضمن صدور دستور موکد 
برای تحرک دستگاه های ذیربط، نسبت به استمرار همکاری 
سرمربی نام آشنای کاربلد تیم ملی فوتبال ایران و سامان دهی 
شایسته تیم فوتبال پیشینه دار و پرطرفدار پرسپولیس اقدام 

فوری و موثر به عمل آورید.«

چند نفر از دیپلمات های مذاکره کننده غربی از رویکرد 
متفاوت ش��ش کش��ور عضو گروه 1+5 در رابطه با نحوه 
بازگردان��دن تحریم های ش��ورای امنیت علی��ه ایران در 
صورتی ک��ه ایران به تعه��دات خود پایبند نباش��د خبر 
دادند. به گزارش ایس��نا، خبرگزاری ایتارتاس روس��یه با 

اع��لام این خبر تاکی��د کرد که منابع حاض��ر در مذاکره 
همچنی��ن از اخت��لاف دیدگاه کش��ورهای 1+5 در مورد 

نحوه برداشته شدن تحریم ها خبر دادند.
این در حالی است در گزارشی که توسط سایت رسمی 
دولت آمریکا منتش��ر شده ضمن تاکید بر لزوم دستیابی 

به یک مکانیزم مش��خص برای برداش��ته شدن تحریم ها 
آمده اس��ت اگر موض��وع مهمی از اجرا نش��دن توافق از 
طریق این روند )مکانیس��م مورد توافق( قابل حل ش��دن 
نباش��د در نتیجه همه تحریم های پیش��ین سازمان ملل 

دوباره بازگردانده خواهد شد. 

حسین قندی 
درگذشت

عزیز اصلی 
درگذشت

 جمع کثیری از ارامنه تهران به نشانه محکومیت کشتار 
ارامنه توس��ط دولت عثمانی )س��ال 1915میلادی( ظهر 
جمعه مقابل کلیس��ای خلیفه گ��ری ارامنه تجمع کردند. 
به گ��زارش ایرنا، این گروه از ارامنه س��اکن تهران ضمن 
محک��وم کردن اق��دام دول��ت عثمانی در کش��تار ارامنه 
به عنوان نخس��تین نسل کشی قرن بیستم، خواستار اقدام 
س��ازمان های بین المللی برای احقاق حقوق کشته شدگان 
و بازمان��دگان این واقعه ش��دند. ارامنه ش��رکت کننده در 

این تجمع با در دس��ت داش��تن پلاکاردهایی با مضامین 
»به خاطر می آوریم، حق می طلبیم« اقدام دولت عثمانی را 
برای کشتار ارامنه در سال 1915 میلادی محکوم کردند 
و خواهان رس��یدگی به این موضوع از طریق س��ازمان ها 
و مجام��ع بین المللی و مدافع حقوق بش��ر ش��دند. دولت 
عثمان��ی در س��ال 1915 و در خلال جن��گ جهانی اول 
بس��یاری از ارامنه ساکن در س��رزمین های تحت کنترل 

خود را به قتل رساند. 

تجمع ارامنه مقابل سفارت ترکیه در تهران

 عبدالرضا رحمانی فضلی، وزیر کشور 
هفته آینده با حض�ور در صحن علنی 
مجلس شورای اسلامی مستندات خود 
درب�اره نحوه ورود پول ه�ای کثیف در 

انتخابات را ارائه می کند. 
الجزی�ره،  ش�بکه  گ�زارش  ب�ه   
زین العابدین ب�ن علی، رییس جمهور 
برکنارش�ده تون�س در ی�ک پرونده 
فس�اد، به شش س�ال زندان محکوم 

شد. 
 س�ازمان مل�ل برق�راری آتش بس 
بشردوستانه فوری در یمن را خواستار 

شد. 

به دنبال تمدید بازداشت دبیرکل جمعیت الوفاق بحرین، جمع کثیری از مردم 
این کشور در مناطق مختلف از جمله منامه با برگزاری تظاهرات گسترده ای 
ادامه بازداشت »شیخ علی سلمان« را محکوم کردند و خواهان آزادی هرچه 

سریع تر وی شدند

تیتر اخبار

معصومه ابتکار، رییس سازمان حفاظت محیط زیست ابراز 
امی��دواری کرد که با توجه به تاکید رییس جمهوری آب تا 
پایان س��ال در زاینده رود جریان داشته باشد. ابتکار معاون 
رییس جمه��وری در گفت وگو با ایس��نا، گف��ت: امیدواریم 
طبق نظر رییس جمهور، زاینده رود تا پایان سال جاری باشد 
و آب ب��ه ت��الاب گاوخونی هم برس��د. ابت��کار همچنین با 
اش��اره به »طومار ش��یخ بهایی« که به تقسیم بندی سنتی 
آب زاینده رود پرداخته اس��ت، گف��ت که در این طومار نیز 
به مس��ئله رهاس��ازی آب از کوهرنگ تا تالاب برای تالاب 
گاوخونی اشاره شده؛ چراکه دانش سنتی نیز به این موضوع 
معتقد بوده که چرخه هیدرولوژیکی آب برای برقراری تمام 

س��اختارهای این زیس��ت بوم بسیار ضروری اس��ت. ابتکار 
درباره نق��ش کش��اورزی در حیات زاین��ده رود هم گفت: 
اگر کش��اورزان ما در حوزه چهارمحال و بختیاری و زاینده 
رود بخواهند ب��ه فعالیت خود ادامه دهند، تالاب گاوخونی 
و زاین��ده رود را تحت تاثیر قرار می دهن��د. وی در ادامه با 
بیان اینکه علاوه بر آن بخش های صنعتی و ش��هرداری ها 
ه��م با برداش��ت بی رویه آب از منابع مح��دود زیرزمینی و 
رودخانه می توانند ش��رایطی را ایج��اد کنند که هرگز آب 
داخل زاینده رود جاری نش��ود« گفت: بنابراین درخواست 
ما این اس��ت که هموطنان به کل چرخه آب توجه داشته 
باشند و میزان فعالیت ها را براساس ظرفیت ها تنظیم کنند. 

آب تا پایان سال در زاینده رود می ماند

 س�یاری، معاون درمان وزارت بهداشت 
گفت: ح�دود 10 میلیون نف�ر در جمعیت 
ایران فشارخون دارند که 50 درصد از این 

بیماری بی خبر هستند. 
 پاساژ خلیج فارس در خیابان کاوه مرکز 

شهراهواز دچار حریق سنگین شد. 
 وزی�ر آموزش وپ�رورش از تدوین نظام 
جام�ع نیروی انس�انی، بازنشس�تگی 38 
هزار فرهنگی در سال جاری و افزوده شدن 
پایه های تحصیلی پنجم و نهم به ساختار 

آموزش وپرورش خبر داد. 

 سیدتقی نوربخش مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی گفت: از ۶ اردیبهشت افزایش 
حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین اجتماعی که براساس مصوبه هیأت دولت 
برای حداقل بگیران 1۷ درصد و سایر سطوح 15 درصد افزایش یافت، پرداخت می شود

تیتر اخبار

نمایشگاه یک هفته ای هنرسرمه دوزی در مرکز فرهنگی 
ش��هرداری فیلوتی ش��هر آتن، پایتخت یونان در مراسمی با 
حضور جمعی از شهروندان ایرانی و یونانی رسما افتتاح شد و 
آغاز به کار کرد. کبری فاضلی، هنرمندی که آثار وی در این 
نمایشگاه در معرض دید عموم قرار گرفته است در این مراسم 
گفت: »مدت 25 سال است که به هنر سرمه دوزی اشتغال 
دارد و آثار به نمایش گذاش��ته شده در این نمایشگاه همگی 

از آیات کلام الله مجید هس��تند که با علاقه ویژه ای تولید و 
نمونه هایی از این آثار نیز  در هش��تمین و نهمین نمایشگاه 
قرآنی در ایران به نمایش گذاش��ته شده اند«. وی در دو دهه 
اخیر ده ها تابلو سرمه دوزی شده از تصاویر مختلف از طبیعت 
را تهیه کرده اس��ت. وی همچنین در س��ال های اخیر ده ها 
تابلو اس��امی »الله«، »بسم الله«، »بسم الله الرحمن رحیم«، 

»صلوات« و »طبیعت« را سرمه دوزی کرده است. 

نمایشگاه هنرسرمه دوزی در یونان

 عل�ی جنت�ی، وزی�ر فرهنگ و ارش�اد 
اس�لامی در دیدار با اهل فرهنگ و رسانه 
سیس�تان و بلوچس�تان گف�ت: بای�د از 
کتاب ه�ای اهل س�نت در دانش�گاه های 
استان های سنی نش�ینی که اکثریت آنها 

اهل سنت هستند، استفاده شود. 
 برگزارکنندگان جایزه ادبیات سیاس�ی 
»ج�ورج اورول« ن�ام ش�ش نویس�نده را 
به عن�وان نامزده�ای نهایی بخ�ش کتاب 

سیاسی امسال اعلام کردند. 
  »می�ر هوارد آبرامز« نویس�نده، منتقد 
و م�درس که یک�ی از مهم تری�ن آثار نقد 
ادب�ی قرن بیس�تم را به ن�گارش درآورد، 

درگذشت. 

مهران مدیری خبر داد فصل نخس�ت سریال »در حاشیه« شامگاه پنجشنبه 
س�وم اردیبهشت به پایان رس�ید و فصل  بعدی این سریال قرار است پس از 

پایان سریال »شمعدونی« سروش صحت روی آنتن برود.

تیتر اخبار

س��ایت برنام��ه تلویزیون��ی 90 در گزارش��ی پ��رده از 
نشس��تن مش��روط محمد خاکپور روی نیمکت تیم ملی 
امید برداش��ت. س��ایت برنامه 90 نوش��ت: در حالی که تا 
رقابت های مقدماتی المپیک ریو در قطر هشت ماه فرصت 
وجود دارد، اما ی��ک اتفاق عجیب در تیم ملی امید باعث 
نگرانی هایی ش��ده اس��ت. به گزارش وب س��ایت رس��می 
برنام��ه 90، درحالی که در روزهای ن��وروزی و تعطیلات 
رس��انه ها، تیم ملی امید در بازی های مرحله مقدماتی در 
ورزش��گاه آزادی بازی می کرد، کس��ی نمی دانست محمد 
خاکپ��ور چطور روی نیمک��ت تیم ملی نشس��ته بود. در 
چن��د روز مانده به ش��روع بازی ها کنفدراس��یون فوتبال 

آس��یا در نامه ای به فدراس��یون فوتبال اعلام می کند که 
محمد خاکپور حق نشستن روی نیمکت تیم ملی امید را 
ندارد چرا که او مدرک مربیگری A کنفدراس��یون فوتبال 
آس��یا را ن��دارد و به همین دلیل نمی توان��د روی نیمکت 
تیم ملی امید بنش��یند. این نامه به تیم ملی امید ش��وک 
وارد می کند و فدراس��یون برای حل مسئله وارد مذاکره و 
رایزنی باAFC می شود و آن طور که دکتر احسانی رییس 
کمیته آموزش فدراس��یون فوتبال به سایت 90 می گوید 
فدراس��یون بهAFC تعهد می دهد که خاکپور تا ش��روع 
مسابقات مرحله نهایی در قطر، در دوره A شرکت کند و 
البته کمیته آموزش هیچ تعهدی در این باره نداده است. 

افشاگری سایت برنامه 90
خاکپور بدون مدرک مربیگری معتبر روی نیمکت تیم امید نشست 

 ب�ه گ�زارش ایس�نا، صب�ح جمع�ه 
قرار بود رونی کلمن قهرمان بدنسازی و 
پرورش اندام جهان یک کلاس آموزشی 
تئوری برای بانوان در دانش�کده تربیت 
بدنی دانشگاه تهران داشته باشد که این 
کلاس هم مانند دو کلاس روز گذش�ته 

لغو شد. 
 وزارت ورزش و جوان�ان در نظر دارد 
انتخابات فدراسیون بسکتبال را تا پایان 

اردیبهشت برگزار کند. 
 س�ومین کلاس آموزشی رونی کلمن 

در سمینار آموزشی هم لغو شد. 

4 تی�م نهایی بارس�ا، رئال، بایرن و یوونتوس رقیب ش�ان برای رس�یدن 
ب�ه فینال را ش�ناختند. به همین دلیل هم ش�وخی های زی�ادی در مورد 

قرعه کشی با یوونتوس شده است

تیتر اخبار
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تبلیغات نامرئی
آیا می دانس��تید تبلیغات زیرحسی یا نامرئی، یکی 
از شیوه ها و شگردهای نوین تبلیغات پنهان به شمار 
می رود؟ در این ش��یوه، آگهی دهن��ده پیام خود را 
ب��ه گون��ه ای طراحی می کن��د که از س��طوح پایین 
گس��تره ش��نوایی و بینایی مخاطبان به��ره گیرد تا 
ضمیر ناخودآگاه آنها را متاثر سازد. به این منظور از 
شگردهای مختلف الکترونیکی و کامپیوتری و روان 

شناختی توام استفاده می شود.
س��طوح پایین گس��تره ش��نوایی ش��دتی، شامل 
صداهای��ی با ش��دت حدود چند دس��ی ب��ل که در 
ش��رایط معمولی ش��نیده نمی ش��ود و حاشیه های 
پایین گس��تره ش��نوایی بسامدی، ش��امل صداهای 
دارای بس��امد کمتر از ۲۰ هرتز اس��ت. حاشیه های 
پایین گس��تره بینایی، شامل تش��خیص ناخودآگاه 
صحنه های نمایشی گذرا در مدت  زمان کوتاه است. 
چشم انس��ان، صحنه های نمایشی را که مدت زمان 
آنه��ا کمتر از حدود یک دوازدهم ثانیه باش��د )مثلا 

یک بیستم ثانیه( نمی تواند تشخیص دهد.

ماز جالب مك دونالد در بخارست 
افراد را به حركت وامی دارد

مک دونالد روز بیست و چهارم مارس تصمیم گرفت 
در ۲4 ش��هر جهان لبخن��د را بر لبان م��ردم بیاورد. 
بخارست نیز بخشی از کمپین » imlovinit24« آن 
بود. به این ترتیب یک »ماز ش��ادی« بزرگ در میدان 

انقلاب این شهر محل تحقق ایده مک دونالد شد. 
س��اعت سه بعدازظهر در بخارس��ت مردم با عبور از 
میدان انقلاب این شهر، شیفته کشف این ماز رنگارنگ 
شدند که تجربه ای جالب، شاد، عجیب و پر از هدیه از 
آب درآم��ده بود. مک دونالد قبلا در صفحه فیس بوك 
خود در رومانی با طنازی از این تجربه خبر داده بود اما 
هیچ کس حتی تصور نمی کرد چه چیزی در انتظار او 
است. هرکس که تصمیم به عبور از این ماز می گرفت، 
واقعا حین بازی و به اش��تراك گذاری تجربه ش��یرین 
خ��ود با دیگ��ران، از آن لذت نیز می ب��رد. هر پیچ این 
ماز واقعا افراد را با یک ش��گفتی جدید روبه رو می کرد. 
این ماز پر از جعبه های مختلف با اش��یای پنهانی بود 
که ش��رکت کنندگان باید مکان آنها را حدس می زدند 
و با آینه های تحریف و س��ورپرایز س��وپرانو اپرا رو به رو 
می ش��دند. در نهایت رونالد مک دونال��د در پایان ماز، 
آماده عکس گرفتن از شرکت کنندگان و دعوت از آنها 

برای انتشار یک کلمه به صورت آنلاین بود. 
ه��ر لحظه برای خود دلیلی جدید برای لبخند زدن 
داش��ت که هدف واقعی برگ��زاری این کمپین بود. به 
این ترتیب بهانه ای برای گذراندن ساعاتی شاد به وجود 
می آمد. آنچه این کمپین رومانیایی را جالب تر می کرد، 
بیستمین سالگرد حضور مک دونالد در رومانی بود که 

انگیزه ای اضافی به این کار می بخشید. 
مک دونالد به دنبال کسب تجربه ای منحصر به فرد 
بود که برای هر کس ش��رایطی ش��اد، پر از ش��گفتی، 
هیجان و مبارزه طلب��ی در یک ماز رنگارنگ همراه با 
ارائه کوپن های هدیه را فراهم می کرد. هیچ محدودیت 
س��نی برای ورود به ای��ن ماز وجود نداش��ت و حتی 
بداخلاق ترین فرد نی��ز با لبخندی عمیق از آن بیرون 

می آمد. 

Imlovingit24 # ای��ده ای از س��وی مک دونالد و 
آژان��س تبلیغاتی TBWA به منظ��ور افزایش میزان 
دسترس��ی به برند در ۲4 شهر مختلف جهان فقط در 
طول ۲4 ساعت به شمار می رفت. روز بیست و چهارم 
مارس هر کدام از این ش��هر ها با یک شگفتی از سوی 
این برند جهانی مواجه می ش��د که یک کنسرت، یک 
غرفه عکاس��ی، یک پیژامه پارتی و حتی یک نیمکت 
موزیکال را در بر می گرفت! آنها س��عی کردند تجاربی 
فراموش نش��دنی را بیافرینند که با تبدیل ش��دن به 
محتوای ویروسی به مخاطبانی جهانی دست می یافت. 
مک دونالد به شدت به بازاریابی تجربی متکی است 
و طیف گس��ترده مخاطبان از بچه ها گرفت��ه تا افراد 
بزرگ تر را ش��امل می ش��ود. این برند سعی می کند با 
اس��تفاده از خلاقیت آنها در حد توان ضمن امیدواری 
به افزایش میزان دسترس��ی مخاطبان به خود از راهی 
هیجان انگیز، در کنار توس��عه حض��ور مک دونالد، در 
نهایت، آمار فروشش را بالا ببرد. به ظاهر این ایده بسیار 
موفقیت آمیز بوده اس��ت و برگزاری هر کمپین محلی 
منجر به صد ها و هزاران اش��اره اجتماعی، همگی پر از 
هیجان ب��رای لحظات منحصربه فرد زندگی همه افراد 

خواهد شد. 

مفهوم بازاریابی تجربی به بازاریابی یک برند به روشی 
بر می گردد که به درس��تی ارزش آن توسط مخاطبان 
هدف درك ش��ده اس��ت. تبلیغات برای انجام این کار 
لزوما مس��تقیم نیست اما از طریق یک تجربه جالب و 
هیجان انگیز فرصت یادآوری واقعی برند حتی بیشتر از 

گذشته دست می دهد. 
بخارست قطعا با ساخت این ماز شاد، روزی فراموش 
نشدنی را داشت که نام مک دونالد را در دفتر خاطرات 

اجتماعی ثبت کرد. 
creativeguerrillamarketing.com

تبلیغات خلاق

آگهی: شركت USG )شركت تولید كننده مصالح ساختمانی در آمریکا(- شعار: اگر شما اجسام خیلی سبك را بلند نمی كنید پس چه چیزی را بلند می كنید؟

کافه تبلیغات
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ایستگاه تبلیغات

به نظر می رسد طراحی آگهی های مناسبتی 
برای ش��رکت های تبلیغاتی دردسرساز شده 
اس��ت. این موضوع را از تکرار المان هایی که 
برنده��ا در آگهی های مناس��بتی خود به کار 
برده اند، می توان به راحتی حدس زد اما گاهی 
ی��ک اثرجذاب میان این هم��ه تکرار، نگاه ها 
را به خود جلب می کن��د. نگاهی متفاوت به 
یک روز مناس��بتی باعث خاص شدن آگهی 
تبلیغات��ی خواهد ش��د. چنی��ن طراحانی به 
بقیه یادآور می ش��وند که می ت��وان درمیان 
تکراره��ا، خلاق ب��ود. درگش��ت وگذار میان 
آگهی های ن��وروزی به ط��رح تبلیغاتی برند 
بهروز در حوزه صنایع غذایی رس��یدیم. این 
آگهی نیز مانند بقیه سعی کرده که از طریق 
محصولات خود المان های نوروزی را ترسیم 
کند و به مش��تریانش این روی��داد را تبریک 
بگوید. بهروز برندی پرشور در وادی تبلیغات 
نیس��ت، به همین دلیل حضور اندك آن نیز 
قابل تامل و بررسی موش��کافانه است. چون 
ای��ن برند قدمتی طولان��ی در صنعت غذایی 
داخلی دارد و حضورش می تواند زمینه س��از 
ورود سایر رقبای قدیمی این برند به صنعت 
تبلیغات باش��د. به همین دلیل سراغ دو نفر 
از کارشناس��ان تبلیغ��ات رفته ای��م تا نگاهی 

دقیق تر به آگهی نوروزی بهروز بیندازیم. 

بازار بی ثبات اقتصادی باعث عدم 
برنامه ریزی تبلیغات می شود 

علی منفرد، مدیرآژانس تبلیغاتی کادوسیه 
و کارش��ناس تبلیغات درباره حضور برندهای 
قدیم��ی در تبلیغ��ات ب��ه »فرص��ت امروز« 
می گوید: اصولا برندهای ش��ناخته ش��ده با 
توجه به جایگاه و محبوبیتی که در بازار دارند، 
خود را در مقامی می بینند که با مشارکت در 
رخدادها و مناسبت ها، برتری شان را در بازار 
به رخ دیگران بکشند. چنین برندهایی تقریبا 
هیچ گاه از رس��انه جدا نمی ش��وند و همیشه 
متناوبا در مقابل دید مخاطبان قرار می گیرند 
و دائم درصدد حرکتی ارزش��مند در راستای 
هویت و فرهنگ برندشان در جامعه هستند. 
این کارشناس در ادامه می گوید: درخصوص 
استفاده از محصول در آگهی های مناسبتی یا 
حتی س��عی در استفاده مفهومی از محصول 
قطعا نظرم منفی است. به نظرم معضل اجرای 
تبلیغ��ات در ایران، عدم تدوی��ن یک برنامه 

مدون و بودجه بندی س��الانه صحیح است و 
به این مسئله هم نمی توان خُرده گرفت، چرا 
که نبود ثبات بازار حتی در آینده نزدیک هم 
اجازه گرفتن تصمیم های صحیح را از مدیران 
برندهای داخلی می گی��رد و همچنین عدم 
تعادل میزان هزینه تبلیغ��ات و تاثیر آن در 
برگشت پول به چرخه اقتصادی مجموعه ها 
باعث می ش��ود که آنها بخواهن��د با یک تیر 
دو یا چند نش��ان را هدف قرار دهند. مشابه 
این موضوع، همین بیلبورد برند بهروز است 
که ه��م محصولات خ��ود را معرفی می کند 
و هم پیام تبریک س��ال نو را به مشتریانش 
می رس��اند. در مقایس��ه ب��ا اس��تاندارد های 
بین المللی ما در سیکل معیوبی بسر می بریم. 
البت��ه ناگفته نماند برندهایی که به واس��طه 
رانت مش��غول فعالیت هس��تند از این قواعد 
مس��تثنا بوده و هیچ گاه نیاز به موازنه دخل 
و خرج ندارند. ب��رای اینکه صاحب نظران به 
بنده خرده نگیرند باید بگویم که همگان باور 
داریم تبلیغات هزینه نیست و همیشه نباید 
انتظار بازخورد مس��تقیم از آن داش��ت؛ زیرا 
جریان اصلی چرخه اقتصاد رقابت اس��ت که 
نمی خواهم وارد این مقوله  مفصل ش��وم که 

طبیعتا در این فرصت کوتاه نمی گنجد. 

برندهایی كه از جریانات روز جامعه 
عقب هستند 

این کارش��ناس درب��اره آگهی نوروزی 
برند به��روز می گوید: نکت��ه اول در این 
آگهی، نش��ان از بی توجهی مجری طرح 
آگه��ی بهروز ب��ه جریان��ات روز اجتماع 
اس��ت. منظ��ورم ع��دم دقت ب��ه بحث 
تبلیغ��ات منفی درخص��وص ماهی قرمز 
در س��فره های هفت س��ین اس��ت. البته 
بودند برندهایی که به این موضوع نظری 

انداخته بودند. در این باره ش��اهد این بودیم 
که برند کارواندیش��ه در جهت همسو شدن 
با طیف وس��یعی از مخاطب��ان، تنگ ماهی 
نوروزی خود را در آگهی مناسبتی برگردانده 
بود و با نشان دادن تنگ خالی از ماهی، سعی 
کرده بود خود را به مشتریانش و عموم مردم 
نزدیک تر و به عن��وان حامی ماهی های قرمز 
معرفی کند. همین موضوع باعث شد آگهی 
ن��وروزی این برن��د متفاوت ت��ر از بقیه دیده 
شود و بسیاری از حامیان این موضوع با این 
آگهی ارتب��اط خوبی برقرار کنند. به هرحال 
اکث��ر برندهای داخلی از جریانات روز جامعه 

دورهستند و به همین دلیل طرح آگهی های 
آنها دربس��یاری از موارد کلیش��ه ای اس��ت.  
علی منف��رد درباره ترکیب بندی آگهی بهروز 
می گوید: درخصوص ترکیب بندی باید بگویم، 
به هیچ وجه درچیدمان جذابیتی وجود ندارد، 
زیرا سنگینی وجود سس سفید و لوگوی قرار 
گرفته در فضای س��فید بر س��مت دیگر کار 
غالب است و از طرفی قرارگرفتن شعاری که 
نقش تبریک سال نو را ایفا می کند با فونت و 
فضای نامتناسب در هرچه غیر جذاب تر شدن 

کار کوشیده است. 

هر نامی قابلیت استفاده در شعار 
تبلیغاتی را ندارد

این کارشناس درباره شعار تبلیغاتی آگهی 
بهروز می گوید: اگر در مقام پیشنهاد دهنده 
قرار بود نکته ای را در مورد شعار بیان کنم، 
با »نوروزتان بهروز« بهتر می توانس��تم کنار  
بیای��م تا  »ن��وروز به کامت��ان / بهروز نوش 
جانتان« نام هر برندی الزاما قابلیت استفاده 
در شعار تبلیغاتی را ندارد. اگر برندی دارای 
نامی اس��ت که امکان استفاده صحیح و بجا 
در ش��عار را دارد، خیلی هم خوب است که 

اس��تفاده ش��ود ولی نام همه برندها به یک 
شکل نیست. زبان فارسی امکان وسیعی در 
جهت اس��تفاده آوایی یا نوش��تاری از لغات 
را به م��ا می دهد و اگر بتوان از اس��تعاره ها 
و مش��ابهت های معنایی بهره برد، قطعا برد 
ارزش��مندی برای یک برند به همراه خواهد 
داشت. اما متاسفانه به دلیل استفاده نکردن 
از کپی رایتر های ارزش��مند و با س��وادی که 
امروزه در ای��ران داریم و عدم باور به ارزش 
واقعی یک ش��عار خ��وب و پرداخت هزینه 
برای آن، با وضعیتی از این دست در صنعت 

تبلیغات کشورمان مواجه هستیم. 

آگهی های مناسبتی را شادتر كنید 
احمد جمال پور، مدیرهنری و کارش��ناس 
تبلیغ��ات درب��اره حضور برنده��ای قدیمی 
در مناس��ب ها به »فرصت امروز« می گوید: 
مناسبت ها ذاتا دارای ارزش هستند و برندها 
می توانند از این خصوصیت مثبت اس��تفاده 
کرده و با توجه به اس��تراتژی برندینگ خود 
ای��ن ارزش را به تصویر برند خود افزوده و از 

منافع آن سود ببرند. 
ام��ا در م��ورد اس��تفاده از محص��ول در 
تبریک مناس��بتی محدودیتی وجود ندارد، 
اس��تفاده از محص��ول می توان��د یک روش 
ب��رای انتقال پیام باش��د. البت��ه روش های 
غیرمس��تقیم دیگری هم وجود دارند که در 
صورت اجرای درست آنها، می تواند در ذهن 
مخاطب تاثیر ماندگارت��ری بگذارد. انتخاب 
روش انتقال پیام بس��تگی ب��ه ماهیت پیام، 
رفتار مخاطب، نوع رس��انه و عواملی از این 
دس��ت دارد. جمال پور درباره آگهی نوروزی 
به��روز می گوی��د: قض��اوت در م��ورد طرح 
آگه��ی بهروز ب��دون اطلاع از نوع س��فارش 
و ش��رایط ش��کل گیری آگهی کار نادرستی 
است اما برای آنکه جواب سوال شما را داده 
باش��م با احترام به تی��م خلاقه این آگهی 
 می توانم از نظرات ش��خصی خ��ودم برای 

شما بگویم. 
اگر قرار بود من این آگهی را اصلاح کنم 
مس��لما از این همه تقارن در ترکیب بندی 
پرهیز می کردم، در واقع تقارن در بیش��تر 
مواق��ع جذابی��ت را از بی��ن می برد. ضمن 
آنکه لح��ن آگهی را کمی ش��ادتر در نظر 
می گرفت��م، چ��ون احس��اس می کنم هم 
محص��ول، هم مخاطب و ه��م پیام قابلیت 
اج��رای ش��ادتری را دارد. نکته دیگر آنکه 
معمولا در مواقعی که بک ش��ات محصول 
به صورت ب��زرگ، واضح و خوان��ا در تصویر 
وج��ود دارد باید از ق��رار دادن مجدد لوگو 
در آگه��ی خودداری ک��رد. البته قانع کردن 
س��فارش دهنده آگهی در این م��وارد کمی 

دشوار است. 
ب��ه هر ح��ال این ی��ک آگهی مناس��بتی 
اس��ت که از المان های آش��نا برای مخاطب 
به��ره می ب��رد. خ��ود مناس��بت می توان��د 
ب��ه برق��راری ارتب��اط مخاط��ب ب��ا آگهی 
کم��ک کند. نکت��ه مه��م بع��د از برقراری 
تاثی��ر مثب��ت در ذه��ن  ایج��اد   ارتب��اط، 

مخاطب است. 

شعار تبلیغاتی كه از ایده تصویری 
عقب تر است

این کارشناس درباره شعار تبلیغاتی آگهی 
بهروز می گوید: من فکر می کنم شعار تبلیغاتی 
این آگهی از ایده تصویری آن عقب تر اس��ت. 
شعار در آگهی از جمله مواردی است که لحن 
ش��اد تصویر را تحت تاثیر قرار می دهد. ایجاد 
ریتم، موزون بودن، هم آوایی و آهنگین بودن 
می توان��د نکات مثبتی ب��رای یک متن آگهی 
باش��د اما نکته ای ک��ه در این آگه��ی به نظر 
می رس��د، جدی بودن لحن گفتار نس��بت به 
لحن تصویر آگهی است. شعار آگهی به پیامی 
که قرار است منتقل ش��ود بستگی دارد و در 
جهت تکمی��ل عناصر تصوی��ری آگهی برای 
انتقال درس��ت پیام به کار برده می شود. تکرار 
نام محصول در شعار همیشه مزیت محسوب 
نمی ش��ود. در این آگهی چیزی که زیاد دیده 

می شود، نام بهروز است. 

محل قرارگیری لوگو در آگهی 
این مدیرهنری درباره محل قرارگیری لوگوی 
بهروز در آگهی می گوید: محل قرارگیری لوگو 
در آگهی برندهای ش��ناخته ش��ده، در بیشتر 
اوقات تابع قوانین نوش��ته ش��ده برای هویت 
بصری آن مجموعه هاس��ت. ای��ن قوانین اگر 
وجود داشته باش��د لازم الاجراست اما گاهی 
اوقات نوع طراحی آگهی یا شیوه انتقال پیام به 
شکلی است که ممکن است قراردادن لوگو در 
جای خاصی از تصویر به طرح آسیب بزند، در 
این صورت با کمی اغماض می توان قوانین را 
تا حدودی دستکاری کرد. البته به صورت کلی 
در مورد آگهی های تجاری خلاق تا زمانی که 
تصویر آگهی در ذهن مخاطب ثبت نش��ده و 
ش��عار آگهی دیده نشده، نباید لوگو، چشم را 
درگیر کند. به عب��ارت دیگر اولویت بصری با 

تصاویر و اسلوگان آگهی است. 
جمال پ��ور در پایان می گوید: متاس��فانه به 
دلی��ل عدم برنامه ریزی بلند مدت برندها یا در 
اولویت قرار داشتن فروش رسانه در آژانس های 
تبلیغاتی، در اکثر اوقات آگهی ها در ش��رایط 
اضط��راری و با فش��ار بر تیم خلاقیت ش��کل 
می گیرد. ش��اید به همین دلیل هر روز شاهد 
انبوهی از رسانه های گرانقیمت هستیم که با 
بی سلیقگی تمام می خواهند مهم ترین پیام ها 
را به مخاطبان منتقل کنند. البته در این بین 
هستند آگهی هایی که هر از گاهی با دیدن شان 

دل مان شاد می شود. 

برندهای شناخته شده با توجه به جایگاه 
و محبوبیتی که در بازار دارند، خود را در 

مقامی می بینند که با مشارکت در رخدادها 
و مناسبت ها برتری شان را در بازار به رخ 
دیگران بکشند. چنین برندهایی تقریبا 

هیچ گاه از رسانه جدا نمی شوند و همیشه 
متناوبا در مقابل دید مخاطبان قرار می گیرند

آیا می دانستید

نمایش تاریخ در خیابان

چند روز پیش اتفاق��ی در منطقه اوکلند نیوزیلند رخ 
داد که مردم را شگفت زده کرد. ناگهان یک خیابان تحت 
اشغال بازیگرانی در آمد که یک روز زندگی مردان جوان 
اهل نیوزیلند در میدان جنگ در سال 1915 میلادی را 
به تصویر می کشیدند.  به گزارش ام بی ای نیوز، رهگذران 
می توانس��تند در حالی به طور زنده شاهد تماشای تلاش 
کارکن��ان Sky TV و History Channel  حی��ن 
س��اخت یک آگهی بازرگان��ی تلویزیونی باش��ند که در 
وقفه های ایجاد شده، بازیگران صحنه ای را برای جمعیت 
حاضر در آنجا اجرا می کردند.  به گفته کیت ویتل، کارمند 
اداره بازاریاب��ی Sky TV، جمعیت زی��ادی در طول روز 
برای تماش��ای ای��ن صحنه ها در جای خ��ود میخکوب 
می ش��دند. اعضای خانواده برخ��ی افراد در جنگ حضور 
داشتند و تعدادی نیز دچار غلیان احساسات می شدند. این 
مجموعه در کنار بازیگران برای بازتاب یک ویدئوی درست 
و واقعی از آن دوران همه با هم هماهنگ بودند. آقای ویتل 
معتقد است که یادآوری وقایع سال 1915 میلادی و به 

تصویر کشیدن آنها اهمیت فراوانی دارد. 

نرگس فرجی

مرضیه فروتن

بازیباسسهادرآگهیمناسبتیتولیدکنندهموادغذایی

یک تیر و دو نشان برند قدیمی در آشفته بازار تبلیغات



 خستگی برند پرسپولیس و 
شوک الکتریکی

پرسپولیس، یکی از قدرتمندترین برندهای ایران، 
ای��ن روزها برندی خس��ته اس��ت . از تم��ام اتفاقات 
پیرامون��ش آس��یب  دیده و داروهای چپ و راس��تی 
که خورده، این برن��د را بی حال تر و پژمرده تر کرده . 
از تغیی��رات مدام در مدی��ران عامل و هیات مدیره و 
رییس اش تا س��رمربی عجیبش درخش��ان که رفتار 
و نتایج��ش، فاصله معناداری با هویت پرس��پولیس 
داشت . حتی مش��تریان و هواداران دو آتشه اش هم 
ب��ا این برند قهر کرده بودند و در مس��ابقاتش هوادار 
و تماش��اگری در حد و اندازه های برند پرس��پولیس 
مدت ه��ا بود که وجود نداش��ت . این اس��ت که همه 
این نس��خه هایی که جواب ن��داده، رمقش را گرفته 
ب��ود و نیاز به احیا و ش��وک الکتریکی داش��ت تا به 
کم��ا ن��رود . دوای دردش هم دیگر مس��کن هایی از 
جنس درخش��ان نبود  که دیگر این برند آنقدر دارو 
خورده بود که هر چیزی رویش اثر نمی کرد و بدنش 
مقاوم شده بود . اما چند اتفاق همزمان نشان داد که 
برند، در اوج خس��تگی و بی رمقی هنوز برند است و 
پتانس��یل این را دارد که با چن��د اتفاق همزمان که 
مانند شوک الکتریکی عمل کنند، بر خلاف داروهای 

تکراری سابق، روی پایش بایستد. 
یک��ی از ای��ن اتفاق ها حض��ور هدایتی اس��ت که 
اس��مش معادل حل همه مش��کلات مالی است . در 
روزهایی که همه مشکلات از سوی هریک از عوامل 
جاری در لایه های برند به مشکلات مالی ارجاع داده 
می شود، ادعای خرید پرس��پولیس از سوی هدایتی 
در تقابل با بی مش��تری بودن استقلال اتفاق میمونی 
ب��ود . او در ادامه این ادعا در بازی پرس��پولیس همه 
بلیت های ورزش��گاه آزادی را خرید و همه هواداران 
را رایگان به ورزشگاه دعوت کرد . برند خسته و مورد 
قهر قرار گرفته از س��وی مخاطب- مشتریان، ناگهان 
پس از ادعای هدایتی با صدهزارتماشاگر مواجه شد 
که جان دوب��اره ای به پرس��پولیس داد . اتفاق دیگر 
حض��ور برانکو همزمان با این اتفاق��ات بود . او که از 
س��وی ایرانیان و در نظر سنجی برنامه 90موفق ترین 
مربی خارجی لقب گرفت��ه بود برای همین بازی در 
همین ورزش��گاه در جمع 100ه��زار نفر قرار گرفت 
تا پس از درخش��انی که رمق پرس��پولیس را بیشتر 
کش��ید، مربی این تیم ش��ود . اما مهم ترین نکته این 
همزمانی ه��ای ش��وک آور ب��رای پرس��پولیس بازی 
با النصر عربس��تان بود که پ��س از اتفاقات روزهای 
پی��ش از آن و اوج گرفتن حس انزج��ار ایرانی ها از 
عربس��تانی ها، این تیم باید در برابر پرسپولیس بازی 
می کرد که دع��وت برندهای ف��ردی مانند پروین و 
عاب��دزاده از هواداران، این حلقه داروی های همزمان 
را تکمیل کرد و مانند یک ش��وک الکتریکی برند را 
احیا کرد . پرس��پولیس در آن روز تاریخی با هدایتی، 
بزرگانش، برانک��و و 100هزار طرفدار در برابر تیمی 

مورد تنفر قرار گرفت و به قدرت قبل بازی کرد.
رفتار برندها به ش��دت تابع رفتارهای انسانی است . 
خسته می شوند، بی حال می ش��وند، به کما می روند 
و حتی می میرند . حیات ش��ان مث��ل آدمی به خیلی 
چیزها مربوط اس��ت؛ از ارتباط با مخاطب تا مسائل 
دیگر . برند پرس��پولیس که انواع و اقس��ام داروها را 
تجرب��ه کرده ب��ود و این اواخ��ر واکنش های خلاف 
انتظار نش��ان م��ی داد، به این ش��وک واکنش مثبت 
نش��ان داد، ح��الا باید دوران نقاهت��ش را با مراقبت 

ویژه طی کند تا دوباره به ثبات قبلش برسد.

نخستین اختاپوس عکاس دنیا با 
دوربین ضد آب سونی

برای س��الیان متم��ادی از اختاپوس ه��ا به عنوان 
حیوانات��ی نام برده می ش��د که در ژرفن��ای عرفانی 
و مرم��وز تاریک تری��ن اقیانوس های جه��ان زندگی 
می کردن��د. س��ونی، آکواری��وم Sea Life متعلق به 
ش��رکت تخصصی علمی Tarlton، مربی حیوانات 
 FCB م��ارک وت« و س��ازمان زیس��ت محیط��ی«
New Zealand  ب��ا کم��ک یکدیگ��ر نخس��تین 
اختاپ��وس عکاس را ب��ه جهانیان معرف��ی کرده اند. 
این اختاپوس طوری آموزش دیده اس��ت تا بتواند به 
وسیله یک دوربین ضد آب TX30 سونی در اعماق 

آب های نیوزیلند عکس بگیرد.
شاخه: تفریح و اوقات فراغت

مشتری: سونی
 FCB Auckland:آژانس تبلیغاتی

کشور: نیوزیلند
مدیر اجرایی خلاقیت: تونی کلوت

نویسنده: پیتر وگاس
www.bestadsontv.com

مدیریت برند

برن��د یا ن��ام تجاری، ط��رح، نماد یا ه��ر ویژگی 
دیگری است که مشخص کننده خدمات یا محصولی 
خاص باشد. در مدیریت برند نخستین مرحله شامل 
س��اخت برند یا نام و نش��ان تجاری اس��ت. نام های 
تج��اری مختلف در دوران حیات خود با چالش های 
متفاوت��ی رو ب��ه رو می ش��وند. گاهی با شکس��ت و 
گاهی ب��ا موفقیت روبه رو می ش��وند. زمانی که یک 
برند جدید متولد ش��ده و به بازار وارد می ش��ود به 
ایج��اد راهکارهای متفاوت و کاملا نویی از برندهای 
موجود در بازار نی��از دارد. تمامی برندها در مرحله 
معرفی خود به بازار در معرض شکس��ت قرار دارند. 
البت��ه صاحبان ای��ن برندها هیچ کدام به شکس��ت 
نمی اندیش��ند و تجربه خ��ود را متمای��ز از دیگران 
می دانند. تحقیقات نش��ان می دهد که نرخ شکست 
ب��رای برندهای جدید بس��یار بالا اس��ت. از این رو 
توجه به نکات و ویژگی های حرفه ای و مطالعه شده 
برای ساخت برند از اهمیت بسزایی برخوردار است. 
تولیدکنن��دگان و ارائه دهن��دگان کالاها و خدمات 
اغلب به دنبال این هس��تند که برای خود یک برند 
ی��ا نام تجاری خلق کرده و محصولات خود را تحت 
آن عرضه کنند. برندسازی یا برندینگ؛ هزینه هایی 
از قبی��ل بس��ته بندی، برچس��ب گذاری، مجوزها و 
ثبت های قانونی نام تج��اری، تبلیغات و بازاریابی را 
به دنب��ال دارد. تمام برندها در دوران حیات خود با 
نشیب و فرازهایی روبه رو بوده و در این میان ریسک 
عدم اقب��ال برند یا نام تجاری موردنظر از جانب بازار 
و مصرف کنندگان و مش��تریان را نی��ز نباید نادیده 
گرف��ت. بنابراین مدیریت برند ی��ک ضرورت به نظر 
می رس��د. اتخاذ چنین راهب��ردی که در اصطلاح به 
آن برندینگ گفته می ش��ود، مزایایی برای صاحبان 
کس��ب و کار دارد. در مورد ی��ک برند موفق می توان 
گفت که برند محصول به جایگاهی رس��یده اس��ت 
که س��هم قابل توجه��ی از مصرف کنندگان محصول 
یا خدماتی ک��ه متقاضی آن هس��تند و محصولات 
جایگزی��ن را حتی با پیش��نهاد قیم��ت پایین تر رد 
می کنن��د یا اصطلاحا ب��ه برند وفادار ش��ده اند. در 
مرحل��ه بعد از تولد یک برند و بعد از آنکه یک برند 
توانست جایگاهی مناس��ب در بازار پیدا کند، نباید 

به حال خود رها ش��ود و بای��د ویژگی ها، ارزش ها و 
تفاوت هایش با توجه به ش��رایط بازار تعیین ش��ود، 
ورود برنده��ا ب��ه بازارهای جدید، تقوی��ت برند در 
بازاره��ای فعلی، ارائه محص��ولات و خدمات جدید 
زیر چت��ر برند و بس��یاری از اس��تراتژی های دیگر 
همه از اقداماتی اس��ت که در مراحل رش��د و بلوغ 
ی��ک برند و برای حفظ س��وددهی و اثربخش بودن 
آن بای��د مورد توجه ق��رار گی��رد. در مرحله  نهایی 
به ممیزی برند و بازخورد می رس��یم. امروزه رش��د 
س��ریع تکنولوژی، روش های نوین در فرآیند تولید 
عملیات، افزایش روزافزون رقابت در بازارها، استفاده 
از انرژی های نو و بحث مسئولیت اجتماعی و زیست 
محیطی باعث ش��ده است که رفتار مصرف کنندگان 
و تصمیم گیری خرید بیش از پیش پیچیده ش��ود و 
عوامل موثر بر تبیین جایگاه برند در ذهن مشتریان 
به سرعت تغییر پیدا کند. بنابراین ممیزی و نظارت 
مداوم یک برند در بازار از مهم ترین وظایف مدیران 
کس��ب وکارها است تا بتواند جایگاه برند را در ذهن 
مش��تریان به م��رور زمان تثبیت کرده و مش��تریان 
فعل��ی را به مش��تریانی وفادار و همیش��گی تبدیل 
کند. بنابراین نتیج��ه می گیریم که مدیریت برند و 
توان و انرژی گذاش��تن در این زمینه می تواند برای 

کسب و کار ما بسیار سودآور باشد.
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ایستگاه بازاریابی

عطیه عظیمی

بحث سیم کارت کودک اتفاق خوبی 
است که رایتل در این موضوع مزیت 
اول بودن را دارد . به هرحال خلائی در 
بازار این حوزه وجود داشت . کودکان 
معمولا تمایل به داشتن سیم کارت و 
موبایل دارند و همین موضوع باعث 

نگرانی والدین آنها شده است . اکثر آنها 
دغدغه این را دارند که مبادا کودکان از 
سیم کارت و اینترنتی که در دست دارند، 

سوء استفاده کنند

همکاری سه غول فناوری برای 
شکست دادن اپل

س��ه ش��رکت نامی دل، انویدی��ا و VMware با 
یکدیگ��ر پیمان همکاری خاص��ی را منعقد کرده اند 
که هدف اصلی از آن سرنگون کردن امپراتوری اپل 

است.
ش��رکت های بزرگی در سراس��ر دنیا با اپل رقابت 
می کنن��د ولی در ط��ول تاریخ کوتاه ش��رکت های 
کامپیوتری کمتر ش��اهد شراکت مستقیم شرکت ها 
ب��رای مقابله با یک ش��رکت خ��اص بوده ایم. اما در 
ش��راکتی کم نظیر، سه ش��رکت برگ در سه عرصه 
کاملا متفاوت با یکدیگر پیمان همکاری بسته اند تا 
درمقابل اپل ایستاده و این شرکت را از دوران فعلی 

و اوج  خود دور کنند.
این سه شرکت در حقیقت تمامی موارد مورد نیاز 
برای ساخت یک پروژه کامل را در اختیار دارند زیرا 
شرکت VMware به عنوان یک کمپانی مشهور در 
زمینه نرم افزار شناخته می شود، شرکت انویدیا یک 
غول تمام عیار در زمینه س��خت افزار است و شرکت 
دل نیز یک ش��رکت بس��یار خوش��نام برای عرضه 

محصولات نهایی به بازار محسوب می شود.
در حقیقت هدف اصلی این پروژه ایجاد ساختاری 
اس��ت که بتوان به کم��ک آن کامپیوترهای خانگی 
را وارد ف��از جدی��دی از کارب��ری ک��رد و ب��ا توجه 
ب��ه تجربی��ات ش��رکت دل در زمین��ه محصولات 
ورک استیش��ن، به نظر می رس��د که این سه شرکت 
تصمیم به ساخت کامپیوترهای تخصصی و ویژه ای 
داش��ته باش��ند که دارای قابلیت های ورک استیشن 

خواهد بود.

اخبار برندها

نرگس فرجی

نگاهی به استراتژی جدید اپراتور تازه نفس برای جذب مخاطبان کودک

یک انتخاب هوشمندانه

وقت��ی در بازار رقبای بزرگ 
س��هم  تصاحب  دارند،  حضور 
بیش��تر کار دش��واری اس��ت . 
کسب وکاری که بعد از رقبای 
بزرگ به می��دان می آید، باید 
دائم خدمات و محصولات تازه 
را به مشتریان ارائه کند تا آنها 
دل از بزرگان بازار بکنند و به 
س��راغ تازه نفس بازار بیایند . 
یکی از ش��یوه ها ب��رای جذب 
مش��تریان در چنی��ن بازاری 
ارائه خدمات به گروه مخاطبی 
است که رقبای بزرگ هنوز به 

سراغ آنها نرفته اند . 
اپراتور کش��ور درحال  بازار 
حاضر به همین ش��کل است . 
این بازار با اینکه رقبای زیادی 
ندارد ولی همین تعداد کم نیز 
برای تصاحب مشتریان بیشتر 
دائ��م در صدد ارائ��ه خدمات 
جدید هستند . اپراتور رایتل به 
نسبت بقیه حاضران این بازار 
تازه نفس اس��ت . ای��ن اپراتور 
در زمان ه��ای مختلف س��عی 
کرده که خدمات��ی تازه برای 
گ��روه مخاطبان جدی��د، ارائه 
دهد تا بتوان��د در برابر رقبای 
خود حرفی برای گفتن داشته 
باش��د . مخاطب��ان ک��ودک از 
آن دست گروه هایی هستندکه 
رقبای رایتل هنوز برای ش��ان 
اما  نکرده اند  ارائ��ه  خدمات��ی 
رایتل ب��ه تازگی س��یم کارت 
کودک را به مشتریان معرفی 
کرده است . به نظر هنوز رایتل 
ای��ن ط��رح تازه  ب��رای لانچ 
تبلیغ��ات گس��ترده ای را اجرا 
نک��رده ول��ی به هرح��ال این 
س��یم کارت را به نام خودش 
سیم کارت  اس��ت .  کرده  ثبت 
ک��ودک رایت��ل فع��لا فق��ط 
قابلیت دسترس��ی کودکان به 
برخی از س��ایت های اینترنتی 
را با نظارت والدین مهیا کرده 
است . به نظر رایتل برای اینکه 
نخستین باشد، صبر نکرده که 
خدم��ات این س��یم کارت را 
کامل و بعد از آن به مخاطبان 
ارائ��ه کن��د . خدمات��ی مانند 
امکان برقراری تماس و ارسال 
پیامک . در ادامه برای بررسی 
زوایای مختل��ف محصول تازه 
رایتل به سراغ علی کریم زاده، 
مشاور برند و کارشناس ارشد 

بازاریابی رفته ایم . 

محصولی همگانی با بازار 
وسیع 

کارش��ناس  کریم زاده،  علی 
ارش��د بازاریابی درب��اره اقدام 
اخی��ر رایت��ل ب��ه »فرص��ت 
س��یم کارت  می گوید:  امروز« 
یک کالای همگانی محس��وب 
می شود، به همین دلیل برای 
اقتص��ادی  اپراتوره��ا صرف��ه 
روی  بخواهن��د  ک��ه  ن��دارد 
یک گ��روه مخاط��ب متمرکز 
ش��وند . اپراتورها بسته به نوع 
ش��خصیتی که در اس��تراتژی 
برن��د برای خودش��ان تعریف 
کرده اند، به س��مت گروهی از 
جامع��ه تمایل پی��دا می کنند 
ولی ای��ن به آن معنا نیس��ت 
که گروه ه��ای دیگ��ر را کنار 
بگذارند. برای مثال ایرانس��ل 
به س��مت جوان ه��ای جامعه 
گرایش بیشتری دارد درحالی 
که رایتل نی��ز روی این گروه 

متمرکز اس��ت، اما ن��وع نگاه 
رایت��ل ب��ا ایرانس��ل متفاوت 
اس��ت . رایتل روی جوان هایی 
با طبقه اجتماعی بالاتر تمرکز 
کرده  اس��ت . چون این اپراتور 
می خواس��ته س��یم کارت های 
خ��ود را ش��یک تر ب��ه جامعه 
معرفی کند؛ یعنی جوان هایی 
و  دارن��د  کس��ب وکاری  ک��ه 
اجتماع  وی��ژه ای در  جای��گاه  
داده اند .  اختص��اص  به خ��ود 
اگر دقت کرده باش��ید با اینکه 
رایت��ل در تبلیغات خود روی 
گ��روه میانس��ال نی��ز نظری 
می اندازد، باز گروهی را هدف 
می گی��رد که صاحب کس��ب 
اجتماع��ی  موقعی��ت  و  وکار 
خوب��ی هس��تند، ب��ه هرحال 
رایت��ل به نس��بت بقیه رقبای 
خود هیجان کنترل ش��ده ای 
را در تبلیغ��ات ب��ه مخاط��ب 
یعنی هیجانی  نشان می دهد، 
معقول و واقعی تر . به طور کلی 
رایتل هیچ وق��ت در تبلیغات 
خ��ود اغ��راق نک��رده و ای��ن 
موضوع به استراتژی این برند 
بازمی گردد . البت��ه باید رایتل 
بررس��ی کند و ببین��د چقدر 
توانس��ته این نگاه را به جامعه 

القا کند . 

اتفاق خوب برای 
رایتل

می گوید:  کریم زاده 
س��یم کارت  بح��ث 
خوبی  اتف��اق  کودک 
رایت��ل در  اس��ت که 
مزیت  موض��وع  ای��ن 
دارد .  را  ب��ودن  اول 
به هرح��ال خلائی در 
بازار ای��ن حوزه وجود 
ک��ودکان  داش��ت . 
ب��ه  تمای��ل  معم��ولا 
و  س��یم کارت  داشتن 

موبایل دارند و همین موضوع 
باعث نگرانی والدین آنها شده 
اس��ت . اکثر آنه��ا دغدغه این 
را دارن��د ک��ه مب��ادا کودکان 
اینترنتی که  از س��یم کارت و 
در دس��ت دارند، سوء استفاده 
کنن��د و ب��ه وب س��ایت هایی 
س��ربزنند که والدی��ن تمایلی 
ب��ه آنه��ا ندارن��د . ب��ه نظرم 
رایت��ل هوش��مندانه وارد این 
حوزه شده اس��ت . اگ��ر رایتل 
این س��یم کارت را ب��ا قدرت 
لان��چ کند، خ��واه  ناخ��واه به 
اس��م او ثبت خواهد شد . این 
موضوع بس��تگی به این دارد 
که چ��ه زمانی از رس��انه های 
خود اس��تفاده کند . اگر درحد 
همی��ن اخبار کوتاه و معمولی 
باشد، مطمئنا برای شان نفعی 
به همراه نخواهد داشت . رایتل 
باید ب��رای مدتی کوتاه تمامی 
رس��انه های خ��ود را روی این 
موضوع متمرک��ز کند، دراین 
میان حتما اثرات مثبت آن را 
خواهد دید . ح��ال بعد از این 
مدت کوتاه مجددا می تواند به 
استراتژی اصلی خود بازگردد . 
ب��ه هرحال ب��ه نظرم س��یم 
توج��ه  ارزش  ک��ودک  کارت 

بیش��تری دارد . معمولا وقتی 
برنده��ا روی موض��وع خاصی 
تمرکز می کنن��د، آن موضوع 
ب��ا برندش��ان گ��ره می خورد . 
ب��ه همین دلیل ش��اید صلاح 
نباشد که رایتل مدت طولانی 
روی سیم کارت کودک هزینه 
کند . به نظرم رایتل باید سیم 
کارت ک��ودک را در قالب یک 
کمپی��ن قدرتمند و باهدف به 

مخاطبان معرفی کند . 

والدین یا کودکان 
مسئله این است

 ای��ن کارش��ناس درم��ورد 
گ��روه هدفی که رایت��ل باید 
در خص��وص این س��یم کارت 
جدید آنها را مدنظر قرار دهد، 
والدین  قاعدتا چون  می گوید: 
هستند که متقاضی و خریدار 
این س��یم کارت هستند، باید 
روی  تمرک��ز  تبلیغ��ات  در 
این گروه ش��ود ولی تبلیغات 
برای ک��ودکان نی��ز می تواند 
کودکان  یعنی  باش��د؛  جذاب 
خود  والدین  می توانن��د  نی��ز 
را مجب��ور ب��ه خری��د چنین 
بنابراین  کنن��د .  س��یم کارتی 
به نظرم رایتل بهتر اس��ت در 
تبلیغات خود روی هر دوگروه 
متمرکز شود ولی هدف اصلی 

خود را والدین ک��ودکان قرار 
تبلیغاتی جذاب  یعن��ی  دهد؛ 
ب��رای ک��ودکان و قانع کننده 
برای والدین برنامه ریزی کند . 
رایتل باید پیام تبلیغاتی خود 
را در معرفی این س��یم کارت 
کن��د،  ارس��ال  والدی��ن  ب��ه 
پیام هایی مانند، س��یم کارتی 
امن ب��رای کودکان ولی هدف 
خود  آگهی های  تصویرگ��ری 
را بای��د ک��ودکان ق��رار دهد . 
به هرح��ال نخس��تین بودن، 
برای  بالای��ی  قدرت طلای��ی 
این  رایتل  اگ��ر  برندهاس��ت . 
س��یم کارت را قوی لانچ کند، 
رقبای دیگر نمی توانند میدان 
بیاورن��د .  در  او  دس��ت  از  را 
رایت��ل باید در نق��اط فروش 
خ��ود قدرتمن��د عم��ل کرده 
و کمپی��ن خ��ود را یکپارچه 
برگ��زار کند، اگر ب��ه این نحو 
عم��ل ک��رده و دیگ��ر ج��ای 
 نگرانی ب��رای ورود رقبا باقی 

نمی ماند . 

ورود رقبا به بازاری بکر
این کارشناس درباره زمانی 
ک��ه رقب��ا وارد می��دان رایتل 
می شوند، می گوید: اگر اپراتور 

دیگری ب��ا امکانات جدیدتر و 
تبلیغات گس��ترده تر وارد این 
حوزه شود، کار رایتل سخت تر 
می شود و مزیت رقابتی آن از 
بین می رود . بعید می دانم این 
معایبی  رایت��ل  ت��ازه  حرکت 
برای او به همراه داشته باشد، 
چون مدت ه��ا صحبت از این 
بود که اپراتوره��ا می خواهند 
وارد ای��ن عرصه ش��وند، حال 
به هردلیل رایتل پیشگام این 

حوزه بوده است . 
درب��اره  کارش��ناس  ای��ن 
ب��ازار  در  رایت��ل  موقعی��ت 
می گوی��د: هم��ه اپراتورها در 
حال حاض��ر تمرکز خ��ود را 
دیتا گذاشته اند،  پوشش  روی 
در ای��ن میان رایتل پوش��ش 
اینکه  ب��ا  ندارد،  قدرتمن��دی 
از رومینگ ملی نیز اس��تفاده 
می کن��د، رایتل در بس��یاری 
از نق��اط پوش��ش 3G ندارد 
و عملا در س��فر و بسیاری از 
نقاط که نی��از به این خدمات 
است، س��یم کارت این اپراتور 
رایتل  می مان��د.  بلااس��تفاده 
باید برای قدرتمند ش��دن این 

مشکل را حل کند . 

همکاری مشترک با 
برندهای دیگر

ادامه  در  کری��م زاده 
می گوی��د: نکته ای که 
در س��یم کارت کودک 
گرفته  نظ��ر  در  رایتل 
مکالمه  امکان  نش��ده، 
از  پیام��ک  ارس��ال  و 
طریق آن اس��ت . البته 
رایتل در س��ایت خود 
گفته در ح��ال حاضر 
وج��ود  ام��کان  ای��ن 
ندارد، ش��اید به زودی 
ای��ن ام��کان روی این 
شود .  ایجاد  سیم کارت 
به هرح��ال حتم��ا بای��د این 
ام��کان در س��یم کارت کودک 
در نظر گرفته شود که حداقل 
ش��ماره پدر و مادر یا پنج نفر 
از نزدیکان در گوش��ی کودک 
که  ذخیره  شود . ش��ماره هایی 
باش��د  پدرومادر  نظارت  تحت 
و ک��ودک غیر از این ش��ماره ها 
نتوان��د با ک��س دیگری تماس 
بگی��رد . ای��ن موض��وع مهمی 
ب��ود ک��ه رایت��ل آن را در این 
س��یم کارت در نظ��ر نگرفت��ه 
می تواند  رایت��ل  اس��ت . حتی 
روی بح��ث اس��تفاده از مواقع 
ضروری سیم کارت کودک نیز 
متمرکز شود. برای مثال برخی 
از گوش��ی های موبای��ل جدید 
این ام��کان را دارند زمانی که 
کودک گم می ش��ود به طریقی 
ب��ه والدی��ن اط��لاع می دهند . 
در چنین گوش��ی هایی اگر دو 
دکم��ه را همزمان نگ��ه دارید، 
ب��دون اینک��ه به گوش��ی نگاه 
کنی��د، به ط��ور اتوماتیک یک 
پیغام مش��خص به ش��ماره ای 
که مخصوص ای��ن کار ذخیره 
شده ارسال می شود . در پیغام، 
موقعی��ت جغرافیای��ی و مکان 
به ش��خص مورد نظر ارس��ال 

می  ش��ود . درحالی ک��ه رایتل 
فع��لا چنین امکانات��ی را برای 
سیم کارت خود در نظر نگرفته 
اس��ت . رایتل در ح��ال حاضر 
روی این س��یم کارت امکاناتی 
آپارات کودک، مجموعه  مانند 
نبات، ش��بکه پوی��ا و.. . را قرار 
داده است . به همین دلیل باید 
در تبلیغات خود روی ارتباط با 
چنین برندهایی تمرکز کند . به 
نوعی روی هم��کاری با چنین 
برندهایی بیش��تر وقت بگذارد . 
اگر چنین برندهایی بخواهند با 
رایتل همکاری مشترکی داشته 
باش��ند، ظرفیت های مشترک 
زیادی ب��رای این س��یم کارت 
ایجاد خواهد ش��د اما باز تاکید 
می کنم پیام در تبلیغات رایتل 
باید مشخص باشد و اگر در این 
بخواهد  مش��ترک  همکارهای 
از چندی��ن لوگ��و در کنار هم 
اس��تفاده کند، اثربخشی خود 
را کاه��ش خواه��د داد؛ یعنی 
رایت��ل باید با هر ک��دام از این 
مس��تقلی  کمپین های  برندها 
را برنامه ری��زی و اج��را کن��د . 
رایتل باید از فضای مشترک با 
چنین برندهایی استفاده بهینه 
کن��د و نباید ب��ه تنهایی روی 
بیلب��ورد برود و فقط بگوید که 
س��یم کارت خود را ارائه کرده 

است . 

آیا رایتل عجول بوده؟ 
 این کارشناس درباره اینکه 
آیا رایتل برای ارائه این س��یم 
کارت عجله کرده اس��ت یا نه، 
رایتل  اینکه  درمورد  می گوید: 
عجولان��ه این س��یم کارت را 
معرفی ک��رده یا نه باید بگویم 
کس��ب وکار همین اس��ت، با 
ارائه ی��ک محصول یکس��ری 
می آوری��د  به دس��ت  امتی��از 
و یکس��ری امتی��از از دس��ت 
می دهید . به هرحال اگر رایتل 
که  باشد  منتظر  می خواس��ت 
کام��ل  ش��بکه اش  وضعی��ت 
ش��ود، چون معلوم نیست کی 
این اتفاق بیفتد، عملا فرصت 
اول بودن را از دس��ت می داد . 
در ح��وزه اپرات��وری به خاطر 
س��رعت، حاضران ای��ن حوزه 
مجبور هس��تند که همه موارد 
را به م��وازات هم پیش ببرید . 
منتها موضوع توس��عه ش��بکه 
برای اپراتوره��ا خیلی اهمیت 
دارد و رایتل با توجه به اینکه 
هم��کاری با ش��رکت خارجی 
نداش��ته، ش��اید امکان توسعه 
ش��بکه به مانند رقبای خود را 
نداشته باش��د ولی به هرحال 
مطمئن��ا تمام��ی برنده��ا در 
درون سازمان خود ویژگی های 
باع��ث  ک��ه  دارن��د  خوب��ی 
پیشرفت شان در بازار می شود . 
به همین دلیل رایتل نمی تواند 
دست روی دس��ت بگذارد که 
ش��بکه خود را توسعه بدهد و 
بع��د به س��راغ بازارهای دیگر 
برود . در نتیجه با این اتفاق به 
نوعی برای خود مزیت رقابتی 
ایج��اد می کند . به هرحال باید 
انتخاب  رایتل در گزینه ه��ای 
مردم قرار بگی��رد که به نظرم 
برندینگ، سیم کارت  در بحث 
کودک به رایتل به شدت کمک 
خواهد کرد . باید منتظر بود و 
دید که رایتل چه امتیازاتی به 
مشتریان خود می دهد که خلأ 

کمبود شبکه را رفع کند.

امیرحسین نوریان
کارشناس ارشد مارکتینگ و تبلیغات



ب�رای آغاز به این پرس�ش 
بپردازیم که برداشته شدن 
تحریم ه�ا چ�ه فرصت�ی را 
برای برند های داخلی ایجاد 

می کند؟ 
برچی��ده ش��دن تحریم ه��ا 
به ص��ورت کام��ل ی��ک بحث 
جهان��ی اس��ت و در دوره ه��ای 
مختلفی، کش��ورهای مختلف 
دنیا درگیر این مس��ائل بودند. 
سالیان سال است که بحث های 
تجارت جهان��ی، مزیت رقابتی، 
مزیت پای��دار و... در دنیا مطرح 
اس��ت. ش��رکت های ایرانی در 
ایران یا اقصی نق��اط دنیا دائما 
در مع��رض تهدی��دات رقبای 
جدید، کالاها و برندهای جدید، 
برندهای نوظهور و... هستند که 
تحت عنوان تهدیدات محیطی 
از آن یاد می شود. تحریم به این 
تهدیدات محیطی دامن می زند 
و تحریم ها تهدیدات را به فرصت 
تبدیل نمی کند. ن��وع مواجه با 
محیط بیرونی است که تهدید را 

فرصت می سازد.
تحریم ها چه تهدیدی برای 
ب�ازار کس�ب وکار در ایران 

دارد؟ 
 بعضی از کارشناسان تحریم 
را فرص��ت می دانن��د و معتقد 
هس��تند که تحریم ه��ا موجب 
ارتقای بازار داخلی می ش��ود و 
بهبود فضا برای اینکه برندهای 
مل��ی بتوانند رش��د کنن��د اما 
تحریم ها ممکن اس��ت اشتیاق 
را ک��م ک��رده و در زنجی��ره 
جهانی کس��ب وکار دچار ایراد 
ش��ود و در تامین م��واد اولیه و 
با مش��کلات  تولیدکنن��دگان 
زیادی مواجه می شود و کیفیت 
تولیدات کم می ش��ود. سیستم 
تجاری کش��ور ما و قابلیت های 
کس��ب وکاری که در آن وجود 
ش��رکت های  برآین��د  و  دارد 
ایرانی در شکس��تن و برداشته 
شدن تحریم ها آس��یب خواهد 
خ��ورد. البته با وج��ود اینکه در 
مقول��ه ص��ادرات، تهی��ه مواد 
اولی��ه، گ��ردش مالی تس��هیل 
می ش��ود اما تجربه نش��ان داده 
که در این برهه زمانی برداش��ته 
شدن تحریم برای بازار ما تهدید 
محس��وب می ش��ود و منفعتی 
برای فضای کسب داخل کشور 

ندارد.
به نظر شما با برداشته شدن 
تحریم ها، فرصتی برای وارد 
شدن شرکت های داخلی به 
بازارهای جهانی و گسترش 
کسب و کار فراهم می شود؟ 

ب��ازار داخل��ی و خارج��ی با 
فروریختن تحریم ها یک فرصت 
مفیدی هم برای ش��رکت های 
داخلی می ش��ود ک��ه بتوانند از 
بازارهای جهانی استفاده کنند 
اما وقت��ی یک ش��رکت داخلی 

در بازار داخلی مشغول فعالیت 
اس��ت و ب��ازار خوب��ی دارد ب��ا 
برداشته شدن تحریم ها و با وارد 
شدن برندهای خارجی به کشور 
قطعا دچار مش��کل می ش��ود و 
به اصطلاح پوس��ت آن شرکت 

کنده می شود.
برند ه�ای خارجی نس�بت 
به برنده�ای ایرانی در بازار 
داخ�ل ای�ران چ�ه مزیتی 

دارند؟ 
برنده����ای خارج����ی ب��ا 
پش����توانه های مال��ی ق��وی، 

سیاس��ت های تخفیفی 
و برندهای پرنفوذی که 
دارند، با برداشته ش��دن 
داخلی  ب��ازار  تحریم ها 
و  گرفت��ه  را  ای��ران 
داخل��ی،  ش��رکت های 
مجال��ی ب��رای نف��س 
کشیدن در بازار رقابتی 
ای��ران بعد از برداش��ته 
تحریم ه����ا  ش���دن 
ندارن��د. در کش��ورهای 
مختل��ف به طورمعمول 
ب��رای بعض��ی از صنایع 
نظ����ر  در  گمرک���ی 

می گیرن��د و اگ��ر ق��رار باش��د 
ب��رای هم��ه بازاره��ا گم��رک 
در نظر بگیرن��د، ب��ازار جهانی 
دچ��ار مش��کل می ش��ود. در 
ای��ران هم اگ��ر بخواهی��م وارد 
تجارت جهانی ش��ویم این گونه 

مسائل مشکل س��از خواهد شد. 
شرکت های داخلی باید خود را 
ارتقا دهند و قوانین کسب وکار 
روی  و  پذیرفت��ه  را  جهان��ی 

برندهای خود کار کنند.
چ�ه  ایران�ی  برند ه�ای 
سازوکاری را برای رقابت با 
برندهای خارجی باید اتخاذ 

کنند؟ 
دنی��ای ام��روز ی��ک دنیای 
شبکه ای است و نمی توان گفت 
که ی��ک ش��رکت چه کارهایی 
را باید انجام دهد ت��ا بتواند در 

بازار رقابتی بماند. شرکت های 
کوچک ت��ر باید با مش��ارکت با 
یکدیگ��ر برندهای مش��ترکی 
ارزش  ک��ه  کنن��د  تولی��د  را 
برن��د  ب��رای  س��رمایه گذاری 
آن  روی  و  باش��د  داش��ته  را 

س���رمایه گذاری کنند چون با 
توجه به درآمدهای شرکت های 
کوچک ت��ر، نمی توانن��د برای 
برندین��گ زی��اد هزین��ه کنند 
ام��ا وقتی ی��ک مجموع��ه که 
شامل ش��رکت های کوچک تر 
می ش��ود یک برند مشترکی را 
تولید کن��د، به راحتی می تواند 
ب��رای برندین��گ خ��ود هزینه 
کند. این مجموعه ها می توانند 
شرکا و س��رمایه گذاران داخلی 
را ج��ذب کنن��د و همچنین از 
منافع برندینگ بهره مند شوند. 
ش��رکتی که در طول 
سال کل گردش مالی 
آن 10 میلی��ون دلار 
است نمی تواند با این 
درآمد روی برندینگ 
خود کار کن��د و باید 
ش��رکت های  ای����ن 
کوچک تر با تش��کیل 
یک مجموع��ه بتوانند 
نمون����ه  به عن���وان 
میلیون  س��الی 100 
برندین��گ  روی  دلار 
س��رمایه گذاری   خود 

کنند.
مردم در ای�ران از برندهای 
ب�ا  مقایس�ه  در  خارج�ی 
بیش�تر  ایران�ی  برنده�ای 
اس�تقبال می کنند؛ به نظر 
شما ش�رکت های ایرانی در 
راستای استفاده از کالاهای 

داخلی چه اقداماتی را باید 
انجام دهند؟ 

بای��د در راس��تای تروی��ج و 
اس��تفاده از اجن��اس داخل��ی 
کار فرهنگ��ی انج��ام داد و روی 
ایرانی��ان  مص���رف  فرهن��گ 
س����رمایه گذاری ک��رد؛ ای��ن 
سرمایه گذاری و ترویج فرهنگ 
مختص خود ش��رکت نیس��ت؛ 
بای��د دولت و صداوس��یما روی 
آموزش این موض��وع کار کنند. 
به عن��وان مثال در کش��ورهای 
پیش��رفته اگر کسی قصد خرید 
کالایی را داشته باش��د اولویت 
خرید کالاهای داخلی است و از 
برندهای داخل��ی اقدام به خرید 
می کند و اگر نیازهای مشتری را 
برندهای داخلی تامین نکردند 
مشتری سراغ برندهای خارجی 
م��ی رود ام��ا در ایران م��ا فقط 
ش��عار مصرف داخلی می دهیم 
و باوری ب��ه برنده��ا و کالاهای 
داخل��ی نداریم. سیاس��ت های 
اقتصادی و تجارتی که از جانب 
دولت تبیین می ش��ود هم روی 
این موض��وع بس��یار تاثیرگذار 
اس��ت و ش��رکت های داخل��ی 
باید ب��ه ای��ن موضوع رس��یده 
باش��ند ک��ه در دوره جدید باید 
به مشتری احترام گذاشت و در 
قبال کالایی که تولید می ش��ود 
مس��ئولیت اجتماعی داش��ت 
و کیفی��ت کالای خ��ود را ارتقا 
دهند تا مردم به خرید از اجناس 

داخلی رغبت کنند.
ایرانی  برگ برنده برندهای 
در بازاره�ای داخل�ی چ�ه 

چیزی می تواند باشد؟ 
برنده��ای  برن��ده  ب��رگ   
درست  ذائقه شناس��ی  ایرانی، 
و پذیرفتن این موضوع اس��ت 
که اگ��ر ب��ازار داخل��ی جامعه 
هدف ماس��ت این ما هس��تیم 
که می توانیم بهترین محصول 
ارائ��ه دهی��م.  و خدم��ات را 
ش��رکت های ایرانی اگر بتوانند 
خدم��ات خ��ود را بهت��ر کنند 
به راحتی می توانند ب��ازار را به 
دس��ت بگیرند و مجال��ی برای 
عرض اندام برنده��ای خارجی 
نباشد. این شرکت ها می توانند 
در بازارهای منطق��ه به عنوان 
نمون��ه در کش��ورهای ع��راق، 
افغانستان و... خدمات و کالای 

خود را ارائه دهند.
برداشتن تحریم ها روی چه 
بازاری در ایران بیشتر تاثیر 

می گذارد؟ 
بازاره��ای  روی  تحریم ه��ا 
صنع���ت پوش���اک، غذای�ی، 
دکوراس��یون  و  لوازم خانگ��ی 
داخل��ی تاثی��ر بس��یار زیادی 
می گذارد و تهدیدی جدی برای 
این صنعت ها محسوب می شود 
ام��ا صنعت های خودروس��ازی 
ف��ولاد در لایه ه��ای آخ��ر  و 
تاثیرپذیری خواهند بود و کمتر 

تهدید می شوند.

جهانی شدن به سبک بزرگ ترین 
شرکت ارتباطات سیار جهان

ارنست هریسون، رییس ش��رکت راکال الکترونیکس، 
بزرگ ترین تولیدکننده رادیوهای��ی با تکنولوژی نظامی، 
در سال 1۹۸0 در توافقی با لرد وینستاک از شرکت جنرال 
الکتریک از آنها اجازه اس��تفاده تعدادی از تکنولوژی های 
رادیویی نظامی این شرکت را گرفت. گری ونت سرپرست 
قس��مت رادیوهای نظامی راکال، با هدف تبدیل شرکت 
به یک کمپانی رادیویی تجاری، در آن س��ال از تجهیزات 
کارخانه جنرال الکتریک در ویرجینی��ای ایالات متحده 
آمریکا بازدید کرد. در سال 1۹۸۲ مجموعه جدید راکال با 
نام »شرکت رادیویی استراتژیک راکال« با مدیریت ونت، 
توانست امتیاز یکی از دو ش��بکه تلفن همراه انگلستان را 
دریافت کند. این زیرمجموعه که ۸0 درص��د آن را راکال 
در اختیار داشت، 1۵ درصد متعلق به میلیکام و ۵ درصد 
 دیگر از آن ش��رکت هامب��روس تکنولوژی بود، ش��بکه 
»راکال ووداف��ون« را راه اندازی کرد. ش��رکت وودافون در 
سال 1۹۸۵ از شرکت اصلی جدا شد و نام شرکت رادیویی 
اس��تراتژیک نیز به »گروه راکال تلکام« تغیی��ر یافت. در 
دسامبر 1۹۸۶ شرکت راکال بخشی از س��هام وودافون را 
به مبلغ 110 میلیون پوند خریداری کرد و تا سال 1۹۸۸ 

مالک حدود ۲0 درصد از سهام آن بود. 
شرکت وودافون در س��ال 1۹۹۷ لوگوی معروف خود را 
معرفی کرد. این لوگو که از یک علامت نقل قول درون یک 
دایره تشکیل شده، برای ترغیب مشتریان به مکالمه طراحی 
شده اس��ت. در ۲۹ ژوئن 1۹۹۹ ش��رکت »ایرتاچ« توسط 
وودافون خریداری و در آن ادغام ش��د و نام آن به »وودافون 
ایرتاچ« تغییر یافت. در سپتامبر سال ۲000 وودافون با ادغام 
شرکت تجهیزات بیس��یم خود در ایالات متحده آمریکا با 
شرکت بل آتلانتیک متعلق به ورایزون وایرلس موافقت کرد. 
این قرارداد در ۴ آوریل ۲000 منعقد شد. نام این شرکت در 
۲۸ ژوئیه ۲000 مجددا به گروه وودافون بازگشت و در آوریل 
سال بعد، نخستین ارتباط نسل سوم ارتباطی این شرکت در 
شبکه نسل س��وم تلفن همراه وودافون در انگلستان برقرار 
شد. گسترش این شرکت در سال ۲001 با ورود به ایرلند و 
خریداری شرکت ایرسل و تغییر نام آن به »وودافون ایرلند« 
ادامه یافت و همچنین نخس��تین معرفی کننده تلفن های 
همراه دوربین دار در ژاپن، یعنی جی فون که سومین اپراتور 

بزرگ این کشور بود را از آن خود کرد. 
در 1۷ دس��امبر ۲001 ووداف��ون ضم��ن ق��رارداد با 
»تی دی سی« ش��بکه موبایل دانمارک، به معرفی مفهوم 
»شبکه های مشترک« پرداخت. این مفهوم جدید شامل 
معرفی س��رویس های بین المللی وودافون به بازار محلی، 
بدون نیاز به س��رمایه گذاری توسط این ش��رکت بود. این 
روش به وودافون کمک می کرد تا در کشورهایی که هنوز 
وارد نشده نیز به توسعه نام و خدمات شرکت خود بپردازد. 
در سال های اخیر این ش��رکت به گسترش فعالیت های 
خود در کشورهایی از جمله: اسپانیا، صربستان، جمهوری 
مقدونیه، جزایر فارو، روس��یه، ارمنس��تان، ترکمنستان، 
اوکراین، ازبکستان، لوکزامبورگ، غنا، لیبی، امارات متحده 
عربی، قطر، ترکیه و بلژیک پرداخته است و همکاری خود با 

ورایزون آمریکا را نیز مستحکم تر کرده است. 
شرکت وودافون اکنون حدود ۸۶ هزار کارمند در سراسر 
جهان دارد و در سال ۲01۲ میلادی با داشتن درآمدی بالغ 
بر ۴۶ میلیارد پوند، بیش از ۶ میلیارد پوند س��ود به دست 
آورده است. بخش اعظم سهام شناور شرکت وودافون، در 
بازار بورس اوراق بهادار لندن مبادله می ش��ود. همچنین 
در فهرست 100 شرکت دارای بالاترین میزان ارزش بازار 
سرمایه در بورس لندن که با نام شاخص اف تی اس ای 100 
شناخته می شود، ذکر شده است. هم اکنون ارزش جاری 
بازار سرمایه وودافون حدود ۸0 میلیارد پوند است، که آن را 
به سومین شرکت بزرگ فعال در بریتانیا تبدیل کرده است. 
سهام این شرکت همچنین در بازار بورس نزدک نیز ذکر 
شده است. شرکت وودافون نخستین ارائه دهنده سرویس 
پیام کوتاه یا اس ام اس است. یکی از مهندسان این شرکت 
به نام نیل پاپ ورت نخستین پیام کوتاه را در سوم دسامبر 

1۹۹۲ برای یکی از اعضای دیگر شرکت ارسال کرد. 
نخس��تین مدیرعامل وودافون س��ر جرارد ونت بود که 
در ماه اکتبر س��ال 1۹۸۸ به این س��مت منصوب شد. در 
زمان رهبری وی بر راکال تلکام بود که شرکت موفق شد 
امتیاز شبکه تلفن همراه انگلس��تان را دریافت کند. این 
اقدام شروعی بود برای تبدیل ش��دن وودافون به شرکتی 
در سطح بین المللی که در پی آن، نام شرکت نیز از راکال 
به ووداف��ون تغییر یاف��ت. از دیگر اقدام��ات موفق جرارد 
ونت، ورود ش��رکت وودافون به بازار بورس لندن بود. پس 
از بازنشستگی ونت در دسامبر 1۹۹۶، مدیر ارشد اجرایی 
وودافون، سر کریس��توفر جنت در ژانویه 1۹۹۷ به عنوان 
مدیرعامل ش��رکت انتخاب ش��د. در دوران رهبری س��ر 
کریستوفر در وودافون، این ش��رکت از یک اپراتور فعال در 
بریتانیا به یک کمپانی بزرگ مخابراتی تبدیل ش��د. این 
فرآیند با خریداری شرکت ایرتاچ ایالات متحده و منزمان 
آلمان محقق شد. آرون س��ارین در ماه ژوییه سال ۲00۳ 
سکان رهبری وودافون را به دست گرفت. در زمان ریاست 
وی، وودافون همچنان به توسعه فعالیت های خود در سطح 
بین المللی ادامه داد و تحت رهبری سارین، وودافون وارد 
بازار آسیا و آفریقا ش��د. خریداری شرکت تلسیم ترکیه و 
هاچیسون اس��ار هند در زمان مدیریت سارین انجام شد. 
مدیرعامل فعلی ووداف��ون، ویتوریو کولاو اس��ت. وی که 
چهارمین مدیرعامل اجرایی این شرکت است، از ماه ژوییه 

سال ۲00۸ به این سمت منصوب شد. 
نام ووداف��ون از عبارت »وویس دیته فن« گرفته ش��ده 
است. این شرکت از لحاظ میزان درآمد بزرگ ترین کمپانی 
ارتباطات س��یار جهان اس��ت و تا پایان ژوئن ۲011 با در 
اختیار داشتن ۴۳۹ میلیون مشترک، پس از چاینا موبایل، 

دومین شرکت بزرگ مخابراتی جهان محسوب می شود. 
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مسلم نوری
پاس�خ کارش�ناس: اصل اساس��ی راهنمایی توسعه 
محصول جدی��د، نیازهای بازار بیرون��ی را با قوت کارکرد 
درون��ی ادغام می کن��د. این ادغ��ام به ش��رکت ها امکان 
می ده��د تا س��بد محصول��ی را تدوین کنند ک��ه اهداف 
اس��تراتژیک بن��گاه را ب��رآورده می س��ازد. مدل ه��ای 
طبقه بندی سبد، اغلب برای نمایش بصری وضعیت های 
جاری و آتی محصولات ش��رکتی طبق جذابی��ت بازار و 
توانایی برای رقاب��ت کردن در بازار به کار برده می ش��ود. 

بازاریاب ش��رکتی باید به ط��ور مرتب س��بد محصول را 
بازبین��ی کند، بدیل های اس��تراتژیک را ب��رای هر یک از 
محصولات جاری ش��رکت، کس��ب و کار و چش��م اندازها 
را ب��رای مش��تریان جدی��د تدوین کن��د. مفهوم س��بد 
محصول بر بازبین��ی محصولات نه به ط��ور انفرادی بلکه 
 به عنوان بخش هایی از یک سیس��تم جام��ع تاکید دارد. 
ای��ن زاویه دی��د، خواه��ان بازبین��ی منظ��م بدیل های 
استراتژیک و تصمیمات مربوط به تخصیص منابع مشابه 

از طرف مدیریت است. 
س��بد محصول، پیش��نهاد ش��رکت درباره محصولات 

یا ش��عباتی اس��ت که هر ک��دام از آنها را می ت��وان واحد 
اس��تراتژیک کس��ب و کار نامید و اکثرش��ان در حکم یک 
مرکز س��ود مجزا عمل می کنند که ممکن است مدیریت 
خاص خود، مجموع��ه بازارها و رقبای شناس��ایی خاص 
خود و استراتژی های بازاریابی خاص خود را داشته باشند 
یا نداشته باشند. سبد محصولات شرکت ها نوعا متشکل 
از محصولات یا کس��ب های مرتبط است که در واحد های 
استراتژیک کسب و کار گروه بندی شده اند که برای کنترل 
اکثر عوامل موثر ب��ر عملکرد آنها به ق��در کفایت همگن 

هستند. 

تکمیل سبد محصولات

پرسش: صاحب کسب و کاری در حوزه مواد غذایی هس�تم. چگونه می توانم س�بد محصولات خود را تکمیل کنم و در این خصوص 
چه تصمیماتی را باید اتخاذ کنم؟  7 راه ایجاد حس وفاداری و عشق کلینیک کسب و کار

میان تیم کارمندان

به منظور ایجاد جو کار تیمی، ش��ما ابتدا باید حس 
تعلق و س��پس مس��ئولیت پذیری را در میان اعضای 
گروه به وجود بیاورید ک��ه کارمندان را زن��ده و فعال 
نگه می دارد. کار کردن هماهنگ در مسیر نیل به یک 
هدف مش��ترک برای روحیه تمام کارمندان شرکت و 
حتی برای بازگشت سرمایه لازم و ضروری است. روی 
هم رفته ایجاد حس وف��اداری در میان کارمندان یک 
شرکت موضوع دیگری است که در زیر هفت راه برای 

دستیابی به این آرمان ذکر شده اند: 

1- عشق را به آنها نشان بدهید
 برای ایجاد حس تعهد، تیم کاری شما باید شاهد شور 
و شوق تان نسبت به عملکرد کارمندان باشند. اتحاد میان 
اعضای گروه احتمالا زمانی بیش��تر حفظ خواهد شد که 
علاقه و اشتیاق شان را با شما به اشتراک بگذارند. به این 
موضوع بیش��تر اهمیت بدهید و فعالانه به بحث درباره 

عوامل با ارزش در کار خود بپردازید. 

2- راه های ارتباطی را بگشایید
 در دس��ترس بودن لزوما به معنای برقراری ارتباطاتی 
بیش از حد دوس��تانه با اعضای تیم کاری خود نیس��ت. 
برخورداری از این ویژگ��ی توانایی حل و فصل اختلافات 
سریع تر از قبل بدون هرگونه سوءتفاهم را در بر می گیرد. 
آخرین چیزی که ش��ما به آن نیاز دارید یک اس��تعفای 
غیره منتظره اس��ت، فقط برای درک ای��ن موضوع که به 

آسانی می توان این مشکل را حل کرد. 

3- وصل شوید
پس از گوش دادن به علایق کارمندان، سعی کنید آنها 
را با انگیزه های شان بشناسید. بقیه اعضای تیم شاید واقعا 
از شور و اشتیاق یکی از اعضا سود ببرند و به جلو حرکت 
کنند. به همین ترتیب، شنیدن نظرات کارمندان، ضمن 
حفظ ارتباط شما با اعضای گروه، به آنها پلتفرمی را برای 

اظهار نگرانی های شان  نیز هدیه می دهد. 

4- با یکدیگر شادی کنید
افراد را برای پاس��خ دادن هنگام کسب موفقیت ها، 
چه به صورت ف��ردی چه به صورت گروه��ی فعال نگه 
دارید. ضمن اعلام دس��تاورد یکی از اعض��ای تیم، به 
او اج��ازه دهید تا این پی��روزی را لمس کن��د. از همه 
مهم تر، با س��تایش هر ی��ک از هم��کاران موفق خود، 

بهترین ها را شناسایی کنید. 

5- نمونه باشید
نمونه ای از نگرش مورد علاقه خود برای اعضای تیم 
ترس��یم کنید. همچنین تعیین یک مس��یر مستقیم 
برای نشان دادن نقش ها و مس��ئولیت های اعضا و در 
ادامه تایید تعه��دات، وظیفه شماس��ت و جایی برای 

همپوشانی باقی نمی گذارد. 

6- از پیشرفت امور حمایت کنید
 به طور م��داوم در طول مراحل مختل��ف یک پروژه 
کارمندان تان را م��ورد تقدیر و راهنمای��ی قرار دهید. 

کلید موفقیت در این جا تداوم، تداوم، تداوم است. 

7- شور و اشتیاق خود را نشان دهید
 شرایط اعضای تیم هنگام تصمیم گیری و دست زدن 
به اقدام عملی در مس��یر نیل به اه��داف را درک کنید. 
هوش هیجان��ی، همدلی و همدردی نق��ش مهمی را در 

زمینه سلامت و موفقیت شرکت شما دارند. 
وجود ی��ک تیم متعهد برای دس��تیابی ب��ه هرگونه 
کس��ب و کار موفقی لازم و ض��روری اس��ت و بنابراین 
تمرک��ز ب��ر روی س��رمایه انس��انی تاکن��ون بهترین 
سرمایه ای است که ش��ما می توانید آن را جمع کنید. 
ایجاد فرصت های رشد، یک سیستم حمایتی خوب و 
کانال های باز ارتباطی در چارچوب کسب و کار آسان 
است و با حرکت در مسیری طولانی کارمندان را برای 

شرکت حفظ می کند. 
www.enterpreneur.com

ساتیا نادلا پر درآمدترین 
مدیر عامل آمریکاست

میزان درآمد افراد مش��هور و به وی��ژه مدیران عامل 
کمپانی های مختل��ف یکی از جذاب تری��ن خبرهایی 
اس��ت که بس��یاری از کارب��ران علاقه به ش��نیدن یا 
کش��ف آن دارند. گزارش جدیدی در آمریکا منتش��ر 
شده که نشان می دهد س��اتیا نادلا از مایکروسافت پر 
درآمدترین مدیر عامل آمریکاست. به گزارش زومیت، 
ساتیا نادلا که ماه فوریه سال گذشته میلادی با هدف 
بازگرداندن ردموندی ها به دوران اوج و جایگاه واقعی 
جایگزین اس��تیو بالمر ش��د، به تازگی از سوی مجله 
تایم��ز در بین 100 چهره برتر س��ال نیز ق��رار گرفته 
اس��ت. این گزارش نش��ان می دهد ن��ادلا ۸۴ میلیون 
و ۳0۸ ه��زار و ۷۵۵ دلار درآم��د دارد که بیش��ترین 
میزان در آمریکا به ش��مار م��ی رود. همچنین در این 
گزارش آمده است که لورنس جی . الیسون مدیر عامل 
اوراکل با ۶۷،۲۶1،۲۵1 دلار و اس��تیون ام.مولنکوف 
مدیرعامل کوالکام ب��ا ۶0،۷۴0،۵۹۲ دلار درآمد، بعد 

از نادلا در رتبه های دوم و سوم قرار دارند.

اگر شما هم د  ر کس�ب و کار خود   با چالش�ی روبه رو هس�تید  ، د  ر صورت تمایل مش�کل خود   را از طریق ایمیل business@ forsatnet.ir با ما د  ر میان بگذارید   و 
پاسخ خود   را د  ر همین بخش پیگیری کنید  .

حکایت برندها

برگ برنده برندهای ایرانی، 
ذائقه شناسی درست و پذیرفتن این 

موضوع است که اگر بازار داخلی 
جامعه هدف ماست این ما هستیم که 
می توانیم بهترین محصول و خدمات 

را ارائه دهیم. شرکت های ایرانی 
اگر بتوانند خدمات خود را بهتر کنند 
به راحتی می توانند بازار را به دست 
بگیرند و مجالی برای عرض اندام 

برندهای خارجی نباشد

امیر کاکایی

از میان خبرها

مرضیه فروتن

مدیریت امروز

سال هاس�ت که س�ایه سیاس�ت ب�ر اقتصاد 
ای�ران و کس�ب و کارهای داخل�ی س�نگینی 
می کند. این س�نگینی ب�ه حدی اس�ت که در 
دوره هایی، اثر اخبار سیاس�ی بر اقتصاد ایران 
بس�یار فراتر از اخب�ار و تصمیم�ات اقتصادی 
است. بی تردید می توان گفت یکی از مهم ترین 
متغیرهای سیاس�ی کنونی اثر گذار بر تولیدات 
داخلی، ماج�رای مذاکرات و تفاهم هس�ته ای 
مابی�ن ایران و گ�روه کش�ورهای 1+5 اس�ت. 

تحریم ه�ای همه جانب�ه علی�ه اقتص�اد ایران 
که ناش�ی از تنش در تعاملات سیاس�ی مابین 
ای�ران و جه�ان درزمین�ه پرون�ده هس�ته ای 
اس�ت س�بب ش�ده تولیدات داخلی با تهدید 
روبه رو ش�ود و با ش�نیدن خبر تفاهم، بیش�تر 
اهالی کس�ب وکار اب�راز خوش�حالی ک�رده و 
برداشته ش�دن تحریم ها را فرصتی برای رشد 
تولی�دات داخل�ی می دانن�د اما در ای�ن میان 
کس�انی هم بر این باور هس�تند که برداش�ته 

ش�دن تحریم ه�ا تهدی�دی ب�رای برنده�ای 
داخلی اس�ت و ش�رکت های داخلی در فضای 
رقابتی با مش�کلات زی�ادی مواجه می ش�وند. 
در ای�ن راس�تا ب�ا دکت�ر محمدرض�ا نظ�ری، 
م�درس دوره ه�ای کس�ب وکار در دانش�گاه 
ته�ران، مش�اور عال�ی مرک�ز همکاری ه�ای 
فن�اوری و ن�وآوری ریاس�ت جمهوری و عضو 
شورای سیاست گذاری باش�گاه مدیران موفق 

گفت وگویی داشتیم که در ادامه می خوانید.

بررسی پیامدهای رفع تحریم برای 
برندهای داخلی در گفت و گو با 
 دکتر محمدرضا نظری 
مدرس دانشگاه

شمارش معکوس 
برای دگرگونی فضای 
کسب و کار

چای Pure Leaf پپسی با س��هم بازار ۴0 درصدی گوی 
رقابت را از کوکاکولا ربود. رقابت بین کوکا کولا و پپسی رقابتی 
دیرینه است و این دو، سال های متمادی در تولید محصولات 
نوش��یدنی، ارائه  ش��عار برتر و اسپانس��ری تیم های ورزشی 
با یکدیگر رقابت داش��ته اند. جنگ جدید این دو بر س��ر بازار 
 پررونق چای است. حالا چای Pure Leaf پپسی از برندهای

 Golden Peak کوکاکولا و چای آنس��ت پیش��ی گرفته 
است و تبدیل به انتخاب اول مشتریان و طرفداران چای شده 
است. به گزارش مارکتینگ نیوز، لیندا بتا، مدیر ارشد بازاریابی 
مشترک پپس��ی و لیپتون در این خصوص می گوید: »امروزه 
مصرف کنندگان به دنبال کس��ب تجربه های معتبر و  واقعی 
هستند. واقعیت این است که چای های کیسه ای طعم و مزه  

چای تازه  دم را ندارند. برخی ش��رکت های رقیب از پودر چای 
و یا کنسانتره استفاده می کنند. ما تنها شرکتی هستیم که از 
برگ های واقعی گیاه چای در محصولات خود استفاده کردیم 
و طعم واقعی آن با دم کردن چای معلوم می  شود.« پپسی اعلام 
کرده که وارد رقابت با چای آنست نمی ش��ود، اما رقابتش را با 

کوکاکولا سرسختانه ادامه خواهد داد. 

جنگی با طعم چای: پپسی بهتر است یا کوکاکولا؟

BRAND



 749.80شاخص کل
(0.70)میزان تغییر
B 617.653.508ارزش بازار

B 1.065.890ارزش معاملات
M 327.780حجم معاملات

تاثیرقیمت پایانینماد
35.8982.88پتروشیمي مارون

(1.18)1.733فولاد هرمزگان جنوب
(1.01)8.239پتروشیمي جم

(0.88)9.713پالايش نفت تهران
16.5300.79پتروشیمي زاگرس

ارزشخریدنام کامل شرکت
B 10.19815.177پالايش نفت تهران

B 1.7328.573فولاد هرمزگان جنوب
B 10.6054.797پالايش نفت لاوان

M 4.147437.882بیمه پاسارگاد
M 7.373368.650پالايش نفت شیراز

ارزشفروشنام کامل شرکت
M 3.779699.969س. مسکن زاينده رود
M 1.350285.548بانک حکمت ايرانیان

M 3.950197.500پخش البرز
M 8.500170.000معدنی شمال شاهرود

M 2.000139.406س. تدبیرگران

درصد قیمتنام کامل شرکت
1.9813.99س. تدبیرگران

9.2623.42مهندسی روان فن آور
6.0063.05غذايی مینو شرق

1.9582.51بانک دی
2.5702.23بهمن لیزينگ

درصدقیمتنام کامل شرکت
(4.68)2.688آهن و فولاد ارفع
(4.65)1.538قند چهارمحال

(3.82)10.100پالايش نفت لاوان
(3.62)1.798فولاد هرمزگان جنوب

(3.29)2.917فولاد آلیاژي يزد

ارزشحجمنام کامل شرکت
M325.751 B 187.991فولاد هرمزگان جنوب
M58.311 B 33.101س. پتروشیمی ايرانیان
M18.716 B 13.997بانک حکمت ايرانیان
M120.951 B 12.452پالايش نفت تهران
M61.081 B 6.048پالايش نفت لاوان

ارزشحجمنام کامل شرکت
M325.751 B 187.991فولاد هرمزگان جنوب
M120.951 B 12.452پالايش نفت تهران
M61.081 B 6.048پالايش نفت لاوان

M58.311 B 33.101پتروشیمي س. ايرانیان
B 567.33227.704 دريايي وبندري سینا

تعدادقیمتنام کامل شرکت
B2.376.000 B 143.592پتروشیمی مارون
B648.000 B 39.672پتروشیمی زاگرس
B369.600 B 70.476هلدينگ خاورمیانه

B240.000 B 9.790بانک دی

تعدادقیمتنام کامل شرکت
B2.080 B 1.615تولید دارو

B3.060 B 93مهندسی روان فن آور
B4.000 B 2.190خانه سازی باغمیشه

B4.536 B 4.703بیمه پاسارگاد

بازار نقدی فرابورس در یک نگاه

تاثیر در شاخص

برترین تقاضا

برترین عرضه

بیشترین افزایش

بیشترین کاهش

بیشترین حجم معامله

بیشترین ارزش معامله

افزایش ارزش بازار

کاهش ارزش بازار

از  پ��س  ته��ران  ب��ورس 
روزهای  نخس��تین  در  صعود 
بعدی  هفته های  فروردين ماه، 
را با روندی منفی سپری کرد. 
چنان که کاهش قیمت سهام 
ش��رکت ها و در نهاي��ت افت 
تقاضا و تمايل س��هامداران به 
فروش س��هام شرکت ها باعث 
شد ش��اخص بورس در هفته 
گذش��ته اف��ت 2.2 درصدی 
را تجرب��ه ک��رده و از کان��ال 
68 هزار واحد به نیمه 66 هزار 
واحد ن��زول کند. در پنجمین 
هفته معاملاتی س��ال 1394 
حجم 9175 میلیون س��هم و 
حق تقدم ب��ه ارزش 12661 
میلی��ارد ري��ال در 286 هزار 
دفعه مورد معامله قرار گرفت 
که به ترتی��ب 75.6 و 30.5 
درصد افزايش و 41.5 درصد 

کاهش را نشان می دهند. 

اتخاذ تاکتیک احتیاط از 
سوی سهامداران

اين ري��زش 1500 واحدی 
شاخص کل بورس سهامداران 
را به س��مت اتخ��اذ تاکتیک 
احتی��اط رهنمون ک��رد و به 

ب��ازار  بازدهی  ترتی��ب  اي��ن 
ديگ��ر  درص��د   6.5 س��هام 
اف��ت را ب��ه خود دي��د. اتخاذ 
تصمیم ه��ای احتیاط آمی��ز تا 
بدان ج��ا پیش رفت��ه که خبر 
س��ود  نرخ  2درصدی  کاهش 
سپرده های بانکی کوچک ترين 
تأثیر مثبتی جهت جلوگیری 
از روند نزولی و بهبود شرايط 
بورس نداش��ت. آنچه می توان 
از ش��رايط فوق برداشت کرد 
اين اس��ت که بازار س��هام در 
يک سردرگمی به سر می برد 
و هنوز نمی داند که استراتژی 
خ��ود را براس��اس توافق بايد 
پايه گذاری کند يا عدم توافق. 
از همی��ن رو روند نوس��انی تا 
رسیدن يک خبر يا يک اتفاق 

قابل پیش بینی تر است. 

ابهام شرکت های 
پالایشگاهی و تشدید 

افت بازار سهام
از دلايل تش��ديد افت هفته 
گذش��ته بازار س��هام می توان 
ب��ه انتش��ار اطلاع��ات جديد 
ش��رکت های پالايش��ی اشاره 
کرد ک��ه وجود ابه��ام در اين 
گزارش ه��ا را بی��ش از پی��ش 

نمايان کرد. نحوه گزارش دهی 
س��هام  قیمت��ی  نوس��انات  و 
ش��رکت های اين گروه س��بب 
ف��رار تحلیل از بازار می ش��ود. 
چراکه روندهای اين شرکت ها 
هیچ گونه منطقی با تحلیل های 
آنها ن��دارد. اين گون��ه رفتارها 
ماهیت بازار سهام را زير سوال 
می برد. برخی از کارشناس��ان 
معتقدن��د، ج��و روان��ی ايجاد 
ش��ده بعد از بیانیه لوزان و نیز 
شتابزدگی س��ازمان بورس در 
تصمیم گیری و عرضه سنگین 
س��هام موج��ب ايج��اد ج��و 
بی اعتمادی در بازار سهام شده 
و بهبود اين وضعیت به محرک 
قوی سیاس��ی و اقتصادی نیاز 
دارد، به طوری که بعد از توافق 
جام��ع هس��ته ای در تی��ر ماه 
برگش��ته  بورس  ورق  احتمالا 
و مجددا رونق در بازار س��هام 

مشاهده خواهد شد. 

افزایش 72 درصدی 
ارزش معاملات فرابورس

در هفته پنجم سال 1394 
دادوس��تدها،  تقوي��ت  ضمن 
فراب��ورس،  معام��لات  ارزش 
افزايش 72 درصدی را تجربه 

ک��رد. درحالی  ک��ه در هفته 
پنجم سال 1393 شاهد اضافه 
شدن سه شرکت در بازار دوم 
و يک ش��رکت در ب��ازار پايه 
فرابورس اي��ران بوديم، حجم 
و ارزش معام��لات با افزايش 
روبه رو شد. در هفته گذشته، 
يک هزار و 668 میلیون ورقه 
به��ادار در 214 ه��زار نوب��ت 
معامل��ه ش��د و ارزش آن ب��ه 
رق��م 8 ه��زار و 103میلیارد 
ريال رسید که نسبت به مدت 
مشابه هفته گذشته به لحاظ 
حج��م و ارزش به ترتیب 90 
و 72 درصد افزايش را نش��ان 
می ده��د. در بازار اول ش��اهد 
معامله 95 میلیون ورقه بهادار 
ب��ه ارزش 228 میلیارد ريال، 
در بازار دوم، يک هزار و 355 
میلیون ورق��ه بهادار به ارزش 
3 ه��زار و 108 میلیارد ريال 
بوديم و در بازار پايه هم 212 
میلیون ورقه ب��ه ارزش 226 
میلیارد ريال دادوس��تد ش��د. 
ضم��ن اينک��ه، 5.8 میلی��ون 
ارزش 4 ه��زار و  ب��ه  ورق��ه 
541 میلی��ارد ري��ال در بازار 
فرابورس  مالی  نوين  ابزارهای 
ايران مورد معامله قرار گرفت 

و ش��اخص کل در روز پايانی 
معاملات هفتگی با 1.2 درصد 
کاهش نسبت به هفته قبل از 
آن روی 759 واح��د متوقف 

شد. 

گروه فلزات اساسی 
در صدر

در هفت��ه منتهی ب��ه دوم 
ارديبهش��ت ماه 1394 شاهد 
رش��د 85 درص��دی حجم و 
154 درصدی ارزش معاملات 
در ب��ازار دوم بوديم، بازار اول 
هم ضمن کسب 34 درصد از 
مجموع ارزش بازار فرابورس با 
کاهش حجم و ارزش معاملات 
در مقايس��ه ب��ا هفت��ه قب��ل 
روبه رو ش��د و ارزش کل بازار 
فرابورس به 953 هزار و311 
میلی��ارد ريال رس��ید. فلزات 
اساسی با س��هم 43 درصدی 
از معام��لات ب��ازار اول و دوم 
و پايه در صدر قرار داش��ت و 
بعد از آن فرآورده های نفتی و 
به عنوان  شیمیايی  محصولات 
صنايع پیشرو به ترتیب سهم 
22 و 10 درصدی از معاملات 
هفتگ��ی فراب��ورس را به خود 

اختصاص دادند.

حجم و ارزش معاملات افزایش، تعداد معاملات کاهش

خبر کاهش نرخ سود بانکی بازار را قلقلک هم نداد

 چن��د روز ديگ��ر معمای نرخ 
س��ود بانکی ب��رای بازار س��هام 
در ش��ورای پ��ول و اعتب��ار حل 
می ش��ود و با تصويب بسته بايد 
منتظر ماند و ديد آيا مس��ئولان 
بورس��ی با برنامه ريزی می توانند 
ب��ه رون��ق دوباره ب��ورس کمک 
کنند؟ به گزارش مهر، چند روز 
ديگر ش��ورای پول و اعتبار برای 
نرخ س��ود بانک��ی تصمیم گیری 
می کند. اين گفته علی طیب نیا، 
وزير امور اقتصادی و دارايی است 
و همچنین بیان کرده که دولت 
يازدهم تصمیم گرفته به صورتی 
جدی وارد مقوله ساماندهی نرخ 

سود تسهیلات بانکی شود. 
وزي��ر اقتص��اد افزوده اس��ت: 
نخس��تین  در  يازده��م  دول��ت 
جلس��ه پول و اعتبار، تصمیمات 
خود را برای س��اماندهی اين امر 
مطرح می کند و برخی از بانک ها 
کاه��ش  پیش��نهاد  داوطلبان��ه 
ن��رخ س��ود بانک��ی را داده ان��د. 
در يک س��ال اخیر، ح��دود 25 
داش��ته ايم  تورمی  کاهش  واحد 

و طبیع��ی اس��ت که نرخ س��ود 
سپرده و تسهیل بانکی متناسب 
ب��ا آن کاهش پیدا کن��د. براين 
اس��اس درصدد هستیم بسته ای 
در ش��ورای پول و اعتب��ار تهیه 
کنی��م تا نرخ س��ود تس��هیلات 
بانکی را ساماندهی کنیم. اما به 
هر حال نرخ سود بانکی به عنوان 
يک ن��رخ پايه تاثیرات خود را بر 
س��اير بازارها از جمله بازار سهام 
خواهد داش��ت و مطمئنا دولت 
و بان��ک مرکزی و ش��ورای پول 
و اعتبار در ص��ورت تصويب هر 
طرح��ی اين موض��وع را مدنظر 

قرار خواهد داد. 

کلید قفل بازار سهام در 
دستان سیف! 

اغلب کارشناس��ان بازار سهام 
هرچن��د با دي��دی مثبت به اين 
معتق��د  و  می نگرن��د  موض��وع 
هس��تند ک��ه کاهش نرخ س��ود 
بانک��ی می توان��د پول ه��ا را به 
سمت بازار سهام بکشاند و حتی 
اعلام خبر آن برای بازار سرمايه 

خوش��ايند بود، ام��ا برخی ديگر 
هم به اين موضوع با ديده ترديد 
می نگرن��د. اما محمد فطانت فرد، 
ريی��س س��ازمان ب��ورس اوراق 
به��ادار معتقد اس��ت که کاهش 
ن��رخ س��ود بانکی باع��ث رونق 
ب��ورس می ش��ود و ب��ا تاکید بر 
اينکه نرخ سود بانکی در وضعیت 
فعلی بازار س��هام را تحت تاثیر 
منف��ی قرار می ده��د، گفت بايد 
درخص��وص  ج��دی ای  ت��لاش 
رفع اين مش��کل ص��ورت گیرد. 
ب��ه گفته فطانت فرد، مس��ئولان 
گی��ران  تصمی��م  و  اقتص��ادی 
درب��اره کاهش ن��رخ بهره بانکی 
متف��ق القول هس��تند و در اين 
برهه زمانی ت��لاش می کنیم که 
کاهش نرخ سود سپرده بانکی  با 
مصوبات س��ريع تر مطابقت داده 
ش��ود. به هر حال همه در انتظار 
اين هس��تند که با تعیین تکلیف 
نرخ سود بانکی در شورای پول و 
اعتبار، اين معمای بزرگ هر چه 
زودتر برای بازار سهام حل شود. 
گرچه نرخ سود بانکی تنها دلیل 

وضعیت فعلی بازار سهام نیست. 

کارشناسان بازار سهام 
چه گفتند

عس��کری مارانی در گفت وگو 
ب��ا مه��ر در مورد تاثی��ر کاهش 
نرخ س��ود بانکی بر بازار س��هام 
کش��ور گفت: نرخ سود بانکی در 
بازار س��هام تاثیر گذار است، نرخ 
بازار پول نرخ پايه اس��ت و همه 
بازارها بايد خود را با آن تطبیق 
دهن��د، يعنی وقت��ی P/E بازار 
پ��ول افزايش می يابد، به تبع آن 
P/E در بازارهای س��هام، ملک و 
اجاره خانه هم تاثیرگذار اس��ت. 
اين ن��رخ به عنوان ن��رخ پايه در 
تمامی بخش های اقتصادی تاثیر 
می گذارد. کارش��ناس ارشد بازار 
س��هام کاهش نرخ س��ود بانکی 
را اقدامی مثب��ت ارزيابی کرد و 
اف��زود: اين نرخ باي��د زودتر و با 
شدت بیشتری کاهش می يافت، 
اما در همین حد هم قابل قبول 
اس��ت و مطمئنا بانک ها پس از 
اي��ن با مش��تريان خ��ود تماس 

خواهند گرفت که حس��اب های 
کوتاه مدت آنه��ا را به بلندمدت 
و يک س��اله تبدي��ل کنن��د. در 
اين ش��رايط اگر کس��ی بخواهد 
پول خود را يک س��ال در بانک ها 
بخواباند بهتر است يا اينکه وارد 
بازار سهام کند؟ وی خاطرنشان 
کرد: اگر بازار پول بتواند خود را 
با ش��رايط جديد نرخ سود بانکی 
تنظی��م کن��د و مديران ارش��د 
صحیحی  برنامه ري��زی  ط��وری 
کنند که م��ردم وارد اي��ن بازار 
ش��وند و برای آن جذابیت ورود 
ايجاد کنند، اين بازار حتما جای 
 P/E حرک��ت خواهد داش��ت و
ب��ازار مطمئن��ا افزاي��ش خواهد 

يافت. 
س��تاک،  حام��د  همچنی��ن 
کارش��ناس ديگر بازار س��هام در 
گفت وگ��و با مه��ر در اين زمینه 
بازار  به طورکل��ی  اظهارداش��ت: 
پول و س��رمايه به صورت سنتی 
رقب��ای يکديگ��ر هس��تند و در 
صورت رونق هر ي��ک، رکود در 

بازار ديگر محتمل خواهد بود. 

حل معمای بورس در شورای پول و اعتبار

رونق به بورس بازمی گردد؟
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همایش بین المللی جذب 
سرمایه گذاری خارجی

درجلسه ای با حضور معاونان برخی از وزارتخانه ها 
و دس��تگاه های اجرايی در نهاد رياس��ت جمهوری، 
برگ��زاری هماي��ش بین الملل��ی ب��ا مح��ور جذب 
سرمايه گذاری خارجی از طريق بازار سرمايه تصويب 
ش��د. بنا به درخواست س��ازمان بورس اوراق بهادار 
و با دعوت حوزه مع��اون هماهنگی و نظارت معاون 
اول ريیس جمهور جلس��ه ای در دفتر اين معاونت در 
نهاد رياس��ت جمهوری با حضور معاونان و مسئولان 
وزارتخانه ه��ا و دس��تگاه های اجراي��ی »اقتص��اد و 
دارايی«، »صنعت، معدن و تجارت«، »امور خارجه«، 
»بانک مرکزی« و »دبیرخانه ايرانیان خارج کشور« 
و ريیس س��ازمان بورس اوراق بهادار برگزار شد. در 
اين جلس��ه مقرر شد س��ازمان بورس با همکاری و 
هماهنگی دستگاه های ياد شده، همايشی بین المللی 
را در خصوص جذب سرمايه گذاری خارجی از طريق 
ابزاره��ای بازار س��رمايه با دع��وت از علاقه مندان و 
س��رمايه گذاران از کش��ورهای مختلف جهان برگزار 

کند. 

بررسی سیستم حقوقی و قضایی 
حاکم بر بازار سرمایه مالزی

ويدئ��و کنفرانس بین الملل��ی در خصوص چارچوب 
حقوقی موثر و کارا برای بازارهای س��رمايه اسلامی با 
تمرک��ز بر تجربه مالزی، با ارتباط آنلاين با داتو محمد 
اسماعیل، عضو کمیته توازن قانونی بانک مرکزی مالزی 
و عضو شورای مشورتی شريعت بورس مالزی و حضور 
مديران ارش��د بازار س��رمايه در س��ازمان بورس اوراق 
بهادار برگزار ش��د. در اين همايش، محمد اسماعیل با 
اشاره به روند اجرای قانون در مالزی توضیحات مفیدی 
ارائ��ه کرده و در خصوص زيرس��اخت و چارچوب های 
نظام حقوقی حاکم بر مالزی به ايراد سخنرانی پرداخت. 
داتو اس��ماعیل (داتو يک لقب اس��ت که در مالزی به 
افراد تاثیر گذار توس��ط دولت اعطا می شود) که سابقه 
45 س��اله وکالت و فعالیت در زمین��ه حقوقی و مالی 
دارد، يکی از س��تون های اصلی توس��عه نظام مالی در 
کشورهای توسعه يافته را داشتن يک چارچوب و نظام 
حقوقی پیوس��ته و جامع دانس��ت. مهم ترين مولفه ای 
که وی برای داش��تن يک نظام مالی ضروری می داند، 
شفافیت و دقیق بودن قوانین و مقررات است به نحوی 
که س��رمايه گذار خارجی در بدو ورود از حقوق قانونی 
خود مطلع باشد. در اين نشست که در فضايی تعاملی 
میان شرکت کنندگان و سخنران برگزار شد، امیرعباس 
زينت بخش، محقق و کارشناس ارشد روابط بین الملل 
سازمان بورس پیش��نهاد داد تا يک کمیته فنی برای 
مرور و بازبینی نظام حقوقی حاکم بر بازار سرمايه کشور 
با حضور کارشناس��ان مجرب و باسابقه بین المللی در 

محل سازمان تشکیل شود. 

افزایش بازدهی 2 بورس آسیایی، با 
ارتباطی دو سویه

پس از تجرب��ه موفق بورس های چین و هنگ کنگ، 
دو بورس تايوان و س��نگاپور تصمیم گرفتند تا ارتباط 
مس��تقیم و دو طرفه با يکديگر برق��رار کنند. مقامات 
اقتصادی تايوان طی مصاحبه ای در اين خصوص افتتاح 
اين ارتباط دو سويه را در يکم جولای (10تیرماه) اعلام 
کردند. ارتباط دو طرفه میان بورس تايوان و س��نگاپور 
ب��ه منظور افزايش حج��م و پذيرش می��ان دو بورس 
پر قدرت آس��یايی انجام خواهد ش��د. طی اين ارتباط، 
معامله گران در تايوان قادر خواهند بود تا سفارش های 
خريدوفروش سهام شرکت های سنگاپوری را از بورس 
تايوان وارد کرده و س��هامداران بورس س��نگاپور نیز به 
همین ترتیب می توانند برای خريد س��هام شرکت های 
تايوانی از بورس سنگاپور اقدام کنند. تجربه موفق لینک 
بی��ن بورس ش��انگهای و هنگ کن��گ و افزايش حجم 
معاملات و بازدهی در اين دو بورس پس از اين ارتباط، 
بازارهای آس��یايی را بر آن داش��ت تا با استفاده از اين 
تجربه، ارتباط های مفیدی را با يکديگر برقرار کرده و به 
افزايش میزان بازدهی بورس های خود کمک کنند. اين 
در حالی است که بورس تايوان در حال مذاکره با بورس 
توکی��و، يکی از بزرگ ترين و پرطرفدارترين بورس های 

آسیاست تا ارتباط با اين بازار را نیز برقرار کند. 

انتشار عملکرد 9 ماهه شاهد 
در سال 94

 ش��رکت ش��اهد در دوره 9 ماه��ه ب��ا اختص��اص 
50 ريال س��ود به ازای هر س��هم معادل 16 درصد 
از پیش بینی هايش را پوشش داد. سرمايه اين شرکت 
از مبلغ يک هزار و 806 میلیارد و 632 میلیون ريال 
ب��ه مبلغ 2 هزار و 706 میلیارد و 632 میلیون ريال 

از محل سود انباشته افزايش يافت. 

پوشش 28 درصدی 
پیش بینی های صنعتی بهشهر

شرکت صنعتی بهشهر طی دوره سه ماهه نخست 
امس��ال مبل��غ 478 ريال س��ود به ازای هر س��هم 
اختص��اص داد و ب��ه 28 درص��د از پیش بینی هايش 
رس��ید. س��ود پیش��نهادی هیات مديره ب��ه مجمع 
عمومی عادی سالانه سال مالی 94 مبلغ 850 ريال 

به ازای هر سهم اعلام شده است. 

کاهش 0/7 واحدی شاخص فرابورس
در فراب��ورس ايران و در آخري��ن روز معاملاتی هفته 
ش��اخص کل با 0/7 واحد کاه��ش در همان رقم 749 
واح��د باقی ماند و ارزش روز ب��ازار اول و دوم فرابورس 
به 61 هزار میلیارد تومان رس��ید. معامله گران بورس��ی 
بیش از 327 میلیون برگه س��هامدار در قالب 510 هزار 
و 143 نوب��ت معامل��ه و ب��ه ارزش 106 میلیارد تومان 
دادوس��تد کردند. نمادهای م��ارون، زاگرس، میدکو در 

تقويت شاخص فرابورس اثرگذار بوده اند. 

نماگر فرابورس

از نگاه کارشناسان

کاهش دستوری نرخ سود به ضرر بورس است

ایس�نا - ب��ورس تهران بعد از رکود عمیق خود در س��ال گذش��ته ب��ه اخبار مثبت 
مذاکرات هس��ته ای واکنش مثبت نش��ان داد و از نظر روانی تحت تاثیر قرار گرفت. اما 
اظهارنظرهايی که بعد از بیانیه هس��ته ای صورت گرفت و امیدی که برای فعالان بازار 
سهام پررنگ نبود، اثر خود را گذاشت و روند بازار را منفی کرد. کاهش نرخ سود سپرده 
بانکی در بهبود ش��رايط بورس بی تاثیر است و در حال حاضر تاثیر کاهش سود سپرده 
بانک ها پايدار نیس��ت به طوری که حتی کاهش دس��توری نرخ س��ود می تواند به ضرر 
بورس و کل اقتصاد تمام ش��ود. يکی از دلايل نابسامانی اقتصاد موضوع تغییر دستوری 
نرخ ارز و سود بانکی است و اگر اين دو نرخ به صورت دستوری تعیین شود، مسلما آثار 
مخربی به جا خواهد گذاش��ت، بنابراين نبايد نرخ بهره بانکی به صورت دستوری تعیین 

شود زيرا تعیین دستوری آن در روند صعودی بورس تاثیری ندارد. 

واکنش بازار سهام به کاهش 2درصدی نرخ سود

تسنیم - در صورت تصمیم بانک ها برای کاهش 2 درصدی نرخ سود بانکی از سوی 
شورای پول و اعتبار و بانک مرکزی، احتمال واکنش بازار سهام به اين اتفاق وجود دارد. 
البته با توجه به اينکه هنوز تکلیف پرونده هس��ته ای و نتیجه مذاکرات و رفع تحريم ها 
به طور کامل مشخص نشده، بنابراين احتمال سرازير شدن نقدينگی از بانک ها به سمت 
بازار طلا و ارز وجود دارد که هرگونه تغییر در بازار های پول، ارز و س��که می تواند بازار 

سهام را نیز تحت  تاثیر قرار دهد. 
با توجه به اينکه میزان کاهش 2 درصدی نرخ س��ود بانکی زياد چش��مگیر نیست و 
از س��وی ديگر بازارهايی چون ارز، مس��کن، خودرو، طلا، سکه و بازار سهام نیز در حال 
حاضر از س��ودآوری مناسبی برای س��رمايه گذاری برخوردار نیستند، بنابراين مهاجرت 

نقدينگی از بانک ها بعید به نظر می رسد. 

سیدمحمد صدرالغروی
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بورس بین الملل

شرکت ها و مجامع

غلامرضا سلامی
کارشناس ارشد بازار سهام

علی احمدی
کارشناس بازار سهام
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سنگی که حقوقی ها پیش پای بازار انداختند

بررسی صنعت ساختمان 
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عمق بازار

تحلیل

اقتصاد ایران ظرف دو س��ال گذش��ته به 
دنبال درمان بیماری هلندی خود بوده است. 
رک��ودی متورم که بر نفس راه اقتصاد ایران 
روییده شده بود باید با برنامه ای مشخص و 
با عزمی جدی برداش��ته می شد. این برنامه 
از نیم��ه دوم س��ال 92 ب��ه ش��کلی جدی و 
با محوریت مهار تورم در گام نخس��ت آغاز 
شد. تلاش جدی و عزم راسخ دولت در مهار 
تورم بالطبع س��بب تعمیق رکود در برخی 
بخش های اقتصادی کش��ور می شد و همین 
امر نیز بر دش��واری برنامه ریزی دولت برای 
آینده می افزود. در نهایت دولت موفق ش��د 
در پایان س��ال 93 از ش��دت تورم بیماری 
بکاهد و مقدار تورم را از محدوده خطر 39 
درصدی به منطقه نسبتا امن تر 15 درصدی 
کاهش دهد. اما اکنون زمان آن فرارسیده تا 
در کن��ار بهبود غده تورم، برنامه های جدی 
برای مبارزه با رکود به مرحله اجرا درآیند. 
در ابتدای س��ال و با خبر دستیابی فهمی 
مش��ترک میان ایران و ش��ش ق��درت برتر 
جهانی بر رئوس اصلی مذاکرات هس��ته ای، 
امید به بهبود در آینده قوت بیش��تری پیدا 

کرد. همین امر سبب شد تا بازار اوراق بهادار 
ابتدای س��ال را با ش��روعی توفانی آغاز کند 
ام��ا بعد از گذش��ت کمت��ر از یک ماه اکنون 
چن��دان خب��ری از آن الته��اب نیس��ت. در 
این مدت صحبت های بس��یاری در رابطه با 
دلایل فروکش کردن این التهاب از س��وی 
کارشناس��ان و فعالان بازار به گوش رسیده 
است )از عرضه های سنگین برخی حقوقی ها 
ت��ا برنامه های س��ازمان مبنی بر عرضه های 
اولیه جدید(. اما به دور از تمامی این حواشی 
و با نگاهی منطقی تر به شرایط امروز اقتصاد 
ایران، وجود چنین التهابی در بازار س��رمایه 
اقتص��ادی ک��ه هنوز در بس��تر بیماری و در 
ابتدای مس��یر مبارزه با رکود اس��ت، چندان 
مناسب نبود. آرامش در بازار را باید به سان 
فرصت��ی ب��رای شناس��ایی ش��رکت هایی با 

وضعیت بنیادی خوب قلمداد کرد. 
همان طور که پیش از این نیز مطرح شد 
اقتصاد ایران اکنون در ابتدای مسیر مبارزه 

با رکود به سر می برد. به زعم نگارنده با توجه 
به س��اختار اقتصاد ایران، یکی از بخش های 
بس��یار مهم��ی که تحری��ک آن می تواند به 
تحری��ک کل اقتص��اد بینجام��د، تحریک و 
ایجاد رونق در بخش س��اختمان و مس��کن 
اس��ت. همین موضوع س��بب ش��د تا در این 
یادداشت بررسی مختصری در رابطه با این 

بخش از اقتصاد ایران صورت گیرد. 
نتایج آخرین سرش��ماری نفوس و مس��کن 
منتشر شده توسط مرکز آمار ایران و همچنین 
برآوردهای انجام شده از تعداد واحدهای خالی 
از سکنه در سال 92 در جدول شماره یک قابل 

مشاهده است. )جدول شماره یک(
ب��ا توج��ه ب��ه برآوردهایی ک��ه در رابطه با 
میزان رش��د سالانه خانوار شده است، سالانه 
در ح��دود ی��ک میلی��ون خانوار ک��ه به نوعی 

به عنوان متقاضی مس��کن به ش��مار می آیند 
به بخش تقاضای مس��کن اضافه می ش��ود. از 
طرف��ی به طور میانگین در س��ال های منتهی 
به 92 به طور متوس��ط پروانه 700 هزار واحد 
س��اختمانی صادر ش��ده است. اما این رقم در 
سال 93 با کاهش چشمگیری مواجه شده و 
در محدوده 400 هزار واحد بوده است. بنابراین 
در ابتدای س��ال 94 می توان وضعیت عرضه 
و تقاضای موجود در بازار مس��کن را به ش��رح 
جدول شماره2 خلاصه کرد. )جدول شماره 2(

اگرچه در ش��رایط کنون��ی فاصله چندان 
زیادی بین عرضه و تقاضای بازار وجود ندارد، 
ام��ا نکته بس��یار حائز اهمی��ت در مورد بازار 
مسکن عدم توزیع مناسب واحدهای عرضه 
شده در این بازار به نسبت تقاضاست. همین 
امر س��بب بر هم خوردن تعادل در این بازار 

می شود و همین موضوع تحلیل بازار مسکن 
را با دش��واری های بیشتری همراه می سازد. 
از طرفی حدود 10 درصد از عرضه مس��کن 
کشور را در حال حاضر مسکن های متعلق به 
پروژه مسکن مهر شامل می شوند که با توجه 
به نبود زیرساخت های مناسب در بسیاری از 
مناط��ق احداث این پروژه ها، عرضه های این 
بخ��ش را نمی توان چندان عرضه های واقعی 
و در دسترس قلمداد کرد. جمیع این موارد 
بازار مسکن را همچنان برای جهش قیمتی 
مستعد می سازد. اما موضوع اصلی مورد هدف 
این گزارش بررسی رونق بازار مسکن است. 
رون��ق اصلی موجود در بازار مس��کن را باید 
در تعداد معاملات آن و میزان ساخت و س��از 
در آن ب��ازار س��نجید. ب��ه عبارت��ی رونق در 
معاملات سبب رونق در ساخت و ساز خواهد 

شد. بخشی از رونق در معاملات بازار مسکن 
ناش��ی از تقاضای سوداگرانه سرمایه گذاران 
فع��ال در ای��ن بخش اس��ت که ب��ا توجه به 
برآورد کارشناسان ،حداقل تا پایان سال 94 
رش��د قیمتی بالاتر از تورم برای مسکن دور 
از ذهن اس��ت. تقاضای دیگر موجود در این 
بازار نیز تقاضای مصرف کنندگانی اس��ت که 
هدف ش��ان از خرید مس��کن اس��تفاده از آن 
اس��ت. با توجه به اینکه در س��ال های اخیر 
و به واس��طه رش��د ش��دید قیمت ها میزان 
وام پرداخت��ی ب��رای خرید یک واحد به طور 
متوس��ط تنها در حدود 10 درصد از هزینه 
خری��د را پوش��ش می ده��د )درحالی که در 
س��ال های میانی دهه 80 این درصد نزدیک 
ب��ه 35 درصد بوده اس��ت( بنابراین افزایش 
تسهیلات دهی بانک ها به خریداران مسکن، 
نقش بسزایی در تحریک این بخش از تقاضا 

در بر خواهد داشت. 
بنابراین با جمع بندی مطالب بالا می توان 

نتیجه گی��ری ک��رد که ایجاد رون��ق در بازار 
مس��کن نق��ش بس��زایی در خ��روج س��ایر 
بخش های دیگر اقتصاد نظیر فولاد، س��یمان 
و معادن )نظیر شن و ماسه و...( خواهد شد. از 
طرفی ایجاد رونق در این بازار با سرعت بخشی 
به گردش پول در اقتصاد به طور غیرمستقیم 
می تواند به رونق س��ایر بخش های اقتصادی 
کم��ک کن��د. با توجه به اینکه جهش قیمتی 
چندان زیادی تا پایان س��ال 94 در این بازار 
پیش بینی نمی شود، بنابراین تحریک بخش 
واقع��ی تقاضا در این ب��ازار می تواند به رونق 
بخش��ی در این بازار کم��ک کند. خریداران 
مصرفی در این بازار نیز با اجرای برنامه هایی 
نظیر افزایش تس��هیلات بانکی به خریداران 
مس��کن تحریک خواهند ش��د. بنابراین در 
ص��ورت لغ��و تحریم ها و دسترس��ی ایران به 
منابع مالی بلوکه ش��ده خود، ش��اید هدایت 
بخشی از این منابع به سمت خریداران واقعی 
مسکن از طریق سیستم بانکی، بتواند محرک 

خوبی برای کل اقتصاد ایران باشد. 
بررسی کلان انجام شده در این یادداشت 
با هدف بررسی شرکت های ساختمانی فعال 
در بازار س��رمایه تهیه شد در یادداشت های 
بعدی برخی از ش��رکت های این گروه مورد 

بررسی قرار گیرند. 

بازار س�هام روزهای دلهره آوری را پش�ت س�ر می گذارد. پس 
از افزایش ش�اخص کل همزم�ان با نوروز س�ال 94، امیدها برای 
بازگش�ت رونق به این بازار تقویت ش�د اما با عرضه های بی رویه 
حقوقی ها، ش�اخص کل در حال از دست دادن همه مقاومت هایی 

است که طی سه هفته به دست آورده بود. حال مهم ترین پرسش 
فعالان بازار این است که آیا رونق بازار سهام رو به ثبات می رود؟ 

با مهدی گودرزی، تحلیلگر فاندامنتال صندوق سرمایه گذاری 
فرهنگیان در این باره به گفت وگو نشستیم.

باتوجه ب�ه مجموعه تحولات 
غیراقتص�ادی  و  اقتص�ادی 
را  ب�ورس  وضعی�ت  پی�ش رو، 
در س�ال 94 چگون�ه ارزیاب�ی 

می کنید؟ 
در س��ال های گذش��ته عوام��ل 
مهم��ی همچ����ون تحری��م های 
بین المللی،  تورم افس��ار گسیخته،  
شرایط نامساعد اقتصادی و بسیاری 
عوامل دیگر ریس��ک سرمایه گذاری 
را در ایران بسیار افزایش داده بود.  
این اوضاع و احوال اقتصادی باعث 
ش��کل گیری و افزایش فعالیت های 
دلال��ی و س��فته ب��ازی به خصوص 
در ب��ازار ارز،  ط��لا و مس��کن  و در 
ادامه آن تسری به بازار بورس شد.  
ای��ن وضعی��ت ناش��ی از عدم ثبات 
در ش��رایط اقتص��ادی،  ت��ورم بالا 
و ع��دم اطمین��ان نس��بت به آینده 
سیاس��ی و اقتصادی بود که مانع از 
تصمیم گیری جهت سرمایه گذاری 

و تولید بلند مدت می شد.  
موانع بسیار و هزینه های بالا برای 
واردات تکنولوژی،  ماش��ین آلات و 
تجهیزات و نداش��تن منابع مالی و 
س��رمایه در گردش کافی،  ناتوانی 
بانک ه��ا در ارائ��ه تس��هیلات مالی 
مناس��ب ب��ه ش��رکت ها،  کاه��ش 
قیمت ه��ای جهان��ی نف��ت،  فلزات 
اساس��ی و محصولات پتروش��یمی 
و از ط��رف دیگ��ر تصمیمات یکباره 
و جدی��د دول��ت مانند افزایش نرخ 
خ��وراک واحده��ای پتروش��یمی،  
تغییرات نرخ ارز مرجع و مبادله ای 
و بس��یاری موارد دیگر که ش��رایط 
حال و آینده صنایع مهم و اساس��ی 
را تح��ت تاثیر ق��رار می داد مانع از 
س��رمایه گذاری بلند مدت و حرکت 

به سمت تولید می شد.  
ای��ن ع��دم اطمین��ان و ابهام در 
سرمایه گذاری و تورم افسارگسیخته 
باعث ش��کل گیری فعالیت دلالی و 
سفته بازی در میان سرمایه گذاران 
جه��ت جلوگی��ری از کاهش ارزش 

سرمایه خود شد. 
از سوی دیگر، بازار سرمایه ایران، 
بازاری احساس��ی است که به شدت 
تحت تاثیر اخبار و انتظارات اس��ت.  
ت��ا پی��ش از نشس��ت گ��روه جدید 
هس��ته ای با گ��روه 1+5،  انتظارات 
س��رمایه گذاران از آینده با توجه به 
اخب��اری که از مذاک��رات به گوش 
می رس��ید. معمولا مثبت نبود.  در 
ادامه و با ورود تیم جدید هسته ای 

و تغیی��ر رویکرد دولت در مذاکرات 
به مرور شاهد پیشرفت در مذاکرات،  
ارائه اخبار مثبت درخصوص نزدیک 
ش��دن نظ��رات،  نزدیک ش��دن به 
تواف��ق،  ح��ل اختلافات اساس��ی و 
مواردی از این دس��ت بودیم که در 
نهایت هم به ارائه توافق اولیه منجر 
ش��د.  این اخبار و ش��رایط به مرور 
و طی بیش از یک س��ال به اقتصاد 

کشور وارد می شد.  
بنابرای��ن مردم روزبه روز نس��بت 
به آینده برداش��ته شدن تحریم ها،  
رونق اقتصادی،  ورود س��رمایه های 
رون��ق  به طورکل��ی  و  خارج��ی 
کس��ب وکار در کش��ور خوش بین تر 
می ش��دند.  بنابراین امیدها نسبت 
ب��ه ش��رایط آینده بازار و داش��تن 
اقتصادی بهتر بیش��تر ش��د ونقطه 
اوج آن اوایل فروردین 94 همزمان 
ب��ا اع��لام تواف��ق اولیه هس��ته ای 
ب��ود.  نتیجه آن تش��کیل صف های 
سنگین خرید،  افزایش یکباره حجم 
معاملات و افزایش قیمت سهام بود. 
و  نه�م  دولت ه�ای  دوره  در 
ده�م، ش�اهد افزای�ش حج�م 
نقدینگ�ی بودی�م،  به خصوص 
از س�ال 1386 ک�ه ب�ا هدفمند 
ش�دن یارانه ه�ا، افزایش چاپ 
نق�دی  پرداخ�ت  و  اس�کناس 
یارانه ها را ش�اهد بودیم.  ورود 
ای�ن نقدینگی ب�ه جامعه باعث 
ش�د ب�ازار ارز خ�راب ش�ود و 
بازار مس�کن به ص�ورت حبابی 
ب�الا رف�ت و متعاق�ب آن دولت 
نقدینگ�ی را به س�مت بانک ها 
هدای�ت ک�رد.  به نظر ش�ما این 
سیاست دولت در افزایش رشد 

بازار سرمایه مهم نبود؟ 
همان طور که گفتید این نقدینگی 
حاصل تولید نبود و در نتیجه باعث 
افزایش سفته بازی و دلالی در بازار 
شد و از طرف دیگر خود عاملی برای 

افزاش تورم بود.  
 در ای��ن ش��رایط و ب��ا توج��ه به 
مواردی که گفته شد سرمایه گذاری 
در تولی��د ب��ه هی��چ عن��وان برای 
س��رمایه گذار جذاب نبود، بنابراین 
دول��ت یازده��م راهی ج��ز هدایت 
سرمایه ها به سمت بانک ها نداشت.  
آی�ا می توان گفت بزرگ ترین 
مانع بانک ها بودند از این جهت 
ک�ه نقدینگ�ی را ج�ذب کرده 
بودن�د و تس�هیلات برای تولید 

نمی دادند؟ 

بانک ه��ا مناب��ع را ج��ذب کرده 
بودن��د اما با توج��ه به اینکه تجربه 
عدم بازگش��ت تسهیلات پرداختی 
به س��رمایه گذاران را طی سال های 
گذش��ته داش��تند بنابراین ترجیح 
دادند به جای ارائه تسهیلات جدید 
اقدام به خرید ملک و دارایی کنند.  
بنابراین بانک ها هم اعتماد کافی 
برای اعطای تسهیلات به شرکت ها، 
تامی��ن س��رمایه در گ��ردش آنها و 
تامین اعتبار برای آنها را نداش��تند 
و می توان گفت حق هم داشتند.  به 
هر حال در یک اقتصاد مریض این 

اتفاق ها دور از تصور نیست. 
بررس�ی عوامل�ی ک�ه مانع از 
رش�د و حرکت اقتصاد کش�ور 
ش�د. می تواند به ای�ن موضوع 
کم�ک کن�د که با مقایس�ه این 
عوامل در س�ال 94 بفهمیم این 
موانع تا چه اندازه رفع ش�ده و 
شاید بتوان این نتیجه را گرفت 
که بازار در سال 94 رشد خواهد 
ک�رد ی�ا خیر.  از ای�ن منظر چه 
موانع�ی وجود داش�ت که باعث 
ش�د اقتصاد کشور در سال 93 

از حرکت بایستد؟  
در س��ال 93 چند دس��ته از عوامل 
در رکود اقتصادی نقش داش��تند که 

مهم ترین عامل آن مذاکرات هسته ای 
و تحریم هایی بود که ازس��وی جامعه 
بین المللی به کش��ور ما وارد می شد.  
تحریم ه��ای اعمال ش��ده در فروش 
نفت،  تکنولوژی،  تحریم س��وئیفت 
و غی��ره م��راودات و معاملات مالی ما 

را با جهان قطع کرده بود. 
 دومی��ن عام��ل مهم��ی ک��ه در 
رکود اقتصاد کش��ور نقش داش��ت 
قیمت ه��ای جهان��ی نفت،  فلزات و 
قیمت جهانی پتروشیمی بود که با 

افت همراه بود.  
از ط��رف دیگ��ر، ش��رایط ع��دم 
اطمینان نس��بت ب��ه آینده و تورم 
باعث شکل گیری دیدگاه کوتاه مدت 
در س��رمایه گذاران و روی آوردن به 

رفتارهای هیجانی در بازار شد.  
آی�ا این عواملی که نام بردید 
ط�ی این مدت همچنان با ثبات 
اس�ت ی�ا می توانی�م بگویی�م 
در ح�ال حاض�ر موان�ع از میان 

برداشته شده است؟ 
به نظر من مهم ترین عاملی که در 
رفتار سرمایه گذاران موثر است این 
اس��ت که تحت هر شرایطی نسبت 
به بازار اطمینان وجود داشته باشد 
و بدانی��م ک��ه در آین��ده چه اتفاقی 
خواه��د افت��اد و برنامه ه��ای دولت 

را ب��رای چند س��ال آین��ده بدانیم 
در حالی که در ش��رایط کنونی این 
چنین نیس��ت.  نرخ حقوق مالکانه 
مع��ادن،  مالیات ب��ر ارزش افزوده،  
ن��رخ خوراک پتروش��یمی ها،  نرخ 
نفت خ��ام پالایش��گا ها،  مش��خص 
نبودن نرخ محصولات پالایش��گاه ها 
و بس��یاری موارد دیگر بودند که با 
توجه به تعیین تکلیف نش��دن آنها، 
پیش بینی  نمی تواند  س��رمایه گذار 
خوب��ی برای آینده س��رمایه گذاری 

خود داشته باشد.  
ش�رایط ب�ازار پ�س از توافق 

چگونه بود؟ 
پس ازاعلام بیانیه توافق به جایی 
رس��یدیم که سرمایه گذار اطمینان 
نس��بی نس��بت به بازار پیدا کرد و 
حج��م معام��لات افزای��ش یافت تا 
جایی که ش��اهد تشکیل صف های 

طولانی در برخی سهام بودیم.  
ام��ا این ب��ار سیاس��ت گذاران و 
بزرگان حقوقی بازار دچار جوزدگی 
ش��دند و ب��ه یک باره ش��اهد اخبار 
عرضه اولیه چند ش��رکت در بورس 
و فراب��ورس،  مصاحبه ه��ای پیاپی 
درخص��وص کنترل جو ب��ازار و در 
نهایت عرضه های س��نگین از سوی 

حقوقی های بازار بودیم.  

به نظر ش�ما هدف از این گونه 
عرضه ه�ا در بازار چه بوده؟  آیا 
علت آن کنترل بازار بوده است؟ 
ب��ه نظر می رس��د ه��دف کنترل 
ب��ازار بود ولی روش مناس��بی برای 
کنترل آن انتخاب نش��د کما اینکه 
س��ازمان نیز نتوانست آن را کنترل 
کند.  مدیریت و نظارت سازمان در 
ای��ن زمین��ه خوب نب��ود.  علاوه بر 
آن ش��رکت های حقوقی نیز وظیفه 
دارن��د در ش��رایط خ��وب و بد بازار 
عرضه ها را کنترل کنند.  به نظر من 
عرضه ه��ا باید به گونه ای می بود که 
س��رمایه گذاران همه از بازار منتفع 
می ش��دند و باعث شکل گیری روند 

منفی در بازار نمی شد. 
 حداقل س��هامدار حقوقی که از 
بازار س��ود برده و نقدینگی کس��ب 
ک��رده ب��ود، بای��د پ��س از آن در 
قیمت های پایین تر اقدام به حمایت 
از سهم و بازار می کرد؛ درصورتی که 

این اتفاق نیفتاد.  
رفت�ار  آی�ا  ش�ما  نظ�ر  ب�ه 
سهامداران حقوقی برنامه ریزی 
ش�ده بود؟  آیا می توان این طور 
برداشت کرد که سازمان موظف 
بوده هیجانات را پس از مذاکرات 
از این طریق س�امان دهد تا جو 

هیجانی بازار را نشان ندهد؟ 
همان طور که گفته ش��د سازمان 
بای��د این جو را کنترل می کرد ولی 
نتوانست.  از طرف دیگر شرکت های 
حقوقی هم باید حساب شده تر اقدام 
به عرضه صف ها می کردند و حمایت 
از س��هام و ب��ازار را در قیمت ه��ای 
پایین ادامه می دادند.  آنچه مس��لم 
اس��ت این اس��ت که همه ما،  چه 
س��رمایه گذار حقیقی و چه حقوقی 
در یک بازار مشغول به کار هستیم 
و ی��ک ب��ازار خوب ب��رای همه چه 
حقیق��ی و چ��ه حقوقی خواهد بود 

و بالعکس.  
اوب���ام��ا در صحبت هایش 
گفته بود که برداش�تن یکجای 
تحریم ها برای ما هم امکان پذیر 
اس�ت و این مطلب نشان دهنده 
ای�ن اس�ت که می توان نس�بت 
ب�ه این تواف�ق خوش بین بود و 
س�یگنال های امیدوار کننده ای 
وج�ود دارد ک�ه توافق به وجود  
آید به این صورت که امتیازاتی 
ایران بدهد و آمریکا نیز به ایران 
امتیازات�ی بدهد.  نظر ش�ما در 

این باره چیست؟ 
درصورتی ک��ه تواف��ق نهایی اتفاق 
بیفتد نباید رفتار احساس��ی داش��ته 
باشیم.  به نظر من هم اکنون با توجه 
ب��ه جذاب ب��ودن قیمت ها و نزدیک 
ب��ودن به مجام��ع باید با دید حداقل 
چند ماهه اقدام به سرمایه گذاری کرد. 
در مورد توافق دو حالت امکان پذیر 
است.  اینکه توافق نهایی انجام بشود 
یا نشود  ما باید با دید حداقل یک 
س��اله اقدام به سرمایه گذاری کنیم 
تا درصورتی که توافق صورت نگرفت 
قادر باش��یم زیان های متحمل شده 

را پوشش دهیم. 
در ش���رایط کل�ی ب���ازار 
درصورتی که توافق نهایی انجام 
ش�ود این چشم انداز برای کدام 
صنایع متصور است که در سال 
94 رشد خوبی را تجربه کنند؟ 
نخس��تین اولویت ها ب��ا صنایعی 
اس��ت ک��ه می توانن��د از برداش��ته 
ش��دن تحریم ه��ا منتف��ع ش��وند.  
رتبه بندی  بخواهی��م  درصورتی که 
گف��ت  می ت��وان  دهی��م  انج��ام 
نخس��تین صنع��ت بانک ها خواهند 
ب��ود.  بانک ه��ا به طور مس��تقیم با 
مبادلات بین المللی درگیر هستند. 
افزایش درآمدهای ارزی،  س��هولت 
در ارائه تس��هیلات و اعتبارات و... .  

بنابراین  نخستین اثر مستقیم توافق 
می توان��د روی بانک ها باش��د.  دوم 
صنعت بیمه،  بازگشت به بازارهای 
جهان��ی،  افزایش بیمه های اتکایی 
و... هستند که می توانند شرکت های 
بیم��ه داخلی را ب��ا رونق و افزایش 

فعالیت ها مواجه سازد. 
 گروه ه��ای دیگر از جمله صنعت 
حمل و نقل و پس از آن شرکت های 
خودرویی،  لیزینگی و پتروشیمی ها 
می توانند بیشترین تاثیر را بپذیرند.  
بازار اردیبهشت ماه را چگونه 

می بینید؟ 
هم��ه چیز به مذاکرات و اخباری 
ک��ه از تنظیم س��ند نهایی دریافت 
می ش��ود بستگی خواهد داشت.  به 
نظر من در ماه جاری اتفاق خاصی 
در ب��ازار نخواه��د افت��اد و ب��ازار به 
نوسانات خود ادامه می دهد.  در روز 
اول اردیبهش��ت ماه حجم معاملات 
پایی��ن آمد و منف��ی را تجربه کرد.  
امیدوارم این روند ادامه نیابد و حجم 
معام��لات افزای��ش یابد. هر چه جو 
منفی بازار بیشتر باشد القای آن به 
س��رمایه گذاران خرد بیشتر خواهد 
بود و س��رمایه گذاران خرد با توجه 
به اینکه احساس��ی و هیجانی رفتار 
می کنند امکان دارد متضرر شوند و 

اقدام به فروش کنند.  
آیا صنعت ساختمان و سیمان 
نیز چش�م انداز مثبتی در س�ال 

94 خواهد داشت؟ 
ب��ه  س��اختمانی ها  چش��م انداز 
وضعی��ت اقتص��ادی داخل کش��ور 
بستگی دارد.  از آنجا که این صنعت 
تقاضای داخلی دارد این بستگی به 
عرض��ه و تقاض��ای داخل��ی دارد.  
ش��اید به واس��طه جو روانی مثبتی 
ک��ه ب��ه وجود می آی��د این صنعت 
بتواند تحرک هایی داش��ته باش��د و 
ب��ا وجود عوام��ل رونق همچون وام 
مسکن بتوان تقاضا را در این صنعت 
تحری��ک کرد و افزایش داد.  تقاضا 
در صورتی افزایش خواهد یافت که 
در آم��د م��ردم افزایش یابد و مردم 
بتوانند وام ه��ای ارزان تری بگیرند. 
بنابرای��ن آیتم ه��ای تاثیر گ��ذار بر 
این صنعت داخلی اس��ت و بستگی 
ب��ه تصمیم��ات دول��ت دارد که آیا 
فعالیت ه��ای عمرانی افزایش یابد یا 
خیر. درمیان شرکت های سیمانی،  
آن دس��ته از شرکت ها که صادراتی 
هستند احتمالا پس ازلغو تحریم ها 
با بهبود شرایط مواجه خواهند شد.  

نمودار س��هم صنایع ملی مس ایران )فملی( در 
15 ماه گذشته افت زیادی را از قیمت 350 تومان 

تا حوالی 170 تومان تجربه کرد. 
با بررسی روند حرکتی سهم، همان طور که روی 
نمودار مش��خص ش��ده است به دلیل تاثیر بالایی 
که این سهم از رفع تحریم ها می گیرد هر بار که 
ب��ه حصول توافق در مذاکرات نزدیک می ش��ویم 
ب��ا هجمه خریداران مواجه می ش��ودکه دلیل آن 
پتانس��یل بالای فروش و صادرات محصولات در 
صورت حصول توافق و رفع تحریم ها و همچنین 
طرح توس��عه ای که در س��ال 94 به بهره برداری 

می رسد و افزایش موجودی کالای مس در طول 
مدت زمانی که با رکود دست و پنجه نرم می کرده 

است، می باشد. 
از منظ��ر تحلی��ل تکنی��کال ب��ا بررس��ی نمودار 
می بینیم که س��هم در یک کانال بلند مدت نزولی 
قرار گرفته و در یک ماه گذش��ته در قالب یک موج 
صع��ودی جدی��د که با واگرایی مکدی در تایم فریم 
هفتگی همراه بود، سهم توانست از محدوده قیمت 
170 توم��ان ب��ه 230 تومان با قدرت بالایی حمله 
کند که می تواند نشانی خوب از صعود در روزهای 

آینده باشد. 
ام��ا برخ��ورد ب��ا خط روند نزول��ی بلند مدت، 
سهم را مجبور به کمی اصلاح کرده تا پتانسیل 
حمل��ه مجدد برای شکس��تن خ��ط روند نزولی 

را پی��دا کند. ب��رای تخمین انتهای اصلاح موج 
صع��ودی اخ��ر می بینیم ک��ه فیبوی 50 درصد 
اصلاحی و قرار گیری روی کف کوتاه مدت 200 
تومان محدوده اول حمایتی را تشکیل داده که 
نحوه واکنش به این کف حائز اهمیت اس��ت و 
در ص��ورت عب��ور از آن مح��دوده 190 تومانی 
ک��ه همپوش��انی مناس��بی از فیبوی اصلاحی و 
بس��ط یافت��ه دارد می توان��د منطقه بازگش��تی 

خوبی باش��د. 
در صورت برگشت سهم از حمایت های ذکر شده 
و شکست خط روند نزولی، سهم به سمت مقاومت 
235 تومان��ی حرک��ت می کند ک��ه با گذراندن آن، 
حرک��ت صعودی با اهداف قیمتی میان مدت 260 

و 300 تومانی را متصور هستیم.

تحلیل تکنیکال شرکت ملی صنایع مس ایران )فملی(

تعداد واحدهای خالی از سکنهتعداد واحدهای مسکونی مورد استفادهتعداد خانوار ساکن
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سرنخ

خبر

ردیابی که نیاز به سرمایه گذار دارد

کلاف اول: 
فصل بهار و تابستان 
از راه می رس��د و این 
کنار  ایس��تادن  روزها 
خ��وردن  و  خیاب��ان 
یک بس��تنی یا آبمیوه 
خنک، تنها راه فرار از 

گرماست. 
مغازه های آب میوه فروشی یا به اصطلاح ویتامینه ها، 
یکی از مکان ه��ای مورد علاقه اکثر ایرانی هاس��ت، 
س��ال ها پیش در این مغازه ها فقط آب میوه و بستنی 
به فروش می رس��ید اما امروزه در کنار آب میوه های 
طبیعی و صنعتی، انواع بس��تنی های میوه ای، ذرت 
مکزیکی، در مواردی حتی سیب زمینی سرخ کرده و 

برخی فست فودهای سبک هم ارائه می شود. 
مجموع ای��ن خوراکی های س��بک، می تواند برای 
صاحب مغازه درآمد مناس��بی را رق��م بزند. در این 
کلاف می خواهی��م به ش��ما پیش��نهاد بدهیم که به 
این کس��ب وکار فکر کنید و آن را به عنوان یک شغل 
متنوع با خوردنی های خوشمزه در نظر داشته باشید. 
البته مهم ترین نکت��ه درخصوص احداث این گونه 
مغازه ها مکان یابی مناس��ب اس��ت، این مکان حتما 
باید در مس��یر تردد و رفت وآمد باش��د به علاوه در 
جایی که تازگی داش��ته و تا فاصله ای چند صد متری 

مغازه مشابهی وجود نداشته باشد.
در مراحل بعدی توج��ه به دکور مغازه و چیدمان 
برای جذب مش��تری که در حال عبور اس��ت بسیار 
حائز اهمیت است. درنهایت باید توجه کنید که برای 
راه اندازی این کس��ب وکار، بدون در نظر گرفتن فضا 
و متراژ مغازه ح��دود 15 میلیون تومان برای خرید 
یخچال، ماکروویو، ظروف و برخی وس��ایل دیگر، در 

کمترین حالت نیاز دارید. 
پ��س ت��ا هوا گرم ت��ر از اینه��ا نش��ده و فصل کار 
نگذش��ته وارد عمل شده و برای خود یک کسب وکار 

خوشمزه راه بیندازید. 

کلاف دوم: 
مادرها همیشه دغدغه 
اینک��ه ک���ودک ش��ان 
کجاس��ت و چه می کند 
را دارند، از طرفی اغلب 
اجازه  ای��ران  م��دارس 
حمل موبایل به کودکان 
را نمی دهند و آوردن تلفن همراه به مدرس��ه ممنوع 
است ازاین رو خانواده ها در روز، زمان زیادی را صرف 
آوردن و بردن کودکان به مدرسه و حتی گاهی چک 

کردن آنها می کنند. 
اما تکنولوژی امروز به ش��کلی صع��ودی در حال 
پیش��رفت اس��ت. در بس��یاری از کش��ورهای دنیا، 
خانواده ها از طریق گوش��ی فرزن��دان خود را کنترل 
می کنند و به وس��یله برخی برنامه های مسیریاب که 
در ایران هم چند س��الی اس��ت باب شده، می دانند 
ک��ودک یا نوجوان ش��ان دقیقا در چ��ه نقطه ای قرار 
دارد، ام��ا همان ط��ور که عنوان ش��د در بس��یاری 
مدارس هنوز استفاده از موبایل ممنوع است ازاین رو 
مهندس��ان نرم افزار ایرانی فکر تازه ای برای رفع این 
معض��ل کرده اند به گونه ای که یک دس��تگاه کوچک 
جی پی اس را به گونه ای طراحی کرده اند که به راحتی 
قابلیت اس��تفاده دارد و خانواده ها می توانند به وسیله 
این دس��تگاه از ی��ک طرف و با کمک یک گوش��ی 
اندروید در دست خودشان، به راحتی کودکان خود را 
چک کنند تا مش��کلی برای شان پیش نیاید و بدانند 

فرزندشان دقیقا کجاست. 
حال اگ��ر س��رمایه گذاری پیدا ش��ود و به صورت 
انبوه روی تولید این دس��تگاه ها سرمایه گذاری کند 
ه��م می تواند از یک فرصت ناب برای کس��ب درآمد 
اس��تفاده خوبی کند و هم به خانواده ها برای کاهش 

استرس و نگرانی از بابت فرزندان شان کمک کند. 

 حمایت دولت از سرمایه گذاری 
در لرستان

اس��تاندار لرس��تان ب��ا اش��اره ب��ه حمای��ت دولت از 
سرمایه گذاری در لرس��تان تاکید کرد که در این زمینه 
باید اعتمادسازی بین مسئولان و سرمایه گذاران دوطرفه 

باشد. 
به گ��زارش مه��ر، هوش��نگ بازوند در نشس��ت با 
س��رمایه گذار پروژه های پالایشگاه و پتروشیمی دورود 
با اش��اره به تأمین زیرس��اخت ها در کشور برای ورود 
س��رمایه گذاران اظه��ار داش��ت: ایران اس��لامی برای 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی دارای شرایط مطلوبی 
اس��ت. وی با بیان اینکه ایران اسلامی امن ترین کشور 
منطقه محسوب می شود، عنوان کرد: باوجود مشکلات 
امنیتی که در کش��ورهای همس��ایه وجود دارد ایران 
دارای امنی��ت و آرامش مثال زدنی در منطقه و جهان 
اس��ت.  استاندار لرس��تان با بیان اینکه لرستان نیز در 
زمینه شاخص های امنیت در میان پنج استان نخست 
کش��ور قرار دارد، یادآور ش��د: لرس��تان ظرفیت های 
مناس��بی ب��رای س��رمایه گذاری بخش خصوصی دارد 
که امنیت موجود در اس��تان یکی از مهم ترین بسترها 
در ای��ن زمینه اس��ت.  بازوند با بیان اینکه مس��ئولان 
اس��تان و مدیران دستگاه های اجرایی نیز از مشارکت 
سرمایه گذاران استقبال می کنند، یادآور شد: مدیریت 
ارش��د اس��تان با تمام ت��وان از ورود س��رمایه گذاران 
ب��ه اس��تان و س��رمایه گذاری در بخش ه��ای مختلف 
حمای��ت می کن��د.  وی تصریح ک��رد: در طرف مقابل 
نیز انتظار می رود س��رمایه گذارانی که لرستان را برای 
سرمایه گذاری انتخاب می کنند تمام توان خود را برای 

به سرانجام رسیدن پروژه ها به کار گیرند. 
اس��تاندار لرس��تان با تاکی��د بر اینکه تحق��ق اهداف 
سرمایه گذاری در استان نیازمند همکاری دو طرفه بخش 
دولتی و خصوصی است، یادآور شد: اعتمادسازی در این 

زمینه باید دو طرفه باشد.

دکتر سرمایه

سرمایه های آموختنی

همیش�ه  موف�ق  و  باس�ابقه  س�رمایه گذاران  و  کارآفرین�ان  تجربه ه�ای 
باش�د،  س�رمایه گذاری  پرتلاط�م  راه  ش�روع  ب�رای  روش�نی  چ�راغ  می توان�د 
ش�ده  پرس�یده  مه�م  س�وال  ای�ن  دنی�ا  موف�ق  کارآفرین�ان  از  رو  ای�ن   از 

»آرزو می کردید قبل از شروع کسب و کار تان چه تجربه هایی کسب کرده بودید؟«
در این بخش هر روز پاس�خ یکی از این کارآفرینان را نقل می کنیم تا سرمش�ق 

راه تان قرار دهید...

ای�ن کمپانی ارزان اس�ت، آن کمپانی ارزان اس�ت، ام�ا در کل روند اقتصادی 
می تواند تمام قواعد را به هم بریزد. کلید موفقیت در صبر کردن اس�ت. بعضی 

وقت ها سخت ترین کاری که باید انجام دهید، انجام ندادن هیچ کار است. 

دیوید تپِِر 
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کش��ور ایران به واسطه موقعیت 
جغرافیایی و دسترس��ی به آب های 
گرفت��ن  ق��رار  همچنی��ن  و  آزاد 
در منطق��ه ای ک��ه می توان��د پ��ل 
ارتباطی آس��یای جنوب ش��رقی و 
اروپ��ا باش��د، قابلیت ه��ا بالایی در 
زمینه س��رمایه گذاری و استفاده از 
داراست،  کالا  ترانزیت  ظرفیت های 
از این رو می توان با سیاست گذاری 
مناس��ب و س��رمایه گذاری اصولی 
در این زمینه فرصت های ش��غلی و 
درآمده��ای  سرش��اری را به وجود 

آورد. 
 بررسی های گروه سرمایه گذاری 
آن  از  حاک��ی  ام��روز«  »فرص��ت 
اس��ت که فرصت های بس��یاری در 
جهت س��رمایه گذاری در سیس��تم 
حمل و نقل دریایی و ریلی و جاده ای 
کشور وجود دارد اما آنچه مشخص 
اس��ت روند حرکتی سرمایه گذاری 
در ای��ن بخش نش��ان می دهد که 
نه تنها توجه مناسبی به قابلیت های 
این حوزه در کشور صورت نگرفته، 
بلکه زیرس��اخت های لازم در جهت 
بخش خصوصی  س��رمای���ه گذاری 
اقتص��اد نیز مهیا نش��ده اس��ت.  از 
ای��ن رو در گفت وگوی��ی ب��ا روزبه 
مخت��اری،  از فع��الان ای��ن عرصه 
هیات مدی��ره  اعض��ای  از  یک��ی  و 
انجمن کشتیرانی کشور به بررسی 
س��رمایه گذاری  مختلف  جنبه های 
در ای����ن بخ��ش،  فرصت ه���ا و 
و زمینه های  تهدید ه��ای موج��ود 
در  بخش خصوصی  س��رمایه گذاری 
این ح��وزه می پردازیم که در ادامه 

می خوانید. 

وضعیت سرمایه گذاری های 
انجام شده مناسب نیست 

در س��ال های اخیر بنا به شرایط 
تحریمی که در اقتصاد کشور حاکم 
بوده، اف��ت محسوس��ی در تمامی 
حوزه ه��ای اقتص��ادی رخ داده که 
حمل و نقل دریایی و بنادر بازرگانی 
و تجاری نیز از این قاعده مس��تثنا 
نبوده اس��ت. از س��وی دیگر تمرکز 
بی��ش از حد برای س��رمایه گذاری 
و رش��د برخ��ی بن��ادر از جمل��ه 
بندرعباس و. . .  باعث شده تا رشد 
نامتوازنی در سرمایه گذاری در این 
بخش اتفاق بیفتد.  تمرکز اصلی در 
جهت سرمایه گذاری در بنادر نفتی 
و مسئله ترانزیت نفت چه در بنادر 
شمالی و چه در بنادر جنوبی کشور 
رخ داده است، از این رو بسیاری از 
قابلیت های بنادر بازرگانی و تجاری 
انگاش��ته شده است.  نادیده  کشور 
از س��وی دیگر در بحث لجستیک 
به دلیل رکود س��ال های گذش��ته 
اقتصاد توفیق خاصی حاصل نشده 
و به دلیل کم ب��ودن بار و ترانزیت 
کالا، سرمایه گذاری های انجام شده 

عایدی لازم را نداشته است. 
در همی��ن رابط��ه دکت��ر روزبه 
مختاری عضو هیات رییسه انجمن 
خص��وص  در  کش��ور  کش��تیرانی 

انج��ام ش��ده  س��رمایه گذاری های 
در بخ��ش حمل و نق��ل دریای��ی و 
ترانزی��ت کالای��ی در گفت وگ��و با 
»فرص��ت ام��روز« می گوی��د:  ب��ه 
دلیل مش��کلاتی که در س��ال های 
اخیر گریبانگیر اقتصاد کش��ور بوده 
مناسبی  س��رمایه گذاری  متأسفانه 
در بخش ه��ای حمل و نقل دریایی و 
توسعه بنادر کشور انجام نشده و ما 
نتوانس��تیم از قابلیت های ترانزیتی 
کش��ور به نح��و مطلوبی اس��تفاده 
کنی��م.  از س��وی دیگ��ر، ش��بکه 
حمل و نقل ج��اده ای و ریلی ما نیز 
از ظرفیت ه��ای لازم برای توس��عه 
حمل ونق��ل دریایی برخوردار نبوده 
و مجموع این عوامل س��بب شده تا 
وضعیت چندان مناس��بی را در این 

بخش شاهد نباشیم.
وی در ادامه می افزاید: متأسفانه 
نگاه درآم��دی در توس��عه بنادر و 
و  ورود  قابلیت ه��ای  از  اس��تفاده 
خ��روج کالا ب��ه جای نگاه کس��ب 
درآمد در حرکت روی کسب درآمد 
در سکون تغییر جهت داده و تمام 
تمرکز ها در بحث انبارداری در بنادر 
کشور صورت گرفته و سیاست های 
س��ازمان بنادر و دریانوردی نیز بر 
این مسئله دامن زده است بنابراین 
ش��رایط رکودی از یک س��و و نگاه 
س��رمایه گذاری و سیاس��ت گذاری 
نامناس��ب از سوی دیگر باعث شده 
تا وضعیت لجستیک بنادر کشور در 
ش��رایط مناسبی قرار نداشته باشد، 
درحالی که تمرکز اصلی درآمدزایی 
بن��ادر بای��د در این بخ��ش صورت 

گیرد. 
ای��ن کارش��ناس و فع��ال ب��ازار 
می گوی��د:  ب��ا توج��ه ب��ه اتفاقات 
اخی��ری ک��ه در بح��ث هس��ته ای 
ای��ران پی��ش آم��ده و نگاه��ی که 

س��ازمان بن��ادر در بازگردان��دن و 
جذب سرمایه گذاران خارجی دارد، 
امیدواریم رش��د قاب��ل قبولی را در 
سرمایه گذاری در این بخش شاهد 
باش��یم اما نکته ای که ممکن است 
به آن توجه نش��ود این است که ما 
علاوه بر بنادر بزرگی که در کش��ور 
داریم و باید س��رمایه گذاری خوبی 
در آنها انجام ش��ود بن��ادر دیگری 
هم هس��تند که قابلیت های زیادی 
برای س��رمایه گذاری وجود دارد از 
جمله بندر قش��م و بن��ادری نظیر 

آن ک��ه می توان��د در اولویت ه��ای 
س��رمایه گذاری بخ��ش دولت��ی و 

خصوصی قرار گیرد. 

سرمایه گذاری در بنادر شمالی 
مغفول مانده است

مخت��������اری درخص������وص 
زمین����ه  در  سی���است گ���ذاری 
س��رمایه گذاری در بن��ادر ش��مالی 
نیز می گوی��د:  انجمن کش��تیرانی 
نمی تواند در زمینه سیاس��ت گذاری 
اقدام��ی انجام دهد، ول��ی می تواند 
به عنوان مش��اور در کنار سازمان ها 
و ارگان ه��ای دولت��ی ق��رار گیرد و 
متولی اصلی این امر س��ازمان بنادر 
و دریان��وردی کش��ور اس��ت.  یکی 
از اقدام��ات خوب��ی ک��ه در جهت 
س��رمایه گذاری در بن��ادر ش��مالی 

کشور رخ داده احداث بندر کاسپین 
در شمال کشور اس��ت که می تواند 
تبعات اقتصادی و سیاس��ی بسیاری 
را برای منطقه به دنبال داشته باشد 
و زمینه س��از فرصت ه��ای جدیدی 
در ح��وزه اش��تغال و درآمدزایی در 
منطقه باش��د.  با توجه به شرایطی 
که در عرصه بین الملل برای روسیه 
اتفاق افتاده م��ا می توانیم در زمینه 
افزایش حجم صادرات به این کشور 
برنامه ری��زی کنی��م و همی��ن امر 
فرصت مناس��بی را در جهت توسعه 

حمل و نقل دریایی کشور ایجاد کرده 
که ه��م می تواند در جهت توس��عه 
صادرات کالا های داخلی مؤثر باشد و 
هم فرصت هایی را در عرصه ترانزیت 

کالا پیش روی ما قرار دهد. 
بنابراین در کوت��اه کلام می توان 
گف��ت ب��رای اینک��ه از قابلیت ه��ا 
و ظرفیت ه��ای توس��عه ای بخ��ش 
دریای��ی و ترانزیتی کالا اس��تفاده 
کنی��م باید بررس��ی دقیق��ی روی 
این مس��ئله صورت گیرد. برای این 
کار ابتدایی ترین موضوع بحث آمار 
است اما متأس��فانه ما آمار منسجم 
و جامعی از بنادر کش��ور در اختیار 
نداریم. از س��وی دیگ��ر از آمار های 
موجود هم به نحو بهینه ای استفاده 
محاسباتی  تمام  بنابراین  نمی شود، 
ک��ه باید در جهت رون��ق یک بندر 

انجام ش��ود مسیر درس��تی را طی 
نخواهد کرد. 

قابلیت های ترانزیتی کشور 
کجای داستان قرار دارد 

انجم��ن  عض��و هی��ات رییس��ه 
کش��تیرانی کش��ور می گوی��د:  در 
شرایط فعلی عمده ترانزیت کالاهای 
ما ب��ه افغانس��تان و ترکمنس��تان 
بوده و ع��راق و آذربایج��ان نیز در 
رتبه های بعدی قرار دارند اما آنچه 
مسلم است از قابلیت های ترانزیتی 
کش��ور که قابلیت ه��ای بالایی هم 
هس��ت به نح��و مطلوبی اس��تفاده 
نمی ش��ود و مهم ترین دلیل آن این 
اس��ت که ترانزیت م��ا متولی های 
مختلفی دارد و ارگان یا س��ازمانی 
که تصمی��م گیرنده تمام مس��ائل 
ترانزیت کالا در کش��ور باشد وجود 
ن��دارد و همین نبود مدیریت جامع 
و یکپارچه در این بخش بیش��ترین 
آس��یب را به این بح��ث وارد کرده 
است.  اما اتفاق بهینه ای که در این 
بخ��ش رخ داده نگاه جدید گمرک 
به موضوع ترانزیت کالا در کش��ور 
اس��ت. به ای��ن ترتی��ب در بخش 
س��رعت دهی به ترخیص و جریان 
ورود و خ��روج کالا اتفاق��ات خوبی 
رخ داده ک��ه قابل تحس��ین اس��ت  
و حرک��ت در این مس��یر می تواند 
زمینه س��از درآمد های بیشتر برای 
اقتصاد کشور باشد.  وی می افزاید:  
بن��ادر  قابلیت ه��ای  از  اس��تفاده 
خشک و پتانس��یل های حمل و نقل 
ریل��ی می توان��د اتفاق��ات خوبی را 
در بحث ترانزیتی کش��ور رقم بزند 
ام��ا همچنان زیرس��اخت های لازم 
ب��رای توس��عه ای��ن بخ��ش وجود 
ندارد.  از این رو می توان با توس��عه 
بنادر خش��ک در کش��ور از رفت و 

آم��د کانتینر های خالی در کش��ور 
جلوگی��ری کرد.  متأس��فانه بخش 
زیادی از تردد کانتینری در کش��ور 
کانتینر های خالی است که می توان 
با توسعه بنادر خشک و برنامه ریزی 
اصول��ی وضعیت بهینه ای را در این 
عرصه به وجود آورد و تا حد زیادی 
هزینه ه��ای حمل و نق��ل را کاهش 
داد. هم��ه ای��ن عوام��ل می توان��د 
سرمایه گذاری  فرصت های  به عنوان 
در بخ��ش حمل و نق��ل و ترانزی��ت 
کالایی در کش��ور محس��وب شود، 
بنابرای��ن ب��ا توجه به اینک��ه ما در 
کش��ور مناطقی را داری��م که برای 
س��رمایه گذاری در زمین��ه احداث 
بنادر خشک مناس��ب اند، مدیریت 
جام��ع و برنامه ریزی مدون در این 
بخش می تواند فرصت های جدید را 
پیش روی اقتصاد کشور قرار دهد. 

توس��عه  می ده��د:   ادام��ه  وی 
ریلی  حمل و نق��ل  زیرس��اخت های 
در  عام��ل  مهم تری��ن  ج��اده ای  و 
و  دریای��ی  حمل و نق��ل  توس��عه 
از پتانس��یل های ترانزیتی  استفاده 
کالا در کش��ور اس��ت اما متأسفانه 
ظرفیت ه��ای ای��ن بخ��ش بس��یار 
محدود اس��ت و سرمایه گذاری های 
انج��ام ش��ده در ای��ن بخ��ش ب��ه 
هیچ وجه کافی نیس��ت و نمی تواند 

جوابگوی نیاز های کشور باشد. 

 فرصت های سرمایه گذاری
در حمل و نقل دریایی و ترانزیت 

کالا
مختاری می گوید:  در حال حاضر 
با توجه به نیاز های کشور مهم ترین 
بخش��ی که نیاز به س��رمایه گذاری 
و  لجس��تی���ک  بخ������ش  دارد 
تجهی��زات بنادر کش��ور اس��ت. با 
ای��ن وج��ود فرصت های مناس��بی 
در زمین��ه توس��عه بن��ادر کوچک،  
اسکله س��ازی،  حمل و نق��ل ریل��ی 
و اح��داث و توس��عه بنادر خش��ک 
س��رمایه گذاران  ک��ه  دارد  وج��ود 
بخش خصوص��ی می توانن��د تمرکز 
خ��ود را بر س��رمایه گذاری در این 
بخش قرار دهند. از س��وی دیگر در 
زمین��ه راه اندازی و توس��عه ناوگان 
کش��تیرانی خصوص��ی فرصت های 
خوبی وجود دارد و س��رمایه گذاران 
داخل��ی می توانند در توس��عه این 
بخ��ش نق��ش تأثیر گ��ذاری را ایفا 
کنند، چرا که در ش��رایط تحریمی 
چند سال گذشته این نیاز در کشور 

به طور جدی احساس شد. 
وی م��ی گوی��د:  مه��م ت�ری��ن 
عامل در ت��وسعه سرم��ایه گ��ذاری 
در حمل و نقل دریایی و اس��تفاده از 
قابلیت های ترانزیتی کش��ور، ورود 
بخش خصوصی به این حوزه است، 
اما باید در نظر داشت که ابتدا لازم 
است زیرساخت های مناسب توسط 
بخش دولتی انج��ام گیرد و زمینه 
برای سرمایه گذاران بخش خصوصی 
ای��ن،  ب��ر  ع��لاوه  فراه��م ش��ود، 
در  مناسب  تش��ویقی  سیاست های 
جهت جذب سرمایه گذاران داخلی 

و خارجی در نظر گرفته شود. 

در گفت وگو با عضو هیات رییسه انجمن کشتیرانی کشور بررسی می شود 

فرصت ها و تهدید های سرمایه گذاری در حمل و نقل دریایی 

مهم ترین عامل در توسعه سرمایه گذاری در حمل و نقل 
دریایی و استفاده از قابلیت های ترانزیتی کشور، ورود 

بخش خصوصی به این حوزه است، اما باید در نظر داشت که 
ابتدا لازم است زیرساخت های مناسب توسط بخش دولتی 
انجام گیرد و زمینه برای سرمایه گذاران بخش خصوصی 

فراهم شود

عباس نعیم امینی

یادداشت

تازه از س��رکار برگشته بودم و خستگی به 
تنم بود که از مقامات بالا دستور اومد آشغالا 
رو ب��ذارم دم در. . . منو می گی؟  آنقدر حالم 
گرفته شد که نگو. آخه برای یه آشغال ناقابل 
باید پله های س��ه طبقه رو می رفتم پایین و 
دوباره برمی گشتم. خلاصه با کلی اخم کردن 
و بهونه آوردن آخر هم نتونستم حرفم رو به 
کرسی بشونم و رضایت رییس رو جلب کنم 
که امشب از خیر آشغالا بگذره و این دستور 

رو به فردا شب موکول کنه. 
با هزار بدبختی سر کیسه رو گره زدم و تا 
خواستم ببرمش دستور اومد که کیسه رو با 
سطل زباله ببرم. آخه ممکنه آب آشغالا روی 
پله ه��ای راهرو بریزه و کثیفش کنه. خلاصه 
طبق خواس��ته رییس عمل کردم و از پله ها 
رفتم پایین. همین طور که می رفتم داشتم به 
سوژه های مختلفی فکر می کردم که توی این 
مدت درباره س��رمایه گذاری با شما در میون 

گذاشتم. اگرچه بعضی وقتا سوژه هام به قول 
معروف آبکی ب��ودن و جمله هام می رفتن تو 
باقالیا. . . اما اگه انصاف به خرج بدید بیش��تر 
نکته ه��ا و مواردی که توی این صفحه گفتم 
به درد بخور بودن؛ البته اگه گوش ش��نوایی 

هم بوده باشه! 
خلاصه با بی میلی آش��غالا رو توی ظرف 
مخصوص انداختم و برگشتم. دو سه تا گربه 
ه��م اون اطراف کمین کرده بودن و منتظر 
بودن که من از محل دور بش��م تا به سطل 
آشغال بزرگ جلوی آپارتمان حمله ور شن. 
راستی. . . یادتون می آد که راجع به پرورش 
گرب��ه و کلا س��رمایه گذاری روی حیوانات 
خانگی هم برای شما گزارش تهیه کردیم؟  
بگذریم. . . منتی نیست این وظیفه ما بوده. 
ام��ا خدا می دونه همه فک��ر و ذکرمون اینه 
که همیش��ه س��وژه های ن��اب و غیرناب رو 

برای ش��ما معرفی کنی��م و نکته های ریز و 
درشتش��و توی طبق اخ��لاص بذاریم. حالا 
بع��دش دیگ��ه به ما مربوط نیس��ت. ش��ما 
می تونید خیلی ساده ازش بگذرید یا روش 
تمرکز کنید و با تلاش و کوش��ش به جایی 
برسید. فقط اگه پیشرفتی از این راه حاصل 

شد ما رو فراموش نکنید! 
به هر ح��ال وقتی برگش��تم پارکینگ یه 
چیزی توجه منو جلب کرد. دیدم زیر اگزوز 
ماش��ینم روی زمین یه توده س��یاه تشکیل 
ش��ده. آخه م��ن صبحا وقتی می خ��وام برم 
س��رکار اول چند دقیقه ماش��ین رو روشن 
می ذارم تا گرم ش��ه بع��د راه می فتم.  )البته 
بین خودمون بمونه استفاده از وسایل نقلیه 

عمومی خیلی بهتر از ماشین شخصیه(
رفتم جلو و روی توده سیاه دست کشیدم. 
انگش��تم سیاه ش��د. خب این دوده ایه که از 

اگزوز می آد بیرون. اما اینکه می شه این دوده 
رو ی��ه جا جمع کرد برام جالب بود. یه دفعه 
ذهنم یه جرق��ه ای زد. به این فکر افتادم که 
اگه می شه این دوده ها رو جمع کرد پس چرا 
یه فیلتر مخصوص برای این کار نمی سازن؟  
یعنی یه دس��تگاه کوچیکی ک��ه بتونه مواد 
مض��ر رو جمع کنه و نذاره این همه دود بره 
تو حلق ما. . . نمی دونم ش��ایدم کش��ورهای 
پیشرفته یه همچین چیزی رو ساخته باشن؛ 
چیزی که الان داره مغ��ز منو قلقلک میده!  
اما حتماً ی��ه ایرادایی توش بوده که هنوز تو 
خیلی از کش��ورها از جمله کش��ور خودمون 
خروار خروار دود و سرب و ذرات معلق می ره 

تو ریه هامون. 
ح��الا که هرچند وقت ی��ه بار به خصوص 
زمس��تونا که وارونگی دما زیاد پیش می آد و 
مسئولای مربوطه برای محیط زیستمون ابراز 

نگرانی می کنن و پش��ت هم هشدار 
می دن به نظرم با اختراع یه همچین 

فیلتری نون ش��ما تو روغنه!  
تص��ور کنید اگه بش��ه با 

تحقیق��ات کافی یه 
کوچیک  دس��تگاه 
ب��رای نص��ب روی 

اگ��زوز ان��واع ماش��ینا 
درس��ت کرد و تولید انبوه اون رو راه 

انداخت چه سودی که به حساب شما 
سرازیر نمی ش��ه. . . اصلًا مطمئن باشید 

بعد از س��رمایه گذاری توی این کسب وکار 
ماشین سازی خودشون  بزرگ  کارخونه های 

می آن دنبالتون. 
همین طور که داشتم این موضوع رو توی 
ذهنم حلاجی می ک��ردم رفتم خونه و توی 
مبل ل��م دادم و به گل قرمز روی فرش مون 
خیره ش��دم که یه دفعه صدای رییس خونه 
به گوش��م خ��ورد که فریاد زد: پس س��طل 

آشغال کو؟  تو کوچه جا گذاشتی؟! 

ایده ای که توی سطل آشغال ماند! 
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مصرف آگاهانه لازمه 
مدیریت منابع آب

در ای��ران از دهه 30 مدیری��ت منابع آب دولتی 
ش��ده است و پنداشت برخی این است که مدیریت 
وزارتخانه ای مانند وزارت نی��رو بر منابع آب عامل 
اصل��ی مش��کات و معض��ات فعل��ی ای��ن نعمت 
خدادادی در کش��ور اس��ت. البته در تئوری ها این 
موضوع مطرح است که بخش خصوصی بسیار بهتر 
از بخش دولتی کار می کند اما به نظر می رس��د که 
در مورد مدیری��ت منابع آب ای��ن موضوع چندان 
مصداق نداش��ته باشد و این مس��ئله درست نباشد 
زیرا بای��د این نکته را در نظر داش��ت که جمعیت 
کش��ور ما پس از پیروزی انقاب اسامی و در 35 
س��ال اخیر بی��ش از دو برابر ش��ده و این در حالی 
اس��ت که میزان منابع آب در ای��ران محدود بوده 
و ای��ن میزان محدودیت آب تقریبا ثابت اس��ت اما 

روز به روز بر تعداد جمعیت افزوده می ش��ود.
در واق��ع یکی از مش��کات فعلی این اس��ت که 
در اوایل پیروزی انقاب س��هم س��رانه آب هر نفر 
2 هزار مترمکعب در س��ال ب��ود و در حال حاضر 
این س��هم به 1500 تا 1600 مترمکعب در س��ال 
کاهش یافته است. طبیعتا این کاهش سهم سرانه 
آب برای ه��ر نفر مضیقه هایی را به وجود می آورد 
و از ای��ن جهت کش��ور ما ب��ا کمبودهایی روبه رو 
اس��ت. قاعدتا امکان تداوم رویه گذش��ته مدیریت 
آب نیز در حال حاضر وجود ندارد. به عنوان مثال 
برخی ای��ن موضوع را عنوان می کنند که در مورد 
زاین��ده رود باید همان تقس��یم نامه ک��ه در عرف 
محلی به نام تومار ش��یخ بهایی موسوم شده است، 
مدنظر قرار بگیرد. اما واقعیت این اس��ت که دیگر 
در مورد زاینده رود این تومار قابل قبول نیست زیرا 
میزان زمین زیر کش��ت زمان ش��یخ بهایی با زمان 
حاضر قابل مقایس��ه نیس��ت. این در حالی اس��ت 
که ظرف 40 تا 50 س��ال اخیر ظرفیت زاینده رود 
دوبرابر ش��ده و به عب��ارت دیگر زاین��ده رود تنها 
رودخانه ای اس��ت که در مدت مذکور مشمول این 
اتفاق ش��ده و از سایر رودها و آبریزها، آب به این 
رودخانه منتقل ش��ده است و به رغم دوبرابر شدن 
ظرفی��ت آن، همچنان با کمبود آب مواجه اس��ت. 
این موضوع نتیجه آن اس��ت که میزان مصرف آب 
و میزان کش��ت افزایش یافته اس��ت. البته باید به 
این موضوع توجه داشته باشیم که در گذشته هم 
که می��زان جمعیت کمتر ب��ود، درگیری های آب 
میان مردم و کش��اورزان وجود داش��ته است. در 
پاسخ به افرادی که بر این موضوع تاکید دارند که 
بای��د مدیریت منابع آب مانند گذش��ته در اختیار 
کش��اورزان باش��د، باید به این نکته اشاره کنم که 
بیش از 90 درصد آب کش��ور در بخش کشاورزی 
مصرف می ش��ود و بس��یاری از چاه های غیرمجاز 
توسط کش��اورزانی حفر ش��ده که هکتارها زمین 
دارند و البته کش��اورزانی که ی��ک هکتار زمین یا 
ب��اغ دارند، چنی��ن اقداماتی نکرده ان��د. در چنین 
شرایطی یکی از اقدامات در بخش کشاورزی برای 
اس��تفاده بهینه و صحیح از منابع آب این است که 
بخش خصوصی فعال در کش��اورزی، آبیاری کرتی 
را منس��وخ کرده و کنار بگذارد و آبیاری قطره ای، 
باران��ی ی��ا تح��ت فش��ار را در دس��تور کار خود 
قرار ده��د. در واقع اگ��ر بخش خصوصی فعال در 
کش��اورزی، آگاهانه و متعه��د به قوانین و مقررات 
عم��ل کند، می تواند اقدامات بس��یار موثری برای 
مدیری��ت منابع آب انجام ده��د و از طریق علمی 
بخش��ی از مش��کات موجود در این زمینه را حل 
کن��د. در واقع اگر قرار ش��د روزی بخش خصوصی 
و کش��اورزان بخش��ی از مدیری��ت منابع آب را بر 
عهده داش��ته باش��ند، باید با اتکا ب��ه راهکارهای 
علمی، ش��یوه های صحیح آبیاری و نگهداری آب، 
بهره  برداری ه��ای لازم را انجام دهن��د اما تاکنون 

کمتر شاهد چنین اقداماتی بوده ایم.
موض��وع دیگ��ری که بای��د در نظر داش��ت این 
اس��ت که هزینه ه��ر مترمکع��ب آب برای وزارت 
نی��رو بیش از یک ه��زار و 500 تومان اس��ت اما 
ه��ر مترمکعب آب را ح��دود 300 تا 400 تومان 
به فروش می رس��اند و قاعدتا بخش خصوصی قادر 
به چنین کاری نیس��ت. ام��ا اگر بخواهیم در مورد 
مهم ترین چالش ها و مش��کات مدیریت منابع آب 
در کشورمان صحبت کنیم، باید به این نکته اشاره 
کنیم که در حال حاض��ر وزارت نیرو تامین کننده 
آب مصرف��ی بزرگ ترین بخ��ش مصرف کننده آب 
یعنی بخش کش��اورزی اس��ت و درواقع مش��کل 
اصلی اینجاس��ت ک��ه بخش کش��اورزی همگام با 
پیش��رفت علم، پیش��رفت چندانی نداش��ته است. 
به نظر من در این ش��رایط اگر بخش کش��اورزی، 
یک بخ��ش قدرتمن��د و توانمند به لح��اظ علمی 
بود، بس��یاری از مش��کات مدیریت منابع آب نیز 
حل می ش��د. به عبارت دیگر اگر بخش کشاورزی 
می توانس��ت متناسب با ظرفیت کشور، آب مصرف 
کند بسیاری از چالش هایی که مربوط به مدیریت 

منابع آب است، برطرف می شد.
از س��وی دیگر توجه به این موضوع نیز ضروری 
اس��ت که برخ��ی اوقات فش��ارهای سیاس��ی هم 
مش��کاتی را ب��رای مدیریت مناب��ع آب به وجود 
م��ی آورد. به عن��وان مثال تصور برخ��ی از افراد و 
بعض��ی از نماین��دگان مجل��س این اس��ت که هر 
ش��هری باید دارای یک س��د باش��د و از همین رو 
فش��ارهایی را ب��رای احداث س��د در هر ش��هر به 

وزارت نیرو وارد می کنند.
این در حالی اس��ت که به هیچ وجه توزیع عادلانه 
آب به معنای احداث س��د در هر ش��هر نیست و در 
واقع س��د باید در مکانی احداث ش��ود که ش��رایط 
مناس��بی از نظ��ر منابع آب، موقعی��ت جغرافیایی و 
مس��ائل دیگر داش��ته باش��د. در مجموع باید گفت 
زمانی بخش قابل توجهی از مش��کات و چالش های 
مرب��وط ب��ه مدیریت مناب��ع آب رفع می ش��ود که 
مصرف کنندگان در بخش ش��هری، بخش کشاورزی 

و بخش صنعتی آگاهانه تر عمل کنند.

مدیریت منابع آب
مدیریت زندگی 

پژوهش ه��ای گوناگون نش��ان می ده��د از قاره 
آمری��کا ت��ا آس��یا، مناط��ق زی��ادی در مع��رض 
خشکسالی هستند و تا پایان سال 2014 میادی، 
ی��ک میلیارد نفر از دسترس��ی به آب آش��امیدنی 
س��الم محروم بوده اند، به زعم برخی کارشناس��ان 
زیس��ت محیطی، جهان در لبه پرتگاه خشکس��الی 
بحرانی ق��رار دارد. این مدعا ش��اید چندان جدی 
به نظر نمی رس��ید، اما در 17 ژانویه س��ال گذشته 
میادی، نقش��ه های ماهواره ای ناس��ا، صحت این 
بح��ران جهانی را تایید کردن��د، حتی کار تا جایی 
پیش رفت که در ایالت کالیفرنیا هشدارهای جدی 
ب��ه ش��هروندان داده ش��د. بر این اس��اس، مبحث 
محافظ��ت و کنت��رل منابع آب از جمل��ه مباحث 
زیس��ت محیطی بس��یار مهم جهان امروز هستند. 
کاه��ش س��طح ذخایر آب��ی جه��ان، آلودگی های 
زیس��ت محیطی، گرم ش��دن کره زمین و بسیاری 
از مسائل مش��ابه، باعث شده اند دولت های مختلف 
ب��رای پیش��گیری از گس��ترش بح��ران آب تاش 
کنند. مدیریت منابع آب از سازوکارهایی است که 
به موفقی��ت روند حفظ منابع آبی کمک ش��ایانی 
می کند. س��الانه تعداد زی��ادی کنفرانس، مجمع و 
کنگره جهانی برای تبادل روش های نوین مدیریت 
منابع آب در جهان برگزار می ش��ود و سازمان ملل 
در کن��ار موسس��ات بین المللی حفاظ��ت از منابع 
طبیع��ی، از جمله برگزار کنن��دگان این همایش ها 
هس��تند. اما هر کش��ور با توجه به اقلیم و مس��ائل 
جغرافیایی، ب��رای حفاظت از منابع آب برنامه های 

ویژه ای دارد یا باید داش��ته باش��د. 

هند؛ الگویی مناسب 
برای سایر کشورهای منطقه 

هند از کش��ورهای کاما موفق در حوزه مدیریت 
منابع آب تلقی می ش��ود. اما این مدیریت مناسب 
به سرعت به دست نیامده است. هند با بهره گیری 
از مدیریتی چند وجهی که شامل مدیریت پوشش 
گیاه��ی، مدیریت ذخایر آب��ی زیرزمینی، مدیریت 
مناطق شهری و مدیریت آموزش و بهداشت است، 
در این راه موفق ش��ده اس��ت. یکی از راهکارهای 
قابل توجه هن��د، توجه به ذخای��ر آب زیرزمینی، 
نظ��ارت ب��ر حفر چاه ها در روس��تاها و ش��هرهای 
کوچک اس��ت. از س��ال 2006 تاکنون، دولت هند 
حف��ر چاه و بهره ب��رداری از ذخایر آبی را کنترل و 
مح��دود کرده اس��ت. از طرفی، تمرکز به مس��ائل 
آموزشی و بهداشتی زمینه ساز افزایش صرفه جویی 
شهروندان در مصرف آب بوده است. منطقه گجرات 
در هن��د یک��ی از موفق ترین نمونه ه��ای تخصیص 
آب بین شهروندان و کشاورزان به شیوه استاندارد 
اس��ت، تا حدی که این منطقه به ش��هرت جهانی 
رس��یده و اخیرا هیاتی از کارشناسان عراقی برای 
یادگیری ش��یوه های مدیریت منابع طبیعی هند، از 
ای��ن منطقه بازدید کرده اند. تغییرات آب و هوایی، 
تحری��م و جنگ، فش��ار زیادی بر وضعی��ت منابع 
آبی عراق وارد کرده اس��ت و دولت کنونی عراق با 
همکاری س��ازمان ملل، در پ��ی بهبود وضعیت آب 
در کش��ور خود اس��ت. بر همین مبنا الگوگیری از 
هند در دس��تور کار وزارت محیط زیست عراق قرار 

گرفته اس��ت. 

سوئد؛ مدیریت بحران آب در سطح جهانی
دولت س��وئد ار فعال تری��ن دولت های جهان در 
عرص��ه مدیریت منابع آبی اس��ت، ام��ا از اقدامات 
ارزش��مند ای��ن دولت توجه به بح��ران آب جهانی 
و اقدام��ات متع��دد برای حل این مس��ئله اس��ت، 
»خانه آب سوئد« یک موسس��ه بین المللی و فعال 
اس��ت که در س��ال 2003 و با هدف توسعه دانش 
و مهارت ه��ای مدیری��ت آب در س��طح بین الملل 
تاس��یس ش��د. برخ��ی از مهم ترین اقدام��ات این 

موسسه به شرح زیر است: 
*تعامل و همکاری با بخش های دولتی و خصوصی 

مختلفی که با منابع آبی سروکار دارند.
*برگ��زاری کارگاه ه��ای بین المللی آموزش��ی در 

زمینه مدیریت منابع آب.
زیرساخت های  *توسعه آموزش همگانی برای بهبود

مهارتی شهروندان.
از س��وی دیگ��ر، دولت س��وئد هر س��ال برمبنای 
توس��عه »اقتصاد سبز« در س��طح منطقه، کارگاه ها 
و کنفرانس ه��ای پ��ر تع��دادی را ب��رای افزای��ش 
همکاری های زیست محیطی و حفظ منابع طبیعی و 

به ویژه منابع آب برگزار می کند. 

سنگاپور؛ از واردات آب تا بهبود زیرساخت ها 
س��نگاپور از جمله کش��ورهای در حال توس��عه 
اس��ت که در طول س��ه دهه اخیر باره��ا با بحران 
آب روب��ه رو بوده اس��ت. مص��رف آب روزانه مردم 
س��نگاپور، رقمی معادل 1.36 میلیارد لیتر در روز 
است. این رقم باعث شده س��نگاپور از کشورهایی 
باشد که طی قراردادی که از سال 1961 با دولت 
مالزی بس��ته اس��ت، از این کش��ور آب آشامیدنی 
وارد کن��د. اما این اتکا ب��ه واردات آب، به ویژه در 
دهه 60 و 70 میادی باعث ش��د دولت س��نگاپور 
جدی ت��ر به مدیریت آب فکر کند. این مدیریت در 

چند بخش اصلی تقسیم می شود: 
* ارتقای سیستم فاضاب شهری برای جمع آوری 
آب های حاصل از بارندگی و ذخیره بهینه این آب ها 

در 71 مخزن ویژه.
* بازیاف��ت آب، از طریق ش��یوه های نوین تصفیه 
که ب��ه گ��زارش س��ازمان های دولتی س��نگاپور به 
صرفه جوی��ی 30درصد آب منجر ش��ده اس��ت، این 
حج��م آب در دو بخ��ش صنعتی و آش��امیدنی قابل 

استفاده خواهد بود.
*تصفیه آب ش��ور دریاها و تبدیل این آب به آب 
ش��یرین در س��طح گس��ترده که باعث صرفه جویی 

25 درصد شده است.

آزموده

فاطم��ه ظفرن��ژاد، پژوهش��گر آب و 
توسعه پایدار و نویسنده کتاب »توسعه 
پایدار و مدیریت آب« معتقد است که 
باید ش��کل مدیریت مناب��ع آب تغییر 
یاب��د و با انحال مدی��رت منابع آب از 
 وزارت نیرو، دوب��اره به همان مدیریت 

بومی - محلی بازگردانده شود. 
ظاهرا ازده�ه 30 مدیریت منابع 
آب در ایران دولتی ش�ده اس�ت. 
به نظر ش�ما دولتی بودن مدیریت 
منابع آب چه مشکلات و معضلاتی 

را به وجود آورده است؟
در واقع از دهه 30 ش��یوه مدیریت 
منابع آب در ای��ران به تقلید از الگوی 
آمریکایی، دولتی و یک بنگاه مس��تقل 
آبیاری در س��ال 1327 تاس��یس شد. 
پ��س از کودتای 28 م��رداد به تدریج 
ای��ن  و  گرف��ت  نی��رو ش��کل  وزارت 
وزارتخان��ه اندک اندک تمام منابع آب 

ایران را زیر سیطره خود گرفت. 
در واق��ع وزارت نی��رو ب��ه پیروی از 
س��ازه ای  مدیریت  آمریکایی،  الگ��وی 
آب را ف��ارغ از ه��ر گون��ه اندیش��ه به 
حق آبه ها و ش��کننده بودن مسائل آب 
در اقلیم و بوم بسیار پیچیده پیش برد. 
مدیریت حاکم ب��ر وزارت نیرو همواره 
مدیریت مهندس��انی بود ک��ه فقط از 
نگاه مهندسی جزمی وجزءنگر، ساخت 
و ساز را ابزار مدیریت می دانستند، در 
حالی ک��ه مدیری��ت آب در ایران، یک 
مدیریت بس��یار کهنس��ال 6هزار ساله 
است و همواره ایرانی ها مدیریت آب را 
به شکل بسیار خوبی در این سرزمین 
با زیس��ت بوم کاما پیچی��ده، متنوع، 
ش��کننده و مختلف انج��ام می دادند و 
بنا به ش��رایط بوم ش��ناختی هر نقطه، 
س��ازوکار ویژه ای ب��رای مدیریت آب 
داش��تند. در گذش��ته در تم��ام ایران 
قنات های زیاد و ش��بکه های برداشت 
اندیشمندانه از رودخانه ها وجود داشت 
و برداشت های آب بسیار حساب شده 
و بر مبن��ای مدیریت بومی و همس��و 
ب��ا اقلی��م انجام می ش��د و ب��ه تولید 
محصولات کش��اورزی می انجامید، اما 
ای��ن رویه تخریب ش��د و وزارتخانه ای 
به وج��ود آمد ک��ه هیچ گون��ه درک و 
شناختی از بوم با تمام معانی چهارگانه 
آن نداش��ت و ندارد و به ش��کل کاما 
تقلیدی ش��روع به ساخت وس��ازهایی 
کرد که مصیبت آفرین ش��ده است. از 
احداث س��د زاینده رود تا س��د دز که 
همه این س��دها مسائل عدیده و بسیار 
شدیدی را در اقلیم ایران به وجود آورد 
و متاس��فانه این مدیری��ت ناکارآمد و 
غل��ط همچنان پس از 60 س��ال ادامه 
دارد که اثرات آن خکش��یدن دریاچه 
ارومی��ه، خش��کیدن تم��ام تالاب های 
کش��ور و تم��ام رودخانه ها و همچنین 
تخری��ب تم��ام مناب��ع زیرزمین��ی و 
در عی��ن حال نادی��ده گرفت��ن تمام 

حق آبه های کشاورزان است. 
به نظر شما باید چه تغییراتی در 
مدیریت منابع آب اعمال ش�ود یا 
چه الگویی در این مدیریت مد نظر 

قرار گیرد؟
30 س��ال اس��ت که در م��ورد جدا 
کردن بخش آب که یک منبع طبیعی 

اس��ت و هیچ ربط��ی به بتن و س��ازه 
ندارد از وزارت نیرو صحبت ش��ده اما 
بی نتیج��ه بوده اس��ت. اعتق��اد ما این 
اس��ت که باید مدیری��ت آب از وزارت 
نی��رو جدا و دوباره ب��ه همان مدیریت 
بوم��ی – محلی آب بازگردانده ش��ود. 
در حالی که اسناد علمی سازمان ملل 
متحد نیز روی این موضوع تاکید دارد، 
متاس��فانه این کار با مقاومت ش��دید 
افرادی روبه رو اس��ت که قدرت زیادی 
دارن��د و منافع بی ش��ماری در احداث 
س��دها برای آنها وج��ود دارد. این در 
حالی اس��ت که احداث یک سد هزینه 
بس��یار س��نگینی را به بودجه عمومی 
تحمیل می کند و طی 60 تا 70 س��ال 
اخی��ر، بیش از یک س��وم پول نفت را 
بلعیده اس��ت و در اختیار افرادی قرار 
داده ک��ه هیچ درکی از بوم، آب، منابع 
طبیع��ی، جامع نگری، ض��رورت حفظ 

امنیت غذایی و حق آبه ندارند. 
البت��ه حدود چهار، پنج س��ال پیش 
اعام شد که قرار است بخش مدیریت 
آب از وزارت نیرو جدا شود و مدیریت 
بومی - محلی داش��ته باش��د اما لابی 
پرقدرت سدس��ازی از این کار درست 

جلوگیری به عمل آورد.
این در حالی اس��ت ک��ه باید دوباره 
مدیریت بومی – محلی آب با مشارکت 
کش��اورزان و اقشار مولد احیا شود، هر 
گونه مدیری��ت س��ازه ای از آن حذف 
ش��ود، م��ردم قنات ها را احی��ا کنند و 
حق آبه ها را پس بگیرند تا از این حجم 

تخریب جلوگیری به عمل آید. 
در واقع بای��د بی توجهی وزارت نیرو 
ب��ه حق آبه های م��ردم متوقف، بودجه 
ناش��ی از ساخت سدها قطع و سدهای 
بیهوده و مخربی ک��ه دارای ضررهای 

بسیار زیاد هستند، برچیده شود. 
مدیری�ت  ف�راروی  چالش ه�ای 

منابع آب در ایران چیست؟
از بی��ش از 20 س��ال پیش در دفتر 
فنی آب بر این موض��وع اصرار کردیم 
که این سد سازی ها به خشکی دریاچه 
ارومی��ه و تمام رودخانه ه��ا و تالاب  ها 
منجر می شود اما به این موضوع توجه 

نشد و نادیده گرفته شد. 
تص��ور نمی کنم بحران��ی بزرگ تر و 
عجیب تر از خش��کیدن تم��ام و کمال 
دریاچ��ه ارومی��ه و تم��ام تالاب ه��ای 
کش��ور و وقوع پدیده ریزگردها وجود 
داش��ته باشد. هر دو تا س��ه روزی که 
پدیده ریزگردها به وق��وع می پیوندد، 
میلیاردها تومان ب��ه اقتصاد، جامعه و 
س��امت مردم خس��ارت می زند و در 
آینده با وجود 24 س��دی که در حال 
ساخت اس��ت، وضعیت بدتر از این نیز 
خواهد ش��د. در واقع خشکاندن منابع 
آبی به واس��طه سدس��ازی، سبب بروز 
ریزگردها و مشکات ناشی از آن است. 
رف��ع  ک��ه  اس��ت  ای��ن  واقعی��ت 
مدیری��ت  پی��ش روی  چالش ه��ای 
مناب��ع آب ایران فقط ب��ا تخریب تمام 
س��دها، انحال بخ��ش آب وزارت نیرو 
و بازگردان��دن تمام آبخیزهای کش��ور 
به حالت اولیه با کمک کش��اورزان که 
بهترین مدیران در 6 هزار سال گذشته 

بودند، امکان پذیر است. 

محمدحس��ین کریمی پ��ور، عضو هیات 
نمایندگان ات��اق ایران و رییس پیش��ین 
کمیس��یون کش��اورزی ات��اق بازرگان��ی 
برداش��ت دو براب��ر میزان مج��از از منابع 
آبی را بزرگ ترین چالش فرا روی مدیریت 
منابع آب در کشور می داند و معتقد است 
که برای رفع این چالش باید یک تفاهم و 

مدیریت ملی حاصل شود.
از  ای�ران  مدیری�ت مناب�ع آب در 
گذش�ته تاکنون چه مس�یری را طی 
ک�رده و دولت�ی ش�دن مدیریت این 
منابع چه مش�کلات و معضلاتی را به 

وجود آورده است؟
باس��تان مس��ئله  زم��ان  از  ای��ران  در 
داش��ته  وج��ود  آب  مناب��ع  محدودی��ت 
زیرا کش��ور م��ا غالبا از مناط��ق بیابانی و 
نیمه بیابانی تشکیل ش��ده است. بنابراین 
اگر بگوییم در شکل گیری تمدن ایرانی به 
مفهوم 5 هزار س��اله آن مس��ئله مدیریت 
منابع آن مطرح بوده، س��خن اش��تباهی 
نگفته ای��م. زی��را در مناطق ک��م آب ایران 
مسئله افزایش جمعیت و تمدن سازی های 

گسترده مطرح بوده است.
مدیریت مناب��ع آب در ایران باس��تان تا 
دوران هخامنش��یان و حت��ی دوران مادها 
بسیار ساده بوده اس��ت. اگر فردی برداشت 
مشروعی از منابع آب انجام می داد، مادامی 
که این برداشت مشروع تداوم داشت، آن فرد 
حق داشت که برداشت از منابع آب را انجام 
دهد. اگر فرد دومی هم بدون ایجاد مزاحمت 
از همان منبع آب برداشت مشروع می کرد، 
قانون��ی و مورد حمایت بود ام��ا اگر در این 
زنجیره نفر شش��می وارد می شد و برداشت 
وی از ای��ن منب��ع آبی برای نف��رات اول تا 
پنجم مزاحمت ایجاد می کرد و برداشت های 
مش��روع و مداوم قبلی را مورد خدشه قرار 
می داد، نباید برداش��ت آب انج��ام می داد. 
بنابراین در این منبع آبی براس��اس س��ابقه 
مداوم برداشت مشروع حقوقی ایجاد می شد. 
این نگاه بسیار ساده حقوق آب ایرانی کاما 
جوابگوی مس��ائل آب کشور بود و به همین 
دلیل از منابع آب محدود اس��تفاده پایداری 
می ش��د و این نظام بیش از 5هزار سال در 

فات ایران حاکم بود.
پس از ورود اس��ام به ای��ران در همان 
تحولات قرن اول هجری س��اختار حقوقی 
آبی که در کش��ور ما وجود داشت توسط 
اس��ام نیز مورد تایید ق��رار گرفت و این 
راه ب��ه قوانین فقهی تبدیل ش��د. تا دهه 
30 شمسی این رویه ادامه داشت و پایایی 
و ثب��ات برداش��ت از منابع آب��ی را ایجاد 
می ک��رد. اما از ده��ه 30 ک��ه تکنولوژی 
برداش��ت از چاه، حفر چاه ه��ای جدید و 
برداش��ت با موتور از اعم��اق به ایران وارد 
ش��د، ای��ن رویه تغیی��ر کرد ت��ا دهه 30 
ایرانی ه��ا م��ازاد آب طبیعت را برداش��ت 
می کردن��د و هیچ وقت نمی توانس��تند به 
عم��ق مناب��ع آب زیرزمینی نف��وذ کنند. 
از آنج��ا که چاه ها نی��ز عمق پنج متری و 
در نهای��ت 10متری داش��تند، عما برای 
چاه های همسایه مزاحمت ایجاد نمی شد 
و به س��فره های آب زیرزمینی نیز آسیبی 
وارد نمی  ش��د، زیرا فقه اس��امی و س��نت 
ایرانی نیز بر این موضوع تاکید داشت که 
هر کس��ی می تواند در جایی نزدیک خود 

چاه 5، 7 یا 10 متری حفر کند. اما از دهه 
30 که تکنولوژی برداشت آب از اعماق به 
ایران آمد، متاس��فانه قوانین کشور به طور 
منطقی ب��ا این تکنول��وژی برخورد نکرد. 
روش های جدید حفرچاه هم که عمق آن 
را از 50 ت��ا 120 متر در نظر می گرفت و 
مجوز یک میلیون مترمکعب آب را سالانه 
می داد، دیگر این امکان وجود نداشت که 
هر فردی در زمین خود اقدام به حفر چاه 
کند. زیرا میزان برداشت آب به قدری زیاد 
اس��ت که هم به چاه های همسایه آسیب  
می زند و هم در وضعیت کلی س��فره های 
آب زیرزمینی اثر می گذارد. به این ترتیب 
ورود تکنولوژی حفر چاه به ایران،  موجب 
برداشت آب از منابع در هر حجم، عمق و 
سطحی به شکل ارزان می شود و از سوی 
دیگر موجب می شود که انرژی به سادگی 
در همه جا در دسترس قرار گیرد بنابراین 
برداش��ت های بی رویه از منابع آب ش��کل 
می گی��رد. از س��ال 47 ب��ه بع��د هم که 
قوانین نوش��ته ش��د، اجرای ای��ن قوانین 
شکل مناس��بی نداش��ت. پس از پیروزی 
انقاب هم مفهوم کمیت��ه امدادی توزیع 
به عرصه مدیریت آب کش��ور وارد ش��د و 
این دیدگاه که توزیع چاه به معنای توزیع 
ثروت میان مس��تضعفان اس��ت، به دلیل 
انرژی تقریب��ا رایگان و امکان بهره برداری 
از چاه ه��ا روز به روز تع��داد چاه ها افزایش 
یافت و هجمه ای ب��ه منابع آب زیرزمینی 
وارد ش��د که کشورمان را به وضع امروزی 

رسانده است.
به نظر ش�ما عمده ترین چالش های 
فراروی مدیریت مناب�ع آب ایران در 

حال حاضر و در آینده چیست؟
اگر بخواه��م از منظر اع��داد کان به 
این س��وال پاس��خ دهم، باید به سخنان 
اخیر وزیر نیرو اش��اره کن��م؛ اخیرا وزیر 
نی��رو گفت��ه ک��ه پتانس��یل تولی��د آب 
ش��یرین تجدیدپذیر ایران در سال 120 
میلیارد مترمکعب اس��ت. از سوی دیگر، 
اس��تانداردهای بین الملل��ی گوی��ای این 
موضوع اس��ت که اگر کش��وری بیش از 
40 درص��د آب ش��یرین تجدیدپذیر بوم 
خود را در س��ال مصرف کند، وارد بحران 
آبی شده است. اگر س��خن وزیر نیرو در 
م��ورد می��زان آب ش��یرین تجدیدپذیر 
را بپذیری��م، ما باید س��الانه 48 میلیارد 
مترمکع��ب مصرف آب داش��ته باش��یم، 
بدون اینکه به بوم کش��ور فش��ار بیاوریم 
و بح��ران آبی ایجاد کنی��م. این در حالی 
اس��ت که هم اکنون میزان مصرف آب در 
ایران بی��ش از 100 میلی��ارد مترمکعب 
برآورد می ش��ود. بنابرای��ن چالش آبی ما 
این اس��ت که دو برابر آب��ی که طبیعت 
و بوم ایران می تواند تولید کند، برداش��ت 
و مصرف می کنیم و این اضافه برداش��ت 
از س��هم آب طبیع��ت اس��ت و از ذخایر 
منابع آب زیرزمینی انجام می ش��ود. هم 
مشغول ویران کردن طبیعت و هم نابودی 
موتوره��ای طبیعی تولی��د و ذخیره آب 
هس��تیم. برای حل چالش مذکور راهکار 
این اس��ت که یک تفاهم و مدیریت ملی 
حاصل شود و به سمتی حرکت کنیم که 
میزان برداش��ت و مص��رف آب به نصف 

میزان فعلی کاهش یابد.

فاطمه ظفرنژاد:

محمدحسین کریمی پور:مدیریت منابع آب بومی – محلی شود 

برداشت های غیرمجاز بزرگ ترین چالش آبی است

ترجمه و گردآوری:رویا پاک سرشت

دیدگاه

در حال حاضر کمبود آب در مناطق خشك و نیمه خشك از 
یك سو و استفاده بی رویه و غلط از منابع آب از سوی دیگر، 
تهدیدی جدی برای توسعه پایدار و حفاظت از محیط زیست 

تلقی می شود. 
امروزه مدیریت منابع طبیعی پایه و اس�اس توس�عه پایدار 
ب�وده و از ای�ن دی�دگاه مدیریت منابع آب در کش�وری مثل 
ایران که از جمله مناطق خشك و نیمه خشك جهان است، 
اهمی�ت وی�ژه ای دارد. اما مدیریت منابع آب کش�ور به دلیل 
خشکس�الی های چند س�ال اخیر با محدودیت هایی روبه رو 
اس�ت.  در این میان برخی از کارشناس�ان بر این باورند که 
باید ضمن کاهش میزان برداشت از منابع آبی، مدیریت منابع 
آبی از شکل دولتی خارج شود و شکل بومی – محلی که به 
مدت حدود 6 هزار س�ال در ایران حاکم بوده اس�ت، دوباره 
احی�ا ش�ود. در همین زمینه »فرصت ام�روز« در گفت وگو با 
کارشناسان، چالش ها و مشکلات مدیریت منابع آب در ایران 

را مورد بررسی قرار داده است.

چالش های مدیریت منابع آب 
در ایران بررسی می شود

بحران آب و 
همه گزینه های 

روی میز

نعمت الله الهی پناه
کارشناس منابع آب

المیرا اکرمی



چالش رنو و نیسان و دولت فرانسه 
اقدام دولت فرانسه در 
رای دهی  افزایش حق 
خ��ود در رن��و، توازن 
قدرت ظریف در شراکت این خودروساز با نیسان موتور را 
که یکی از موفقیت آمیزترین همکاری های صنعت خودرو 
بوده برهم زده است. به گزارش بلومبرگ، کارلوس قصن، 
مدیرعامل هر دو شرکت رنو و نیسان گفت: هیات مدیره 
شرکت ژاپنی نیسان هفته جاری نشستی برگزار می کند 
تا در مورد مانور دولت فرانس��ه برای دو برابر کردن حق 
رای در رن��و گفت وگ��و کنند. دولت فرانس��ه مایل اس��ت 
س��همش در رن��و را ب��ه 20 درص��د افزایش دهد که حق 
رای در این خودروساز را دو برابر می کند اما مدیران رنو 

با نفوذ بیشتر دولت مخالف هستند. 
رنو-نیس��ان الانیس، »ش��راکت میان رنو و نیسان در 
زمینه طراحی، تامین و تولید خودرو است. هر شرکت 
هیات مدیره خاص خود و س��هام عمومی دارد. رنو این 
اتحاد را در س��ال 1999 زمانی که نیس��ان به کمک 
احتیاج پیدا کرد، برقرار کرد و سهم 43.4 درصدی این 
خودروس��از فرانس��وی در نیسان همراه با حق رای بود. 
نیسان 15 درصد در رنو سهم دارد اما حق رای ندارد. 
مناب��ع آش��نا به ط��رز فکر مدیریت نیس��ان می گویند، 
توازن قدرت میان دو ش��رکت با س��هامداری متقابل یا 
میزان فروش و س��ود تعیین نمی ش��ود. به عنوان مثال 
در حال حاضر س��ه پس��ت از چهار پس��ت ارشد پس از 
کارل��وس قص��ن در الانیس در اختیار مدیران نیس��ان 
ق��رار دارد. دولت فرانس��ه اوایل م��اه جاری اعلام کرد 
1.23 میلی��ارد ی��ورو )1.3 میلی��ارد دلار( برای خرید 
سهم بیشتر در رنو هزینه خواهد کرد تا تصویب حفظ 
سیستم حاکمیت یک سهم یک رای در این خودروساز 
را وتو کند. این تصمیم قرار اس��ت در نشس��ت س��الانه 

س��هامداران رنو در 30 آوریل رای گیری ش��ود. 

 درخواست اپل 
برای خرید نقشه های نوکیا

بلومبرگ در گزارش��ی 
آورده اس��ت ک��ه اپل 
خری��داران  از  یک��ی 
بالقوه س��رویس نقش��ه نوکیا با عنوان »هیِر« اس��ت.این 
کمپان��ی آمریکای��ی جزو معدود درخواس��ت کنندگان با 
طرح پیش��نهاد بالای خرید از نوکیای فنلاندی اس��ت.
س��ایر متقاضی��ان خری��داری هی��ر، علی باب��ا، آمازون، 
 فی��س ب��وک ، بای��دو و یک کمپانی خودروس��از آلمانی 

است.
 ظاهرا برخی ش��رکت های خصوصی نیز درخواستی 
برای خریداری داشته اند که در برابر پیشنهادهای ارائه 
شده توسط بزرگان این صنعت به چشم نمی آیند.نوکیا 
برای فروش واحد نقش��ه خود مش��اور مالی را استخدام 
کرده و براس��اس برآوردهای انجام ش��ده این ش��رکت 
دنبال فروش بیش از 3 میلیارد دلار اس��ت.پیش بینی 
ش��ده که اولین دوره مزایده هفته آینده در ارتباط با 

این بخش برگزار ش��ود.

خواسته هندی ها برای 
Bبازگرداندن حوزه نفتی فرزاد

روزنام��ه آمریکای��ی وال اس��تریت 
ژورنال نوش��ت: هند از ایران خواسته 
تا حوزه نفتی فرزاد B را به این کشور 

برگرداند. 
ی��ک مق��ام دولتی هند اعلام کرد که هند در مذاکرات 
با ایران مسئله حوزه نفتی فرزاد B را مطرح کرده است. 
ای��ن مق��ام هن��دی که نام��ش فاش نش��ده اعلام 
کرده اس��ت از ایران خواس��ته ش��ده تا حوزه نفتی 
مذکور را که با س��رمایه گذاری 100 میلیون دلاری 
ش��رکت های نفتی هند کش��ف شده اند به شرکت های 

هندی برگرداند. 
ش��رکت هندی ONGC Videsh Ltd در س��ال 
2008 با س��رمایه گذاری 100 میلیون دلار این حوزه 
را که 13 تریلیون فوت مکعب ذخیره دارد کشف کرد 
ام��ا در پ��ی تحریم ه��ای آمریکا این ش��رکت مجبور به 
ت��رک ایران ش��د. به ادعای این مق��ام هندی، مقامات 
ایران��ی بع��د از ط��رح این مس��ئله از س��وی هند وعده 

بررسی موضوع را داده اند.

 نرخ تورم شهری
در فروردین ماه به 
۱۴.۵ درصد رسید

مرک�ز آم�ار گ�زارش ش�اخص 
قیم�ت کالاها و خدم�ات مصرفی 
در  کش�ور  ش�هری  خانواره�ای 
فروردین س�ال ۱39۴ را براساس 

س�ال پایه ۱390 اعلام کرد. 
بنابراین گزارش، شاخص کل )بر 
فروردی�ن  در   )۱390=۱00 مبن�ای 
س�ال ۱39۴ عدد 207.9 را نش�ان 
می دهد که نس�بت به ماه قبل ۱.2 

درصد افزایش داشته است. 

بنده: س��لام دوستان عزیز. امروز یک شرکت کننده ویژه داریم. شرکت کننده محترم!  
لطفا خودتون رو معرفی بفرمایید که خوانندگان ما سورپرایز بشن. 

شرکت کننده: منم س��لام عرض می کنم، سلامی چو بوی خوش آشنایی. آلن هستم 
از واشنگتن. 

بنده: بله، این نخستین باره که ما یک شرکت کننده خارجی داریم. آلن جان ممنونیم 
که به رغم مشغله ای که داری در برنامه ما شرکت کردی. 

ش��رکت کننده: به قول مرحوم فریدون مش��یری، همه ذرات جان پیوسته با دوست، 
همه اندیش��ه ام اندیشه اوست. نمی بینم به غیر  از دوست اینجا، خدایا این منم یا اوست 
اینجا. البته من خیلی فارس��ی مس��لط نیستم. ببخشید که شکسته بسته حرف می زنم. 
ول��ی راس��تیش یکی از وظایفم اینه که در همه مناس��بات ایرانی��ان در هر کجای دنیا 

شرکت کنم و اظهارنظر کنم. 
بنده: یعنی جاسوسی؟ 

شرکت کننده: البته من حق می دم به شما که این طوری فکر بکنید. چرا که در ایران، 
اصولا یک خارجی در حال جاسوسی کردنه. یعنی در وضعیت دیگری تصور نمی شه. 

بنده: البته برای عده ای این طوره نه برای همه. 
شرکت کننده: بله دیگه، برای عده ای. 

بنده: آقای آلن به نظرم تا برنامه ما رو به تعطیلی نکشوندین، بریم برای مسابقه. 
ش��رکت کننده: حق با شماس��ت. گفت آن یار کزو گشت سر دار بلند/ جرمش این بود 

که اسرار هویدا می کرد. من آماده ام. 
بنده: از کدام بسته انتخاب می کنید؟  اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و ادبی، نوستالژی. 
شرکت کننده: راستیش من همه گزینه هارو دوست دارم. اگه می شه شما تصمیم بگیرید. 

بنده: اجازه بدید اقتصادی بپرسم. 
تهیه کنن��ده  )یواش��کی در گوش بن��ده(: ببین!  زود بپیچونش بره. این برامون ش��ر 

می شه، بهمون گیر می دن. یه سوالی بپرس همین اول ببازه. 
بنده: چشم چشم. آقای آلن سوال اول رو اقتصادی می پرسم. 

ش��رکت کننده: بپرسید. البته می دونم سوال س��ختی ا ست چون که بنده شعری دارم، با 
تصرف در ش��عر حضرت مولانا جلال الدین محمد بلخی، که می گم: آنچه ش��یران را کند 
روبه مزاج/ اقتصاد است اقتصاد است اقتصاد!  البته ببخشید که شکسته بسته حرف می زنم. 
س��وال: تغییرات رش��د کدام یک از ش��اخص های زیر، در اردیبهش��ت 94، نسبت به 

فروردین 94، منفی تر بوده است. 
ب( شاخص صنعت   الف( شاخص کل بورس  

د( شاخص بازار اول ج( شاخص آزاد شناور  
تهیه کننده: آفرین آفرین. این سوال رو عمرا نتونه جواب بده. ریز به ریز راجع به ایرانه. 

ش��رکت کننده: البته من خیلی روی اقتصاد ایران متخصص نیس��تم، اما فکر می کنم 
ش��اخص بازار اول با رش��د منفی 2.25 درصد پایین ترین میزان رشد رو داشت. بعدش 

شاخص کل بورس بود با منفی 2.22. 
بنده: اووووف!  آقای تهیه کننده؟  

تهیه کننده: جوابشون درسته، ولی به خاطر اینکه توضیح اضافه دادن می شه حذفشون کرد. 
بنده:  )چش��مک می زنم(. حالا مسئله ای نیست. اجازه بدید سوال بعدی رو در بخش 

فرهنگی و هنری بپرسم. 
سوال: مدیر فیلمبرداری فیلم سینمایی  »مجرد 40 ساله« کیست؟ 

ب( محمود کلاری   الف( مرتضی غفوری  
د( سیدمحسن جاهد ج( علیرضا زرین دست  

شرکت کننده: البته من فیلم های ایرانی رو خیلی فرصت نمی کنم ببینم. ولی به نظرم 
سیدمحسن جاهد بود. 

بنده:  )با فک باز و چشم های قلنبه! ( آقااااای تهیه کنندهههههه! 
تهیه کننده: سوال بعدی!  سوال بعدی باید ناک آوت شه  ها! 

بنده: خیالتون راحت باشه. سوال این بار در مورد نوستالژی هاست. 
سوال: یار وفادار سوباسا اوزارا

ب( واکی بایاشی   الف( ایشی زاکی  
د( برادران تاچی بانا  ج( تارو میساکی  

ش��رکت کننده: خب من زیاد کارتون ندیدم. برای همین شکسته بسته جواب می دم. 
ولی پاسخ درست تارو میساکی هست. 

بن��ده:  )فک باز، چش��م ورقلنبیده( آق��ای تهیه کننده من خودم هی��چ کدوم از این 
سوالات رو بلد نبودم. 

تهیه کننده: آقای ابراهیمی ش��ما وسایلت رو جمع کن که بری. از فردا این آقا آلن به 
جای شما اجرا می کنه! 

س�ه دانش�جوی مهندسی دانشگاه کالیفرنیا در سان دیگو نوعی هدفون طراحی کرده اند که برای اجتناب از بیدار کردن سایر افراد خانواده، صدای زنگ بیدارباش گوشی را 
مستقیما در گوش فرد پخش می کند. هدفون های هوشمند Hush به طور بی سیم و از طریق بلوتوث و یک برنامه خاص، به تلفن همراه هوشمند متصل می شود. این هدفون 

مجهز به فوم حذف صدا بوده و از ماسک صوتی برای جداسازی کاربر از صداهای بیرونی استفاده می کند. 

ممک��ن اس��ت تص��ور کنید 
س��لفی  عکاس��ی  دس��ته های 
مع��روف به »مونوپاد« تنها چند 
سال است که روانه بازار شده اند 
اما یک ژاپنی به نام هیروشی اوئدا 
در واقع 30 سال پیش این وسیله 
را اختراع کرده است. ایده ساخت 
این دسته عکاسی زمانی که اوئدا 
ب��ه هم��راه خان��واده اش ب��رای 
تعطی��لات به فرانس��ه رفته بود 

به ذهن وی می رس��د. در فرانس��ه زمانی که وی 
از یک پس��ر بچه درخواس��ت می کند که از او و 
همسرش یک عکس بیندازد، پسربچه دوربین را 
برداشته و فرار می کند. شبکه خبری بی بی سی 
در گزارش��ی نحوه اختراع ای��ن مونوپاد اولیه 
توس��ط اوئدا را که س��ابقا برای شرکت سازنده 
دوربین های عکاسی مینولتا کار می کرد، شرح 
داده است. وی با اعتقاد به این موضوع که این 
وس��یله در جهان فراگیر خواهد ش��د آن را در 
س��ال 1983 به اداره ثب��ت اختراعات آمریکا 

ارائه داد. تنها تفاوت مونوپاد اوئدا با مونوپادهای 
امروزی در فناوری دوربین های آن روزها و امروز 
بوده اس��ت به طوری که دوربین های فیلمی آن 
زمان برخلاف گوشی های هوشمند امروزی هیچ 
نمایشگری برای نشان دادن تصویر افراد نداشتند 
و بنابراین اوئدا برای حل این مشکل از یک آینه 
کوچک در کنار لنز دوربین استفاده کرده بود. اما 
زمانی که شرکت مینولتا در دهه 1980 این دسته 
عکاسی را در ژاپن عرضه کرد با توفیق چندانی 
مواجه نشد و مردم از آن استقبال نکردند. با این 
حال این موضوع باعث نشد که اوئدا با این وسیله 

از خود و خانواده اش عکس نگیرد. 
ثب��ت اختراع دس��ته عکاس��ی 
اختراع ش��ده توسط اوئدا در سال 
2003 منقضی ش��د و چهار سال 
پ��س از آن آیفون بازار تلفن های 
هوشمند را تسخیر کرد و 10 سال 
بعد دس��ته های مونوپاد در اماکن 
گردش��گری و تفریح��ی سراس��ر 
جه��ان ب��ه وفور در دس��ت مردم 
دیده ش��د. به گزارش ایس��نا، این 
وس��یله آنقدر محبوب ش��ده که برخی اماکن 
نظیر موزه ها و استادیوم های ورزشی به دلایل 
امنیت��ی اس��تفاده از آن را در ای��ن مکان ه��ا 
ممن��وع کرده ان��د. اوئدا از شکس��ت خوردن 
ط��رح و اختراع��ش در آن زم��ان و محبوبیت 
این وس��یله در این روزها ناراحت نیس��ت. وی 
به بی بی س��ی گفت: ایده من خیلی زود ارائه 
ش��د اما این تنها یکی از ایده هایی اس��ت که 
زودتر از زمانی که باید ارائه ش��دند. آن زمان 

برای ارائه این وسیله خیلی زود بود. 

مخترع مونوپاد چه کسی بود؟ 

شرکت کننده ای که جای مرا گرفت

درکش��ورهای پیش��رفته، بامتداول ش��دن 
 ،)Apps( اس��تفاده ازاپلیکیشن های مختلف
گوش��ی موبایل وظیفه کیف پول راهم انجام 
می دهد. اس��تفاده از اپَ )اپلیکیش��ن( به جای 
کارت های بانکی، بلیت  یا کارت مترو یا عکسی 
ازفرزن��د. . . احتی��اج به داش��تن کیف پول را 
کم کرده و »تلفن« تنها یکی ازهزاران امکان 
گوش��ی هوش��مند است. بس��یاری از در های 
من��زل ی��ا مح��ل کارهم به کد ی��ا کلید های 
دیجیتالی مجهز شده اند دسته کلید هم لازم 
نیست و این طور که پیش می رود تنها چیزی 
که اهمیت دارد همیشه همراه داشته باشیم، 

گوشی هوشمند است. 
با هربودجه ای می توان گوش��ی خرید، وقت 
خرید گوش��ی برای داش��تن حافظه بیشتر با 
قیم��ت کمترچان��ه می زنی��م و روی کیفیت 
دوربین و بزرگی صفحه نمایش��گرآن تعصب 
نشان می دهیم وبا وجود آنکه چند سال است 
که دردنیا بهترین یا گران ترین گوش��ی تلفن 
معنا ندارد و سیستم عامل های اندروید و اپل 
ی��ا ویندوزهیچ ک��دام بردیگری برتری ندارند، 
برای انتخاب گوشی دلخواه وقت صرف کرده 
و هزینه زیادی می پردازیم تا بالاخره گوش��ی 

دلخواه را وارد زندگی خود کنیم. 
این روز ها روی گوش��ی های هوشمند فقط 
ش��ماره تلف��ن یا آدرس افراد ذخیره نش��ده. 
وقت��ی تلف��ن هم��راه خودم��ان را از دس��ت 

بدهی��م، ان��گار همزمان کیف پ��ول، دوربین، 
آلبوم، دفترچه تلفن، آرش��یو موس��یقی و... را 
یکجا از دس��ت داده ایم. امکان ردیابی و پیدا 
کردن گوشی دزدیده شده روی همه گوشی ها 
 وج��ود دارد، اگ��ر گزینه  »تلفن مرا پیدا کن«  
)Find My Phone( در گوشی با هرسیستم 
عاملی فعال باشد، می توان دید گوشی کجاست 
یا وقتی مطمئن باشید که گوشی شما دزدیده 
شده یا مثلًا آن را در فرودگاه یک کشور دیگر 
جا گذاشته و دیگرامکان به دست آوردن دوباره 
آن را ندارید، می توانید از راه دورتمام اطلاعات 

روی گوشی تلفن خود را پاک کنید. 
 بیشتراز قالب و بدنه هرگوشی، اطلاعات داخل 
آن باارزش و مهم اس��ت. گوش��ی های بزرگ در 
جیب  درست جا نمی گیرند واحتمال جا گذاشتن 
روی میز، یا افتادن آن  بیشتراست. قبل ازخرید 
گوش��ی، به اندازه و ابعاد دس��تگاه و شرایط کارو 

زندگی وعادت های خود فکر کنید. 
بعضی از بچه ها بااجازه یا بی اجازه برای بازی 
س��راغ گوش��ی دیگران می روند، یا برای نشان 
دادن یک عکس یا مطلب خودمان رمز گوشی 
را وارد کرده، درحالی که دسترسی به اطلاعات 
آزاد شده، آن را در اختیار دوست یا اقوام خود 
حتی برای چند لحظه قرار می دهیم. اگر کسی 
قصد سوءاستفاده داشته باشد، همین فرصت 
کوتاه هم کافیس��ت. برنامه های فراوانی وجود 
دارد ک��ه این ام��کان را فراهم می کنند وقتی 
شما گوشی تلفن خودتان را دراختیار دیگری 
می گذارید، دستیابی به بعضی برنامه یا آپ ها 
احتیاج به رمزاضافی داشته باشد. رمز گذاری 

و قفل ه��ای دیجیتال��ی امنیت دسترس��ی به 
اطلاعات را بالا می برند. 

 بدنه گوش��ی ها دربرابر افتادن وضربه های 
عادی مقاوم اس��ت اما همیشه خطرشکستن 
صفحه نمایش یا خرابی دس��تگاه وجود دارد. 
یا ممکن اس��ت مجبور ش��وید که گوش��ی را 
ب��ه هر دلیل بازیاب��ی کنید  )Restore( که 
دراین صورت تمام اطلاعات شما پاک می شود. 
هرچه اطلاعات روی گوشی بیشترباشد، وقت 
دزدیده ش��دن یا خرابی، اطلاعات بیشتری از 
دس��ت م��ی رود.  ب��رای نگه داش��تن و حفظ 
اطلاع��ات، باید آنها رادر جای دیگری ذخیره 
ک��رد. فضاه��ای مجازی زیادی هس��تند که 
نس��خه ای از اطلاع��ات راآنجا ذخیره کنید تا 
درصورت ازدست دادن گوشی اطلاعات خودرا 
از دس��ت ندهید. وقتی از گوش��ی هوش��مند 
اس��تفاده می کنید باید یک نسخه از اطلاعات 
ب��ه روز ش��ده خ��ود را روی کامپیو تر ذخیره 
داشته باشید. هیچ جایگزین مطمئن دیگری 

به جز کپی داشتن ازاطلاعات وجود ندارد. 
بیش��تر از آنچه مهم باش��د از چه گوش��ی با 
چه مارکی و با چه قیمتی استفاده می کنید، 
مهم اس��ت که چطوراز آن اس��تفاده می کنید. 
پول��ی که بابت گوش��ی می پردازید تنها برای 
مُ��د روزبودن آن نیس��ت. دردنیای امروزمهم 
است که با یک گوشی هوشمند چقدر می توان 
همزم��ان از امکانات متنوع و اطلاعات فراوان  
اما با اطمینان بیش��تری اس��تفاده کرد. مهم  
واصلی ترین صفت گوش��ی هوش��مند خوب، 

امکان حفظ وامنیت اطلاعات افراد است. 

اطلاعات را ذخیره کن، گوشی رفتنی است

ایتالیا؛ درخواست مخاطبان برای خروج از یورو

ب��ه  دنب��ال پیش��نهاد بپ��ه گریلو، رهبر حزب جنبش پنج س��تاره )ک��ه پس از حزب 
دموکراتیک دومین جناح سیاسی قدرتمند ایتالیا به شمار می رود( در 12 اکتبر 2014 
مبنی بر اینکه برای خروج ایتالیا از منطقه یورو همه پرسی برگزار شود، اخیرا بیش از 
100 هزار ایتالیایی از طرح برگزاری همه پرسی در مورد خروج ایتالیا از یورو حمایت 
کردند و این بدان معناست که این طرح قابل ارائه به پارلمان این کشور است. به گفته 
سخنگوی جنبش پنج ستاره ایتالیا براساس قانون اساسی کشور، برای اجرای یک طرح 
لازم است 50 هزار امضا جمع آوری شود، ما خیلی بیشتر از این سطح امضا جمع آوری 
کرده ایم. این طرح در ماه مه  و با هدف اصلاح قانون اساسی و امکان برگزاری همه پرسی، 
به پارلمان ارائه خواهد ش��د. حزب جنبش پنج س��تاره اعتقاد دارد برای خارج ش��دن 
از کابوس ورشکس��تگی و پیش��گیری از دچار ش��دن به سرنوش��ت یونان، باید حاکمیت 
پول��ی را ب��ه ایتالیا بازگرداند. احزاب مخالف سیاس��ت های دولت و اتحادیه های عمومی 
این کش��ور که از مخاطبان جدی بس��ته مالی و اقتصادی دولت ایتالیا هس��تند، اعتقاد 
دارند این طرح نس��خه دیگری برای کاهش هزینه ها و ریاضت اقتصادی اس��ت و هیچ 
پاسخی به کار، سرمایه گذاری و ایجاد اشتغال نمی دهد و نخست وزیر با این طرح ها قصد 
خریداری کردن رأی در انتخابات منطقه ای را دارد. ارائه این پیش��نهاد در حالی اس��ت 
که ایتالیا در شرایط اقتصادی دشواری قرار دارد. میزان بیکاری در این کشور به 12. 7 
درصد رس��یده و تولید صنعتی این کش��ور نیز طی 10 س��ال گذشته، 26 درصد کاهش 
یافته است. تنها در سال 2014 میلادی 125 هزار ایتالیایی بین 25 تا 40 ساله خاک 
این کشور را ترک کرده اند. بدهی های عمومی این کشور همچنان در سطح بالایی قرار 
دارد و از 2160 میلیارد یورو فراتر رفته و به بالاترین س��طح خود رس��یده اس��ت. طی 
س��ال های 2001 تا 2014 میلادی ایتالیا کمترین میزان س��رانه تولید ناخالص داخلی 
را داش��ته اس��ت. در س��ال 2014 میلادی س��رانه تولید ناخالص داخلی ایتالیا پایین تر از 
س��رانه تولید ناخالص داخلی اتحادیه اروپا بوده، در حالی که در س��ال 2001 یعنی س��ال 
ورود ایتالیا به یورو، این میزان از سرانه، بیشتر از میزان متوسط اتحادیه اروپا بوده است. 
 در فاصله س��ال های 2001 تا 2014، س��رانه تولید ناخالص داخلی اتحادیه اروپا با 
7 .10 درصد رشد، از 23300 یورو به 25800 یورو افزایش یافته است. در عوض، سرانه 
تولید ناخالص داخلی ایتالیا با 9 درصد کاهش از 27800 یورو به 25300 یورو کاهش 
یافته اس��ت. هیچ کدام از دیگر کش��ورهای اتحادیه اروپا نه تنها ش��اهد تضادی اینچنین 
مهم نبوده اند، بلکه در فاصله س��ال های 2001 تا 2014 همه کش��ورهای عضو اتحادیه 
اروپا شاهد افزایش سرانه تولید ناخالص داخلی خود بوده اند. صندوق بین المللی پول در 
گزارش سالانه خود اعلام کرده است، اگر ایتالیا موفق شود تا سال 2017 رشد اقتصاد 
خود را تا سطح 4 درصد ارتقا بخشد، نسبت بدهی ملی با تولیدات ناخالص داخلی اش 
تا میزان 10 درصد کاهش خواهد یافت. طبق اعلام بانک مرکزی ایتالیا بدهی ملی این 

کشور در پایان ماه فوریه 2015 به 2.169 میلیارد یورو رسیده است. 

محمود فاضلی
کارشناس مسائل اروپا

نگاه آخر

جدول امروز

دور دنیا

نوشین پیروز
روزنامه نگار

منطقه آزاد

فرصت سوزی

قــاب

کیوسـک
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شاخص کلدوره های زمانی
خوراکیها، 

آشامیدنیها و 
دخانیات

کالاهای غیرخوراکی 
و خدمات
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